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روز گذشته بازار س��رمايه براي دومين بار پس از يك رشد 
7روزه با افت مواجه ش��د. در حالي كه در دو هفته گذشته 
رش��د دس��ته جمعي قيمت ها در بورس تهران به صعود 
ش��اخص كل تا س��طح 384 هزار واحد منجر ش��ده بود، 
افزايش يك باره تنش در خاورميانه ناش��ي از ترور س��ردار 
شهيد قاسم سليماني، نماگر اصلي بورس تهران را تا سطح 
353 هزار واح��دي تنزل داد. با اين حال كم ش��دن خطر 
جنگ و حمايت حقوقي ها از بازار س��رمايه سبب شد تا در 
سايه كاهش ريسك هاي سياس��ي، بار ديگر رونق به بازار 
سرمايه باز گردد و ش��اخص كل بورس تهران از سطح ياد 
ش��ده تا كانال 410 هزار واحدي بي وقفه رشد كند. با اين 
حال روند صعودي چند روزه از واپس��ين روز دي ماه جاي 
خود را به نزول داد.  رشد ياد شده حدودا به ميزان 30 درصد 
ش��اخص كل را افزايش داد و پس از چنين رش��دي، افتي 
اندك اصولا اتفاق بدي نيست. افت نسبي قيمت ها حتي 
مي تواند براي تداوم رش��د بازار امري سازنده نيز باشد. بايد 
توجه داشت كه لزوم اس��تراحت قيمت ها در كنار مناسب 
نبودن گزارش هاي 9 ماهه بس��ياري از ش��ركت ها عوامل 
مهمي است كه به افت قيمت در برخي نمادها و در نهايت 
كاهش ش��اخص كل بورس منجر ش��ده است. همچنين 
بايد توجه داشت كه افت شاخص امري دور از انتظار نبوده 
است و پيشتر نيز اين ذهنيت در ميان اهالي وجود داشت. 
در بررسي گزارش هاي 9 ماهه آنچه كه حائز اهميت است 
توجه به قيمت هايي اس��ت كه در فصل پاييز وجود داشته 
اس��ت. كم بودن قيمت هاي جهاني در اين فصل و پايين 
بودن قيمت دلار كه فروش  شركت هاي شاخص ساز بازار 
با آن تسعير مي شود مهم ترين عواملي است كه از جذابيت 
گزارش هاي سه ماهه سوم س��ال مالي جاري كاسته و به 
افت تقاضا در دو روز گذشته منجر شده است. اگر بخواهيم 
نگاهي دقيق تر به صنايع مختلف داش��ته باشيم، مي توان 
گفت كه گزارش فولادي ها و پالايشي ها تقريبا ضعيف بود 
و گروه هايي نظير معدني و پتروش��يمي عملكردي عادي 
داش��تند. از طرفي بخش عمده اي از صنايع بازار نيز وجود 
داشتند كه به دليل رشد لجام گسيخته قيمت در آنها عملا 
خيلي وقت است از توجهي به عملكرد مالي آنها نمي شود و 

بازار تنها با شايعه و حدس و گمان در مورد آينده آنها اقدام 
به خريد مي كند.  اما آنچه به بهبود قيمت ه��ا در روزهاي 
پيش رو كمك خواهد كرد گزارش هاي ماهانه خوبي است 
كه وضعيت دي ماه را نشان مي دهد. انتظار مي رود كه در 
روزهاي آتي انتش��ار اين گزارش ها به اتمام اصلاح و بهبود 
بازار كمك كن��د.  در خصوص خوش بيني ه��ا به افزايش 
سرمايه از محل تجديد ارزيابي در بسياري از شركت ها نيز 
مي توان گفت كه مدت هاي زيادي است كه بهاي نمادهاي 
واجد شرايط رشد كرده است. دليل اين امر آمادگي است كه 
بازار از مدت ها قبل براي تغيير ساختار سرمايه آنها داشته 
است. در حالي كه مقدمات قانوني افزايش ياد شده به تازگي 
در هيات دولت به تصويب رس��يده، با اين حال در حدود 2 
سال است كه بازار رش��د قيمت در بخشي از نمادهاي بازار 
را شاهد بوده است. بايد توجه داشت كه اكثر اين شركت ها 
زيان ده هستند و بنابراين پي بردن به افزايش سرمايه در آنها 
كار دشواري نبوده است.  اما در مورد شركت هاي سوددهي 
كه قابليت رشد سرمايه اس��مي از طريق تجديد ارزيابي را 
دارند، ممكن است اين تغيير چندان محتمل نباشد. بايد 
توجه داش��ت كه بنگاه هاي س��ودده در حال حاضر از آن 
جهت كه با محدوديت تامين مالي مواجه نيستند، اجباري 
براي افزايش س��رمايه از محل تجديد ارزياب��ي دارايي ها 
ندارند. با توجه به تمامي جوان��ب مي توان اينطور قلمداد 
كرد كه مسير رشد بيشتر بازار سرمايه مسدود نيست.  دليل 
چنين تفكري روند مثبت قيمت ه��اي جهاني و افزايش 
قيمت دلار است كه مي تواند توجيه بنيادي را براي حمايت 
از قيمت ها فراهم كند. مضاف بر آنكه هجوم نقدينگي به 
بازار س��هام در حال حاضر در وضعيت مطلوبي قرار دارد.  
به نظر مي آيد كه اين جريان در صورت نبود پيشامدهاي 
مزاحم مي تواند ادامه داشته باشد چرا كه بازارهايي نظير ارز 
و سكه در حال حاضر از جذابيت خاصي برخوردار نيستند و 
با فرض ثبات ساير شرايط، بورس مي تواند هر نوع افزايش 
احتمالي قيمت ارز را پوش��ش دهد. اما اگر ريس��ك هاي 
سياسي افزايش يابد و س��ود بانكي براي مثال تغيير كند 
ممكن است ش��اهد فرار نقدينگي از بازار سهام باشيم. بنا 
براين در حال حاضر عوامل بنيادي ش��ركت ها مهم ترين 
عامل تصميم گيري نيستند، بلكه نگاه بازار به موضوعاتي 

است كه در بيرون از آن تعيين تكليف مي شوند.

خواب سبك تحت تاثير گزارش هاي 9 ماهه 
سخن نخست

دومين گزارش مقدماتي بررس��ي س��انحه پرواز 752 
منتشر شد كه در آن، اطلاعاتي شامل تاريخچه پرواز كه 
به جزييات چگونگي آماده شدن پرواز، وزن هواپيما، آغاز 
هماهنگي ها تا تيك آف، زم��ان ارتباط خلبان با كنترلر 
رادار مهرآباد، زمان قطع ارتباط خلبان، چگونگي سانحه 
و همچنين اطلاعات پرس��نلي خدمه پرواز، اطلاعات 
هواپيما، شواهد عيني بررسي لاشه هواپيما، مشخصات 
دس��تگاه هاي ثبت پ��روازي و نمايندگان كش��ورهاي 
معرفي شده براي ش��ركت در بررسي سانحه اشاره شده 
اس��ت. به گزارش ايس��نا، رضا جعفرزاده س��خنگوي 
سازمان هواپيمايي كشوري با اعلام خبر انتشار دومين 
گزارش مقدماتي بررس��ي س��انحه پ��رواز 752 گفت: 
بررس��ي هاي ذيل به منزله نتيجه نهايي بررسي سانحه 
نبوده و بررس��ي ها تا نتيجه نهايي ادامه خواهد داشت و 
پس از استخراج تمامي ابعاد سانحه توسط كارگروه هاي 
بررسي سانحه، اطلاع رس��اني خواهد شد. در بخشي از 
اين گزارش آمده اس��ت: هواپيما در س��اعت 06:12 از 
باند پروازي 29 راست فرودگاه امام خميني)ره( به پرواز 
در آمده و تحويل واح��د رادار تقرب ف��رودگاه مهرآباد 
مي گردد. پس از آن خلب��ان پرواز با واح��د رادار تقرب 
تماس گرفته و ضمن معرفي خود، طرح پرواز را نيز اعلام 
مي نمايد. در ادامه كنترلر رادار مهر آباد ضمن شناسايي 
 FL260 راداري از خلبان مي خواهد تا به س��طح پروازي
اوجگيري نمايد. كنترلر از خلبان مي خواهد پس از عبور 
از ارتفاع 6000 پايي ضمن گردش به راس��ت، مستقيم 
به سمت نقطه PAROT كه در 70 مايلي شمال غرب 
ف��رودگاه مهرآباد ادامه مس��ير داده و خلب��ان نيز آن را 
بازخواني نموده است. بر اس��اس اين گزارش، از ساعت 
06:18 به بعد كنترل��ر رادار با توجه به از دس��ت رفتن 
اطلاعات پرواز اوكرايني به دفعات خلب��ان را صدا كرده 
كه پاسخي دريافت نمي نمايد. طبق اطلاعات استخراج 
شده از رادار، هواپيما تا ارتفاع 8100 پايي صعود كرده و 
پس از آن اطلاعات شناسايي و ارتفاع هواپيما از صفحه 
رادار حذف و هيچ پيام راديوي��ي از خلبان در خصوص 
ش��رايط غيرمعمول دريافت نشده اس��ت. مشاهدات 
راداري )SSR , PSR( نشان مي دهد كه در حدود ساعت 
06:15پرواز از رادار نظارتي ثانويه )SSR( محو شده ولي 
بر اس��اس اطلاعات رادار اوليه نظارتي فرودگاه مهرآباد 
)PSR( هواپيما به سمت راس��ت منحرف و احتمالا به 
سمت فرودگاه در حال ادامه مسير بوده و پس از حدود 

سه دقيقه پرواز، در حدود س��اعت 06:18 دقيقه از رادار 
اوليه محو شده اس��ت. بر اس��اس اين گزارش، هواپيما 
داراي 167 مسافر و 9 نفر خدمه پروازي بوده كه تمامي 
افراد در اين سانحه جان خود را از دست داده اند. بر اساس 
گزارش پليس گذرنامه فرودگاه امام خميني)ره(، 146 
نفر از مس��افران با گذرنامه ايراني، 10 نف��ر با گذرنامه 
افغانستاني، 5 نفر با گذرنامه كانادايي، 4 نفر با گذرنامه 
سوئدي و 2 نفر با گذرنامه اوكرايني از مرز هوايي رد شده 
و همچنين هر 9 نفر خدمه پرواز، تبعه كش��ور اوكراين 
بوده اند. توضيح اينكه ممكن است تعدادي از مسافران 
داراي تابعيت چندگانه باش��ند و در س��اير گزارش ها با 
مليتي ديگر معرفي شده يا با گذرنامه ديگر خود بليت 
پرواز را دريافت كرده باش��ند. فهرس��ت فوق، مربوط به 
گذرنامه اي است كه با آن از مرز هوايي جمهوري اسلامي 
ايران خارج ش��ده اند. دومين گزارش مقدماتي بررسي 
س��انحه هواپيماي اوكرايني حاكي است، هواپيما پس 
از كاهش ارتفاع از يك منطقه مسكوني رد شده و اولين 
برخورد آن ب��ا موانع در يك پارك تفريحي بوده اس��ت. 
سپس بدنه هواپيما با زمين برخورد كرده و پس از عبور از 
يك زمين بازي فوتبال، به طور كامل از هم گسيخته و به 
مزارع و باغات كشاورزي اطراف صدمه زده است. پس از 
برخورد اوليه، در طول خط سير آن برخوردهاي ديگري 
مشاهده شده و بدنه هواپيما متلاشي گرديده و در طول 

خط سير پخش شده است.

   آسيب فيزيكي به جعبه سياه
بر اس��اس اين گزارش، جعبه هاي سياه هواپيما شامل 
دستگاه هاي ثبت اطلاعات پروازي )SSFDR( و دستگاه 
ضبط صداي كابين خلبان )SSCVR( توس��ط عوامل 
تجسس و نجات پيدا ش��ده و در اختيار تيم بررسي قرار 
گرفته است. هر دو دستگاه در اثر سانحه و آتش سوزي 
آس��يب ديده اند. بخش حافظه اصلي هر دو دس��تگاه 
موجود بوده وليكن آسيب فيزيكي بر روي قطعات اصلي 
قابل مشاهده است. با درخواست مسوول بررسي سانحه و 
هماهنگي مراجع ذيربط؛ گروه تخصصي ويژه اي تشكيل 
ش��ده تا موارد غيرمتعارف هوانوردي را بررسي نمايند. 
پس از نمونه گيري و آزمايش در محل، احتمال برخورد 
پرتوهاي آسيب زننده ش��امل پرتوهاي ليزري و الكترو 
مغناطيس )راديواكتيو( منتفي اعلام گردي��د و در روز 
وقوع سانحه نمونه برداري براي تشخيص مواد منفجره 

انجام گرديد تا اثرات سلاح هاي منفجره داخل يا خارج 
هواپيما در آزمايشگاه معتبر انجام ش��ود. بررسي هاي 
بعدي از لاشه هواپيما اين ش��بهه را تقويت مي كند كه 
لازم اس��ت وجود مواد منفج��ره بر روي بدن��ه هواپيما 
مورد بررسي قرار گيرد. مشخصات لوازم داخل كابين و 
بار مسافران نشان از عدم س��رايت آتش به داخل كابين 

مسافران و احتمالا قسمت بار هواپيما است.

   درخواست از امريكا و فرانسه
بررسي مشخصات فني دس��تگاه هاي ثبت و ضبط 
پروازي جهت بازس��ازي و دريافت محتويات آنها با 
استفاده از توان داخلي كش��ور با حضور نمايندگان 
محترم قضايي و متخصصين داخلي انجام پذيرفت 
و همگي توافق داش��تند كه اين نوع دس��تگاه ها از 
به روز ترين دستگاه هاي موجود دنيا بوده و امكانات 
بازخواني آن در كش��ور موجود نيس��ت. اگر لوازم و 
تجهيزات جانبي فراهم ش��ود، با صرف مدت زماني 
كوتاه مي توان بازسازي و تخليه اطلاعات را انجام داد. 
براين اساس ليس��ت لوازم مورد نياز از لابراتوارهاي 
بررسي سوانح كشورهاي فرانس��ه )BEA( و امريكا 
)NTSB( و امكان انتقال به كش��ور استعلام گرديد 
و اين كشورها نس��بت به انتقال تجهيزات به كشور 
تاكنون پاس��خ مثبتي نداده اند، ولي ليس��ت مورد 
نياز را ارايه داده ك��ه در اختيار مقامات جهت تلاش 

به منظور خريداري ارسال شد.

   اثرات عمليات تدافعي موشكي بر سانحه
بر اس��اس دومين گزارش مقدماتي بررسي سانحه 
هواپيماي اوكرايني، پس از درخواس��ت تيم بررسي 
س��انحه براي انجام بعضي آزمايش��ات خاص روي 
قطعات هواپيما در س��ايت س��انحه، اين فرآيند در 
شاهدشهر شهريار انجام شد. با توجه به اعلام عمومي 
مورخ��ه 21 دي 1398 مبن��ي بر پذي��رش يكي از 
نهادهاي داخلي در خصوص عمليات دفاعي موشكي 
در زمان پرواز اين هواپيما، دسترسي مسوول بررسي 
سانحه به اطلاعات آن نهاد فراهم گرديد و مشخص 
شد كه دو موش��ك مجاورتي از نوع1TOR-M از 
سمت شمال به سمت هواپيما ش��ليك شده است. 
نحوه تاثير اين موشك ها بر وقوع سانحه و همچنين 

تحليل اين اقدام تحت بررسي است.

تازه ترين يافته ها از سانحه هواپيماي اوكرايني 

فرانسه و امريكا در بازخواني جعبه سياه به ايران كمك نمي كنند

گزارش

 همين صفحه  

سخن نخست

خواب سبك تحت تاثير 
گزارش هاي 9 ماهه 

بهزاد منتظري|
روز گذشته بازار سرمايه براي دومين بار پس از يك 
رشد 7 روزه با افت مواجه شد. در حالي كه در دو هفته 
گذشته رشد دسته جمعي قيمت ها در بورس تهران 
به صعود شاخص كل تا سطح 384 هزار واحد منجر 
شده بود، افزايش يك باره تنش در خاورميانه ناشي 
از ترور سردار شهيد قاسم س��ليماني، نماگر اصلي 
بورس تهران را تا سطح 353 هزار واحدي تنزل داد. با 
اين حال كم شدن خطر جنگ و حمايت حقوقي ها از 
بازار سرمايه سبب شد تا در سايه كاهش ريسك هاي 
سياسي، بار ديگر رونق به بازار س��رمايه باز گردد و 
شاخص كل بورس تهران از سطح ياد شده تا كانال 
410 هزار واحدي بي وقفه رش��د كن��د. با اين حال 
روند صعودي چند روزه از واپسين روز دي ماه جاي 
خود را به نزول داد.  رشد ياد ش��ده حدودا به ميزان 
30 درصد شاخص كل را افزايش داد و پس از چنين 

رشدي، افتي اندك اصولا اتفاق بدي نيست. 

 صفحه 14  

صنعت،معدن و تجارت

نشانگان كارت هاي 
بازرگاني اجاره اي 

 گروه تجارت | »كارت هاي بازرگاني اجاره اي« 
زير ذره بين گم��ركات اجرايي ق��رار گرفتند. به 
دليل سوءاس��تفاده برخي واردكنن��دگان كالا از 
كارت بازرگان��ي اجاره اي، س��ازمان گمرك طي 
بخش��نامه اي از تمامي گمركات اجرايي كش��ور 
درخواس��ت كرده ك��ه به منظ��ور »جلوگيري از 
انباش��ت مطالبات مع��وق، بر كنت��رل ونظارت 
اظهارنامه هاي��ي ك��ه ب��ا كارت هاي م��ورد نظر 
ترخيص مي شوند«، دقت بيشتري داشته باشند. 

بازار سرمايه

سهامداري در بورس ايران 
به ريسكش مي ارزد

بازار س��رمايه در دو سال اخير رش��د قابل توجهي 
داشته و همين امر سبب ش��ده تا خيل عظيمي از 
مردم در اين مدت جذب معاملات پرسود اين بازار 
شوند. با اين حال آنچه در اين مدت رشد ياد شده را 
به وجود آورده عاملي است كه به خودي خود عامل 
مناسبي براي اقتصاد به شمار نمي رود. اگرچه در دو 
سال اخير به خصوص در ماه هاي گذشته مهم ترين 
دليل رشد قيمت   ها افزايش ارزش فروش و به تبع 
آن سودآوري شركت ها بوده است، نبايد اين نكته 
را از نظر دور داشت كه آنچه به اين شكوفايي منجر 
شده بهبود آمار مقداري فروش يا بهبود سطح بهره 
وري بلكه افت ارزش پول ملي بوده اس��ت.  در واقع 
تحريم هاي يكجانبه ايالات متحده كه در اين مدت 
موتور محرك افزايش قيم��ت دلار در مقابل ريال 
ايران شده اگر نگوييم تنها عامل،  مهم ترين عاملي 
بوده است كه توانسته به صعود 130 درصدي نماگر 

اصلي بازار در 10 ماه اخير بينجامد. 
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رييس   قوه قضاييه: 

گزارش مركز آمار ايران از شاخص قيمت مصرف كننده در دي ماه

نبايد اقتصادمان را شرطي كنيم

موج تورم فروكش كرد

ديپلماسي

رييس جمهوري در ديدار سفيران جديد ايران 
در س��يزده كش��ور جهان، بر ضرورت توسعه 
همكاري ه��اي اقتص��ادي و كم��ك س��فراي 
جمهوري اس��لامي ايران به تقوي��ت فعاليت 
بخش خصوصي و تجارت با س��اير كش��ورها 
تاكيد ك��رد. به گ��زارش پايگاه اطلاع رس��اني 
رياس��ت جمهوري، س��فيران جديد ايران در 
بلژي��ك، س��وئد، ن��روژ، دانمارك، ب��لاروس، 
ارمنستان، صربستان، آفريقاي جنوبي، نيجريه، 
قرقيزستان، سريلانكا، موريتاني و كرواسي روز 
سه شنبه و پيش از عزيمت به محل ماموريت 
خود با رييس جمهور ديدار و گفت وگو كردند. 
حسن روحاني در اين ديدار براي سفراي جديد 
كشورمان آرزوي موفقيت كرد و از آنان خواست 
ضمن معرف��ي توانمندي هاي كش��ورمان به 
سرمايه گذاران و بخش هاي خصوصي و دولتي 
محل ماموريت خود، بيش از پيش براي توسعه، 
تقويت و تحكيم روابط و مناسبات همه جانبه 
با ديگر كشورها تلاش كنند. رييس جمهوري 
همچنين بر ض��رورت توس��عه همكاري هاي 
اقتصادي و كمك س��فراي جمهوري اسلامي 
اي��ران به تقوي��ت فعاليت بخ��ش خصوصي و 
تجارت با ساير كش��ورها و همچنين گسترش 
همكاري هاي فرهنگي، علمي و فناورانه تاكيد 
كرد. »افس��انه ن��ادي پور« س��فير جمهوري 
اس��لامي ايران در دانمارك و »غلامحس��ين 
دهقاني« س��فير جمهوري اس��لامي ايران در 
بلژيك، »احمد معصومي فر« سفيرجمهوري 
اس��لامي ايران در س��وئد، »عليرضا يوسفي« 
سفير جمهوري اسلامي ايران در نروژ، »سعيد 
ياري« س��فير جمهوري اس��لامي اي��ران در 
بلاروس، »عباس بدخش��ان ظهوري« س��فير 
جمهوري اسلامي ايران در ارمنستان، »رشيد 
حسن پور بايي« سفير جمهوري اسلامي ايران 
در صربس��تان، »مهدي آقا جعفري« س��فير 
جمهوري اس��لامي ايران در آفريقاي جنوبي، 
»محمد علي بك« س��فير جمهوري اسلامي 
اي��ران در نيجريه، »س��عيد خرازي« س��فير 
جمهوري اسلامي ايران در قرقيزستان، »هاشم 
اشجع زاده« سفير جمهوري اسلامي ايران در 
س��ريلانكا، »اميرعلي امام جمعه ش��هيدي« 
سفير جمهوري اس��لامي ايران در موريتاني و 
»پرويز اسماعيلي« س��فير جمهوري اسلامي 
ايران در كرواس��ي نيز در اين ديدار ضمن ارايه 
گزارش��ي از وضعيت روابط ايران با كشورهاي 
محل ماموريت خود در زمينه هاي مختلف، بر 
تلاش و جديت در راس��تاي توسعه مناسبات 
اقتصادي و همكاري هاي همه جانب��ه ايران با 

ديگر كشورها تاكيد كردند.

 ديدار سفراي جديد ايران 
در ۱۳ كشور با رييس جمهوري

جهان

آغاز دادگاه استيضاح 
ترامپ در سنا
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مع��اون اول رييس جمهوري ت��الاب ميانكال��ه را از 
جاذبه ه��اي طبيعي و گردش��گري ملي دانس��ت و 
گفت: حفاظت از اين ت��الاب و خليج گرگان نيازمند 
طرحي جام��ع و قاب��ل اجراس��ت. به گ��زارش پاد، 
»اسحاق جهانگيري« در جلسه س��تاد هماهنگي و 
مديريت تالاب هاي كشور، اظهار داشت: مردم ايران 
و به خصوص مردم اس��تان هاي مازندران و گلستان 
حساس��يت ويژه اي نس��بت به اين منطقه دارند كه 
بايد براي حفاظت از آن برنامه ري��زي و تلاش جدي 

صورت گيرد. معاون اول رييس جمهوري بر ضرورت 
تدوين طرحي جامع براي حفاظت از تالاب ميانكاله 
و خليج گرگان تاكيد كرد و افزود: س��ازمان حفاظت 
محيط زيست با همكاري وزارتخانه هاي نيرو، جهاد 
كش��اورزي، س��ازمان برنامه و بودجه، اس��تانداران 
مازندران و گلس��تان و س��اير دس��تگاه هاي مرتبط 
طرحي جامع و قابل اجرا با استفاده از يافته هاي علمي 
و مطالعات گذش��ته تدوين و آن را ب��راي تصويب در 

جلسه ستاد مطرح كنند. 

حفاظت از تالاب ميانكاله و خليج گرگان نيازمند طرحي جامع است

دولت

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف 

روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 



روي موج خبر

  ارس�ال لايح�ه تمدي�د مهل�ت اجراي 
آزمايشي قانون شوراهاي حل اختلاف؛پاد|

رييس جمه��وري لايحه تمدي��د مهلت اجراي 
آزمايشي قانون ش��وراهاي حل اختلاف را براي 
طي تشريفات قانوني به مجلس شوراي اسلامي 
ارس��ال كرد. مطابق اين لايح��ه، مهلت اجراي 
آزمايشي قانون شوراي هاي حل اختلاف از تاريخ 
انقضاي آن )۲۲ بهمن ۱۳۹۸( به مدت يك سال 
تمديد مي شود. نظر به نقش و اهميت شوراهاي 
حل اخت��لاف در حل و فصل دع��اوي و كاهش 
پرونده هاي ورودي به محاكم دادگستري و با توجه 
به اينكه مهلت اجراي آزمايشي قانون شوراهاي 
حل اختلاف در ش��رف پايان اس��ت و تمهيدات 
دولت و ق��وه قضاييه براي اصلاح و دايمي كردن 
قانون يادشده نيز در حال انجام است، لايحه زير 
به منظور جلوگيري از بروز خ��أ قانوني در اين 

زمينه تدوين شد.

  س�فر بن علوي در چارچوب رايزني هاي 
مستمر دوكشور است؛تعادل |

سخنگوي وزارت خارجه گفت: سفر بن علوي به 
تهران در چارچوب رايزني هاي مستمر مقامات 
ايران و عمان انجام مي شود. سيد عباس موسوي 
در صفحه توييترش نوشت: آقاي يوسف بن علوي 
وزير امور خارجه عمان در چارچوب رايزني هاي 
مس��تمر ميان مقامات دو كشور وارد تهران شد. 
جمعه هفته گذشته نيز ظريف در عمان با يوسف 
بن علوي ديدار و رايزني كرده بود. حدود دو هفته 
پيش نيز يوسف بن علوي براي شركت در مجمع 

گفت وگوي تهران، به ايران سفر كرده بود.

  تصميم گيري براي جبران خسارت سيل 
سيستان و بلوچستان؛ تعادل |

سخنگوي دولت گفت: ديشب در دولت موضوع 
سيل سيستان و بلوچستان مورد بحث قرار گرفت 
و براي جبران خسارت تصميم گيري شد. علي 
ربيعي در توييتر نوشت: ديشب در دولت موضوع 
سيل سيس��تان  و بلوچس��تان مورد بحث قرار 
گرفت و براي جبران خسارت تصميم گيري شد. 
ابعاد همه آسيب ها شناسايي شدند. زيست بهتر 
حق بلوچ هاست. دولت با همه توان تلاش خواهد 
كرد. س��يل در هر منطقه اي، زندگي را سخت و 
طاقت فرسا مي كند. او در ادامه نوشت:  اما اكنون 
كه سيل در بلوچستان با فقر گسترده موجود در 
هم آميخته، عمق درد بيشتر و وضعيت اسفبارتر 
اس��ت. در اين روزهاي ناخوش احوالي دل ها، با 
مساعدت و همياري از طريق سازمان هلال احمر، 
حال بلوچستان و خودمان را بهتر كنيم. سازمان 
هلال احمر در كمك به سيل زگان، موثر از همه، 

حضوري بي ادعا دارد.

  انتصاب مديرعامل س�ازمان صنايع هوايي 
وزارت دفاع؛  پايگاه اطلاع رساني وزارت دفاع |

وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح، طي حكمي 
امير سرتيپ دوم افشين خواجه فرد را به عنوان 
مديرعامل جديد س��ازمان صنايع هوايي وزارت 
دفاع منصوب كرد. امير سرتيپ حاتمي در حكمي 
امير سرتيپ دوم افشين خواجه فرد را به عنوان 
مديرعامل جديد س��ازمان صنايع هوايي وزارت 
دفاع منصوب ك��رد. وي همچنين از تلاش هاي 
اميرس��رتيپ بني طرفي طي يك دهه تلاش در 
صنعت هوايي وزارت دف��اع قدرداني كرد. امير 
سرتيپ عبدالكريم بني طرفي مديرعامل سابق 
سازمان صنايع هوايي وزارت دفاع به عنوان مشاور 

وزير دفاع در حوزه صنعت هوايي منصوب شد.

  هيچ كسي از اس�تانداردهاي يك جانبه 
امريكا راضي نيست؛ ايرنا |

ديپلمات روسي از مواضع امريكا در مورد برنامه 
هس��ته اي ايران انتقاد ك��رد. ميخاييل اوليانوف 
نماينده دايم روسيه در سازمان هاي بين المللي در 
مورد اظهارات برايان هوك درباره برنامه هسته اي 
ايران در توييترش نوشت: نماينده امريكا در مورد 
ايران مي گويد كه عدم غني سازي بايد به عنوان 
يك استاندارد ديده شود. اگر او يك موضع رسمي 
را بيان كرده باشد، به اين معني است كه واشنگتن 
در ماده چهار معاهده عدم اشاعه )NPT( درباره 
حق اس��تفاده مس��المت آميز از انرژي هسته اي 
ش��ك مي كند. همكاران امريكايي عزيز، لطفا از 
اظهارات��ي كه به رويه هاي متض��اد و خصمانه با 
انِ.پي.تي منجر مي شود، خودداري كنيد. آنهايي 
كه غني س��ازي اورانيوم انجام مي دهند )برزيل، 
ژاپن، كره جنوبي و ديگران( و آنهايي كه غني سازي 
ندارند، از اين استاندارد يك جانبه به كار گرفته شده 

توسط امريكا خوشحال و راضي نخواهند بود.

  خانواده ه�اي جان باخت�گان م�ا را در 
مصيبت شان شريك بدانند؛  ايسنا |

رييس سازمان انرژي اتمي با تاكيد بر اينكه وقوع 
حادثه جان باختن نخبگان ما در سانحه سقوط 
هواپيماي اوكراين��ي جاي هيچ توجيهي ندارد، 
گف��ت: خانواده هاي جان باختگان م��ا را از خود 
بدانن��د و تصور نكنند آنها در ي��ك طرف و ما در 
طرف ديگر قرار داري��م. همه ما در اين مصيبت 
ش��ريك هس��تيم. علي اكبر صالحي در مراسم 
يادب��ود دانش آموختگان جان باخته دانش��گاه 
ش��ريف در سانحه س��قوط هواپيماي اوكرايني 
تاكيد كرد: من وقتي خدمت خانواده هاي تعدادي 
از جان باختگان اين سانحه رسيدم عنوان كردم 
كه به والله ما اين جان باخته ه��ا را فرزندان خود 
مي دانيم و مصيبت آنها مصيبت ما نيز هس��ت 
ام��ا چه كنيم كه خداوند فرموده اس��ت افراد در 
اينگونه مصيبت ها صبر پيش��ه كنند و خداوند 
به بازماندگان اين نوع حوادث مژده صلوات داده 
است. يعني اينكه خود خدا براي بنده هاي خود 
صلوات مي فرس��تد. بنابراين اگر ما صبر پيش��ه 
كنيم مشمول رحمت و صلوات الهي خواهيم بود.

ايران2

رييس جمهور در جلسه شوراي اجرايي فناوري اطلاعات مطرح كرد

 يك كارت براي همه كارها
گروه ايران|

»ي��ك كارت براي همه كاره��ا«؛ اين ايده اي اس��ت كه 
رييس جمهوري در خصوص چشم انداز پيش روي حوزه 
فعاليت هاي فناورانه تصويرس��ازي مي كند. ايده اي كه 
در صورت تحقق دولت الكترونيك مي تواند به مطالبات 
عمومي مردم در حوزه هاي مختلف پاس��خ دهد و فضاي 
عمومي جامعه را از سردرگمي اداري فعلي و بوروكراسي 
حاكم بر ادارات نجات بخش��د. كارتي ك��ه هم مي تواند 
مدارك هويتي فرد را ساماندهي كند؛ هم براي درخواست 
مجوزهاي حرفه اي و موضوعات مرتبط با فضاي كس��ب 
و كار مورد اس��تفاده قرار گيرد و هم خدمات اداري مورد 
نظر مردم را با اس��تفاده از آن ساماندهي كرد. ايده اي كه 
دولت تدبير و اميد از زم��ان روي كار آمدن وعده تحقق 
آن را داده بود اما بنا به دلايل مختلف از جمله تحريم هاي 
اقتصادي فضاي عملياتي شدن كامل آن محقق نشد، اما 
رييس جمهوري اعلام مي كند كه تمام تلاش دولت تحقق 
ايده دولت الكترونيك در ۲سال باقي مانده از عمر دولت 
خواهد بود. رييس جمهور ب��ا تاكيد بر اينكه مردم بايد از 
ارزانترين و كوتاه ترين مسير، خدمات الكترونيكي دريافت 
كنند و آنان را نباي��د در راهروهاي ادارات و س��ازمان ها 
سرگردان كرد، اظهارداشت: تمام تلاش ما از ابتداي دولت 
يازدهم، ايجاد و تقويت دولت الكترونيك و حذف كاغذ از 
سيستم اداري بوده تا به اين ترتيب مردم هنگام مراجعه به 
اداره يا سازماني، صرفا با ارايه همان كارت ملي هوشمند 
خود، ديگر مجبور نباشند براي يك كار ساده ده ها برگ 
كپي از مداركش��ان ارايه كنند. روحاني ديروز در جلسه 
شوراي اجرايي فناوري اطلاعات گفت: كارهاي زيادي در 
اين مدت انجام شده است. كارت ملي را هوشمند كرديم 
و مردم نيز آمدند و ۲ الي ۳ ساعت وقت مردم را گرفتند تا 
كارتي را صادر كنند اما متاسفانه شاهديم همچنان مردم 
براي مراجعه به برخي ادارات، ناچارند چندين برگ كپي 
مدارك همراه خود ببرند. رييس جمهور اظهارداشت: اين 
كارت ملي هوشمند درست شده كه ديگر كپي مدارك 

از مردم نخواهند و با يك شماره كارت ملي همه اطلاعات 
مورد نياز، قابل دسترس باشد.

روحاني دبيرخانه ش��وراي اجرايي فن��اوري اطلاعات را 
موظف به ارايه گزارش هفتگي از روند تس��ريع در اجراي 
دولت الكترونيك و هماهنگي مي��ان وزارتخانه ها و رفع 
مش��كلات احتمالي كرد و اظهارداش��ت: بايد مشكلات 
دولت الكترونيك را ظرف ۶ ال��ي ۷ ماه آينده حل كنيم 
يعني س��ال آينده به نقطه اي برس��يم كه اعلام كنيم به 

دولت الكترونيك رسيده و اين مشكلات را رفع كرده ايم. 
رييس جمهور گفت: دولت الكترونيك گامي با اهميت در 
مسير خدمت به مردم و مبارزه با فساد و نشانه اي از مدرن 

شدن دولت اسلامي ما است.

  پاسخ به مطالبات عمومي
رييس جمهور اظهارداش��ت: »مي خواهيم كار مردم، 
وقتي در اداره اي وارد مي شوند پيشخوان و ميز خدمت 

فقط با يك كارت انجام ش��ود. هيچ چيز ديگري نياز 
نباشد. فقط يك كارت همراهش است. همه كار با آن 
كارت بايد انجام بدهد، اگر مجوز روزنامه هم مي خواهد 
بگيرد، با آن كارت بايد انج��ام بگيرد. بيمه، ماليات يا 
اعتراض كن��د با همان كارت. هيچ چي��ز ديگري نياز 

نباشد.«
روحاني اهميت دولت الكترونيك در حوزه بهداش��ت 
و درمان را مورد اش��اره قرار داد و گفت: مثلا در حوزه 

بهداش��ت و درمان كه در اين حوزه روي بحث دولت 
الكترونيك خيلي هم كار ش��ده، بنا بود كه سيس��تم 
پرونده الكترونيكي س��لامت فعال ش��ود تا همه امور 
درماني در چارچوب همان كارت هوش��مند سلامت 
انجام گي��رد. رييس جمهور افزود: »آن چيزي كه ما از 
دولت الكترونيك انتظار داريم، يك كارت است براي 

همه كار.«
روحاني انتقال اطلاعات بين دستگاه ها و سازمان هاي 
اجرايي براي تقويت دولت الكترونيك و تسهيل امور 
و حركت به سمت ش��فافيت و گزارش آزاد اطلاعات 
را ض��روري خواند و گف��ت: هدف نهاي��ي انجام يك 
برنامه ريزي است تا طي ۶ ماه اين مشكلات حل شود و 
به نقطه اي برسيم كه مردم با سهولت بتوانند اطلاعات 
لازم را به دس��ت بياورند و كار اداري خودشان را انجام 

دهند، بدون اينكه با كسي مواجه شوند و حرف بزنند.
در ادامه جلس��ه ش��وراي اجرايي فن��اوري اطلاعات، 
گزارش��ي از روند اجراي پروژه دول��ت الكترونيك در 
حوزه هاي مختلف ارايه شد و شورا موظف شد با توجه 
به توس��عه قابل توجهي كه در زير ساخت هاي دولت 
الكترونيك طي سال هاي اخير انجام شده است، به طور 
مستمر گزارشي از اقدامات دس��تگاه هاي اجرايي در 
روند توسعه و اجراي كامل دولت الكترونيك ارايه نمايد. 
در اين جلس��ه همچنين برلزوم توسعه تعاملات بين 
دستگاهي به منظور تسريع در پيگيري و اجراي كامل 
دولت الكترونيك تاكيد شد. در جلسه شوراي اجرايي 
فناوري اطلاعات، در راس��تاي اهميت توسعه دولت 
الكترونيك، نظام بودجه ريزي دستگاه ها، نظام هويت و 
استفاده از اثر انگشت براي شناسايي هويت افراد، حذف 
اسناد كاغذي توسط مراكز ارايه خدمات و نيز توسعه 
دولت الكترونيك در بخش سلامت و ماليات و نقش آن 
در مبارزه و پيشگيري از فساد، تسهيل ارايه خدمات به 
مردم و كاهش هزينه هاي نظام اداري و چابك س��ازي 

نظام اداري كشور مورد تاكيد قرار گرفت.

رييس قوه قضاييه: 

نبايد اقتصادمان را شرطي كنيم
در شرايطي كه اقتصاد ايران براي عبور از چالش هاي پيش رو 
بيشتر از هر عامل ديگري نيازمند سرمايه گذاري هاي پايدار 
در حوزه توليد و صادرات است رييس قوه قضاييه مي گويد: 
امنيت و اقتصاد دوگانه اي انفكاك ناپذير است. امكان تفكيك 
بين امنيت و اقتصاد وجود ندارد و رونق توليد و اقتصاد بايد 
همراه با امنيت اقتصادي باشد. رييس دستگاه قضا اما رشد 
اقتصادي پايدار را در گرو توسعه مناسبات ارتباطي با ساير 
كش��ورها ارزيابي مي كند و مي گويد: رويه ما تعامل با دنيا 
است، مگر كشورهايي كه با ما دشمني مي ورزند. در اقتصاد 
هم همين طور است؛ بايد با همه تعامل كرد، اما منتظر لبخند 
ديگران نبايد شد. به گزارش ميزان، سيدابراهيم رييسي در 
همايش »نقش پليس در امنيت اقتصادي و رونق توليد«، 
اظهار كرد: توليد كننده و كارآفرين بايد با يك آرامش و امنيت، 
نقش مجاهدانه خود را در رونق توليد و در عرصه اقتصاد ايفا 
كند. همه اجزاي اقتصادي در حوزه هاي مختلف، مجريان، 
دس��ت اندركاران و فعالان اقتصادي بايد نقش ايفا كنند تا 
امنيت اقتصادي ايجاد ش��ود. رييس قوه قضاييه در ادامه 
افزود: جرايم اقتصادي، پولشويي، جرايم مالياتي، قاچاق كالا 
و نوعي از جرايم كه از آنها تحت عنوان فس��اد اقتصادي ياد 
مي كنيم، براي رونق اقتصادي مضر است و حساسيت نسبت 
به هرگونه كجي و امر نادرست كه فضاي اقتصادي را آلوده 
مي كند، ضرورت دارد. وي يادآور شد: نيروي انتظامي بايد در 
اين قضيه هم از ناحيه كارآفرينان و فعالان اقتصادي، هم از 
ناحيه دستگاه قضايي و هم از طرف همه بخش ها حمايت 
شود تا بتواند فضا را با همكاري خود فعالان اقتصادي به فضاي 
امن و فضاي فعاليت و تحرك، تبديل كند. رييسي با اشاره به 
فرمايشات مقام معظم رهبري در نماز جمعه هفته گذشته 
كه فرمودند همه تلاش كنند تا كشور قوي شود، گفت: قوت 

در اقتصاد به دو امر مهم برطرف كردن موانع توليد و حمايت 
از توليد بستگي دارد. رييس قوه قضاييه با بيان اينكه حمايت 
از توليد با سخن ميسر نيست، تصريح كرد: حمايت از توليد، 
حمايت قانوني و حمايت مالي و پولي و بانكي است. اگر در 
كشور پولي و تسهيلاتي وجود دارد اولويت با توليد است و بايد 
به توليد تسهيلات تعلق بگيرد نه به دلالي؛ دلالي و سوداگري، 

فضاي توليد را دچار آسيب مي كند.

  حمايت واقعي از توليد
رييسي افزود: در مواردي حق العمل كاري امري ضروري 
اس��ت. در روند انتقال كالا از جايي ب��ه جاي ديگر و از مبدا 
توليد به مصرف طبيعتا بايد كارهايي صورت گيرد، در همه 
جاي دنيا هم اينگونه است و در شرايط اقتصادي نيز تعريف 
شده است، ولي منظور از حمايت از توليد در بعد اقتصادي 
اعطاي تسهيلات بانكي به توليد كننده و فعال اقتصادي 
است. رييس دستگاه قضا با اشاره به حمايت قضايي از توليد، 
تصريح كرد: اگر به هر دليلي فعال اقتصادي دچار مشكل 
شد يا با مانع مواجه گرديد بايد به دستگاه نظارتي مراجعه 
كند و دستگاه نظارتي از او حمايت و موانع را برطرف نمايد. 
رييس��ي با بيان اينكه قوت اقتصادي يك امر جدي است، 
خاطرنشان كرد: يكسري از موانع، مانع شناختن سرمايه ها 
است، سرمايه هاي مادي و طبيعي بسيار و سرمايه انساني و 
نيروي متراكم جوان در كشور داريم كه بايد شناخته شوند 
و شناخت اين سرمايه هاي مادي و نيروي انساني متراكم 
به ويژه نيروي جوان و كارآمد مي تواند در رونق توليد بسيار 
موثر باش��د. نكته دوم كه مي توان به آن اشاره كرد نگاه به 
دست ديگران، به خارج و بيگانه براي گره گشايي از اقتصاد 
و مشكلات كشور است. نگاه به بيگانه داشتن و منتظر اقدام 

او شدن و اقتصاد را شرطي كردن؛ به شرطي كه او امضا كند، 
به شرطي كه او موافقت كند، به شرطي كه او لبخند بزند، 
خطا است. رييس قوه قضاييه با تاكيد براينكه اقتصاد بايد در 
تعامل با همه كشورها باشد گفت: رويه ما تعامل با دنيا است، 
مگر كشورهايي كه با ما دشمني مي ورزند. در اقتصاد هم 
همين طور است؛ بايد با همه تعامل كرد، اما منتظر لبخند 
ديگران نبايد شد. منتظر اقدام و اراده ديگران نبايد شد؛ نبايد 
اقتصادمان را شرطي كنيم كه ديگران تصميم بگيرند. تجربه 
نشان داده كه نبايد به ديگران اعتماد كرد و بايد روي پاي خود 
بايستيم. رييسي با اشاره به موضوع جذابيت سرمايه گذاري 
در اقدامات سوداگرانه به جاي سرمايه گذاري در كارهاي 
مولد و اقتصادي كه ايجاد سرمايه براي كشور مي كند، بيان 
داشت: اگر سرمايه و نقدينگي به سمت توليد برود، نگراني 
وجود نخواهد داشت، ولي اگر به سمت دلالي برود حتما براي 
كشور دچار مشكل مي كند. رييس قوه قضاييه با بيان اينكه 
واردات بي رويه و قاچاق كالا، توليد كننده را بي انگيزه مي كند، 
به موضوع مبارزه با فساد اشاره كرد و گفت: در جلسه اي در 
تبريز تاكيد كردم كه اگر بروكراسي اداري دادن مجوزهاي 
لازم را تس��هيل كند، هيچ كارآفرين، سرمايه گذار و فعال 
اقتصادي آماده براي رش��وه دادن نيست. تسهيل و شفاف 
كردن امور، جلوي بسياري از مفاسد اداري را مي گيرد. ما 
نمي خواهيم هر روز در دس��تگاه قضايي شاهد ايجاد يك 
پرونده باشيم. رييسي با بيان اينكه در نظام اداري اگر سالم 
باشد كار به سهولت انجام مي شود و زمينه فساد اقتصادي 
از بين مي رود، گفت: در نظام اداري سالم، فعال اقتصادي 
مي تواند بدون دغدغه و مشكل، كار خود را انجام دهد. وي 
خاطرنشان كرد: به كار گرفتن سايبر در فضاي خدمات راحت 
است، اما در ارتباط با توليد كار پيچيده اي است، در فضاي 

سايبر زمان مطرح نيست و بازنشستگي و تعطيلي وجود 
ندارد، لذا اين فضا نظام نظارتي و كنترلي خود را مي طلبد. 
رييسي تصريح كرد: در مساله جنگ اقتصادي، امريكايي ها 
نمي خواهند اقتصاد ما روي پاي خود بايستد؛ نمي خواهند 
از فناوري  استفاده كنيم؛ درحالي كه بايد از اين فناوري ها 

استفاده كرد و توليد از آن بهره مند شود.

  بايد نسبت به مسائل اقتصادي در دنيا  ابتكار 
عمل داشته باشيم

رييس دستگاه قضا ادامه داد: بايد نسبت به مسائل اقتصادي 
در دنيا ابتكار عمل داشته باشيم، ايران اسلامي مي خواهد 
اقتصادي مبتني بر مسائل خود داشته باشد و روي پاي خود 
بايستد؛ اين همان نقطه اي است كه من از نخبگان اقتصادي 
مي خواهم امروز مساله شناسي كنند. وي خطاب به فعالان 
اقتصادي گفت: بسياري از اختلافات در بازار را خودتان حل 
كنيد، ريش سفيدان بازار و توليد كنندگان خودشان مسائل 
درون صنف خود را حل كنند. اگر اختلافي درون صنف و 

مجموعه توليدي وجود دارد توسط هيات منصفه اقتصادي 
حل شود. رييس قوه قضاييه افزود: هر چه پرونده كمتر به 
دستگاه قضايي وارد شود ما از شما تشكر خواهيم كرد، لذا 
اختلافات مالي مربوط به چك، سفته و اختلافات مربوط به 
توليد كالا، استانداردسازي و ساير مسائل، درون خود اصناف 
حل شود و از طرفي پليس نيز همين را مي خواهد. رييسي 
گفت: چراكه توليد سالم و كار سالم اقتصادي در گرو مبارزه با 
فساد اقتصادي و ايجاد امنيت اقتصادي است. رونق اقتصادي 
نيازمند امنيت اقتصادي است، در اين رابطه بيش از هميشه 
و پي��ش از همه خود فعالان اقتصادي بايد مدعي مبارزه با 
فساد وزمينه هاي فساد و انحراف و كژي باشند. رييسي با 
اشاره به نقش و مشاركت مردم در مبارزه با ناهنجاري ها در 
حوزه اقتصادي گفت: كشور ما مبتني بر راي، نگاه، انتخاب 
و نظر مردم است، در رابطه با مبارزه با پولشويي، قاچاق كالا 
و مبارزه با فرار مالياتي و ناهنجاري ها نقش مردم و فعالان، 
نقش اول است و دستگاه هاي ديگر در منتها اليه هستند، اين 

نگاه مي تواند گره ها را بگشايد.
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راهبرد »قوي شدن« را به عنوان 
يك تكليف بر خود واجب مي دانيم
وزير دف��اع معتقد اس��ت: 
بر اس��اس تدبير حكيمانه 
فرمانده معظم كل قوا مبني 
بر قوي شدن، اين راهبرد را 
به عنوان يك تكليف بر خود 
واجب مي دانيم. به گزارش 
ايسنا، امير سرتيپ حاتمي 
در مراسم تكريم و معارفه مديرعامل سازمان صنايع هوايي 
وزارت دفاع با اش��اره به فرمايشات تاريخي مقام معظم 
رهبري )مدظله العالي( در خطبه هاي اخير نماز جمعه 
تهران، گفت: معظم له در فرازهايي از فرمايشات خود با 
تاكيد بر مقوله »قوي ماندن و قوي شدن« آن را رمز عبور 
از چالش ها و مشكلات دانستند كه اين نشان از اهميت 
قدرت در همه زمينه ه��اي ملي به ويژه قدرت نظامي و 
دفاعي است. براي قوي شدن بايد تمام مولفه هاي قدرت 
از جمله قدرت اقتصادي، فرهنگي، علمي، دفاعي و نظامي 
را فراهم س��اخت و در واقع قدرت دفاعي است كه توان 
مقاومت و ايستادگي در برابر زياده خواهي هاي دشمنان 
را فراهم كرده و قادر خواهيم بود از منافع ملي دفاع كنيم. 
قدرت دفاعي، بسترساز قدرت و دفاع اطمينان بخش در 
همه زمينه هاست و در واقع پيشرفت ساير مولفه هاي 
ق��درت در نظام را به وجود مي آورد. دش��من تمام كيد 
خود را براي از بين بردن استقلال ايران به كار برده است و 
بنابراين اساس، ايران يا بايد از حق استقلال خود بگذرد 
يا اينكه براي حفظ استقلال خود در تمامي مولفه هاي 

قدرت ساز پيشرفت كند. 

نه حزب پايداري و نه جبهه 
پايداري مجوز ندارند

در ش��رايطي ك��ه ح��زب 
پايداري تبليغات زودهنگام 
انتخاباتي خود را آغاز كرده 
و در تمام استان هاي كشور 
در ح��ال فعاليت تبليغاتي 
اس��ت؛ دبير كميس��يون 
ماده ۱0 احزاب و گروه هاي 
سياسي وزارت كش��ور مي گويد: جبهه پايداري هيچ 
يك از اين مدارك تاسيس حزب يا جبهه پايداري را به 
كميسيون نياورده است و اگر پايداري ها به دنبال مجوز 
خود نروند، كميسيون ماده ۱0 احزاب، به لحاظ قانوني 
پيگيري و برخورد خواهد كرد. »حميدملانوري«، در 
خصوص سخنان سخنگوي جبهه پايداري مبني بر 
قانوني بودن اين جبهه و دريافت مجوز از فرمانداري ها، 
به برنا گفت: جبهه ارتباطي به دفاتر شهرستان ندارد. 
مثل اينكه آقاي متقي فر متوجه نيستند. پايداري ها 
به دنبال دريافت پروانه حزب پايداري هستند. حزب 
پايداري تقاضا كردند براي تاس��يس حزب، و در حال 
حاضر در مرحله صدور پروانه هستند. در مرحله صدور 
پروانه نيز بايد مجمع عمومي تاسيس را تشكيل دهند 
و اساس��نامه و مرامنامه را بياورند. او در مورد سخنان 
متقي فر مبني بر اينكه وزارت كشور در برگزاري مجمع 
تعلل كرده است نيز گفت: آقاي متقي فر مي گويند ما 
تعلل كرده ايم، آيا آنها مدارك را به ما ارايه داده اند كه 
مي گويند ما كوتاهي كرده ايم؟! بنابراين آنها مدارك 

خود را به ما نداده اند. 

برابري سهم شهرداري ها با سهم 
دولت در بهره مندي از ماليات 

ن  كميس��يو يي��س  ر
مشترك درآمد هاي پايدار 
ش��هرداري ها و دهياري ها 
در مجل��س دهم گفت: ۲0 
درص��د از مناب��ع دريافتي 
ش��هرداري ها و دهياري ها 
از قان��ون ماليات ب��ر ارزش 
افزوده، نسبت به گذشته، افزايش يافت. »پروانه مافي«، 
در رابط��ه با تصويب لايحه ماليات ب��ر ارزش افزوده به 
خانه ملت گفت: با تلاش نمايندگان مجلس مواد 4۱ و 
4۲ لايحه ماليات بر ارزش افزوده مبني بر برابري سهم 
عوارض شهرداري ها و دهياري ها با سهم دولت، تصويب 
شد. اين نماينده مجلس افزود: البته پيش از اين در لايحه 
درآمدهاي پايدار شهرداري ها و دهياري ها آورده بوديم 
اما در آن زمان نتوانست، در صحن مصوبه بگيرد لذا امروز 
توانست مصوبه را بگيرد تا سهم ماليات بر ارزش افزوده 
شهرداري ها و دهياري ها با درآمدهاي عمومي دولت برابر 
شود. مافي در ادامه تصريح كرد: براساس اين لايحه ۲0 
درصد از منابع دريافتي شهرداري ها و دهياري ها از قانون 
ماليات بر ارزش افزوده نسبت به گذشته، افزايش يافت. 
اين عضو فراكسيون اميد مجلس دهم در خصوص نتايج 
تصويب اين لايحه اضافه كرد: توصيه من به شهرداري ها 
و دهياري هاي اين است كه اين تصميم را پاسداري كنند 
و از منابع درآمد پايداري  كه ايجاد شده به طور شايسته 
به مردم ش��هرها و روستاها، خدمات عمراني و رفاهي و 

اجتماعي خدمات ارايه دهند. 

اروپايي ها در خصوص برجام 
دچار اشتباه استراتژيك شدند
س��خنگوي كميس��يون 
امنيت ملي مجلس رفتار 
اروپايي ها در به كارگيري 
فعالسازي مكانيسم ماشه 
را اشتباهي اس��تراتژيك 
توصي��ف ك��رد و گف��ت: 
اروپايي ه��ا با اتخ��اذ اين 
تصميم مسيري ماجراجويانه  را در برجام و فعاليت هاي 
هسته اي ايران آغاز كرده اند. سيدحسين نقوي حسيني 
در گفت وگو با تسنيم با اشاره به درخواست اروپايي ها 
براي فعال كردن مكانيزم ماشه در برجام، گفت: اين 
اقدام اروپايي ها با فشار امريكايي هاست و قطعا موجب 
لطمه به حيثيت اروپايي ها در فضاي بين الملل خواهد 
شد. وي با تأكيد بر اينكه مكانيزم ماشه خيلي تأثيري 
در روند كاهش تعهدات هس��ته اي ايران ندارد، اظهار 
داشت: پيش از اينكه اروپايي ها تصميم به فعالسازي 
مكانيسم ماشه بگيرند، پس از خروج يكجانبه امريكا از 
برجام، عملا اين سه كشور اروپايي منفعلانه عمل كردند 
و به تعهدات شان پايبند نبودند. سخنگوي كميسيون 
امنيت ملي مجلس تصريح كرد: نكته حائز اهميت اين 
است كه جمهوري اسلامي ايران در ظاهر پس از خروج 
امريكا از برجام توسط اين رژيم تروريستي تحريم بود، اما 
با وجود انفعال اروپايي ها نيز، به نوعي ما از سوي اين سه 
كشور )انگليس، فرانسه و آلمان( تحريم بوديم، بنابراين 
فعالسازي مكانيسم ماشه تفاوتي در اعِمال تحريم ها و 

كاهش تعهدات هسته اي ايران ندارد. 

طوري عمل كنيم كه سرمايه 
اجتماعي نظام ارتقا يابد

در ش��رايطي ك��ه موضوع 
ردصلاحيت هاي گسترده 
در يك طيف سياسي خاص 
همچنان باعث ب��ه وجود 
آم��دن انتق��ادات فراواني 
در صحنه عمومي كش��ور 
ش��ده، مع��اون پارلمان��ي 
رييس جمهوري مي گويد: هر شخصيت و نهاد سياسي 
بايد به ش��كلي عمل كند كه س��رمايه اجتماعي نظام 
ارتقا يابد و انس��جام و اتحاد در بالاترين حد قرار گيرد. 
»حس��ينعلي اميري« در گفت وگو با ايرنا با اش��اره به 
شرايط كش��ور پس از شهادت سردار قاسم سليماني و 
سقوط هواپيماي اوكرايني خاطرنشان كرد: كمتر از ۲ ماه 
مانده به انتخابات، كشور در شرايط خاصي قرار دارد كه 
اتحاد و انسجام را يك ضرورت غيرقابل اجتناب مي كند. 
معاون پارلماني رييس جمهوري گفت: شوراي نگهبان 
ناظر انتخابات است و بر همه مراحل رسيدگي مي كند و 
كساني كه براي اين كار احراز صلاحيت نشدند بايد فرايند 
قانوني را طي كنند. اميري با بيان اينكه اعضاي شوراي 
نگهبان بارها اعلام كرده اند كه هيچ وقت خودشان را از 
خطا و اشتباه مصون نمي دانند، افزود: در زمان رسيدگي 
به پرونده نزديك به ۱۶ هزار نفر در اين زمان كوتاه ممكن 
است اشتباهاتي هم رخ دهد كه طبيعي است. اوگفت: 
دبير محترم ش��وراي نگهبان اعلام كرده اند كه ليست 
اعلام شده نهايي نيست بنابر اين كساني كه رد صلاحيت 

شده اند، فرايند قانوني را پيگيري كنند. 

چهره ها



پاورقي اقتصادي 3 كلان

مركز آمار ايران گزارش داد

تورم فروكش كرد
آن گونه كه اطلاعات مركز آمار نشان مي دهد در دي 
ماه تورم نقطه اي در كل كش��ور به عدد 26.3درصد 
رس��يده و به اين ترتيب 1.5 درصد از ماه قبل كمتر 
ش��ده اس��ت. همچنين ت��ورم ماهانه دي م��اه نيز 
0.8درص��د بوده و به اين ترتيب نس��بت به ماه قبل 
2.4 درصد كاهش يافته اس��ت. ت��ورم ماهانه گروه 
خوراكي ها، آشاميدني ها و دخانيات نيز منفي شده 
و به 0.3 درصد رسيده است. از طرف ديگر نرخ تورم 
سالانه دی ماه ١٣٩٨ نيز برای خانوارهای کشور به 
٣٨.٦ درصد رسيده که نسبت به ماه قبل، ١.٤ واحد 

درصد کاهش نشان می دهد.
به گزارش »تعادل«، آن گونه كه اطلاعات مركز آمار 
ايران نش��ان مي دهد، در دي ماه، نرخ تورم نقطه ای 
دی ماه ١٣٩٨ در مقايسه با ماه قبل ١.٥ واحد درصد 
کاهش يافته اس��ت. نرخ تورم نقط��ه ای گروه عمده 
»خوراکی ها، آشاميدنی ها و دخانيات« با کاهش ٤.٠ 
واحد درصدی به ٢٤.٠ درصد و گروه »کالاهای غير 
خوراکی و خدمات« با کاهش ٠.٣ واحد درصدی به 

٢٧.٤ درصد رسيده است.
منظ��ور از نرخ تورم نقط��ه ای، درص��د تغيير عدد 
ش��اخص قيمت، نسبت به ماه مشابه سال قبل بوده 
و بررس��ي ها حاكي از آن است كه نرخ تورم نقطه ای 
در دی ماه ١٣٩٨ به عدد ٢٦.٣ درصد رسيده است 
يعنی خانوارهای کشور به طور ميانگين ٢٦.٣ درصد 
بيشتر از دی ١٣٩٧ برای خريد يک »مجموعه کالاها 
و خدمات يکسان« هزينه کرده اند. بررسي نرخ تورم 
نقطه ای دی ماه ١٣٩٨ در مقايسه با ماه قبل نشان 
مي دهد كه در دي ماه تورم نقطه اي ١.٥ واحد درصد 

کاهش يافته است. 
نرخ ت��ورم نقط��ه ای گ��روه عم��ده »خوراکی ها، 
آش��اميدنی ها و دخاني��ات« با کاه��ش ٤.٠ واحد 
درص��دی به ٢٤.٠ درص��د و گ��روه »کالاهای غير 
خوراکی و خدمات« با کاهش ٠.٣ واحد درصدی به 
٢٧.٤ درصد رسيده است. اين در حالی است که نرخ 
تورم نقطه ای برای خانوارهای شهری ٢٦.٢ درصد 
است که نسبت به ماه قبل ١.٤ واحد درصد کاهش 

داش��ته اس��ت. همچنين اين نرخ برای خانوارهای 
روس��تايی ٢٧.٠ درصد بوده که نس��بت به ماه قبل 

١.٩ واحد درصد کاهش داشته است.

   کاهش نرخ تورم ماهانه خانوارهای کشور
منظور از نرخ تورم ماهانه، درصد تغيير عدد شاخص 
قيمت، نسبت به ماه قبل می باشد. نرخ تورم ماهانه 
دی ١٣٩٨ ب��ه ٠.٨ درصد رس��يده که در مقايس��ه 
با ماه قبل، ٢.٤ واحد درصد کاهش داش��ته اس��ت. 
ت��ورم ماهانه ب��رای گروه های عم��ده »خوراکی ها، 
آشاميدنی ها و دخانيات« و »کالاهای غير خوراکی و 
خدمات« به ترتيب ٠.٣- و ١.٤ درصد بوده است. اين 
در حالی اس��ت که نرخ تورم ماهانه برای خانوارهای 
شهری ٠.٩ درصد می باشد که نسبت به ماه قبل، ٢.١ 
واحد درصد کاهش داشته است. همچنين اين نرخ 
برای خانوارهای روستايی ٠.٥ درصد بوده که نسبت 

به ماه قبل ٣.٧ واحد درصد کاهش داشته است.

  کاهش نرخ تورم سالانه خانوارهای کشور
منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغيير ميانگين اعداد 
ش��اخص قيمت در يک س��ال منتهی به ماه جاری، 
نسبت به دوره مش��ابه قبل از آن می باشد. نرخ تورم 
سالانه دی ماه ١٣٩٨ برای خانوارهای کشور به ٣٨.٦ 
درصد رسيده که نسبت به ماه قبل، ١.٤ واحد درصد 
کاهش نشان می دهد. اين در حالی است که نرخ تورم 
سالانه برای خانوارهای شهری ٣٨.٠ درصد می باشد 
که نسبت به ماه قبل ١.٣ واحد درصد کاهش داشته 
اس��ت. همچنين اين نرخ برای خانوارهای روستايی 
٤٢.٢ درصد بوده که نس��بت به م��اه قبل ١.٦ واحد 

درصد کاهش داشته است.

  تغییرات قیمت ها در ماه جاری
در گروه عمده »خوراکی ها، آشاميدنی ها و دخانيات« 
بيشترين افزايش قيمت نس��بت به ماه قبل مربوط 
به گروه »ميوه و خش��کبار « )انار، م��وز و هندوانه( 
می باشد. تورم اين گروه 2.9 درصد بوده است. تورم 

ماهانه شكر، مربا، عسل، شيريني و شكلات هم 0.9 
درصد بوده و تورم ماهانه شير، پنير و تخم  مرغ هم 0.8 
درصد اعلام شده است. پايين  ترين تورم نيز مربوط 
به سبزيجات بوده است. اين گروه با تورم منفي 4.3 
درصد بيشترين كاهش تورم در ميان ساير گروه هاي 

خوراكي را داشته است.
 در گروه عمده »کالاه��ای غير خوراکی و خدمات« 
گروه »حمل ونقل« )انواع اتومبيل سواری( بيشترين 
افزايش قيمت را نس��بت به ماه قبل داشته اند. تورم 
ماهان��ه اين گ��روه 2.9 درصد بوده اس��ت. تفريح و 
فرهنگ نيز تورم ماهانه دو درصدي تجربه كرده اند. 

كمترين تورم در اين گروه نيز مربوط به زير گروه آب، 
برق و سوخت بوده است. تورم اين بخش در دي ماه 
معادل منفي 5.3 درصد بوده اس��ت. همچنين تورم 
ماهانه آموزش 0.3 درص��د و همچنين تورم ماهانه 

بهداشت و درمان 1.3 درصد بوده است.

  تغییرات شاخص قیمت 
در دهک های هزینه ای کل کشور 

دامنه تغييرات نرخ تورم س��الانه در دی ماه ١٣٩٨ 
برای دهک های مختلف هزين��ه ای از ٣٨.١ درصد 
ب��رای دهک اول ت��ا ٤٠.٣ درصد ب��رای دهک دهم 

است. همچنين تورم ماهانه نيز در ميان دهك هاي 
هزينه هاي در دامن��ه اي از 0.1 درصد تا 1.6 درصد 
بوده اس��ت. به اين ترتيب كه دهك ه��اي بالا تورم 
بيشتري نس��بت به دهك هاي پايين درآمدي طي 
ماه دي متحمل شده اند. همچنين در ميان گروه هاي 
تورم ني��ز تورم كالاهاي غير خوراك��ي و خدمات به 
ترتيب در دامنه اي از 0.9 درصد براي دهك اول تا 2 
درصد براي دهك دهم بوده اس��ت. تورم خوراكي ها 
و آش��اميدني ها هم از منفي 0.7 درصد تا منفي 0.2 
درصد ب��ه ترتيب براي دهك اول ت��ا دهك دهم در 

نوسان بوده است.

مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي در گزارشي مصارف بودجه 99 را ارزيابي كرد 

پرهیز از تحمیل بارهاي مالي جدید 
مرك��ز پژوهش هاي مجلس ش��وراي اس��لامي در 
تازه تري��ن گزارش خود مصارف بودج��ه 99 را مورد 
ارزيابي قرار داده و تاكيد كرده است كه تحميل بارهاي 
مالي جدي��د به دولت از طريق ارايه پيش��نهادهايي 
براي گسترش خدمات دولتي و... بودجه سال آينده 
را آس��يب پذيرتر خواهد كرد.  ب��ه گزارش »تعادل« 
مصارف عمومي بودجه 99 نسبت به مصوب بودجه 
س��ال جاري 8 درصد و نسبت به پيش بيني عملكرد 
سال 98 حدود 26 درصد افزايش پيدا كرده است كه 
البته عدد فوق با اضافه ك��ردن ميزان هزينه منتقل 
شده به جدول هدفمندي يارانه ها، نشان دهنده رشد 
34 درصدي مصارف نس��بت به پيش بيني عملكرد 

سال 1398 است.
مرك��ز پژوهش هاي مجلس ش��وراي اس��لامي طي 
گزارش��ي مصارف بودجه سال آتي را در چهار بخش 
س��طح كلان، اعتبارات هزين��ه اي، اعتبارات تملك 
دارايي هاي سرمايه اي و اعتبارات تملك دارايي هاي 
مالي بررس��ي كرده و در پايان به برخي نكات درباره 
رديف هاي متفرقه و بودجه استان ها در لايحه بودجه 
سال1399 اش��اره كرده اس��ت. در انتهاي گزارش 
نيز پس از بررس��ي تغييرات بودجه سال 99 )شامل 
مصارف هدفمندي گسترده شدن بخش فرابودجه اي 
و...( پيش بيني تحقق ارقام مصارف بودجه براي سال 

آتي را ارايه داده است كه در ادامه مي خوانيم. 
در لايحه بودجه سال 1399 معادل 75 درصد مصارف 
عمومي دولت به اعتبارات هزينه اي اختصاص يافته 
است، اين س��هم براي پيش بيني عملكرد بودجه در 
س��ال 1398 معادل 81 درصد اس��ت. از نظر مقدار 
اس��مي نيز اعتبارات هزينه اي در لايحه بودجه سال 
1399 نس��بت به پيش بيني عملكرد بودجه س��ال 
1398 حدود 18 درصد و نس��بت ب��ه قانون بودجه 
سال 1398 حدود 4 درصد افزايش نشان مي دهد. در 
صورت در نظر گرفتن اعتبارات منتقل شده به جدول 
تبصره »14 « ماده واحده رش��د اعتبارات هزينه اي 
نسبت به قانون سال 1398، 13/5 درصد و نسبت به 
پيش بيني عملكرد سال 1398 حدود 28/4 درصد 

بوده است. اعتبارات تملك دارايي هاي سرمايه اي در 
لايحه بودجه س��ال 1399 با رقم 703 هزار ميليارد 
ريال نسبت به قانون بودجه س��ال 1398، 5 درصد 
رشد و نسبت به پيش بيني عملكرد سال 1398 برابر 
63 درصد افزايش يافته است. سهم اعتبارات تملك 
دارايي هاي س��رمايه اي از مصارف عمومي دولت در 
سال1398 حدود 14 درصد است و عملكرد اين رقم 
براي سال 1398 حدود 11 درصد پيش بيني مي شود. 
اعتبارات تملك دارايي هاي مال��ي در لايحه بودجه 
سال 1399 حدود 470 هزار ميليارد ريال پيش بيني 
شده است. پيش بيني مي ش��ود عملكرد اين رقم در 

سال جاري 316 هزار ميليارد ريال باشد.
اعتبارات متفرقه در لايحه س��ال 1399 با رقم 549 
هزار ميليارد ريال نسبت به مصوب سال 1398 حدود 

5 درصد افزايش يافته است.
مقايسه دس��تگاه هاي عمده نشان مي دهد كه سهم 
وزارت آم��وزش و پرورش، صندوق بازنشس��تگي و 
سازمان تأمين اجتماعي نيروهاي مسلح از كل هزينه 
عمومي در سال 1399 نسبت به بودجه سال قبل رشد 
پيدا كرده است. از آنجا كه كمك دولت به صندوق هاي 
بازنشستگي فراتر از كاركرد صندوقي اين دستگاه ها 
اس��ت اين مس��اله زنگ خطر وابس��تگي بيشتر اين 

صندوق ها به بودجه عمومي را نشان مي دهد. 
اعتبارات اس��تاني 269 هزار ميليارد ريال در لايحه 
بودجه سال 1399 پيش بيني شده كه نسبت به قانون 
بودجه س��ال 1398، 5 درصد رشد كرده كه كمتر از 

رشد بودجه عمومي است.

  پاسخگویي، محاسبه و شفافیت بودجه
اولين قدم در جهت اصلاح و بهبود يك نظام داشتن 
تصوير صحيح و شفاف از شرايط موجود است. هرچند 
رشد بودجه در مقايسه با سال هاي گذشته كمتر است 
)8 درصد بدون اضافه ك��ردن يارانه ها و 15 درصد با 
احتس��اب يارانه منتقل ش��ده در مقايسه با تورم 25 
درصدي نقطه به نقط��ه در آبان م��اه 1398( با اين 
وجودگستره اي از تبصره هاي داراي بار مالي فراتراز 

بودجه، جداول فرابودجه اي نظير جدول تبصره هاي 
»4« )صن��دوق توس��عه مل��ي( و 14 )هدفمن��دي 
يارانه ها(، وجود ارقام منظور نشده )به صورت هزينه 
1( باعث شده تا مقايسه بودجه به آساني امكان پذير 
نباش��د. اين مش��كل در اجزاي مصارف ب��ا توجه به 
كوچك تر بودن در بودجه عمومي حادتر اس��ت و در 
برخي از دستگاه ها نظير دستگاه هاي نظامي )با توجه 
به اعتبارات مندرج در تبصره »4 «( هزينه پيش بيني 
شده خارج از بودجه بخش قابل توجهي از هزينه هاي 
اين دستگاه ها را به خود اختصاص داده است. لذا پيش 
از هرگونه فرايند اصلاحي بايد تجميع كليه هزينه هاي 
دولت و همچنين تعهدات و جبران تعهدات گذشته در 

قالب واحدي انجام بپذيرد.
 ايراد ديگر بودجه عدم توان نظارتي دولت بر مديريت 
هزينه هاي دستگاه ها است كه در تبصره »20« بودجه 
امسال تلاش شده از طريق ثبت اطلاعات در سامانه 
كارمند ايران تصوير بهتري از چگونگي هزينه ايجاد 
شود. هرچند متن پيشنهاد شده شائبه عدم شمول 
حق��وق و مزاياي پرداخت ش��ده از محل درآمدهاي 
اختصاص��ي را دارد. ب��ا اي��ن حال تجربه گذش��ته و 
سامانه هاي مبتني بر اظهار دستگاه ها نشان مي دهد 
كه در عمل چنين سامانه هايي با سرعت كم و مقاومت 
شديد برخي دستگاه ها جلو رفته و اطلاعات تجميع 
ش��ده در بس��ياري از مواقع ناقص و غيرقابل استناد 
است. يك راهكار براي رفع اين مشكل، تجميع نظام 
كليه پرداخت ها توس��ط برنامه ريز مركزي است كه 
باي��د با اصلاحات در س��اختار خزان��ه، افزايش توان 
فناوري خزانه و همچنين اصلاح موانع قانوني، كليه 
پرداخت هاي دستگاه هاي دولتي و عمومي غيردولتي 

توسط دولت قابل ارزيابي و پايش شود.

  محدودیت درآمد دولت
 و اصلاح عملكرد بودجه

 با توجه ب��ه ش��رايط كلان اقتصاد و ب��رآورد ميزان 
درآمدهاي دولت به ويژه درآمدهاي نفتي در س��ال 
آين��ده، انتظار مي رود در س��ال آينده عدم تحقق در 

درآمدهاي پيش بيني شده رخ داده و در صورت عدم 
كاهش مصارف مشكل كسري بودجه رخ دهد. 

س��ازمان برنام��ه در اين ب��اره چند پيش��نهاد داده 
است. راهكار برنامه محور كردن و راه اندازي كميته 
مديري��ت هزينه ب��ه منظ��ور تمركز به بخش��ي از 
دس��تگاه هاي اجرايي ب��راي مديريت اي��ن هزينه، 
از موارد پيش��نهاد ش��ده در طرح اصلاح س��اختار 
بودجه س��ازمان برنامه براي كاهش هزينه است. با 
اين حال ابهام در نحوه اجرا و ش��فاف نبودن عملكرد 
كميته هاي كاهش هزينه و نامشخص بودن سازوكار 
نح��وه كمك برنامه محور ش��دن بودجه به مديريت 
هزينه ها و چگونگي تعيين برنامه ها و دس��تگاه هاي 
سياس��ت گذار، وجود ذي نفعان مختلف و مقاومت 
آنان در مقابل اقدام عمل��ي در مديريت هزينه هاي 
عمومي باعث شده تا در عمل مديرت اصولي هزينه ها 
كه منجر به هزينه كرد كارا مي ش��ود در حاشيه قرار 
گرفته و همچنان به جاي دنبال كردن بودجه ريزي 
برمبناي صفر تعديل شده، بودجه ريزي افزايشي در 
دستور كار قرار داشته باشد. راهكار ديگر ارايه شده 
حركت به س��مت بودجه ريزي ميان م��دت با ارايه 
بودجه عمومي دس��تگاه ها در س��ال 1400 است تا 
دستگاه ها با مشاهده بودجه سال آينده زمان كافي 
براي كاهش هزينه هاي جاري خود در ميان مدت را 
به دست آورند. به رغم هدف گذاري صحيح، موفقيت 
اين طرح ها در بالا بردن كارايي مصارف داراي ابهام 
بوده و مشخص نيس��ت كه چگونه برخي از برنامه ها 
كه ش��كل كيفي دارند، قابل ارزياب��ي خواهند بود. 
همچنين ع��دم پيش بين��ي دقي��ق و برنامه ريزي 
شده )رش��د 10 درصدي اعتبار حدود 80 درصد از 
دستگاه ها( موجب كاهش اعتبار اين برآوردها شده 
و ازس��وي ديگر الزام آور بودن اي��ن ارقام نيز محل 
بحث اس��ت و ارتباط لايحه بودجه س��ال 1400 با 
آنچه امسال براي 1400 تصويب مي شود، مشخص 
نيس��ت. يك پيشنهاد مشخص در اين زمينه اجراي 
اين اصلاحات ساختاري به صورت بخشي و محدود، 
ولي به صورت كامل اس��ت تا پ��س از رفع ايرادهاي 

احتمال��ي، بتوان بقي��ه بخش هاي بودج��ه را نيز به 
سمت ش��كل جديد تغيير ساختار داد. مشكل ديگر 
عدم برآورد از حجم صرف��ه جويي - افزايش كارايي 
ناشي از اين اصلاحات توسط سياست گذاران است. 
علاوه بر نكات فوق يك مس��اله مهم در بعد مصارف 
عمومي، وابستگي شديد صندوق هاي بازنشستگي 
به كمك دولت و رشد كمك به صندوق ها در بودجه 
عمومي كشور است. پيشنهاد مي شود ميزان كمك 
به اين صندوق ها در بودجه مشروط به ميزان شفافيت 
در هزينه كرد و همچني��ن اقدام در روند اصلاح اين 
صندوق ها شود تا از رشد بار مالي در سال هاي آينده 

جلوگيري شود.

  نرخ ارز ترجیحي و كارایي مصارف
 در بودجه س��ال 1399 مجدداً پيش بيني ش��ده كه 
بخش��ي از واردات با نرخ دولتي 4200 تومان صورت 
بگيرد. برآورد مي شود اين ميزان واردات معادل 80 
هزار ميليارد تومان يعني حدود يك ششم كل مصارف 
در بودجه عمومي بار مالي داش��ته باش��د. با توجه به 
محدوديت منابع در سال آينده و احتمال بالاي عدم 
تحقق، پيشنهاد مي ش��ود ارزيابي دقيقي از كارايي 
سياس��ت ارز ترجيجي با توجه به هزينه فرصت آنكه 
عدم تحقق مصارف عمدتاً عمراني يا استفاده از منابع 

نامتعارف و پرخطر است صورت گيرد.

  مدیریت بار مالي جدید
با توجه به برآوردها از منابع درآمدي در سال 1399 
تحمي��ل بار مال��ي جديد ب��ه دولت از طري��ق ارايه 
پيش��نهادهايي براي گس��ترش خدمات دولتي و... 
بودجه سال آينده را آسيب پذيرتر خواهد كرد. ازسوي 
ديگر سهم تملك دارايي هاي مالي در سال هاي اخير 
به طور پيوسته درحال افزايش بوده و بايد استقراض 
مالي دولت تا حد امكان محدود شود. پيشنهاد مي شود 
در كليه طرح هاي پيشنهادي اين محدوديت در نظر 
گرفته شود و ارايه طرح جديد، منوط به صرفه جويي 

در مصارف مصوب باشد.

سازمان امور مالياتي از سفرهاي خارجي ماليات مي گيرد
نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي، س��ازمان امور 
مالياتي را مكلف كردند: بابت خروج هر مسافر ايراني 
از مرزهاي هوايي، دريايي و زميني وجوهي را به عنوان 
ماليات از مسافران دريافت و به حساب درآمد عمومي 

نزد خزانه داري كل كشور واريز كند.
نمايندگان در جلس��ه علني روز گذش��ته مجلس با 
تصويب ماده 33 لايحه ماليات بر ارزش افزوده سازمان 
امور مالياتي را مكلف كردند بابت خروج هر مس��افر 
ايراني جز موارد تبصره )1( اين ماده از مرزهاي هوايي، 
دريايي و زميني وجوهي را به عنوان ماليات از مسافران 
دريافت و به حس��اب درآمد عمومي نزد خزانه داري 
كل كشور واريز نمايد. ميزان ماليات مذكور در قوانين 

بودجه سنواتي پيش بيني مي گردد.
بر اس��اس تبصره 1 اين ماده دارندگان گذرنامه هاي 
سياسي و خدمت، خدمه وسايل نقليه عمومي زميني و 
دريايي و خطوط پروازي، دانشجويان شاغل به تحصيل 

در خارج از كشور )دارندگان اجازه خروج دانشجويي(، 
بيماراني كه با مجوز شوراي پزشكي جهت درمان به 
خارج از كشور اعزام مي گردند، دارندگان پروانه گذر 
مرزي و مرزنشينان، جانبازان انقلاب اسلامي كه براي 
معالجه به كشورهاي ديگر اعزام مي شوند از پرداخت 

ماليات موضوع اين ماده مستثني هستند.
همچنين زائران ايراني كه در ايام اربعين حسيني)ع( 
به مقصد عراق از كش��ور خارج مي ش��وند و ايرانيان 
مقيم خارج از كشور كه داراي كارنامه شغلي از وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي هستند نيز اين ماليات را 

نخواهند پرداخت.
براساس تبصره 2، گردشگران، ساكنين دايم يا موقت 
مناطق آزاد تجاري- صنعتي كه صرفاً از مبدأ مناطق 
مذكور به خارج از كش��ور عزيمت مي كنند، مشمول 
عوارض خروج از كشور موضوع قانون چگونگي اداره 
مناط��ق آزاد تجاري- صنعتي جمهوري اس��لامي و 

آيين نامه هاي اجرايي مربوطه مي شوند. نمايندگان 
با راي موافق به تبصره 3 اين ماده، نيروي انتظامي را 
موظف كردند پرداخت ماليات خروج از كشور مسافران 
ايراني كه عازم خارج از كشور هستند را به روشي كه 
سازمان تعيين مي نمايد كنترل و از خروج مسافراني 
كه ماليات مزبور را پرداخ��ت ننموده اند، جلوگيري 
نمايد. براس��اس ماده 34، اش��خاصي كه مبادرت به 
حمل و نقل برون شهري مسافر و فروش بليت در داخل 
كشور با وسائل نقليه زميني )به استثناء ريلي( و دريايي 
مي كنند، مكلفند پنج درصد )5%( بهاي بليت را با درج 
در بليت يا قرارداد )صورت-حساب(، حسب مورد، به 
عنوان عوارض ش��هرداري از مس��افران اخذ و هر ماه 
حداكثر تا پانزدهم ماه بعد به حساب شهرداري مبدأ 
س��فر واريز نمايند. واريز عوارض مذكور بعد از موعد 
مقرر موجب تعلق جريمه اي به ميزان دو درصد )%2( 
به ازاي هر ماه تأخير خواهد بود.  اختلاف و استنكاف از 

پرداخت عوارض موضوع اين ماده مشمول ماده )77( 
قانون شهرداري ها مصوب 1334/4/11 با اصلاحات 
و الحاقات بعدي خواهد بود. براساس ماده 35، ماليات 
و عوارض موضوع اي��ن فصل به عنوان اعتبار مالياتي 
محسوب نمي شود. همچنين ماليات و عوارض موضوع 
مواد )30( و )32( اين قانون به عنوان هزينه قابل قبول 
مالياتي پذيرفته مي شود. نمايندگان در ادامه با راي 
موافق به ماده 36 مقرر كردند كه احكام فصل سوم باب 
پنجم قانون ماليات هاي مستقيم، در رابطه با ماليات 
و عوارض  موضوع اين فصل به اس��تثناء مواد )31( و 
)34( و فصل ششم جاري است.   احكام موضوع مواد 
)210( تا )216( و )218( و )219( قانون ماليات هاي 
مستقيم مصوب 1366/12/3 با اصلاحات و الحاقات 
بعدي آن در خصوص عوارض موض��وع ماده )29( و 
ماليات و عوارض موضوع ماده )30( و ماليات موضوع 

ماده )32( اين فصل جاري مي باشد. 

   سازمان امور مالیاتي موظف به فراهم كردن 
امكان اظهار و پرداخت مالیات مودیان شد

براس��اس ماده 37 كه به تصويب نمايندگان رسيد، 
سازمان امور مالياتي موظف است براي كليه موديان 
اين قانون امكان اظه��ار و پرداخت ماليات موضوع 
فصول شش��م و هفت��م را از طريق س��امانه موديان 

فراهم كند. 
نمايندگان همچنين ماده 38 اين لايحه را تصويب 
كردند كه ب��ه موجب آن، مودياني كه از عضويت در 
س��امانه موديان امتناع ورزيده اند علاوه بر پرداخت 
جريمه هاي موضوع بند »الف« ماده )39( اين قانون 
و بند »ب« ماده )22( قانون پايانه هاي فروشگاهي 
و سامانه موديان مكلفند اظهارنامه هر دوره مالياتي 
خ��ود را حداكثر تا ي��ك ماه پس از پاي��ان هر دوره 
مالياتي به سازمان تسليم و ماليات فروش خود را به 

حساب سازمان واريز نمايند.

  Wed. Jan 22.  چهار شنبه  2  بهمن 1398   26 جمادي الاول 1441  سال ششم    شماره   1581  2020 

مردم، قدرت و منافع )154( 

نوشته:  جوزف  استيگليتز|
ترجمه:  منصور  بيطرف|

  فصل دهم 
یك زندگي نجیبانه براي همه 

  مالكیت خانه
درست همان طور كه بحران مالي سال 2008 نشان 
داد، نظام بازنشس��تگي ما كمبود دارد نظام تامين 
مالي مسكن هم كاستي دارد. ميليون ها امريكايي 
خانه هايشان را از دست دادند، بسياري از آنها به خاطر 
عملكردهاي غارتگرانه و اختلاس گرانه نظام مالي 
امريكا بود. نظام وام رهني م��ا همراه با دولت فدرال 
كه تعهد به اكثر وام هاي رهن��ي را ادامه مي دهد، از 
هم پاشيده شده است .نهادهاي مالي امريكا روشن 
كرده اند كه آنها تمايلي به قبول هيچ »اصلاحاتي« 
كه آنها در مقابل ريس��ك هاي وام ه��اي رهني كه 
مي نويسند، مسووليت پذير مي كنند، ندارند. در اصل 
آنها مي گويند كه نمي توانند مسووليت محصولات 
مالي كه خودشان خلق مي كنند را بپذيرند. يك دهه 
پس از بحران، به نظر مي رسد كه براي راه پيش رو هيچ 
اجماعي وجود ندارد. اينجا يك جواب ساده دارد، هر 
تغييري كه در فناوري مدرن و نظام هاي اطلاعاتي 

بتوان��د يك نظ��ام وام 
رهن��ي قرن بيس��ت 
و يكم را خل��ق كند به 
رسيمت شناخته شود. 
در مي��ان مش��كلات 
محوري هر نظام مالي 
رهني كه رصد مي شود 
)تشخيص اينكه خانه 
خاص براي يك خانواده 

به خصوص مناسب اس��ت يا خير و اينكه انصاف در 
مورد خانه رعايت شده است يا خير( و اعمال مفاد وام 
رهني، علي الخصوص جمع آوري پرداختي ها مد نظر 
قرار گيرد. در مورد قبل، بانك مهم اطلاعاتي تاريخچه 
درآمد خانواده اس��ت – و اين بانك اطلاعاتي تقريبا 
به طور جامع در اداره تامين اجتماعي و در سرويس 
درآمد داخلي در كنار بخش عمومي قرار مي گيرد. 
اين كافي نيس��ت كه فقط اين اطلاعات روي كاغذ 
كپي شود، ارسال گردد، تاييد شود و سپس وارد يك 
بانك اطلاعاتي تازه گردد.دومين بانك مهم اطلاعاتي، 
تراكنش هاي خانه دار شدن است كه وام دهنده را قادر 
مي سازد تا ارزش وثيقه ها را ارزيابي كند. از آنجا كه تمام 
فروش ها به طور علني ثبت مي شود در اينجا دوباره 
يك بانك اطلاعاتي كامل بر اين اساس كه كدام يك 
مي توانند دقيق ترين تخمين را از ارزش جاري هر ملك 

بدهند، ساخته مي شود.
البته داده هاي ديگر به صدور وام رهني مرتبط است 
– اينكه آيا اين اولين خانه فرد اس��ت يا اينكه برنامه  
فرد براي اجاره خانه چيست. اكثر اين داده ها بخشي 
از داده هايي اس��ت كه به شكل هاي مالياتي گزارش 
مي شود -  فرد مي تواند نرخ بهره را براي اولين خانه 
كسر و درآمد را از اجاره ملك براساس درآمد جداگانه 
فهرس��ت مالياتي اظهار كند. و در حالي كه تا شروع 
بحران سال 2008 اختلاس گسترده اي در فرآيند 
اوراق بهادار رخ داده ب��ود )كه وام هاي رهني همه با 
هم به »اوراق بهادار« كشيده شد كه به نوبه خود به 
سرمايه گذاران فروخته شد(، به احتمال خيلي زياد 
اين وام ها در زماني كه چنين اطلاعاتي به سرويس 
درآمد داخلي گزارش مي شد كمتر از ارزش واقعي شان 
گزارش شده بود كه بخشي از آن به خاطر پيامدهايي 

بود كه مي توانست بسيار ناگوار باشد. 
اينها فاكتورهايي اس��ت كه ما مي توانيم از سرويس 
درآمد داخلي به عنوان يك ابزار پرداختي وام رهني 
استفاده كنيم. علاوه بر اين، پس اندازهاي ويژه اي هم 

در انجام اين كار صورت خواهد گرفت.

سرمایه داري پیشرفته در عصر نارضایتي

2 هزار میلیارد تومان براي 
ساخت واحدهاي سیل زده

معاون رييس جمه��ور از اختصاص دو هزار ميليارد 
تومان براي ساخت 17 هزار و 500 واحد مسكوني 
خسارت ديده سيل 3 استان جنوب و جنوب شرق 
كش��ور خبر داد و گفت: قطعه يك آزادراه تهران - 

شمال در دهه فجر امسال به بهره برداري مي رسد.
به گزارش تس��نيم، محمدباقر نوبخت در حاشيه 
بازديد از آزادراه تهران - ش��مال اظهار كرد: قطعه 
يك آزادراه تهران - شمال در دهه فجر امسال افتتاح 
مي شود. اين افتتاح بر اساس برنامه رييس جمهور 
تنظيم خواهد شد و زمان دقيق آن را اعلام خواهيم 
كرد. وي با بيان اينكه از سال 75 تا سال 92 قطعه يك 
آزادراه تهران - شمال 17 درصد پيشرفت فيزيكي 
داش��ت، يادآوري كرد: با توافق صورت گرفته بين 
وزارت راه و شهرسازي و بنياد مستضعفان، بخش 
اعظم عمليات اجرايي اين پروژه طي 6 ماه اخير انجام 
شده است. رييس سازمان برنامه  و بودجه با اشاره به 
اينكه خرداد امسال 300 ميليارد تومان براي تكميل 
قطعه يك تخصيص يافت، گفت: بر اساس قيمت 
امروز حدود 10 ه��زار ميليارد تومان )يك ميليارد 
دلار( هزينه شده اس��ت. نوبخت با بيان اينكه يك 
لاين قطعه 2 )محور غربي و برخي تونل ها( تا اوايل 
س��ال 1400 ساخته مي شود، اظهار كرد: بر اساس 
توانايي ها و ظرفيت فني ش��ركت ها و پيمانكاران 
داخلي قطعه دو نيز توسط ايراني ها ساخته مي شود. 
وي همچنين از اختص��اص 1800 ميليارد تومان 
منابع دولتي و تسهيلات براي ساخت 17 هزار و 500 
واحد مسكوني خسارت ديده به 3 استان  سيل زده 
جنوبي خبر داد و تاكيد كرد: بر اساس برنامه ريزي 
صورت گرفته قسمتي از قطعه 4 آزادراه به قطعه 3 در 
برنامه قرار دارد و دستور تخصيص 85 ميليارد تومان 
را ب��راي آن صادر كردم. نوبخت همچنين از افتتاح 

ادامه آزادراه همت- كرج تا آخر امسال خبر داد.

خبر كلان



اخبار

»تعادل« از تحولات بازار ارز و طلا گزارش مي دهد 

انتظار بازگشت رونق دوباره به بازار طلا و جواهر

بازاربازمشكلتورموسودبانكيراحلنميكند

گروه بانك و بيمه|
روز سه شنبه يكم بهمن ماه 98 در بازارهاي جهاني نرخ 
اونس طلا با 4 دلار كاهش نسبت به روز دوشنبه به 1556 
دلار رسيد و در بازار آزاد و معاملات نقدي نيز قيمت دلار 
به 13480 تومان رسيد. بهاي خريد هر دلار در تابلوي 
صرافي هاي بانكي بدون تغيير نسبت به روز دوشنبه 1۲ 
هزار و 850 تومان و ف��روش دلار 1۲ هزار و 950 تومان 
درج شد همچنين نرخ خريد هر يورو نيز 14 هزار و 350 
تومان و نرخ فروش آن 14 هزار و 450 تومان معامله شد.
به گزارش »تعادل«، در س��امانه سنا نيز نرخ لحظه اي 
قيمت خريد دلار به 1۲ هزار و 850 تومان و قيمت فروش 
آن به 1۲ هزار و 950 تومان رسيد همچنين نرخ لحظه اي 
خريد هر يورو 14 هزار و 350 تومان و قيمت فروش آن با 
قيمت 14 هزار و 450 تومان داد و ستد شد. سامانه سنا نيز 
نرخ ميانگين ارز براي روز دوشنبه 30 دي 98 را براي دلار 
1۲ هزار و 940 تومان، يورو 14 هزار و 5۲۲ تومان، پوند 
انگليس 17 هزار و 36 تومان، درهم امارات 3 هزار و 601 
تومان، لير تركيه ۲ هزار و 319 تومان و يوآن چين يك 
هزار و 966 تومان اعلام كرد.با اعلام اونس طلاي جهاني 
به قيم��ت 1556 دلار و دلار آزاد به نرخ 13 هزار و 480 
تومان در بازار آزاد، نرخ طلا و سكه با ثبات قيمتي مواجه 
شد و نسبت به روز قبل اندكي كاهش يافت. بر اين اساس 
مظنه يك مثقال طلاي آب شده 17 عيار ۲ ميليون و 144 
هزار تومان، هر گرم طلا 18 عيار 494 هزار و 900 تومان، 
سكه طرح جديد 4 ميليون و 875 هزار تومان، طرح قديم 
4 ميليون و 850 هزار تومان، نيم سكه ۲ ميليون و 470 
هزار تومان و ربع سكه يك ميليون و 470 هزار تومان و 
سكه گرمي نيز 930 هزار تومان معامله شد.در بازار ارز 
رس��مي نيز بانك مركزي نرخ 47 ارز را اعلام كرد كه بر 
اساس آن نرخ 19 ارز مانند يورو و پوند افزايش و قيمت 
۲0 واحد پولي ديگر كاهش يافت؛ نرخ دلار و 7 ارز ديگر 
نيز ثابت ماند. بر اساس اعلام بانك مركزي هر دلار امريكا 
براي روز »س��ه شنبه يكم بهمن ماه 98« 4۲ هزار ريال 
قيمت خورد. هر پوند انگليس 54 هزار و 65۲ ريال و هر 

يورو نيز 46 هزار و 606 ريال ارزش گذاري شد.

انتظاربازگش�ترونقدوب�ارهبهبازارطلا
وجواهر

از سوي ديگر، رييس اتحاديه فروشندگان و سازندگان طلا 
و جواهر از رونق دوباره بازار طلا و جواهر با معافيت جديد 

مالياتي اصل طلا خبر داد.
به گزارش ايبِنا، يكي از مشكلاتي كه همواره صنف طلا 
و جواهر با آن دس��ت و پنجه نرم مي كرد، بالاخره پس 
از تلاش  و پيگيري هاي بي وقفه اتحاديه فروشندگان و 
سازندگان طلا و جواهر، در جلسه علني مجلس شوراي 
اسلامي در جريان بررسي لايحه ماليات بر ارزش افزوده 
ماده ۲8 اين لايحه با 158 راي موافق با معافيت اصل طلا، 
جواهر و پلاتين از ماليات بر ارزش موافقت شد.بر اساس 
بند ب اين ماده اصل طلا، جواهر و پلاتين به كار رفته در 
مصنوعات ساخته شده از فلزات مزبور، معاف از ماليات 
است.در همين راستا، ابراهيم محمدولي؛ رييس اتحاديه 
فروشندگان و سازندگان طلا و جواهر در گفت وگو با ايبِنا 
در اين باره اظهارداشت: خوشبختانه با معافيت اصل طلا، 
جواهر و پلاتين از ماليات بر ارزش افزوده موافقت ش��د. 
بي شك در اين زمينه نبايد از تلاش نمايندگان مجلس 
شوراي اس��لامي، س��ازمان امور مالياتي، اتحاديه هاي 
كشوري و... غافل شويم.وي افزود: همان طور كه صنف 

طلا و جواهر همواره در مسير و چارچوب قانون حركت 
كرده، پس از اين تصميم نيز همين طور خواهد بود. اين 
موضوع از سوي مجلس شوراي اسلامي مصوب شد و در 
مرحله بعدي طرح و تاييد اين موضوع توس��ط شوراي 
نگهبان است و تا زماني كه از سوي دولت به سازمان امور 
مالياتي بخشنامه نشود، صنف طلا و جواهر مانند قبل 

عمل خواهد كرد.
رييس اتحاديه فروش��ندگان و سازندگان طلا و جواهر، 
ادامه داد: صنف طلا و جواهر آمادگي هرگونه همكاري 
و خدمات در چارچ��وب قانون را دارد. محمدولي درباره 
مزيت اين تصميم براي مصرف كنندگان، گفت: در طول 
سال هاي اخير به دليل دريافت ماليات بر ارزش افزوده 
از اصل و فرع طلا، مصرف كنندگان رغبتي براي خريد 
مصنوعات طلا نداش��تند و اين اتفاقي ك��ه افتاد، باعث 
مي شود تا تنها اجرت و سود طبق قانون مشمول ماليات 
شود و اصل طلا معاف باشد كه اين عاملي است تا اشتياق 
و قدرت خريد طلا افزايش يابد.به گفته وي، با اين روند، 
به تبع ش��اهد رونق بازار و خريد و ف��روش در بازار طلا و 
جواهر خواهي��م بود. همچنين فعالان اين صنف نيز در 
تلاش هستند تا با همكاري با اتحاديه دوباره بازار به رونق 

قبلي خود بازگردد.

دلاركوتاهآمد
در خبري ديگر، پس از مقاومت ديروز، شاخص دلار در 
معاملات امروز افت كرد روند صعودي اخير دلار به دنبال 
آشكار شدن نشانه هايي از عدم تمايل بانك مركزي امريكا 

براي كاهش بيشتر نرخ بهره متوقف شد.
به گزارش رويترز، در حوزه تجاري نيز پس از 17 ماه جنگ 
تجاري سرانجام دو اقتصاد بزرگ جهان به توافقي اوليه 
بر سر آتش بس رس��يدند و نخست وزير چين با سفر به 
واشنگتن به همراه دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا فاز 
نخست توافق را امضا كرد.انتظار مي رود كه رشد اقتصادي 

هر دو كشور تحت تاثير اين آتش بس موقت افزايش پيدا 
كند. چين پذيرفته است تا در ازاي برداشته شدن تعرفه 
اضافي روي محصولات وارداتي اين كشور از امريكا، خريد 
بيشتري از امريكا داشته باشد تا كسري تراز حساب تجاري 

دو كشور به نفع امريكا كاهش پيدا كند.
دونالد ترامپ كه قرار اس��ت براي سخنراني در اجلاس 
جهاني اقتصاد داووس راهي س��وييس شود در پيامي 
توئيتري نوشت: امسال نيز صدها ميليارد دلار به توليدات 
ناخالص داخلي مان اضافه خواهد ش��د م��ا )امريكا( با 
اختلاف بهترين اقتصاد در جهان هستيم از سوي ديگر در 
خاورميانه اگر چه از شدت تنش ها به ميزان قابل توجهي 
كاسته شده است اما برخي ريسك ها هنوز به قوت خود 
باقي مانده اند. ژاپن اعلام كرده اس��ت كه قصد دارد ناو 
نظامي به منطقه براي محافظت از كشتي هاي تجاري 
خود اعزام كند و كره جنوبي نيز از رايزني با طرف ها براي 
بررسي اقدام مشابه خبر داده است. در ليبي نيز به دنبال 
تش��ديد منازعات داخلي، توليدات نفتي تا حد بس��يار 
زيادي كاهش يافته است.كريس وستون، استراتژيست 
ارزي در موسسه »پپر استون« گفت: معامله گران تشنه 
شنيدن اخبار خوب از نقاط مختلف هستند و فكر مي كنم 
كه بدون يك خبر خوب ديگر، شاهد صعود بزرگي براي 

دلار نخواهيم بود.
شاخص دلار كه نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي 
جهان��ي را اندازه مي گيرد، در معام��لات امروز با ريزش 
0.0۲ درصدي نسبت به روز قبل و در سطح 97.34 واحد 
بسته شد. نرخ برابري هر فرانك سوييس معادل 1.033۲ 
دلار اعلام شد.روابط امريكا با اروپا نيز سر مسائل تجاري 
كماكان متشنج اس��ت و پس از تحريم پروژه انتقال گاز 
روسيه به آلمان توسط امريكا، تنش ها بين متحدان دو 
سوي اقيانوس اطلس شدت گرفته و آلمان از كشورهاي 
عضو اتحاديه اروپا خواسته است با هم يك سپر دفاعي 
در برابر تحريم ها تشكيل دهند. از سوي ديگر نيز فرانسه 

امريكا را تهديد كرده اس��ت كه در صورت عملي شدن 
افزايش تعرفه ها، پرونده را به س��ازمان تجارت جهاني 

خواهد بود.
برونو لو مر، وزير دارايي فرانس��ه با غيرمنطقي خواندن 
مواضع امريكا خواهان بازگشت به ميز مذاكره شده است. 
طبق گفته يك منبع ديپلماتيك، ترامپ در گفت وگو با 
امانوئل مكرون، رييس جمهور فرانسه موافقت كرده است 
تا دو طرف فعلا تهديدات متقابل تعرفه اي خود را عملي 
نكنند.استفان اينس، استراتژيست بازارهاي آسيايي در 
موسسه اكسي تريدر گفت: نرخ برابري ارزهاي اروپايي 
در برابر دلار به رش��د اقتصادي جهان حساسيت دارد و 
خوش بيني به حل و فصل اختلافات تجاري باعث تقويت 
موضع ارزهاي اروپايي در برابر اسكناس سبز خواهد شد.

در آخرين دور از معاملات، پوند با صعود 0.0۲ درصدي 
نس��بت به روز قبل خود و به ازاي 1.3014 دلار مبادله 
ش��د. يورو 0.1 درصد عقب نشست تا در محدوده كانال 
1.10 باقي بماند و به 1.1096 دلار برسد. همچنين هر 
دلار امريكا در سطح 1.3059 دلار كانادا باقي ماند. در برابر 
همتاي سنگاپوري، هر دلار به ازاي 1.349 دلار سنگاپور 
مبادله شد.تحولات انگليس نشان مي دهد كه بايد منتظر 
اتخاذ موضع سرسختانه تر از طرف لندن در برابر بروكسل 
به دنبال پيروزي تاريخي محافظه كاران در انتخابات بود. 
احتمالا انگليس خواهان گرفتن امتيازات بيش��تري از 
اتحاديه اروپا در خصوص توافقات تجاري، بانكي و گمركي 
خواهد شد. مجلس جديد انگليس با اكثريت قاطع آرا به 
لايحه دولت براي ترك اتحاديه اروپا تا 31 ژانويه س��ال  
آينده راي مثبت داد تا برگزيت يك گام بزرگ به سرانجام 
خود نزديك شود.با اين حال برخي از مسوولان اروپايي 
نسبت به طولاني شدن دوران گذار در صورت تغيير موضع 
انگليس هشدار داده اند. ساجد جاويد، وزير دارايي انگليس 
 وعده داده اس��ت كه به زودي رش��د اقتصادي انگليس 
دو برابر خواهد شد.هنوز مشخص نيست كه با توجه به 

روند خروج شركت هاي بزرگ بين المللي از انگليس به 
دنبال برگزيت، رشد اقتصادي اين كشور چگونه خواهد 
بود. پيش تر مدير بانك امريكايي »جي پي مورگان« از 
انتقال مقر اروپايي اين بانك از لندن به پاريس خبر داده 
بود. تاكنون صدها شركت، بانك، صندوق سرمايه گذاري 
و موسسات بيمه اي براي ادامه فعاليت خود در انگليس 
طبق ش��رايط جديد از دولت درخواست مجوز فعاليت 
كرده اند.در معاملات بازارهاي ارزي جهاني، همچنين 
هر دلار با 0.1 درصد افزايش به 109.9481 ين رسيد. در 
برابر همتاي استراليايي، هر دلار امريكا به ازاي 1.4571 
دلار مبادله شد. همچنين نرخ برابري دلار معادل 6.8937 

يوان چين اعلام شد.

قيمتطلابالارفت
همچنين، قيمت طلا در معاملات روز سه ش��نبه بازار 
جهاني با ش��يوع بيماري جدي��د در چين كه نگراني ها 
نسبت به اپيدمي شدن آن و ممانعت از رشد اقتصادي را 
برانگيخت، به بالاترين حد در دو هفته گذشته صعود كرد.

به گزارش ايس��نا، هر اونس طلا براي تحويل فوري در 
معاملات روز جاري بازار سنگاپور 0.3 درصد افزايش يافت 
و به 1566 دلار و شش سنت رسيد. در بازار معاملات آتي 
امريكا، هر اونس طلا با 0.4 درصد افزايش، 1566 دلار و 
30 سنت معامله شد.بازارهاي سهام آسيايي با گسترش 
ويروس كروناي جديد در شهرهاي بيشتري در چين و 
افزايش نگراني ها نسبت به انتشار اين ويروس در سطح 
جهان به واسطه سفرهاي زيادي كه در طول تعطيلات 
س��ال نوي چيني ص��ورت مي گي��رد، در معاملات روز 
سه شنبه نزول كردند.به گفته مارگارت يانگ يان، تحليلگر 
بازار در شركت »سي ام سي ماركتس«، قيمت طلا تحت 
تاثير گسترش س��ريع ويروس جديد از ووهان چين كه 
باعث وحشت شده، افزايش پيدا كرده است. تعطيلات 
سال نوي چيني اين وضعيت را بدتر خواهد كرد زيرا مردم 
به چين سفر مي كنند. ترس از شيوع عامل تقاضا براي طلا 

در روزهاي آينده خواهد بود.
ارزش ين ژاپن هم تحت تاثي��ر نگراني هاي مذكور كه 
ريسك گريزي سرمايه گذاران را به دنبال داشت، افزايش 
پيدا كرد.عامل ديگري كه تقاضا براي خريد طلا را تقويت 
كرد، اصابت سه موشك كاتيوشا به منطقه سبز بغداد بود 
كه محل استقرار ساختمان هاي دولتي و سفارتخانه ها 
است. همچنين صندوق بين المللي پول پيش بيني خود 
از نرخ رشد اقتصادي جهاني در سال هاي ۲0۲0 و ۲0۲1 
را كمتر كرد. طلا در ش��رايط ابهامات سياسي و مالي به 
پناهگاه مطمئن دارايي تبديل ش��ده و با افزايش تقاضا 
براي خريد روبرو مي شود.در اين بين بانك مركزي ژاپن 
سياست پولي خود را بدون تغيير نگه داشت زيرا بسته 
محرك مالي دولت و بدبيني كمتر روي دورنماي اقتصاد 
جهاني از فشار روي مقامات بانكي ژاپن كاست.بر اساس 
گزارش رويترز، بازاره��ا همچنين به تحولات پيرامون 
برگزاري مجمع اقتصاد جهاني داووس و نخستين نشست 
سياست پولي بانك مركزي اروپا در سال ميلادي جاري 
چشم دوخته اند. در بازار ساير فلزات ارزشمند، هر اونس 
پالاديوم براي تحويل فوري با 0.6 درصد افزايش، ۲515 
دلار و پنج سنت بود. اين فلز روز گذشته تا مرز ۲58۲ دلار 
و 19 سنت صعود كرده بود.هر اونس نقره براي تحويل 
فوري 0.3 درصد رشد كرد و به 18 دلار و 1۲ سنت رسيد. 
هر اونس پلاتين براي تحويل فوري با 0.3 درصد افزايش، 

1018 دلار و 91 سنت معامله شد.

تيمور  رحماني|
بانك مركزي در پنجاه و نهمين مجمع خود، با حضور رياست 
محترم جمهوري از برنامه جديد سياست پولي با به كارگيري 
عمليات بازار باز رونمايي كرد. در طول چند روزي كه از پخش 
اين خبر مي گذرد، تحليل ها، نقطه نظرات، هشدارها، نقدها 
و حتي منفي بافي هاي فراواني در رس��انه ها و شبكه هاي 
اجتماعي مطرح شده است. آنچه با اهميت است اين موضوع 
است كه نسبت به شروع به كار اين عمليات مطالبي مشاهده 
مي شود كه گويي بانك مركزي روشي ناشناخته در بانكداري 
مركزي را تدوين و آماده اجرا كرده كه به دليل فقدان تجربه 
جهاني، ريسك توفيق آن بس��يار پايين و احتمال ايجاد 

دشواري هاي اقتصاد كلان بسيار زياد است.
مطلب جالب تر آن اس��ت كه بسياري از صاحب نظران كه 
پيوسته از عدم وجود عمليات بازار باز و همچنين از تاخير 
بانك مركزي در اجراي آن گلايه داشته اند، شروع به نقد آن و 
حتي در مواردي زير سوال بردن آن كرده اند. بر همين اساس، 
اين احتمال وجود دارد كه در شرايط دشوار كنوني اقتصاد 
ايران كه پيش بيني پذيري تضعيف ش��ده است، هرگونه 
عدم توفيقي در وضعيت پيش روي اقتصاد كلان به حساب 
عمليات بازار باز گذاشته شود. براي اين منظور، لازم است 

نكاتي را روشن ساخت.
نكته اول آن است كه عمليات بازار باز يك ابزار سياست گذاري 
پولي اس��ت و نه يك هدف و اين ابزار، ابزاري شناخته شده 
و متعارف در سياست گذاري پولي نه تنها در امريكا و كانادا 
و انگلستان بلكه در چپ و راست كشورمان يعني تركيه و 
پاكستان نيز هست. اين كاملا صحيح است كه بانك مركزي 
همچنان مي تواند به روشي مشابه 60 سال گذشته عمل كند 

و هنوز هم درجه اي از توفيق را داشته باشد.
لذا، به هيچ وجه ادعا نمي ش��ود كه در غياب عمليات بازار 
باز، بان��ك مركزي قادر به اداره ام��ور پولي و بانكي و انجام 
سياس��ت گذاري پولي نخواهد بود. اما تجرب��ه دنيا به ما 
مي آموزد كه با فرض ثابت بودن ساير شرايط، وجود ابزاري 
به نام عملي��ات بازار باز امكان مديري��ت كوتاه مدت بهتر 
سياست پولي را فراهم مي نمايد و دستيابي به اهداف نهايي 
اقتصاد كلان وراي سياست پولي را سهل تر مي نمايد. بسيار 
مايه تعجب اس��ت كه صاحبنظراني به خود ابزار عمليات 
بازار باز ايراد مي گيرند يا هش��دار مي دهند، چون اين ابزار 

 مانند يك وسيله نقليه نسبتا امن براي رسيدن از يك مبدا 
به يك مقصد است. اما همين وسيله نقليه امن را هم مي توان 
با رانندگي پر خطر تبديل به ابزاري خطرناك و نرس��يدن 

به مقصد كرد.
نكته دوم آن است كه نفس وجود ابزار عمليات بازار باز نيست 
كه با اهميت اس��ت بلكه چارچوب سياست گذاري پولي 
استفاده كننده از ابزار عمليات بازار باز است كه با اهميت است. 
بدون چارچوب سياست گذاري پولي منتج به اهداف نهايي 
مطلوب از نظر اجتماعي، عمليات بازار باز اساسا اهميتي ندارد 
و مي تواند بس��تر معامله و داد و ستد بي هدف اوراق دولت 
توسط بانك مركزي باشد. آنچه عمليات بازار باز شروع شده 
توسط بانك مركزي را در صورت پيش رفتن مطابق مبناي 
نظري وراي آن با اهميت مي نمايد، هدف گذاري تورمي است 
كه امروزه در بسياري از بانك هاي مركزي دنيا متداول است.

در اين چارچوب سياست گذاري، هدف نهايي بانك مركزي 
جلوگيري از انحراف تورم از سطح مطلوب اجتماعي آن و 
جلوگيري از انحراف توليد از سطح مطلوب اجتماعي آن با 
وزن هايي متفاوت براي اين دو هدف نهايي است. لذا، به جاي 
اينكه گفته شود بانك مركزي عمليات بازار باز را شروع كرده 
است، بايد گفت بانك مركزي چارچوب هدف گذاري تورمي 
را شروع نموده اس��ت، گرچه اين چارچوب هدف گذاري 
از نوع انعطاف پذير آن اس��ت و براي اجراي اين چارچوب 
سياست گذاري از عمليات بازار باز به همراه اعطاي اعتبار 
وثيقه دار و سپرده گيري از بانك ها بر اساس يك كريدور نرخ 

سود بازار بين بانكي استفاده مي شود.
نكته سوم آن اس��ت كه حتي در كشورهاي بسيار توسعه 
يافته و داراي بازار مالي عميق و نظام بانكي نسبتا كارآمد 
و بانك مركزي نسبتا مستقل و حرفه اي، اجراي چارچوب 
هدف گذاري تورمي توفيق صد درصد نداش��ته اس��ت تا 
از قبل بت��وان در مورد توفيق صد در ص��د اين چارچوب 
سياست گذاري در ايران با اتكا به عمليات بازار باز اظهارنظر 
كرد. بر اقتصاددانان روشن است كه چارچوب هدف گذاري 
تورمي و هدف گذاري مياني نرخ س��ود ب��ازار بين بانكي 
براي دس��تيابي به آن، موضوعي همچنان داغ در محافل 
سياست گذاري پولي هم در دانشگاه ها و هم در بانك هاي 
مركزي است و پيوسته بر روي اين موضوع بحث مي شود 
كه گنجاندن چه ملاحظات ديگري مي تواند درجه توفيق 

آن را افزايش دهد. بر اقتصاددانان ش��ناخته شده است كه 
چارچوب هدف گذاري تورمي هنوز نتوانسته است كه ثبات 
بانكي و مالي را تضمين نمايد و همچنان نياز به بهبود در اين 

زمينه وجود دارد.
اما براي اقتصاددانان روش��ن ش��ده اس��ت كه چارچوب 
هدف گذاري تورمي در كنترل تورم در دنيا بسيار موفق بوده 
است و در جلوگيري از تعميق ركود نيز توفيق قابل قبول 
داشته است. شايد اگر سياست گذاري پولي مجهز به اين 
ابزار و چارچوب نبود، بحران ۲008 مي توانس��ت از بحران 
بزرگ 33-19۲9 از نظر پيامدهاي بخش حقيقي عميق تر 
باشد، در حالي كه چنين نشد و اقتصادهاي متاثر از بحران 
اخير به شكل بسيار بهتري به جلوگيري از كاهش قيمت ها 

و ركود پرداختند.
اما تجرب��ه دنيا به ما يادآوري مي كن��د كه اقتصاد همواره 
در معرض تجربه كردن ش��وك هايي است كه از قبل براي 
سياست گذاران ناشناخته بوده و لذا هيچ وقت نبايد از توفيق 
سياست هاي خود خيال راحت داشته باشند و هيچگاه نبايد 
نگراني را در عدم توفيق سياس��ت هاي خود كنار بگذارند. 
به طور مشخص، ايران از وضعيت ركود تورمي قابل توجهي 
رنج مي برد كه تحليل هاي موج��ود اقتصاد كلان راه حل 
قاطعي براي آن ندارد و به طور قطع راه اندازي اين چارچوب 
نوين سياست گذاري پولي به سرعت نمي تواند براي مقابله با 
اين مشكل درمان موثري ارايه دهد گرچه در غياب عمليات 
بازار باز نيز همين مشكل و شايد بيشتر وجود خواهد داشت.
نكته چهارم آن است كه در هدف گذاري تورم، بانك مركزي 
نرخ سود بازار بين بانكي را به عنوان هدف مياني يا واسطه 
دس��تيابي به تورم و توليد مطلوب ح��ول نرخي كه براي 
دستيابي به آن اهداف مناسب مي داند، كنترل مي نمايد 
و ابزار كنت��رل بانك مركزي نيز خريد و ف��روش اوراق در 
بازار بين بانكي، اعطاي اعتبار به بانك ها در سقف كريدور 
نرخ سود با گرفتن وثيقه و سپرده گيري از بانك ها در كف 
كريدور نرخ سود مي باشد. با كنترل اين نرخ سود، به تدريج 
انتظار مي رود كه ساير نرخ هاي سود در جهت مورد نظر بانك 

مركزي تغيير نمايند.
لذا، ضروري اس��ت كه بپذيريم نرخ س��ود سپرده ها و نرخ 
س��ود تس��هيلات نيز انعطاف پذير ش��وند تا رويه جديد 
سياس��ت گذاري قادر به اثرگذاري مورد نظر باشد؛ واضح 

اس��ت كه اين امر به س��رعت امكان پذير نيست اما بايد به 
تدريج امكان پذير شود و در اين مسير بانك مركزي نيازمند 
همراهي نهاد سياست گذار يعني ش��وراي پول و اعتبار و 
همچنين شوراي فقهي جهت تطبيق با شرايط نوين است و 
در غياب اين همراهي، از كارايي سياست گذاري نوين پولي 
هم كاسته خواهد شد.نكته پنجم آن است كه در طول يك 
س��ال و نيم گذشته با كاهش درآمدهاي نفتي و لذا درآمد 
دولت و در عين حال انعطاف ناپذيري هزينه هاي دولت در 
جهت كاهش )به دليل اينكه بخش عمده هزينه هاي دولت 
ماهيتا هزينه هاي اجتناب ناپذير است(، فشار بر بودجه دولت 
تشديد شده و كسري بودجه دولت نيز رو به افزايش گذاشته 
است. طبيعي است در چنين شرايطي، دولت ناچار شده 
است به استقراض از طريق انتشار اوراق روي بياورد و فروش 
اوراق توس��ط دولت نيز نهايتا به منابع بانك ها فشار آورده 
)زيرا خريدار هر شخص حقيقي يا حقوقي كه باشد، از محل 
مانده حساب او نزد بانك ها براي خريد اين اوراق استفاده 
مي شود( و زمينه بالا بودن نرخ سود را نگهداشته است و نرخ 
 سود بالا هم موتور اصلي رشد بالاي نقدينگي و نهايتا رشد

اجتناب ناپذير پايه پولي بوده است.
اكنون بسياري ابراز نگراني مي كنند كه با راه اندازي عمليات 
بازار باز، دولت كه اوراق خود را به بانك ها مي فروشد، بانك ها 
ناچارند اوراق را به بانك مركزي بفروشند و به اين ترتيب عملا 
دولت با واسطه از بانك مركزي قرض كرده و رشد پايه پولي 
و نقدينگي همچنان تداوم مي يابد. لازم است به عنوان يك 
اقتصاد خوانده حوزه اقتصاد پولي اشاره كنم كه اگر ناترازي 
و كسري بودجه آشكار و پنهان دولت تداوم يابد و به ويژه اگر 
وارد شرايط اصطلاحا ناپايداري مالي شود، به طور قطع رشد 
بالاي نقدينگي و پايه پولي ادامه خواهد داشت چه عمليات 
بازار باشد و چه نباشد. اين قانون ترديد ناپذير حاكم بر خلق 
كميته اي پولي است. در واقع، اگر كسري بودجه از كنترل 
خارج شود، رشد پايه پولي و نقدينگي با يا بدون عمليات 
بازار باز تشديد شده و حتي مي تواند زمينه ابر تورم را فراهم 

نمايد و ابر تورم ها همواره از اين محل سرچشمه گرفته اند.
همچني��ن، هنگامي كه دولت قادر ب��ه پرداخت حقوق و 
دستمزدها نباشد، همان مجلسي كه تصويب كرده است 
دولت مستقيما از بانك مركزي قرض نكند، آن مصوبه را 
منتفي كرده و اجازه چنين اس��تقراضي را فراهم مي آورد. 

وجود عمليات بازار باز تضمين نمي كند كه بودجه ناپايدار 
دولت پايدار شود، بلكه كمك مي كند بودجه پايدار دولت 
اختلال كمتري در نرخ س��ود و لذا در اهداف نهايي تورم و 
توليد به بار بياورد. همچنين، اين عمليات كمك مي كند در 
شرايط پايداري مالي دولت، هزينه تامين مالي استقراض 

دولت غيرعادي بالا نرود.
لذا، اگر كسري بودجه دولت در ميان مدت )نه در يك سال 
خاص كه ممكن است ضرورت نداش��ته باشد( از كنترل 
خارج شود، تحت هر نوع چارچوب سياست گذاري پولي و 
حتي با استقلال 100 درصد بانك مركزي، رشد نقدينگي 
از كنترل خارج خواهد شد و عمليات بازار باز هم مانعي براي 

آن نخواهد بود.
نكته ششم آن است كه در شرايط كنوني نظام بانكي ايران 
دچار ناترازي قابل توجهي است و متاسفانه به دلايلي كه 
موضوع بحث كنوني نيست حتي تورم بالاي يك سال و نيم 
گذشته نتوانسته است كمكي در اين زمينه باشد. آشكار 
است بخش قابل توجهي از مشكلات يك سال و نيم گذشته 
و بخشي از تشديد فشار ناشي از تحريم هم، ريشه در ناترازي 
نظام بانكي داشته است. قرار نيست عمليات بازار باز مشكل 
ناترازي نظام بانكي را به طور ريشه اي حل كند گرچه مي تواند 

اندكي از نابساماني نرخ سود جلوگيري نمايد.
لذا، اگر توقع آن است كه با راه اندازي عمليات بازار باز مشكل 
نظام بانكي حل ش��ود، به عنوان كس��ي كه سال ها پول و 
بانكداري و اقتصاد پولي تدريس كرده ام، اطمينان مي دهم 
كه قرار نيست چنين اتفاقي بيفتد. حل آن مشكل منوط به 
يك اجماع سياسي در نظام تصميم گيري و فراهم كردن 
بستر قانوني است كه بدون اختلال در نظام پرداخت كشور، 
به اصلاح نظام بانكي در جهت كاركرد متعارف نظام بانكي 
در اقتصاد و از جمله در كاركرد مناسب تر و موفق تر عمليات 

بازار باز و هدف گذاري تورمي كمك نمايد.
بنابر آنچه گفته شد، راه اندازي عمليات بازار باز و چارچوب 
هدف گذاري تورمي روش نوين سياست گذاري پولي در دنيا 
است كه درجه اي از توفيق را پشت سر گذاشته اما همچنان 
در معرض چكش خوردن است و راه اندازي آن در ايران قرار 
نيست تمام مشكلات اقتصادي را حل كند، بلكه راه اندازي 
آن كمك مي كند تا در صورت كنترل ناترازي هاي اقتصاد 

ابزار مناسب تري براي مديريت سياست پولي فراهم شود.
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درخششگروهماليپاسارگاد
دررتبهبنديشركتهايبرتر

 در بين اس��امي 100 ش��ركت برتر كش��ور كه در 
رتبه بندي س��ال 1398 و براس��اس فروش س��ال 
97 ارزيابي شده اند و اس��امي آنها به تازگي از سوي 
سازمان مديريت صنعتي اعلام شده، نام 7 شركت 
از گروه مالي پاس��ارگاد به چشم مي خورد كه موفق 
به كس��ب رتبه در بين 100 ش��ركت برتر شده اند.

جايگاه گروه مالي پاسارگاد در بين گروه هاي بانك ها و 
موسسات اعتباري، سرمايه گذاري مالي، واسطه گري 
مالي، انرژي، فلزات اساسي، چند رشته اي صنعتي، 
شركت هاي پيشرو، نشان مي دهد كه شركت هاي 
وابس��ته به گروه مالي پاسارگاد كه با سرمايه گذاري 
اين گروه رش��د و توس��عه داش��ته اند، در تمام اين 
بخش ها جايگاه ويژه اي را به خود اختصاص داده اند. 
همچنين اثر عملكرد گروه مالي پاسارگاد در بهره وري 
كل عوامل، اش��تغال زايي، داراي��ي، ارزش افزوده، 
بيشترين رشد فروش، بالاترين رتبه فروش، بيشترين 
صعود، تازه وارد به 100 شركت برتر، مشهود بوده و 
شركت هاي وابسته به گروه مالي پاسارگاد در تمام اين 

شاخص ها، حايز رتبه و جايگاه برتر شده اند. 
براين اس��اس، س��رمايه گذاري پارس آريان، بانك 
پاس��ارگاد، گروه ارزش آفرينان پاسارگاد، گسترش 
انرژي پاسارگاد، مادر تخصصي توسعه معادن و صنايع 
معدني خاورميانه، بيمه پاسارگاد و فولاد سيرجان به 
ترتيب رتبه ه��اي 8، 14، 33، 41، 51، 63 و 100 را 
كسب كرده اند. بانك پاسارگاد با كسب رتبه 14 در 
بين 100 ش��ركت برتر، با فروش ۲14 هزار ميليارد 
ريال در سال 97 نسبت به سال 96 با فروش 167 هزار 

ميليارد ريال، رشد فروش ۲8 درصدي داشته است.
شركت سرمايه گذاري پارس آريان با كسب رتبه 8 در 
بين 100 شركت برتر، با ۲69 هزار ميليارد ريال در 
سال 97 نسبت به سال 96 با فروش۲06 هزار ميليارد 
ريال، رش��د فروش 30درصدي را به خود اختصاص 
داد. همچنين شركت گروه ارزش آفرينان پاسارگاد، 
با كسب رتبه 33 در بين 100 شركت برتر، با فروش 
68 هزار ميليارد ريال در سال 97 نسبت به سال 96 
با فروش ۲0 هزار ميليارد ريال، رش��د فروش ۲۲7 

درصدي داشته است.
شركت گسترش انرژي پاسارگاد، نيز با كسب رتبه 
41 در بين 100 ش��ركت برتر، با ف��روش 53 هزار 
ميليارد ريال در سال 97 نسبت به سال 96 با فروش 
11 هزار ميليارد ريال، توانس��ت رشد فروش 361 
درصدي داشته و خود را در بين شركت هاي پيشتاز 
و داراي بيشترين رشد فروش قرار دهد. همچنين 
شركت مادر تخصصي توسعه معادن و صنايع معدني 
خاورميانه، با كس��ب رتبه 51 در بين 100 شركت 
برتر، ب��ا فروش 44هزار ميليارد ريال در س��ال 97 
نسبت به سال 96 با فروش ۲7 هزار ميليارد ريال، 

رشد فروش 60 درصدي داشته است.
شركت بيمه پاسارگاد، نيز با كسب رتبه 63 در بين 
100 شركت برتر، با فروش ۲9 هزار ميليارد ريال در 
سال 97 نسبت به سال 96 با فروش 19 هزار ميليارد 
ريال، رش��د فروش 46 درصدي داش��ته و در گروه 
شركت هاي بيمه اي نيز جايگاه ويژه اي كسب كرده 
است. همچنين شركت فولاد س��يرجان، با كسب 
رتبه 100 در بين 100 ش��ركت برت��ر، با فروش 15 
هزار ميليارد ريال در س��ال 97 نسبت به سال 96 با 
فروش 8 هزار ميليارد ريال، رشد فروش 71درصدي 

داشته است.
شركتهايپيشرو

از سوي ديگر، در بين 10 شركت پيشرو در رتبه بندي 
سال 98 نام دو شركت وابسته به گروه مالي پاسارگاد 
به چش��م مي خورد كه ش��امل گروه ارزش آفرينان 
پاس��ارگاد با ۲۲7 درصد رش��د فروش و ش��ركت 
گسترش انرژي پاسارگاد با 361 درصد رشد فروش 
اس��ت كه با تغيير رتبه فروش توانسته اند در ليست 

شركت هاي پيشرو قرار گيرند. 
بالاترينرتبهفروش

همچنين شركت سرمايه گذاري پارس آريان با فروش 
۲69 هزار ميليارد ريالي سال 97، و ۲06 هزار ميليارد 
ريالي سال 96 در ليست 10 شركت با بالاترين رتبه 

فروش قرار دارد. 
بيشترينصعود

بيش��ترين صعود شركت ها نيز نش��ان مي دهد كه 
شركت گس��ترش انرژي پاسارگاد با 53 تغيير رتبه 
همراه بوده و از رتبه 94 در سال 96 به 41 در سال 97 
رسيده است. همچنين گروه ارزش آفرينان پاسارگاد 
از رتبه61 در سال 96 به رتبه 33 در سال 97 رسيده 

و ۲8 رتبه ارتقا يافته است. 
فولادسيرجانتازهوارد

همچنين در بين شركت هاي تازه وارد در ليست 100 
شركت برتر، نام ش��ركت فولاد سيرجان ايرانيان به 
چش��م مي خورد كه از رتبه 110 در سال 96 به رتبه 

100 در سال 97 رسيده است. 
بيشترينرشدفروش

در بين 5 شركت با بيشترين رشد فروش نيز، شركت 
گسترش انرژي پاسارگاد با 361 درصد رشد فروش 
و گروه ارزش آفرينان پاس��ارگاد با ۲۲7 درصد رشد 

فروش قرار دارد. 
بالاترينرشدارزشافزوده

از س��وي ديگر، در بين شركت هاي با بالاترين رشد 
ارزش افزوده، نام شركت سرمايه گذاري پارس آريان با 
80 هزار ميليارد ريال ارزش افزوده به چشم مي خورد. 

بيشتريندارايي
همچنين در بين ش��ركت هاي با بيشترين دارايي، 
شركت س��رمايه گذاري پارس آريان با 1504 هزار 
ميليارد ريال و بانك پاسارگاد با 1۲4۲ ميليارد ريال 

دارايي به چشم مي خورد. 
بالاتريناشتغالزايي

وضعي��ت بالاتري��ن اش��تغال زايي كه در ش��رايط 
كنوني اقتصاد ايران، نش��انه مس��ووليت اجتماعي 
شركت هاست نشان مي دهد كه در بين شركت هاي 
برتر كش��ور شركت س��رمايه گذاري پارس آريان با 
53791 نفر بيش��ترين اشتغال زايي را در بين 100 

شركت برتر داشته است. 

يادداشت



يادداشت 5 بازار سرمايه

بررسي فرصت هاي سرمايه گذاري از نگاهي ديگر

سهامداريدربورسايرانبهريسكشميارزد
گروه بورس|

بازار سرمايه در دو س��ال اخير رشد قابل توجهي داشته و 
همين امر سبب شده تا خيل عظيمي از مردم در اين مدت 
جذب معاملات پرسود اين بازار شوند. با اين حال آنچه كه 
در اين مدت رشد ياد شده را به وجود آورده عاملي است كه 
به خودي خود عامل مناسبي براي اقتصاد به شمار نمي رود. 
اگرچه در دو س��ال اخير به خصوص در ماه هاي گذش��ته 
مهم ترين دليل رشد قيمت   ها افزايش ارزش فروش و به تبع 
آن سودآوري شركت ها بوده است، نبايد اين نكته را از نظر 
دور داشت كه آنچه به اين شكوفايي منجر شده بهبود آمار 
مقداري فروش يا بهبود س��طح بهره وري بلكه افت ارزش 

پول ملي بوده است. 
در واقع تحريم هاي يكجانبه ايالات متحده كه در اين مدت 
موتور محرك افزايش قيمت دلار در مقابل ريال ايران شده 
اگر نگوييم تنها عامل،  مهم ترين عاملي بوده است كه توانسته 
به صعود 130 درصدي نماگر اصل��ي بازار در 10 ماه اخير 
بينجامد. البته اين تحريم تنها به رشد ارزش فروش شركت ها 
منجر نشده بلكه با تحريم جريان هاي مالي قانوني و بانك ها، 
افزايش هزينه مبادله را نيز در پي داشته است. اتفاقاتي از اين 
دست سبب شده تا بسياري از تحليلگران و صاحب نظران از 
بين المللي شدن بازار سرمايه مأيوس شوند و آينده بازار سهام 
را از حيث توانايي جذب سرمايه خارجي تيره ارزيابي كنند.

در اين ميان اما به رغم نبود سهولت دسترسي به اطلاعات 
مالي ايران در آن سوي مرزها و ريسك بالاي سياسي براي 
گسيل سرمايه به ايران براي سرمايه گذاران نهادي خارجي، 
عده اي اندك فرصت را غنيمت شمرده و با اتكا بر سوي بالاي 
سرمايه گذاري، پول خود را به چرخه داد و ستدهاي سهام در 
بازار ايران سپرده اند. به گزارش سنا، اخيرا بلومبرگ مصاحبه  
جذابي را با يكي از سبدگردانان فعال اروپايي به نام »ماچه 
وويتال« )Maciej Wojtal(، كه در بازار س��رمايه ايران 
فعاليت دارد، انجام داده اس��ت. وي از سال ۲01۶ تاكنون 
مدير ارشد سرمايه گذاري و موسس شركت »سرمايه آمتلون 
)Amtelon Capital(« است و 1۲ سال سابقه در صنعت 
مالي دارد. شروع فعاليت آقاي وويتال به عنوان تحليلگر اوراق 
بهادار در »موسسه تحقيقاتي سرمايه گذاري سيتي گروپ« 
بود و در سال ۲00۶ به موسسه »جي پي مورگان« در لندن 
پيوست. در آن زمان تيم او مديريت يك ميليارد دلار اوراق 
بهادار را بر عهده داشت. سپس در سال ۲00۹ به همراه كليه 
اعضاي همان تيم به شركت »مديريت دارايي KS« ملحق 
شد و نقش مدير پرتفوي آن را بر عهده گرفت. در سال ۲011 
نيز به شركت »Investors TFI« پيوست و يك پرتفوي 

بازده واقعي را برعهده گرفت.
وويتال پس از امضاي برجام در سال ۲01۵ و اجرايي شدن 
آن در سال ۲01۶ به دليل فعاليت در بخش بازارهاي در حال 
توسعه مانند كنيا، ويتنام و چين به بازار ايران علاقه مند شد. 

وي با مشاهده قابليت هاي بالقوه مانند جمعيت ۸0 ميليوني 
كه عمدتا تحصيل كرده هستند و درآمدي كمتر از كشور 
ويتنام دارند، همچنين وجود تنوع اقتصادي، بزرگ ترين 
منبع نفت و گاز دنيا و از همه مهم تر كشوري كه سال ها تحت 
شديدترين تحريم ها بوده است، تصميم به سرمايه گذاري 
در بازار س��رمايه ايران گرفت. اما چيزي كه به عنوان يك 
سبدگردان بدان نياز داشت، بسيار فراتر از داده هاي كلان 
اقتصادي بود. مواردي همچون حضور بيش از ۶00 شركت 
پذيرفته شده با ارزش بازار 130 ميليارد دلار و ميانگين حجم 

معاملات روزانه 1۵0 ميليون دلار.
»ماچ��ه وويت��ال« در اين ب��اره مي گوي��د: »در حالي كه 
سرمايه گذاران خارجي بورس ايران تنها حدود نيم درصد 
را ش��امل مي شوند، س��ود اين بازار حدود ۴ برابر بازارهاي 
بين المللي اس��ت. پس از اينكه با چند كارگزار قرار كاري 
گذاشتم، يك حس��اب بانكي براي خودم افتتاح كردم كه 
موفقيت آميز بود. سپس با توجه به تمام اطلاعات مناسبي 
كه به دست آورده بودم، متوجه شدم كه نبايد اين فرصت 

استثنايي در بازار سرمايه ايران را از دست بدهم.«
در پاسخ به پرس��ش مربوط به تحريم ها در مورد صنايع و 
شركت هاي پذيرفته شده، وي ضمن تاييد اين نكته گفت 

كه بيشترين فعاليت در اين زمينه، مربوط به كارهاي قانوني 
و حقوق��ي مرتبط بوده اس��ت و پس از آن مش��كلي براي 

سرمايه گذاري وجود ندارد.
در پاسخ به پرسش خبرنگار بلومبرگ در مورد مشتريان 
او و نيازهاي آنها، آقاي »وويتال« گفت كه در سال گذشته 
بورس تهران بهترين عملك��رد را در بين بورس هاي دنيا 
داشت و ش��اخص آن از لحاظ دلاري دو برابر، دقيقا ۹۹.۵ 
درصد رشد كرد. متاس��فانه به دليل تحريم ها، داده هاي 
بورس تهران در سايت بلومبرگ مشاهده نمي شود. در يك 
كلام، بازده سرمايه در بازاري وجود دارد كه هيچ كس آن را 

مشاهده نمي كند.
به اعتقاد وي، ريسك سرمايه  گذاري براي بازاري كه سود ۴ 
برابري دارد، بالا نيست، بلكه ريسك ژئوپليتيك آن بالا است 
كه اين تنها به ايران مربوط نمي شود، بلكه اين ريسك كل 
كشورهايي است كه در منطقه خاورميانه قرار دارند. سود 
حاصل در مقايسه بااين ريسك بسيار بالا است، براي اسناد 
خزانه دولتي كه البته مشمول تحريم است اين رقم حدود 
۲0 درصد است، سود تقسيمي شركت ها نيز گاهي اوقات 
به ۲0 درصد مي رسد. علاوه بر آن، شركت هاي صادراتي، 
بازار بالقوه صادراتي نيز دارند. به بيان ديگر، با وجودي كه 

نفت مستقيما يكي از صنايع بورسي نيست، اما پتروشيمي 
يكي از صنايع پرطرفدار بوده و محصولات آن به دليل نرخ 
پايين و رقابتي ايران، بازار مناس��بي دارند. س��ال گذشته 
وقتي به دليل تحريم ها، ارزش ريال ۷0 درصد سقوط كرد، 
وضعيت صادرات دشوارتر شد و حتي واردات محصولات 
ارزان چيني نيز ارزش خود را از دست داد، اما نكته مهم اين 
است كه شركت هاي داخلي توانستند بيش از تورم سودآوري 

داشته باشند.
در ادامه به دليل نبود داده هاي آماري در بلومبرگ و ساير 
منابع بين المللي، آقاي »وويتال« اش��اره كرد كه از منابع 
داخلي كه به زبان انگليسي هستند، براي استفاده تحليلي 

استفاده مي كند.
وي اف��زود: ش��ركت هاي ايراني موظفن��د گزارش هاي 
حسابرسي شده ش��ش ماهه و سالانه منتش��ر كنند و با 
وجودي كه از سيستم حسابرسي داخلي استفاده مي كنند، 
ش��باهت هاي زيادي به سيستم هاي بين المللي داشته و 
البته در جهت بين المللي كردن آن نيز گام برداش��ته اند. 
مهم ترين نكته قابل توجه، الزام شركت ها به ارايه گزارش 
توليد و فروش ماهانه است. گزارش سوددهي شركت ها و 
تخصيص س��ود در مجامع هم كه كاملا مشخص است. از 

اين رو، با توجه به وجود گزارش هاي متنوع، متعدد و اينكه 
عمده سرمايه گذاران در اين بازار، سرمايه گذاران جزو داخلي 
هستند كه توجهي به اين اطلاعات ندارند، فعاليت ما به عنوان 

تحليلگر بسيار ساده است.
در مورد تبديل ريال به ساير ارزها و خروج ارز، وي مهم ترين 
مشكل را نه تبديل ريال به ساير ارزها - به رغم وجود نرخ هاي 
متعدد تبديل )ارز دولتي، نيما و بازار( - بلكه خروج ارز از ايران 
عنوان كرد. وي گفت: به رغم تحريم هاي شديد صنعت مالي، 
هنوز نهادهاي مالي خصوصي وجود دارند و اين كار را انجام 
مي دهند. در مورد نگراني از احتمال عدم انتقال سرمايه به 
خارج در آينده، وي اظهار داشت كه قبل از برجام در سال 
۲01۶، كل سيس��تم مالي ايران در تحريم كامل بود، اما 
سالانه ۸0 ميليارد دلار مبادله تجاري بين ايران و كشورهاي 
ديگر صورت مي گرفت. لذا »پول راه خود را پيدا مي كند« 
و وجود صدها بلكه هزاران شركت واسطه گري مالي مويد 
همين نكته است. همچنين »رمز ارز« گزينه پيش رو است، 
و به رغم دش��وارهاي موجود، مي دانم ايران در اين زمينه 

اقداماتي انجام داده است.
»در زمان افزايش تنش ها بين امريكا و ايران، به دليل نبود 
پايانه اطلاعات مربوط به بورس تهران در سايت بلومبرگ، 
هيچ اطلاعاتي در دسترس نبود. سپس خبرنگار بلومبرگ 
واكنش سرمايه گذاران و به طور كلي عملكرد بازار ايران در 

آن برهه زماني را مورد پرسش قرار داد.«
وي گفت: اصولا من معامله اي در آن اي��ام انجام نداده ام و 
تنها نظاره گر معاملات بودم. در روز اول، نهايت نوسان بازار، 
يعني حدود ۵ درصد بازار ريزش كرد. اما نكته مهم اين بود 
كه نيمي از فروشندگان، سرمايه گذاراني بودند كه در ۹ ماه 
گذشته حساب باز كرده بودند و به اصطلاح سرمايه گذاران 
مبتدي و تازه  وارد بودند. روز دوم حدود 1.۵ تا ۲ درصد، بسته 
به شركت و صنعت اين روند كاهشي ادامه يافت. در حالي كه 
سرمايه گذاران نهادي خريدار بودند. بنابراين در كل كمتر 
از 10 درصد بازار ريزش داشت و شما آگاهيد كه در چنين 
شرايط مشابه، بازارهاي دنيا به شدت آسيب پذير بوده و احيانا 

سقوط زيادي را تجربه مي كنند.
 در مورد بهترين سناريوي ممكن، وي گفت كه اين هفته، 
هفته مهمي بود. از آنجا كه بازار تهران روزهاي پنجشنبه 
و جمعه )1۹ و ۲0 دي( تعطيل اس��ت، فرصت واكنش به 
سخنان ترامپ از روز شنبه مشهود بود. S&P واكنش مثبتي 
به سخنان اخير ترامپ داشت. به هرحال امريكا بزرگ ترين 
مقام نظامي ايران را مورد سوء قصد قرار داد و انجام واكنش 
از سوي ايران، حق طبيعي آن كشور بود. از زمان ترامپ، من 
در بازار سرمايه ايران حضور داشته و سرمايه گذاري كرده ام، 
در زماني كه رابطه دو كشور هر سه ماه يك بار بدتر مي شد، 
و به اين س��رمايه گذاري ادامه خواهم داد. من معتقدم در 

بلندمدت شرايط رو به بهبود خواهد گذاشت.

عمليات بازار باز بانك مركزي، پاياني بر نرخ هاي دستوري
بانك مركزي با اجراي عمليات بازار باز و ورود مستقيم به بازار 
بدهي امكان مي يابد كه نقش خود را به عنوان يك بازار گردان 
بزرگ تثبيت كند. به گزارش سنا، مديرعامل فرابورس ايران 
با بيان اين مطلب اظهار كرد: اين مساله كه بانك مركزي 
راساً به بازار ورود مي كند، يك ش��روع خوب و گام مثبت 
است تا خود تعيين كننده نرخ باشد و از نرخ هاي دستوري 
پرهيز شود. امير هاموني، هماهنگي بانك مركزي و سازمان 
بورس را در اجراي عمليات بازار باز بسيار خوب توصيف كرد 
و گفت: بي شك بازار سرمايه و ديگر بازارها از اين هماهنگي 

فرادستگاهي منتفع خواهند شد .
وي با بيان اينكه عمليات بازار باز اولين بار است در تاريخ بازار 
سرمايه اتفاق مي افتد، اظهار كرد: هماهنگي بسيار خوبي بين 

بانك مركزي و سازمان بورس و اركان آن در جريان است كه 
واقعا اين همكاري فرادستگاهي جاي تبريك و تحسين دارد 

و بازار هم قطعا از اين اتفاق سود خواهد برد.
هاموني افزود: ما عمليات بازار باز را از چند ماه قبل به صورت 
آزمايشي به كمك سازمان بورس اوراق بهادار و بانك مركزي 
شروع كرديم؛ همزمان محيط مقرراتي و دستورالعمل ها در 
بانك مركزي و سازمان بورس و اوراق بهادار قراردادگذاري 
مي ش��د تا اينكه هفته پيش در مجمع بانك مركزي كه با 

حضور رييس جمهور برگزار شد، از اين طرح رونمايي شد.
مديرعامل فرابورس ادامه داد، از شنبه اين هفته نيز عملا بازار 
باز در بازار صكوك فرابورس و در بازارهاي ابزارهاي نوين مالي 
فرابورس راه اندازي شده است. هاموني درخصوص مكانيسم 

عمليات بازار باز نيز گفت: در اين طرح، بانك مركزي براي 
تنظيم نرخ در بازار صكوك و اسناد خزانه دولتي يا اوراق دولت 
ورود مي كند و هرگاه نرخ بخواهد از هدف سياستي كه بانك 
مركزي دارد عدول كند، بانك مركزي با عمليات بازار باز اقدام 

به ورود در بازار صكوك مي كند.
مديرعامل فرابورس توضيح داد: س��از و كار اين فرآيند به 
اين صورت است كه اگر نرخ سود بخواهد از يك حد معين 
بالاتر برود بانك مركزي شروع به خريد اوراق مي كند؛ اين 
خريد باعث مي شود قيمت اوراق در بازار صكوك بالا برود و 
در نتيجه نرخ سود پايين بيايد. وي در اين زمينه ادامه داد: 
اگر هم نرخ بخواهد از يك حد معين پايين تر برود و از هدف 
سياستي بانك مركزي عدول كند، اين بانك اقدام به فروش 

اوراق دولتي در بازار مي كند؛ با اي��ن فروش، قيمت اوراق 
پايين مي آيد و در نتيجه نرخ سود در دارايي هايي كه ريسك 
پاييني دارند و به قولي )free risk( هستند، افزايش پيدا 
مي كند. به گفته هاموني، علاوه بر اينكه بازار صكوك مي تواند 
در تنظيم گري نرخ به بانك مركزي كمك كند به صورت 

غيرمستقيم در بازار سهام نيز تاثيرگذار است.
وي با بيان اينكه عمده بازيگران بازار صكوك ما صندوق هاي 
با درآمد ثاب��ت )fixed income( و بانك ها هس��تند، 
خاطرنشان كرد: مخصوصا در اوراق خزانه اسلامي، حضور 
۲0 درصد مردم را داريم؛ در س��اير اوراق نيز ما حضور ۹۵ 
درصد بانك ه��ا و صندوق هاي س��رمايه گذاري با درآمد 
ثابت را داريم ك��ه بازيگران اصلي در اينج��ا نيز بانك ها و 

صندوق ها هستند. بنابراين بانك مركزي در بازاري ورود 
مي كند كه بازيگران اصلي، خود بانك ها هستند و عموما 
در سفارش هايي كه در سامانه ثبت مي شود، طرف مقابل 
مي تواند بانك باش��د و اين بانك ها هستند كه مي توانند با 
بانك مركزي معامله كنند. هاموني در ادامه با اشاره به اينكه 
عمليات بازار باز، تنها ابزار بانك مركزي نيست كه مي تواند 
به تنظيم گري ب��ازار كمك كند، افزود: بازار بين بانكي نيز 
-به عنوان بازاري غير رس��مي - محيط جديدي است كه 
بانك مركزي مي تواند در آنجا ورود كند، منتها در اين بازار 
بايد دارايي ها و بدهي هاي بانك ه��ا و بانك مركزي اوراق 
بهادارسازي ش��وند؛ ضمن اينكه بانك ها قاعدتا بايد براي 
افزايش نقدينگي در كشور حتما وثيقه لازم را داشته باشند.

گروه بورس|
روز گذشته بازار سرمايه شاهد افت نسبي قيمت در 
بس��ياري از نمادها بود. در اين روز غلبه كم عرضه بر 
تقاضا اگرچه نتوانس��ت ريزش شاخص كل بورس را 
به يك درصد برس��اند اما به حدي بود كه به كاهش 
۵ نماگ��ر از ۷ نماگر بورس تهران انجاميد. در اين روز 
شاخص كل بورس عقبگردي 3 هزار و ۷۹۸ واحدي 
را شاهد بود و به كف كانال ۴0۶ هزار واحدي رسيد. 

بر اساس آمارهاي معاملاتي، به موجب افت قيمت ها 
در روز سه شنبه اكثر ش��اخص هاي بورس با ريزش 
دس��ته جمعي مواجه ش��دند به طوري كه شاخص 

قيمت »وزني - ارزشي« با )1013( واحد افت معادل 
)0.۹3( درصد به 10۸ هزار 3۵۵ واحد، شاخص كل 
»هم وزن« با 13۲۹ واحد رش��د معادل 1.0۴ درصد 
به 1۲۹ هزار و ۴۲0 واحد، شاخص قيمت »هم وزن« 
با ۸۸۶ واحد افزايش، معادل 1.0۴ درصد به ۸۶ هزار 
و 3۴۲ واحد، ش��اخص آزاد ش��ناور با )۲۶۸1( واحد 
كاهش، معادل )0.۵۵( درصد ب��ه ۴۸3 هزار و ۶3۲ 
واحد، شاخص بازار اول با )3۶3۹( واحد افت معادل 
)1.۲۴( درصد به ۲۹0 هزار ۲۸۸ واحد و شاخص بازار 
دوم با )3۷۹۴( واحد ريزش معادل )0.۴۵( درصد به 

۸۴۷ هزار و ۲۴0 واحد رسيد.

از سويي ديگر جزييات به ثبت رسيده از داد و ستدهاي 
روز حاكي از آن است كه در روز سه شنبه ۷ نماد »شپنا 
با )۴۴0( واحد، فارس با )۴3۵( واحد، شبندر با )۴10( 
واحد، اخابر ب��ا )3۶۶( واحد، فولاد ب��ا )30۴( واحد، 
فخوز با )۲۹۹( واحد و پارسان با )۲۹۴( واحد« افت، 
بيشترين تاثير منفي را در كاهش شاخص كل بورس 

بر جاي گذاشتند.
در پايان معاملات روز گذش��ته اكثر شاخص صنايع 
تالار شيشه اي با نوس��ان مواجه شدند به طوري كه 
شاخص صنايع »كاشي و سراميك با ۷۷۴ واحد رشد 
معادل ۴.۷0 درصد به 110 هزار و ۹۲۵ واحد، حمل و 

نقل با ۴۷0 واحد افزايش معادل ۴.۶1 درصد به 3۸0 
واح��د، اطلاعات و ارتباطات 1۷ واحد رش��د معادل 
۴.۵۷ درصد به ۵ هزار و ۶۸۲ واحد، منسوجات ۲۴۴ 
واح��د افزايش معادل ۴.30 درصد به 1۶ هزار و ۴۷۶ 
واحد، سيمان با 1۶0 واحد رشد، معادل 3.۸۸ درصد 
به 10 هزار و 1۹1 واحد، وسايل ارتباطي )۵۲1( واحد 
افت معادل )3.۶۶( درص��د به 13 هزار و ۷3۲ واحد، 
فرآورده هاي نفتي با با )۶۶۷۵۶( واحد ريزش معادل 

)۴.۲۴( درصد به يك هزار و ۵0۸ واحد« رسيد.
در عين حال نگاهي به آماره��اي معاملاتي به ثبت 
رسيده طي روز گذشته حكايت از آن دارد كه قيمت 
سهام نمادهاي »فرآور، غگل، خمهر، قنيشا، بورس، 
محافظ و غدام« بيشترين افزايش قيمت و نمادهاي 
»فسپا، فخوز، شسينا، شبهرن، شپنا، شبريز و كفرا« 

بيشترين كاهش قيمت را در بازار سهام رقم زدند.

به اين ترتيب، در پايان روز معاملاتي قبل، ۷۶۶ هزار 
و ۴1۵ نوبت معاملاتي، ۶ ميليارد و ۷۴3 ميليون برگه 
اوراق به��ادار به ارزش ۴1 هزار و ۴۴۴ ميليارد تومان 
در بورس معامله ش��د. همچنين در پايان معاملات 
فرابورس ايران، شاخص كل ۴۲ واحد كاهش يافت و 
به رقم ۵۲۵۸ واحد رس��يد.  ارزش روز بازار اول و دوم 
فرابورس به بيش از 30۲ هزار ميليارد تومان بالغ شد. 
طي روز گذشته معامله گران در فرابورس ايران بيش از 
۲.۲ ميليارد سهام حق تقدم و اوراق مالي در قالب 3۴3 
هزار معامله و به ارزش 1۵۲۸ ميليارد تومان دادوستد 
كردن��د. در اين روز نمادهاي ماديران و بيمه كوثر در 
تقويت ش��اخص فرابورس اثرگذار بودند و نمادهاي 
پتروشيمي مارون، سنگ آهن گهرزمين، ذوب آهن 
اصفهان، فولاد هرمزگان جنوب و نيروي برق دماوند 

در كاهش شاخص فرابورس اثرگذار بودند.

عقبگرد شاخص به كف كانال 406 هزار واحدي
مروري بر شاخص بورس و فرابورس
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 كسب گواهينامه حرفه اي
پيش نياز اشتغال در بازار سرمايه
ابراهيم سماوي| تحليلگر بازار سرمايه|

با توجه به رشد ادامه دار شاخص بازار سرمايه و فتح 
قله هاي جديد در ماه هاي اخير، بس��ياري از فعالان 
غيرشاغل در اين عرصه، دانشجويان و فارغ التحصيلان 
رشته هاي مالي، اقتصاد، حسابداري و ساير رشته ها 
بيش از پيش علاقه مند به كس��ب سمت شغلي در 
يكي از نهادهاي بازار سرمايه هستند. با در نظر گرفتن 
آخرين آمارهايي كه رييس سازمان بورس اعلام كرده 
است؛ بيش از ۶00 شركت بورسي و ۶۵0 نهاد مالي 
و ۶ هزار مدير در بازار سرمايه حضور دارند كه مبين 
پتانسيل مناسب بازار براي جذب كارشناسان آينده 
ساز اس��ت. بنابر اذعان صاحب نظران، بازار سرمايه 
با كمبود نيروي متخصص روبرو اس��ت و بسياري از 
فارغ التحصيلان دانشگاه ها مي توانند آينده شغلي 
خود را در بازار س��رمايه جس��ت وجو كنند. مطابق 
مقررات فعلي حاكم بر بازار س��رمايه تصدي برخي 
از س��مت ها در نهاده��اي مالي ذيل ب��ورس مانند 
شركت هاي كارگزاري، سرمايه گذاري، صندوق هاي 
س��رمايه گذاري، س��بدگردان ها، صندوق ه��اي 
بازنشس��تگي، ش��ركت هاي م��ادر )هلدين��گ(، 
شركت هاي تأمين س��رمايه، موسسات رتبه بندي، 
پردازش اطلاعات مالي و مش��اور سرمايه گذاري و 
اعطاي مجوز برخي از فعاليت ها به اين نهادها، منوط 
به استخدام تعداد كافي از دارندگان اين گواهينامه ها 
خواهد بود. در نتيجه اخذ گواهينامه  هاي حرفه  اي بازار 
سرمايه منجر به ايجاد مزيت رقابتي نسبت به ساير 
رقبا در تصدي سمت شغلي مي شود. سازمان بورس 
هدف از آزمون گواهينامه هاي حرفه اي بازار سرمايه 
را ارتقاي سطح تحليل، دانش تخصصي و صلاحيت 
حرفه اي فع��الان بازار س��رمايه در راس��تاي ايجاد 
بازاري كارآمد و شفاف و حرفه اي مي داند، همچنين 
تعيين استانداردهاي صلاحيت حرفه اي لازم براي 
فعاليت در نهادهاي مالي، نظارت بر فعاليت دارندگان 
گواهينامه هاي حرفه اي و تدوين اصول اخلاقي حرفه-

اي، تهيه بانك اطلاعاتي دارندگان گواهينامه هاي 
حرفه اي و فراهم آوردن فرصت هاي آموزشي و شغلي 

براي آنها از ديگر اهداف اين سازمان است.
 س��ازمان بورس معتقد اس��ت اي��ن گواهينامه ها 
دربرگيرنده مزاياي متنوعي براي داوطلب، كارفرما 
و جامعه اس��ت. اين گواهينامه ها كسب صلاحيت 
حرفه اي در بين فعالان بازار س��رمايه، كسب مزيت 
رقابتي و بهب��ود در دورنما و پويايي ش��غلي، امكان 
فرصت دستيابي به برخي جايگاه هاي خاص شغلي 

براي متقاضي شركت در اين آزمون ها را در پي دارد.
اين گواهينامه ها مش��تمل بر گواهينامه اصول بازار 
سرمايه، گواهينامه معامله گري بازار سرمايه، گواهينامه 
مديريت نهادهاي بازارسرمايه، گواهينامه كارشناسي 
عرضه و پذيرش، گواهينامه تحليل گري بازار سرمايه، 
گواهينامه مديريت س��بد اوراق بهادار و گواهينامه 

ارزشيابي اوراق بهادار است.
 با توجه به اينكه گواهينامه اصول بازار سرمايه پيش نياز 
ساير گواهينامه  ها است؛ شركت در ساير آزمون هاي 
ديگر منوط به قبول شدن در اين آزمون است و وجود 
آن براي تصدي بسياري از سمت  هاي شغلي ضروري 
اس��ت، از اهميت دو چنداني برخوردار است. جهت 
ش��ركت در آزمون گواهينامه اصول بازار سرمايه به 
عنوان مهم ترين گواهي نامه، داشتن حداقل مدرك 
كارشناس��ي مورد تاييد وزارت عل��وم، تحقيقات و 
فناوري يا مدرك تحصيلي از دانشگاه   ها و موسسات 
آموزشي خارجي كه توسط وزارت علوم، تحقيقات 
و فناوري معادل كارشناس��ي يا بالاتر ارزش گذاري 
شده باشد، ضرورت دارد كه رشته تحصيلي مربوط 
به حوزه مالي، اقتصادي يا حس��ابداري باشد، وجود 
ندارد. مواد امتحاني آزمون اصول بازار سرمايه شامل 
ابزارها و نهادهاي مالي )۲0 سوال و داراي ضريب ۴(، 
مقدمات امور مالي شركتي )۲0 سوال و داراي ضريب 
۴(، مقدمات بر اقتصاد )۲0 سوال و داراي ضريب 3(، 
روش  هاي كمي مقدماتي )۲0 سوال و داراي ضريب 
3(، اصول بازار سرمايه اسلامي و اخلاق حرفه اي )۲0 
سوال و داراي ضريب ۴( و مقررات اصول بازار سرمايه 
)۲0 س��وال و داراي ضريب ۴( است و همچنين حد 
نصاب قبولي براي هر درس كسب نمره 3۵ از 100و 

نمره كل )ميانگين( ۵0 از 100 است.
 با توجه به گستردگي مواد آزمون گواهي نامه اصول 
بازار سرمايه، بسياري از داوطلبين، متقاضي آشنايي 
با منابع درسي مناسب با مواد آزمون، مشاوره فردي 
و همچنين برگ��زاري كارگاه  ه��اي آمادگي آزمون 
بازار سرمايه هس��تند كه خوشبختانه توسط مراكز 
آموزشي معتبر ذيل س��ازمان بورس انجام مي  گيرد 
و موجب تسهيل سازي فرآيند اخذ گواهينامه هاي 
حرفه اي بالاخص گواهينامه اصول بازار سرمايه براي 

داوطلبين مي شود.

  مروري بر عملكرد ۹ ماهه »غپاذر«:  شركت 
شير پاستوريزه پگاه آذربايجان ش��رقي در دوره ۹ 
ماهه منتهي به 30 آذر ماه 13۹۸، به ازاي هر سهم 
خود ۴3۲ ريال كنار گذاشت كه نسبت به دوره مشابه 
در سال گذشته كه س��ود هر سهم 31۲ ريال اعلام 
شده بود، از افزايش 3۸ برخوردار است. شركت شير 
پاستوريزه پگاه آذربايجان ش��رقي با سرمايه ۲00 
ريال، صورت هاي مال��ي ۹ ماهه دوره مالي منتهي 
به ۲۹ اس��فند 13۹۸ را به صورت حسابرسي نشده 
منتشر كرد. شركت شير پاستوريزه پگاه آذربايجان 
ش��رقي در دوره ياد ش��ده، مبلغ ۸۶ ميليارد و 3۵۶ 
ميليون ريال سود خالص كسب كرد و بر اين اساس 
مبلغ ۴3۲ ريال سود به ازاي هر سهم خود اختصاص 
داد كه نس��بت به دوره مش��ابه در س��ال گذشته از 
افزايش 3۸ درصدي برخوردار اس��ت. شركت شير 
پاستوريزه پگاه آذربايجان شرقي افزايش ۴۶درصدي 
فروش را از جمله دلايل افزايش س��ود در هر سهم 

اعلام كرده است. 

رويخطشركتها

افت شاخص بورس تا كجا ادامه داردفروش اوراق در بازارسرمايه، گامي در جهت تعميق سرمايه ها
فروش اوراق دولت در بازار سرمايه سبب گشايش در جهت تعميق سرمايه ها 
مي شود، البته انتظار مي رود اين گشايش ها صرف توليد و خدمات شود و از 
فروش اوراق براي تامين هزينه هاي جاري جلوگيري شود. به گزارش سنا، روز 
گذشته سي و چهارمين صبحانه كاري كانون نهادهاي سرمايه گذاري ايران 
با محوريت بررسي لايحه بودجه سال ۹۹ و انتظارات بازارسرمايه با حضور 
فعالان اين بازار برگزار شد. مشاور عالي رييس اتاق تهران و معاون اسبق دفتر 
امور توليدي سازمان برنامه و بودجه در اين نشست ضمن بررسي بودجه ۹۹ 
اظهار كرد: بودجه كل كشور در سال آينده افزايش 1۴ درصدي نسبت به 
سال قبل دارد. در بودجه سال ۹۹، ۲۵ هزار ميليارد تومان به درآمدهاي كشور 
اضافه شده كه ۴۸ هزار ميليارد تومان آن از فروش نفت در نظر گرفته شده 
است. ابراهيم بهادراني اضافه كرد: سال آينده ۹۹ هزار ميليارد تومان فروش 
دارايي داريم كه ۴۸ هزار ميليارد تومان از آن به نفت و ۵0 هزار ميليارد تومان 
آن مربوط به فروش دارايي اختصاص دارد. وي گفت: سال آينده قرار است 
حدود 133 هزار ميليارد تومان اوراق در بازار سرمايه فروخته شود؛ همچنين 
تعيين شده است تا 11.۵ هزار ميليارد تومان فروش سهام شركت ها را در 
اين بازار داشته باشيم. براين اساس، ۷۵ درصد بودجه مربوط به شركت ها 
است. اين ارقام تاكيد بر واگذاري شركت ها و خصوصي سازي است و افزايش 

۶33 درصدي را نسبت به سال ۷0 و شروع خصوصي سازي نشان مي دهد.
بهادراني ادامه داد: در بودج��ه ۹۹، درآمدهاي مالياتي 1۷۵ هزار ميليارد 
تومان ديده شده كه نشان دهنده افزايش 3۷ درصدي نسبت به سال قبل 
است و بعيد است كه محقق شود. همچنين، فروش اوراق در بازار سرمايه 
موجب گش��ايش براي تعميق سرمايه مي شود، هرچند كه توقع داشتيم 
كه اين گشايش صرف توليد و خدمات ش��ود و از فروش اوراق براي تامين 
هزينه هاي جاري جلوگيري ش��ود. مشاور عالي رييس اتاق تهران با اشاره 
به كسري 10۶ هزار ميليارد توماني تراز عملياتي گفت: يعني درآمد كمتر 
از هزينه است كه قرار است از طريق فروش دارايي و اوراق تامين شود. وي 
تصريح كرد: در بودجه ۹۹ به تكاليف قانون برنامه ششم مبني بر كاهش نقش 
دولت و اصلاح نظام بانكي توجه جدي نشده است. همچنين گفته مي شود 
دستگاه هاي موازي حدود ۲0 درصد هزينه هاي بودجه را افزايش داده است. 
هزينه شركت ها 1۴۸۴ هزار ميليارد تومان است كه بايد كاهش يابد. در ادامه 
اين نشست، سيد محمد هادي سبحانيان، معاون پژوهش هاي اقتصادي 
مركز پژوهش هاي مجلس نيز ضمن بررسي موارد بودجه سال آينده در بازار 
سرمايه خبر داد: بند مربوط به اختصاص ۵0 درصد دارايي صندوق هاي با 

درآمد ثابت به اوراق دولتي از بودجه ۹۹ حذف شده است.

به گفته يك كارشناس بازار سرمايه پيش بيني مي شود بورس براي مدتي 
اصلاح داشته باشد اما جرياناتي مانند تجديد ارزيابي بر دارايي ها و گزارش 
مثبت ماهانه شركت ها در دي ماه باعث مي شود تك سهم ها و صنايعي كه 
گزارش خوبي ارايه داده يا به دنبال تجديد ارزيابي هستند بتوانند راه خود را 
از بازار جدا كرده و رشد كنند. به گزارش ايرنا، به علت افت شاخص بورس در 
معاملات دو روز گذشته اشاره كرد و افزود: گزارش ۹ ماه شركت ها ضعيف تر 
از انتظارات بود كه اين موضوع بر روند معاملات بازار تاثيرگذار اس��ت. وي 
ادامه داد: نكته مثبت اين است كه با توجه به رشد نرخ دلار و بهبود قيمت 
كاموديتي ها در بازارهاي جهاني به طور حتم گزارش دي ماه به لحاظ مقدار 
ف��روش و نرخ فروش بهتر خواهد بود، به همين دليل مي توان گفت ضعف 
عملكرد بازار در پاييز در زمستان جبران خواهد شد. به گفته هلالات، همانقدر 
كه گزارش پاييز شركت ها ضعيف است گزارش زمستان آنها قوي به نظر 
مي رسد. اين كارشناس بازار سرمايه با بيان اينكه بعد از تحولات نظامي و 
سياسي چند وقت گذشته، شاهد حمايت مثبت سهامداران از بازار سرمايه 
بوديم، افزود: بازار رش��د خارج از انتظاري را در پيش گرفت به همين دليل 
طبيعي بود كه بالاخره در نقطه اي وارد اصلاح شود. هلالات خاطرنشان كرد: 
بقيه بازار با اصلاح قيمتي اندك همراه خواهد بود و ممكن است تا مدتي در 

محدوده قيمتي اصلاح شده باقي بمانند. اين كارشناس بازار سرمايه با تاكيد 
بر اينكه ريزش سنگين بازار سرمايه دور از انتظار به نظر مي رسد، افزود: جريان 
نقدينگي موجود در بازار اجازه ريزش شاخص بورس را نمي دهد و در صورت 
وجود اصلاح فقط يك سري از شركت ها كه تجديد ارزيابي و گزارش عملكرد 
ماهانه مثبتي ندارند وارد فاز اصلاح خواهند شد. وي اظهار داشت: اگر پايان 
سال بازار را مورد ارزيابي قرار دهيم به طور حتم رشد بازار نسبت به امروز بالاتر 
خواهد بود و به نظر مي رسد بازار در دو ماه باقي مانده پايان سال صعودي باشد. 
هلالات خاطرنشان كرد: سرمايه گذاران بايد سرمايه هايي را وارد بورس كنند 
كه قصد سرمايه گذاري بلندمدت دارند، در اين مقطع زماني نبايد از اعتبار 
كارگزاري ها استفاده كنند و بايد به سمت خريد شركت هايي بروند كه به 
دنبال تجديد ارزيابي با اهميت هستند يا قيمت فعلي آنها به لحاظ سودآوري 
توجيه دارد. اين كارشناس بازار سرمايه به صنايع برتر در بازار اشاره كرد و گفت: 
گروه فولادي ها، سنگ آهني ها و بانك در بازار از شرايط خوبي برخوردارند 
و در پايان سال هم دارويي ها روند مثبت را در پيش خواهند گرفت. وي در 
پايان به افت گروه پالايشي ها در بازار تاكيد كرد و افزود: در وضعيت كنوني 
پالايشي ها با گزارش ضعيفي همراه بودند اما با توجه به رشد دلار نيمايي، اين 

گروه در دو ماه پاياني سال وضعيت بهتري خواهد داشت.



تشكلها6اخبار

در نشست كميته ماده 12 اعلام شد

تصميم گيري در مورد عوارض صادراتي محصولات معدني تا اوايل هفته آينده
يكي از بخش هايي كه با شروع تحريم دچار مشكلات 
زيادي از ناحيه سياست گذاري هاي داخلي شد بخش 
معدن بود. به نام جلوگيري از خام فروشي در شرايطي 
كه عملا صادرات نفتي و غيرنفتي دچار بحران بود، روي 
صادرات مواد معدني عوارض گذاشته شد و عملا جلوي 
اين بخش از صادرات كشور گرفته شد. بر همين اساس 
اعضاي كميته ماده 12 قانون احكام دايمي برنامه هاي 
توسعه كش��وردر هفتادوچهارمين نشست، انتقادات 
فعالان معدني را در مورد وضع عوارض براي صادرات 
مواد معدني، روند تعيي��ن و دريافت حقوقي دولتي و 
اعمال محدوديت براي واردات ماشين آلات دست دوم 

موردنياز اين بخش را بررسي كردند.
با توجه به وضعيت كش��ور و كاهش درآمدهاي نفتي، 
بخش خصوصي بر اين باور است كه مي توان درآمدهاي 
ارزي حاصل از صادرات محصولات معدني را جايگزين 
نفت كرد. در اين رابطه به ادعاي اعضاي كميس��يون 
معدن و صنايع معدني اتاق ايران و تعدادي از تشكل هاي 
فعال در اين حوزه برخي محدوديت هاي اعمال شده از 
سوي معاونت معدني وزارت صنعت، معدن و تجارت 
موجب شده روند توليد و صادرات مواد معدني با مشكل 

روبه رو شود.
البته بر اس��اس اظهارات نماين��دگان وزارت صنعت، 
معدن و تج��ارت، بخش��نامه هاي معاونت معدني در 
راستاي حمايت از توليد داخل، صادرات محصولات با 
ارزش افزوده بالاتر و جلوگيري از خام فروشي بوده است.

تبعيضسياستگذاري
بهرام ش��كوري، رييس كميس��يون معدن و صنايع 
معدني اتاق ايران در واكنش به اين اظهارات، تصريح 
كرد: روند فعاليت معدني به گونه اي است كه محصول 
توليد ش��ده در ابتداي زنجي��ره، داراي ارزش افزوده 
كمتري نس��بت به حلقه دوم و به ترتيب حلقه هاي 
بعدي اين زنجيره است. با توجه به اين مساله، دولت با 
سياست هايي كه اتخاذ كرده، توليدكننده حلقه هاي 
اول اين زنجيره را تنبي��ه مي كند و با تعيين عوارض 
حدود 25 درصد ب��ه آنها اجازه نمي ده��د كه مازاد 
محصولات خود را بفروشند. چراكه اين ميزان عوارض 
صادراتي، قدرت رقابت را از صادركننده در بازارهاي 

جهاني مي گيرد.
اين فعال اقتصادي با بيان اين سوال كه معدن كار بايد 
با مازاد توليد خود چه كند؟ ادامه داد: يا دولت بايد اين 
مازاد را با قيمت تضميني بخرد يا حلقه هاي بعدي اين 
زنجيره ادغام به خريد اين حصول بكنند كه هيچ يك 
امكان پذير نيست. پس چرا در وضعيتي كه دولت هم 
به درآمدهاي ارزي ني��از دارد با وضع عوارض مانع از 

صادرات مي شود؟
بر اس��اس اظهارات او بخشي از مواد معدني كه براي 
آن عوارض صادراتي در نظر گرفته اند، مصرف داخلي 
ندارند مانند ان��واع س��نگ، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت ب��راي اين بخش از محص��ولات هم عوارض 
صادراتي تعيين كرده است. شكوري در ادامه تغيير 
مداوم ميزان عوارض را نيز اقدامي غيرقانوني توصيف 
ك��رد و گفت: طبق قانون دولت نمي تواند تا 5 س��ال 

ميزان ع��وارض صادراتي را تغيير دهد؛ متأس��فانه 
اين بن��د قانوني هم رعايت نمي ش��ود و هرس��ال با 

بخشنامه هاي جديد ميزان عوارض تغيير مي كند.

قيمتگ�ذاريمحص�ولاتمعدنيتعادل
بازاررابههمميريزد

اين عضو هي��ات نمايندگان اتاق ايران قيمت گذاري 
دس��توري دولت روي برخي م��واد معدني از جمله 
فولاد را نيز مخل تكميل زنجيره توليد در اين بخش ها 
دانست و تشريح كرد: وقتي روي يك محصول قيمت 
دس��توري مي گذاريم، صادرات آن محصول توجيه 
اقتصادي پيدا مي كند. چون قيمت هاي جهاني بالاتر 
از قيمتي است كه دولت براي آن محصول در داخل 
تعيين كرده است. اينجاست كه با يك حركت اشتباه 

دولت كل تعادل بازار به هم مي خورد.
او با بيان اين مطلب كه تغيير سلايق در بازار داخل و 
خارج در مورد استفاده از انواع محصولات معدني اتفاق 
مي افتد، ادامه داد: زماني بود كه يك نوع سنگ خاص 
يا ماده معدني مصرف بالايي داش��ت اما امروز ديگر 
مورد استفاده نيست. يعني بازاري ندارد. اين اتفاق در 
مورد سنگ زياد روي مي دهد. ايتاليا كه بزرگ ترين 
صادركننده سنگ در دنياست، همين امروز بخشي 
از توليدات سنگ خود را به صورت خام صادر مي كند 
چ��ون با مطالعه ب��ازار و نيازس��نجي هايي كه انجام 
مي دهد، پيش بيني كرده ني��از بازار به نوع خاصي از 
سنگ تا چند س��ال ديگر يا كاهش پيدا مي كند يا از 
بين مي رود و ديگ��ر نمي تواند با فروش اين محصول 

درآمدي كسب كند.

او در ادامه به مساله حقوق دولتي و بي توجهي دولت 
به قانون در مورد چگونگي تعيين و دريافت اين مبالغ 
از معدن كاران پرداخت. شكوري يادآور شد: حقوق 
دولتي بر اساس قانون بايد با توجه به نوع ماده معدني، 
عيار آن ماده، ميزان باطله برداري از معدن موردنظر 
و ديگر ش��اخص هايي كه در قانون آمده تعيين شود. 
متأس��فانه دولت بدون توجه به اين شاخص ها، عدد 

ثابتي را براي تمام معادن در نظر مي گيرد.
رييس كميس��يون معدن و صنايع معدني اتاق ايران 
ادامه داد: حقوق معدني بايد بر اساس هر معدن تعيين 
و دريافت شود. از طرف ديگر قانون تأكيد مي كند كه 
دول��ت فرصت دارد ظرف دو ماه اول هرس��ال ميزان 
حقوق دولتي همان سال را اعلام كند اما مي بينيم كه 
سال تمام ش��د و تازه ميزان حقوق دولتي سال قبل 

اعلام مي شود.
او پيش��نهاد داد: مي توان براي تعيين دقيق و شفاف 
ميزان حقوق دولتي هر معدن، سامانه اي را طراحي 
كرد كه ب��ا صدور پروانه بهره ب��رداري معادن، ميزان 
حقوق دولتي آن معدن نيز تعيين ش��ود. كميسيون 
معدن و صنايع معدني ات��اق ايران براي طراحي اين 
سامانه اعلام آمادگي هم كرده اما هنوز پاسخ مثبتي 

از سوي دولت دريافت نكرده است.
شكوري در بخش ديگري از سخنان خود به واردات 
ماش��ين آلات دست دوم معدني اش��اره كرد و گفت: 
دولت اجازه واردات ماش��ين آلاتي كه از سال ساخت 
آنها بيش از 5 س��ال مي گ��ذرد را نمي دهد درحالي 
كه هيچ كارخانه اي ماش��ين آلات زير 5 سال خود را 
نمي فروشد مگر اينكه ورشكست شده يا كارش را به 

هر دليل متوقف كرده باشد. از طرفي در گذشته اجازه 
واردات ماش��ين آلات بالاي 5 سال را داشتيم و هنوز 
بعد از 15 سال از همان دستگاه ها استفاده مي كنيم.

بر اس��اس اظهارات او امروز با وضعيت ارزي كش��ور 
ب��راي معدن كاران خريد ماش��ين آلات نو نيز صرفه 

اقتصادي ندارد.

باتصميماتاش�تباهص�ادراتراممنوعيا
محدودنكنيم

محمدرضا بهرام��ن، رييس خانه معادن و عضو هيات 
نمايندگان ات��اق ايران ميزان م��ازاد توليد هركدام از 
مواد معدني بر اساس آمار منتشر شده، مشخص است 
پس اين ادعاي دولت كه در توليد برخي مواد معدني 
مازاد نداريم، اشتباه است. از طرفي اين بهانه دولت كه 
محدوديت صادرات برخي مواد معدني به دليل شباهت 
آن ب��ا ديگر مواد معدني و امكان اش��تباه گمركات در 
تشخيص آن است، اشتباه بوده و بايد حل شود. نمي شود 
براي چنين اشتباهي صادرات را محدود يا ممنوع كنيم. 

اين ضعف گمرك است و بايد اصلاح شود.

ع�وارضصادراتيمحص�ولاتمعدنيرا
لغوكنيد

سجاد عرقي، نايب رييس كميسيون معدن و صنايع 
معدني اتاق ايران، چهارراه كسب درآمد براي فعالان 
معدني را ف��روش داخل، صادرات، س��رمايه گذاري 
خارجي و دريافت تسهيلات بانكي دانست. بر اساس 
اظهارات او در حال حاضر دريافت تسهيلات بانكي و 
سرمايه گذاري خارجي امكان پذير نيست. صادرات 

هم به دليل تعيين عوارض 25 درصدي توجيه ندارد. 
تنها راهي كه باقي مي ماند فروش داخلي است كه براي 
تمام مواد معدني توليدي محقق نمي ش��ود. بخشي 
از آن مازاد بر نياز داخل اس��ت و بخشي هم استفاده 

داخلي ندارد.
اين فعال اقتصادي ادامه داد: توجه داشته باشيم اگر 
واحد توليدكننده در ابتداي زنجيره توليد مواد معدني 
تعطيل شود از توليدكننده كنستانتره گرفته تا گندله 

و محصولات نهايي نيز تعطيل خواهند شد.
محمدحسين فروزان مهر، معاون مالي، پشتيباني و 
عمراني قوه قضاييه از تنظيم بازار و سركوب قيمت ها 
توسط دولت به عنوان يك مشكل كلي ياد كرد كه در 

همه دولت ها اتفاق افتاده و همچنان هم ادامه دارد.
او با اش��اره به تحريم هاي صددرصدي كه عليه ايران 
صورت گرفته، خاطرنش��ان كرد: بايد اين وضعيت را 
به درس��تي درك كنيم. امروز ديگ��ر به ظرفيت هاي 
گذش��ته مانند فاينانس و جذب سرمايه گذاري هاي 
خارجي دسترس��ي نداريم بنابراين بستن روزنه هاي 

كوچكي مانند صادرات كار درستي نيست.
مع��اون قوه قضاييه ظلم ديگري ك��ه به بخش معدن 
مي شود را عدم استفاده از منابع حاصل از حقوق دولتي 
براي توسعه زيرساخت هاي معدني كشور عنوان كرد. 
وي ادامه داد: اينكه بر اساس آمار ارايه شده تنها نيمي 
از وجوه دريافت شده به چرخه برگشته و صرف توسعه 
زيرساخت هاي معدني شده، ظلم ديگري است كه به 

اين بخش مي شود.

فرصتسوزينكنيم
محمدباقر الفت، معاون اجتماعي و پيشگيري از وقوع 
جرم قوه قضاييه با بيان اين مطلب كه فرصت سوزي 
فايده اي ندارد، از دولت خواست تا بر اساس يك منطق 
مشخص اعلام كند كه با حذف عوارض صادراتي مواد 
معدني كه در داخل استفاده نمي شود چه ميزان درآمد 
از دست مي دهد و در مقابل با صادرات اين محصولات 
چه عوايدي به دس��ت مي آورد. بر اين اساس مي تواند 

براي حوزه معدن تصميم منطقي بگيرد.
او يادآور شد: با تصميمات و استدلال هايي كه مربوط به 
گذشته است نمي توان براي امروز كه با شرايط ويژه اي 
مواجه هستيم، حركت كنيم. بايد واقع بين بود و اجازه 
ندهيم با تصميماتي كه مي گيريم، شرايط از ايني كه 

هست بدتر شود.
الفت پيشنهاد داد: يك بار هم با اعتماد جلو برويم؛ مسير 
صادرات را باز و صادركننده را مكلف كنيم تا ارز صادراتي 

را به كشور برگرداند.
در نهايت لعيا جنيدي، معاون حقوقي رييس جمهور 
و رييس دوره اي كميته م��اده 12 از وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و بخش خصوصي خواست تا به صورت 
مجزا فهرس��تي از مواد معدني كه در داخل استفاده 
نمي شوند اما براي آنها عوارض صادراتي تعيين شده 
و تشريح مشكلات ناشي از شيوه تعيين حقوق دولتي 
را ظرف مدت 48 س��اعت تهيه و ب��راي اين معاونت 
ارسال كنند تا شنبه پنجم بهمن در مورد اين بخش 

تصميم گيري شود.

رييس كنفدراسيون صادرات ايران پيش بيني كرد

احتمالافزايش۲۵درصديصادراتتاپايانسال
محمد لاهوتي گفت: به رغم محدوديت هاي بين المللي 
از نظر ميزان صادرات به لحاظ وزني به يك رشد 20 تا 
25 درصدي دست خواهيم يافت و به لحاظ ارزشي نيز 

به نقطه سر به سر خواهيم رسيد.
عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران در پاسخ به 
اين پرسش كه وضعيت تجارت ايران در دوره مكانيسم 
ماشه چه خواهد شد گفت: فارغ از اينكه عمليات ماشه 
از س��وي اروپايي ها به چه شكلي قرار است، اجرا شود 
اما بايد عنوان كرد كه درباره عمليات جديد مكانيسم 
ماش��ه در صحبت هاي اروپايي ها تناقض وجود دارد. 
عده اي از آنه��ا مي گويند هدف از اج��راي اين برنامه 
اين اس��ت كه برجام حفظ شود. اين در حالي است كه 

 برخي از آنها از برگش��ت تحريم ها سخن مي گويند. 
محم��د لاهوتي در ادامه افزود: بايد اش��اره كرد كه در 
شرايط و فضاي فعلي سياس��ي هم امريكايي ها و هم 
اروپايي ها خودشان را به خواب زده اند. بعد از زمان خروج 
امريكا از برجام اروپايي ها نيز همان كاري را كردند كه 
پيش از اين امريكايي ها انجام داده بودند. متاس��فانه 
در فضاي فعلي هيچ يك از آنها به اين موضوع اش��اره 
نمي كنند كه چرا قرارداد دو سويه برجام را اجرا نكردند؟ 
سوال ما از اروپايي ها اين است كه آيا اجراي قرارداد در 

همه جاي دنيا يك طرفه است؟
وي اظهار كرد: متاسفانه امروز اروپايي ها و امريكايي ها 
هر دو به يك شيوه برخورد مي كنند. بعد از خروج امريكا 

از برجام اروپايي ها طلبكار شده اند و اين پرسش را مطرح 
مي كنند كه چرا ايران از قرارداد بين المللي برجام مرحله 
به مرحله خارج مي شود؟ به هر حال ما در قرارداد برجام 
بحث گسترش و افزايش روابط تجاري را مطرح كرديم. 
در اين تعهدنامه قرار بود تحريم هاي بانكي برداش��ته 
شود. همچنين موضوع فروش هواپيماهاي مسافربري 
مطرح شد؛ اين در حالي است كه طبق برآورد ما در طول 
مطرح ش��دن اين توافق نامه هيچ يك از اين برنامه ها 

جنبه اجرايي به خود نگرفت.
لاهوت��ي درباره وضعيت فعلي ص��ادرات گفت: بعد از 
خروج امريكا از برجام اروپايي ها مراوده خودش��ان را 
با ش��ركت هاي بخش خصوصي كمتر كردند. قرار بود 

كانال اينستكس را راه اندازي و اجرا كنند. سوال ما اين 
است چطور مي ش��ود، كساني كه خودشان را صاحب 
قدرت اقتصادي مي دانند و معتقدند كه به قرارداد برجام 
پايبندند اما حالا هيچ يك از كشورها از جمله چين و 
روسيه گامي در جهت اجراي آن بر نمي دارند؟ متاسفانه 
دوباره روابط كش��تيراني با ساير كشورها قطع شده و 

صادرات به كشورهاي اروپايي با مشكل مواجه است. 
رييس كنفدراسيون صادرات اظهار كرد: هنوز زواياي 
اجراي عمليات ماش��ه مشخص نيست. نمي دانيم آيا 
اجراي اين عمليات به معناي بازگش��ت تحريم هاي 
گذشته است يا قرار است قرارداد برجام تحت عناوين 
جديد زنده ش��ود؟ اگر قرار باشد مفاد يك قرارداد يك 

سويه اجرا شود نام آن اجبار است و ايران زير بار حرف 
زور نخواهد رفت. 

لاهوتي در پاسخ به پرسش ديگري مبني بر اينكه آيا 
روند صادرات تا پايان س��ال افزاي��ش مي يابد يا خير؟ 
گفت: هر چند كه در نيمه دوم سال وضعيت صادرات 
به لحاظ ارزشي كاهش داشته اما معتقديم كه به رغم 
محدوديت هاي بين المللي صادرات به لحاظ وزني تا 

پايان سال همين رويه افزايشي را خواهد داشت. 
وي اظهار كرد: قطعا تا پايان س��ال ميزان صادرات به 
لح��اظ وزني به يك رش��د 20 تا 25 درصدي دس��ت 
خواهيم يافت و به لحاظ ارزشي نيز به نقطه سر به سر 

خواهيم رسيد. 

رييس اتاق ايران در نشست هيات نمايندگان اتاق مشهد:

بخشي از معافيت ها، عدالت مالياتي را به چالش كشيده است
غلامحسين شافعي، رييس اتاق ايران در جلسه هيات 
نمايندگان اتاق مش��هد، بار ديگر لايحه بودجه 99 را 
رويايي توصيف كرد و افزاي��ش درآمدهاي مالياتي را 
يكي از مس��ائل بحث برانگيز در اين لايحه برشمرد. او 
با تأكيد بر اينكه رشد درآمدهاي مالياتي بايد از محل 
حذف معافيت هاي غيرموجه و جلوگيري از فرار مالياتي 
افزايش يابد، بخش��ي از معافيت هاي مالياتي را ناقض 

عدالت مالياتي عنوان كرد.
رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي ايران 
گفت: فعالان اقتصادي در خصوص بودجه سال آينده 
كش��ور، نگراني هايي جدي دارند. بس��ياري از زواياي 
لايحه اي ك��ه دولت به همين منظور ارايه داده، با ابهام 
روبه روست و يكي از دغدغه هاي جدي در اين حوزه نيز 

متوجه درآمدهاي مالياتي است.
غلامحس��ين ش��افعي در چهاردهمين جلسه هيات 
نمايندگان اتاق مشهد كه با حضور مديركل امور مالياتي 
استان خراس��ان رضوي برگزار ش��د، بار ديگر لايحه 
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 25 درص��دي درآمده��اي مالياتي در بودجه س��ال 
آينده، اين سوال را ايجاد مي كند كه در شرايط موجود 

اقتصادي منابع تأمين اين درآمدها چه خواهد بود؟
شافعي ادامه داد: ما نيز در بخش خصوصي اعتقاد داريم 

كه ماليات ها به عنوان درآمد پايدار بايد سهم عمده اي 
در اقتصاد كشور داشته باشند؛ اما اين مساله نبايد به فشار 
مضاعفي براي بخش هاي شفاف اقتصاد بدل شود. رشد 
پايه ها، حذف معافيت ها و مهار فرارهاي مالياتي مي تواند 

بخشي از اين افزايش را جبران كند.
او نسبت به سهم خراسان رضوي از درآمدهاي مالياتي 
كشور ابراز نگراني كرد و گفت: در خطه اي كه عمده بار 
اقتصاد بر دوش بخش خصوصي است، چنين رشدي 
قطعاً فشار را بر بخش هاي شناسنامه دار افزون مي كند.

به گفته شافعي، بحث بازنگري در سهم درآمد مالياتي 
خراسان رضوي به دفعات و از مراجع مختلف پيگيري 
شده و به رغم وعده هاي مكرر مسوولان، تغييري پيدا 
نكرده است. رييس اتاق ايران تأكيد كرد: معتقديم كه 
بخشي از معافيت هاي مالياتي، عدالت در اين بخش را به 
چالش كشيده است؛ ازاين رو اتاق بازرگاني و تشكل هاي 
فعال اقتصادي بايد همت كرده و پيگيري هاي موثري را 

در خصوص معافيت هاي مالياتي صورت دهند.
او توضيح داد: يك واحد توليدي به رغم وابستگي به يك 
نهاد يا سازمان، از ماليات معاف مي شود اما واحد مشابهي 
كه بخش خصوصي متولي آن است بايد در همان شرايط 
دست به توليد بزند، رقابت كند و ماليات بپردازد پس 
طبيعتاً قيمت تمام شده كالاي او به مراتب بيشتر است 

و كليت اين شرايط با عدالت مالياتي در تضاد قرار دارد.
شافعي به پيگيري هاي مستمر پارلمان بخش خصوصي 
در موضوع ماليات ارزش افزوده نيز اش��اره كرد و گفت: 
جلسات بس��ياري در همين رابطه با حضور مسوولان، 
نمايندگان و صاحب نظران اين ح��وزه برگزار كرديم 
تا لايح��ه ماليات بر ارزش افزوده به س��اماني برس��د. 
پيگيري هاي م��ا از مجل��س همچنان ت��داوم دارد و 
اميدواريم روند بررس��ي و تصويب اين لايحه قانوني با 

سرعت بيشتري محقق شود.

تسلسلاتفاقاتتلخاخير
آحادجامعهرامتأثركردهاست

رييس ات��اق ايران در بخش ديگ��ري از اظهارات خود 
به حوادث اخير كش��ور اشاره و بيان كرد: ايران همواره 
با فرازوفرودهايي در تاريخ خود روبه رو بوده اس��ت اما 
تسلس��ل اتفاقات تلخ اخير، آحاد جامعه را بيش از هر 

زمان ديگر متأثر كرد.
او ادامه داد: ش��هادت سردار »قاسم سليماني« فقدان 
بزرگي براي كش��ور و جامعه ايران اس��ت. شماري از 
انسان ها، چه در دوران حيات و چه پس از مرگ، اثرگذار 
هستند و اين چهره مبارز نيز از چنين ويژگي برجسته اي 
برخوردار بود. در مراسم تشييع او، خيل عظيم جمعيت 

و آحاد جامعه با هر نوع باوري حضور داشتند. به بركت 
خوني كه ريخته ش��د، وحدتي ملي را شاهد بوديم اما 
متأس��فانه اتفاقات تلخي كه از پسِ آن آمد، چه جان 
سپردن هم وطنانمان در استان كرمان و چه حادثه تلخ 
سقوط هواپيماي اوكرايني، شوك بزرگي را به جامعه 

وارد كرد.
ش��افعي تأكيد كرد: از پس اين اتفاق تلخ، خبر س��يل 
سيستان و بلوچستان رسيد. استاني كه منهاي چنين 
حوادث طبيعي اي، خود از محروميت هاي فراواني رنج 
مي برد و اين سيل، آواري از مشكلات و تلخي هاي جديد 

براي مردم مظلوم اين خطه به همراه آورد.
او از فعالان اقتصادي اس��تان، كه س��ال گذش��ته در 

حوادث سيل و زلزله شمال و غرب كشور، ياري رسان 
هم وطنانشان بودند، دعوت كرد تا بار ديگر همراهي و 
همدلي خود را در اين روزهاي دش��وار به مردم استان 

سيستان و بلوچستان نشان دهند.
ش��افعي اف��زود: اگرچ��ه ام��روز عم��ده تلاش ها بر 
امدادرساني هاي اورژانسي به اين خطه متمركز است اما 
نبايد از رويكردهاي اساسي نيز غفلت شود. سيل بسياري 
از زيرساخت هاي سيس��تان را از ميان برده و بخشي از 
تلاش خيران بايد متوجه احيا و ساخت مجدد آنها باشد.

به گفته او اتاق ايران مجدانه پيگير اين است كه به اتكاي 
كمك هاي فع��الان اقتصادي نيك اندي��ش، اقدامات 

شايسته اي را در سيستان و بلوچستان رقم بزند.
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ضرورتپرداختسهمدولت
ازطرحتملكداراييها

نايب ريي��س اتاق بازرگاني ايران معتقد اس��ت: 
سرمايه گذاري در پروژه هاي فني و مهندسي حتي 
در داخل كشور هم با سودهاي بانكي بالا به طور 
عملي قفل ش��ده و تامين مالي در اين خصوص 
بسيار مشكل است. وي افزود: دولت در صورتي 
كه قصد داشته باشد از بازار سرمايه براي تامين 
مالي پروژه هاي خدمات فني و مهندسي داخلي يا 
صادراتي استفاده كند، بايد سهم خود را براي طرح 
تملك دارايي ها و در راس��تاي كاهش سودهاي 
بانكي بپردازد. محمدرضا انصاري در گفت وگو با 
خبرنگار اگزيم نيوز درباره ساخت 30 هزار واحد 
مسكوني در سوريه نيز كه توافقنامه آن به امضاي 
مقامات دو كشور رسيده است، خاطرنشان كرد: 
اين موضوع بايد به درستي س��اماندهي شده و 
تقسيم كاري بين ش��ركت هاي دولتي و بخش 

خصوصي انجام شود.
انصاري توضيح داد: ش��ركت هاي داوطلب براي 
حضور در پروژه س��اخت واحدهاي مسكوني در 
سوريه بايد به وزارت راه و شهرسازي مراجعه كنند 
و بتوانند سهمي از اين پروژه بزرگ داشته باشند.  
وي مهم تري��ن چالش در خص��وص اجراي اين 
طرح را نقل و انتقال ارز عنوان كرد و افزود: به هر 
حال به دليل نبود زيرساخت هاي لازم در سوريه 
به دليل بحران اين كش��ور در سال هاي گذشته 
و همچني��ن تحريم هاي بانكي اي��ران، موضوع 
نقل و انتقال ارز بسيار مهم است و از سوي ديگر 
نمي توان روش هاي ممكن در اين خصوص را نيز 
به طور علني اعلام كرد. عضو هيات نمايندگان اتاق 
بازرگاني خاطرنشان كرد: در صورتي كه زمينه 
حضور شركت هاي بخش خصوصي در سوريه يا 
هر كشور ديگري درباره صادرات خدمات فني و 
مهندسي فراهم باشد، راه هايي براي انتقال ارز نيز 

وجود دارد كه مي توان از آنها استفاده كرد

روماني،زمينهسازورودايران
بهكشورهايحوزهبالكان

نشست معارفه كميته مشترك بازرگاني ايران و 
روماني با حضور معاون امور بين الملل اتاق ايران، 
نماينده وزارت امور خارجه، س��ازمان توس��عه 
تجارت، نماينده ات��اق ايلام به عنوان اتاق معين 
كش��ور روماني و جمعي از فعالان اقتصادي در 

ساختمان اتاق ايران برگزار شد.
به گفته محمدرضا كرباسي معاون امور بين الملل 
ات��اق ايران مبناي شناس��ايي و دعوت از فعالان 
اقتصادي حاضر در اين نشست، سامانه اطلاعات 
اتاق ايران و گمرك بوده است. او در ادامه به بيان 
مهم ترين شاخص هاي اقتصادي كشور روماني 
براي تجارت پرداخت. معاون امور بين الملل اتاق 
ايران، رشد اقتصادي متوازن در سال هاي گذشته، 
اقتصاد باز و مبتني بر صادرات، حمل ونقل و انرژي 
و سياس��ت مبتني بر تنش زداي��ي را مهم ترين 
مزيت هاي اقتصادي كش��ور روماني دانس��ت و 
خاطرنشان كرد: ظرفيت هاي بالقوه اين كشور، 
امكان صادرات به كشورهاي عضو بالكان را فراهم 
مي  كند؛ به ويژه اينكه نگاه روماني هم به همكاري 
اقتصادي با ايران بسيار باز است. كرباسي با ارايه 
آم��ار و ارقامي از س��طح روابط تج��اري ايران و 
روماني اظهار كرد: طي سال هاي 2015، 2016 
و 2017 شاهد رشد همكاري هاي تجاري ايران 
و روماني بوديم. اما متأس��فانه از س��ال 2018 با 
فشاري كه از سوي كشورهاي غربي اعمال شد، 
به تدريج شاهد كاهش سطح همكاري ها هستيم. 
تا جايي كه طبق آمار 9 ماهه سال 2019، حجم 
روابط تج��اري ايران و رومان��ي از 485 ميليون 
دلار به 97 ميليون دلار كاهش پيدا كرده است. 
معاون امور بين الملل اتاق ايران خاطرنشان كرد: 
ايران محدوديتي براي همكاري با كش��ورهاي 
حوزه بالكان ندارد و عم��ده واردات ايران از اين 
كش��ورها مواد خام صنعت��ي، كاني هاي فلزي، 
نفت و مواد پلاس��تيكي است. صادرات خدمات 
فني و مهندسي، ساختمان  س��ازي، نفت و گاز، 
صنايع تبديل��ي و دام پروري، ش��يلات و توليد 
مشترك در قطعات يدكي خودرو نيز از مهم ترين 
حوزه هاي همكاري مشترك ايران و روماني است 
كه بايد موردتوجه فع��الان اقتصادي قرار گيرد.  
در ادامه اين نشس��ت، مهدي جلالپور نماينده 
سازمان توسعه تجارت با تاكيد بر اينكه تقويت 
همكاري ميان اي��ران و كش��ورهاي اروپايي بر 
مبناي همكاري ه��اي بخش خصوصي طرفين 
اس��ت اما حمايت دولت ها در اي��ن امر ضروري 
است، افزود: يكي از مهم ترين حوزه هايي كه در 
حال حاضر ميان ايران و كشورهاي اروپايي جاي 
كار بسياري دارد اما اغلب ناديده گرفته مي شود، 
صنايع خلاق و محصولات فرهنگي است. او در 
همين زمينه تاكيد كرد كه نبايد اين طور تصور 
كرد كه صنايع خلاق تنها به حوزه اس��تارتاپ ها 
محدود مي شود. جلالپور يكي از اشتباهات تجاري 
در سال هاي اخير را غفلت از كشورهايي دانست 
كه در طولاني مدت براي كشور مزيت تجاري به 
همراه دارند. او تصريح كرد: بعد از برجام متاسفانه 
نگاهمان به بنگاه هاي بزرگ و كشورهاي پيشرو 
معطوف بود و از كشورهايي كه در طولاني مدت 
براي كشور منفعت اقتصادي به همراه دارند، از 
جمله روماني غافل بودي��م. حامد مهاجر كه به 
نمايندگي از وزارت امور خارجه در اين نشس��ت 
حضور داش��ت، مهم ترين موانع توسعه تجارت 
با كش��ور روماني را تشريح كرد. به گفته مهاجر، 
بررسي آمارهاي تجاري حاكي از آن است كه در 
دهه 60، بيشترين حجم مبادلات تجاري ايران 
با كشورهاي اروپاي شرقي به روماني اختصاص 
دارد؛ اما پس از مدتي به واسطه تغيير نگاه تجاري 
كه در فعالان اقتص��ادي رخ داد، روابط صرفا به 

دولت هاي طرفين محدود شد.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

سنديكاي صنعت برق مخالف تهاتر بدهي نيروگاه داران و وزارت نيرو از محل منابع صادراتي برق است

پيچيدگي هاي مالي صنعت برق در ايران
گروه انرژي|

اين روزها موضوع مطالبه پيمانكاران صنعت برق از وزارت 
نيرو وارد پيچيدگي هايي شده است كه باز كردن گره هاي 
آن به شيوه اي كه جانب عدالت رعايت شود مشكل است. از 
طرفي نيروگاه داران با وضعيتي دراماتيك روبه رو هستند كه 
كاهش فعاليت هاي نيروگاه سازي طي يكي دو سال اخير، 
شاهد آن اس��ت. اكثر نيروگاه داران خصوصي به صندوق 
توسعه ملي بدهكارند كه به صورت ارزي بايد بدهي خود را 
پرداخت كنند، در حالي كه نرخ ارز در سال گذشته 3 برابر 
شده است. همچنين وزارت نيرو برق توليدي اين نيروگاه ها 
را به صورت ريالي خريداري مي كند و قيمت برق توزيعي در 
داخل كشور از سال گذشته تنها 7 درصد افزايش يافته است. 
البته ناتواني وزارت نيرو در پرداخت همين بدهي هاي ريالي 
هم موضوع ديگري است. از طرف ديگر، دولت بخشي از برق 
توليدي اين نيروگاه ها را نزديك به 7 برابر قيمت داخلي برق، 
به كشورهاي همسايه صادر مي كند و نيروگاه داران خواهان 
تهاتر بدهي هاي خود به صندوق توسعه ملي با مطالباتشان 
از وزارت نيرو از محل برق صادراتي هستند. بدين معني كه 
مطالبات آنان از محل فروش برق نيز مانند بدهي شان متأثر 
از افزايش 3 برابري نرخ ارز باشد. حالا، به نظر مي رسد كه 
اين مطالبه در كميسيون تلفيق مجلس شوراي اسلامي 
مطرح شده است، اما سنديكاي صنعت برق به عنوان طرف 
چهارم درگير در ماجراي مطالبات مالي از وزارت نيرو، ديروز 
با ارسال نامه اي سرگشاده به كميسيون تلفيق اعلام كرد 
كه اگر مطالبات نيروگاه داران از محل منابع ارزي حاصل 
از صادرات برق پرداخت شود، فعالان بخش انتقال و توزيع 
)كه خود به اندازه توليدكنندگان برق از وزارت نيرو مطالبه 
دارن��د( از اين منابع محروم مي مانن��د و اين امر با مفهوم 

»عدالت« منافات دارد.
ديروز سنديكاي صنعت برق از كميسيون تلفيق بودجه 
مجلس شوراي اس��لامي خواست تا با پيش��نهاد وزارت 
نيرو مبني بر سهم بري نيروگاه هاي واگذار شده به بخش 
خصوصي از درآمدهاي صادرات برق به منظور تسويه بدهي 

ارزي توليدكنندگان برق مخالفت كند.
سنديكاي صنعت برق ديروز با ارسال نامه اي به كميسيون 
تلفيق مجلس شوراي اسلامي اعلام كرد: »دولت نمي تواند 
بدهي ارزي نيروگاه هاي واگذار شده به بخش خصوصي 
را كه عمدتاً در تملك بانك ها و موسس��ات مالي هستند، 
از محل درآمدهاي صادراتي وزارت نيرو از محل صادرات 
برق تهاتر نمايد. اين اقدام ب��ه دلايل متعدد غيرقانوني و 

غيرقابل اجراست.«
به گزارش تسنيم، سنديكاي برق در اين نامه نوشته است: 
»با عنايت به اينكه پيشنهادي مبني بر فراهم كردن امكان 
تسويه بدهي ارزي توليدكنندگان برق به صندوق توسعه 

ملي از طريق مكلف كردن وزارت نيرو به منظور تخصيص 
درآمد حاص��ل از صادرات برق براي تس��ويه بدهي ارزي 
توليدكنندگان برق به صندوق توس��عه ملي، جهت درج 
در قانون بودجه سال 1399 به كميسيون تلفيق مجلس 
شوراي اسلامي ارايه ش��ده است، به استحضار مي رساند 
دولت نمي تواند بدهي ارزي نيروگاه هاي واگذار ش��ده به 
بخش خصوصي را كه عمدتاً در تملك بانك ها و موسسات 
مالي هستند، از محل درآمدهاي صادراتي وزارت نيرو از 

محل صادرات برق تهاتر نمايد.«
در نامه سنديكاي برق استدلال شده است كه »درآمدهاي 
ارزي حاصل از صادرات برق متعلق به نيروگاه هاي واگذار 
شده نيس��ت، بنابراين تعيين تكليف براي وزارت نيرو به 
منظور تهاتر اي��ن درآمدهاي ارزي ب��ا بدهي هاي ارزي 
نيروگاه ها، غيرقانوني بوده و عم��لاً  همه بخش هاي اين 

صنعت را تحت الشعاع قرار مي دهد.«
اين سنديكا ادعا كرده است كه »اين تهاتر موجب مي شود 
درآمدهاي ارزي صنعت برق به جاي پرداخت هزينه تمام 
شده برق كه عملأ مربوط به همه بخش هاي زنجيره تامين 
اين صنعت ش��امل توليد، انتقال و توزيع مي باشد، صرف 

بدهي هاي معوقه تعدادي از نهادهاي بانكي و مالي مالك 
نيروگاه هاي حرارتي بخش خصوصي شود. اين مساله تراز 
جريان مالي صنعت برق را به نفع موسسات مالي خارج از 
اين صنعت منفي خواهد كرد.« همچنين »درآمدهاي ارزي 
صنعت برق از چرخه مالي آن خارج شده و صنعتي كه به 
دليل قيمت تكليفي برق، سالانه حدود 10 هزار ميليارد 
تومان كسري بودجه دارد، با كمبود نقدينگي بالغ بر 20 هزار 

ميليارد تومان مواجه شده و ورشكسته شود.«
در نامه س��نديكاي برق به نمايندگان كميسيون تلفيق 
مجلس شوراي اس��لامي آمده اس��ت »با توجه به اينكه 
تصويب اين پيشنهاد مي تواند بيش از 600 شركت فعال 
در حوزه س��اخت تجهيزات، پيمانكاري و مشاور فعال در 
حوزه توزيع و انتقال صنعت برق را دچار ورشكستگي كرده 
و بخش قابل توجهي از زنجيره تامين برق را از درآمدهاي 
صادراتي اين صنعت محروم كند، تقاضا دارد مساعدت و 
همكاري مقتضي را براي جلوگيري از تصويب اين پيشنهاد، 
مبذول فرموده و در صورت امكان زمان مناس��بي را براي 
ملاقات حضوري و ارايه مستندات و گزارش هاي كارشناسي 

از سوي اين سنديكا تعيين فرماييد.«

   دليل مخالفت هاي سنديكاي برق
پيام باقري، نايب رييس س��نديكاي صنعت برق ايران در 
گفت وگو با »تعادل« در خصوص نامه ديروز سنديكاي برق 
به كميسيون تلفيق مجلس بيان كرد: »بخش خصوصي 
صاحبان نيروگاه هاي كشور در مقاطعي از صندوق توسعه 
ملي وام هاي ارزي درياف��ت كردند تا پروژه هاي پرهزينه 
ساخت نيروگاه را انجام دهند. از طرفي اين نيروگاه ها در 
حال توليد برق هستند و انتظار دارند كه پولشان را به موقع 
دريافت كنند، اما در حال حاضر از وزارت نيرو طلب هاي 
كلان��ي دارند و دولت تعهد مالي خ��ود به آنها را به تعويق 
مي اندازد. از طرف ديگر، اين گروه، تحت فشار بازپرداخت 
وام ها به بانك هاي عاملي هستند كه به طرفيت صندوق 
توس��عه ملي وام هاي ارزي را به نيروگاه س��ازان پرداخت 

كرده است.«
او افزود: »پيش��نهاد نيروگاه داران اين است  از منابعي كه 
توانير و وزارت نيرو در خارج از كشور به صورت ارزي دارد؛ 
مانند منابع حاصل از صادرات برق به كشورهاي همسايه؛ 
به جاي طلبي كه از وزارت نيرو دارند با بدهي ارزي آنها به 

صندوق توسعه ملي تهاتر كنند.«

به گفته باقري »دليل مخالفت س��نديكاي صنعت برق 
اين اس��ت به همان اندازه كه نيروگاه داران از وزارت نيرو و 
توانير طلب دارند، اعضاي سنديكاي صنعت برق هم كه 
در بخش هاي ديگري مثل توزيع و انتقال فعال هستند، 
مطالبات مالي دارند و تاكنون بخشي از مطالبات اعضاي 
سنديكاي برق از طريق همان منابع ارزي خارج از كشور 
وزارت ني��رو؛ مانند صادرات صنعت ب��رق به عراق؛ تهيه 
مي شده اس��ت. بنابراين اگر قرار است همه اين منابع به 
نيروگاه داران اختصاص داده ش��ود و به عنوان بدهي آنها 
به نظام بانكي يا صندوق توسعه ملي تهاتر شود، با توجه به 
آنكه وزارت نيرو با كمبود منابع مالي روبه رو است، اعضاي 
سنديكاي صنعت برق نگرانند كه مطالبات ديگر فعالان 

صنعت برق پرداخت نشود.«
در واقع، به گفته باقري، سخن اعضاي سنديكاي صنعت 
برق اين است كه نبايد تمامي منابع ارزي حاصل از صادرات 
برق به بخش نيروگاه داران اختصاص يابد و باقي بازيگران 
خصوصي حوزه برق كه در بخش هاي انتقال و توزيع فعال 

هستند نيز بايد به مطالبات خود برسند.«

   تهاتر با نرخ صادراتي 
يا نرخ فروش داخلي برق؟

نامه مذكور در حالي انتشار يافته است كه ماه پيش چندي 
از توليدكنندگان برق در جمع خبرنگاران ضمن ناعادلانه 
خواندن مطالبات فروش برق به وزارت نيرو با نرخ تكليفي 
در ازاي بدهي آنان به صندوق توسعه ملي با نرخ ارزي، در 
شرايطي كه نرخ ارز در سال 97 ناگهان 3 برابر شد اما قيمت 
برق در داخل تغييري نكرد، خواستار تهاتر بدهي ها ميان 
صندوق توس��عه ملي، وزارت نيرو و نيروگاه داران شدند و 
مطالبه كردند كه اين تهاتر از منبع صادرات برق و با محاسبه 
نرخ صادراتي برق انجام ش��ود. بدي��ن معني كه دولت در 
محاسبه بدهي خود به نيروگاه داران نرخ ارز را ملاك قرار 
ده��د و هر واحد برق را در اين تهاتر به اندازه نرخ صادراتي 

محاسبه كند.
در اين راستا، محمد پارسا، عضو سنديكاي صنعت برق نيز 
در پاسخ به اين پرسش »تعادل« كه در طرح كميسيون 
تلفيق مجلس آيا قرار اس��ت تهاتر بدهي نيروگاه داران به 
صندوق توسعه ملي با محاسبه پول برق صادراتي به نرخ 
صادراتي آن انجام شود يا با معادل نرخ فروش داخلي برق 
اين تهاتر انجام مي شود؟ گفت »به صورت منطقي، اين تهاتر 

بايد با نرخ فروش داخلي محاسبه شود.«
با همه اينها، اين سوال مطرح است كه اگر قرار است محاسبه 
بدهي وزارت نيرو به نيروگاه داران با نرخ فروش داخلي برق 
انجام شود، اساسأ چه نيازي به اعلام محل اعتبار و تعيين 

منابع صادراتي به عنوان اين محل است؟

كاهش توليد صنايع شيميايي چين به دنبال وضع قوانين زيست محيطي جديد 

ايران سهمي از صنايع شيميايي چين خواهد داشت؟
گروه انرژي|

 طبق قانوني كه از سال 2016 در حوزه زيست محيطي 
چين ابلاغ ش��د، صنايع شيميايي اين كش��ور ملزم به 
مديريت پسماندهاي خود شدند كه اين موضوع فعاليت 
بسياري از واحدهاي صنايع شيميايي به ويژه واحدهاي 
كوچك و متوس��ط را تحت الش��عاع قرار داده و منجر به 
كاهش توليدات برخي صنايع شيميايي اين كشور شده 
است. اما اين مي تواند براي ايران به منزله يك فرصت باشد 
و شركت هاي ايراني در جايي كه توليدات صنايع شيميايي 
اين كش��ور به واسطه وضع قوانين زيست محيطي رو به 
كاهش گذاشته، سهم بيشتري از بازارهاي چين را از آن 
خود كنند. اين مساله از آن رو حائز اهميت خواهد بود كه 
اين محصولات عمدتا در دايره تحريم ها نيز قرار نداشته و 
محدوديت خاصي براي صادرات آن از سوي ايران به چين 

وجود نخواهد داشت.
چين در س��ال هاي اخير رشد چش��مگيري در صنايع 
شيميايي داشته است به طوري كه نيمي از رشد صنايع 
شيميايي در دنيا طي دو دهه گذشته فقط به خاطر رشد 

چين بوده است. رش��د صنايع شيميايي چين در هزاره 
سوم، همواره از رش��د توليد ناخالص داخلي اين كشور 
بيشتر بوده است. البته پيش بيني مي شود كه اين موضوع 
در سال هاي پيش رو، ديگر صادق نباشد زيرا دولت چين 
در راستاي صيانت از محيط زيست اين كشور، قوانين و 

مقررات سختگيرانه اي تنظيم كرده است.
طبق گ��زارش مركز مطالع��ات زنجي��ره ارزش قوانين 
زيست محيطي در س��يزدهمين برنامه ۵ ساله توسعه 
چي��ن كه در س��ال 2016 ابلاغ ش��د، به وض��وح مورد 
توجه نظام حكمراني چين واقع ش��ده است. طبق اين 
قوانين، واحدهاي شيميايي بايد از حالت »درهم تنيده 
با محيط هاي ش��هري و مس��كوني« و »پراكندگي در 
سطح كشور« خارج ش��وند و در پارك هاي شيميايي با 
امكان مديريت پسماند و پس��اب تجميع شوند. در اين 
ميان، واحدهاي بزرگ شيميايي از عهده تصفيه پساب 
و مديريت پسماند خود برمي آيند اما واحدهاي كوچك 
پايين دستي كه عمدتا فاقد اين توانايي هستند، آسيب 
زيادي ديده اند.  دارايي س��رمايه اي در صنايع شيميايي 

چين در سال 2016 شروع به كاهش كرده و ادامه يافته كه 
كاملا متأثر از برنامه توسعه جديد اين كشور است. سطح 
سختگيري و تعداد قوانين محدودكننده زيست محيطي 
براي استان هاي مختلف چين، متفاوت است. در اين بين 
۵0 درصد از توليدات شيميايي چين كه در ۴ استان هبي، 
شاندونگ، جيانگسوي شمالي و هِنان قرار دارد، مشمول 
قوانين سختگيرانه و مابقي صنايع شيميايي استان هاي 
ديگر مشمول قوانين متوس��ط و ساده مي شوند. اجراي 
اين قوانين سبب تغيير در تعادل عرضه و تقاضاي صنايع 
شيميايي چين شده است به طوري كه اين كشور مجبور به 
واردات موادي شده است كه قبلا صادركننده آن بوده مانند 
وينيل سولفون. در اين ميان عرضه و تقاضا در بازار موادي 
مانند متانول، پي وي سي و اكريليك اسيد در حال رسيدن 
به تعادل است. اما عرضه مواد ديگري مانند اتيلن، پروپيلن 
و پلي كربنات به س��رعت در حال افزايش است به طوري 
كه عرضه آنها در حال پيشي گرفتن از تقاضاست. البته 
در شرايط جديد صنايع شيميايي چين، سرمايه گذاري 
شركت هاي دولتي، بين المللي و خصوصي مي تواند سبب 

توليد محصولاتي شود كه تا قبل از اين به دلايل مختلف از 
جمله تأمين خوراك، محقق نشده بود. 

اين مهم در مورد ويتامين سي سديم كربنات و مونو سديم 
گلوتامات انجام پذيرفته است و عرضه و تقاضاي اين مواد 
در حالت تعادل قرار دارد. قوانين زيست محيطي جديد 
چين، منجر به تعطيلي گس��ترده واحدهاي شيميايي 
شده است. بس��ياري از واحدهاي شيميايي نيز مجبور 
به اصلاح فرآيند ش��دند كه فقط 69 مورد آن در استان 
هيلانگ ژيان��گ بوده اس��ت. در وضعيت جديد صنعت 
شيميايي چين، استفاده از زغال سنگ در بخش بالادست 
پتروشيمي نيز با موانعي مواجه شده است. اين در حالي 
است كه چين، سالانه بيش از 6۴ ميليون تن زغال سنگ 
به عنوان خوراك و 133 ميليون تن زغال سنگ به عنوان 
سوخت در صنعت شيميايي خود به كار مي برد. در اين 
ش��رايط، واحدهاي با ظرفيت خالي زياد، آلايندگي بالا 
و حاشيه س��ود پايين، ورشكست خواهند شد. از طرفي 
فرصت س��رمايه گذاري خارجي جديد در چين بيشتر 
مي شود و تمركز بر توليد محصولات خاص به جاي مواد 

 پايه افزايش پيدا مي كند زيرا كه آلايندگي كمتري دارد.
مركز مطالع��ات زنجيره ارزش معتقدس��ت كه قوانين 
زيس��ت محيطي جديد در چين، فرص��ت موقتي براي 
صنعت پتروش��يمي ايران ايجاد كرده اس��ت كه در آن، 
ش��ركت هاي ايراني مي توانند به دنبال افزايش واردات 
چين، محصولات خ��ود را بيش از پيش به اين كش��ور 
صادر كنند. البته اين مهم، تحت نظر همه كش��ورهاي 
صادركننده مواد شيميايي است و از همين رو، پيشتازي 
ايران در اين حوزه، نيازمند تعامل تجاري سازنده و بازاريابي 
قدرتمند اس��ت. از طرفي، كاهش مصرف زغال س��نگ 
در صنايع ش��يميايي چين، واردات مواد اوليه را در اين 
كش��ور، بيش از پيش افزايش خواهد داد. صنعت نفت 
ايران، هم مي تواند در بالادست صنعت پتروشيمي چين، 
جايگزين  هاي زغال سنگ را تأمين كند و هم مي تواند در 
تغييرات عظيم صنعت ش��يميايي چين، طوري به بازار 
محصولات پايين دستي ورود نمايد كه سرمايه  گذاري هاي 
آتي در اين كشور را به سمت بازارهايي غير از بازار تحت 

نفوذ ايران متمايل كند.

اولويت صنعت پتروشيمي تأمين نياز صنايع پايين دستي است
معاون وزير نفت در امور پتروشيمي گفت: مجتمع هاي 
پتروشيمي پس از تأمين كامل نياز داخل مجاز به صادرات 
هس��تند. به گزارش ش��انا، بهزاد محمدي در نشست با 
مديران تش��كل ها و انجمن هاي پتروشيمي با تأكيد بر 
حمايت از صنايع تكميلي پتروشيمي اظهار كرد: همكاري 
و تعامل ميان انجمن ها و تشكل ها با شركت ملي صنايع 
پتروشيمي و نيز هلدينگ ها و مجتمع هاي پتروشيمي 

مي تواند به تامين پايدار نيازهاي صنايع پايين دس��تي 
منجر ش��ود. وي با بيان اينكه ت��لاش داريم چالش ها و 
مشكلات صنايع تكميلي را به كمترين ميزان برسانيم، 
افزود: بررسي و واكاوي چالش ها و مشكلات مي تواند روند 
توليد در صنايع پايين دستي را بهبود بخشد و مسير رونق 
توليد را تسهيل كند. معاون وزير نفت ادامه داد: تكميل 
زنجيره ارزش و كاهش خام فروش��ي، راهبردي مهم در 

صنعت پتروشيمي ايران است و بر همين اساس صنايع 
پايين دستي مي توانند با توليد محصولات نهايي افزون بر 
رفع نياز داخلي در زمينه صادرات نيز نقش آفرين باشند.

محم��دي تصريح كرد: به دنبال كم��ك موثر به صنايع 
پايين دستي هستيم و اميد است با همكاري انجمن ها و 
تشكل ها، توليد محصولات متنوع پليمري و شيميايي را 
افزايش دهيم. وي به لزوم عرضه محصولات با كيفيت از 

سوي مجتمع هاي پتروشيمي به صنايع تكميلي به عنوان 
ضرورتي مهم اشاره كرد و گفت: خريد محصول با كيفيت 
حق مسلم خريداران است. مديرعامل شركت ملي صنايع 
پتروشيمي ادامه داد: در مورد سامانه بهين ياب و نيز برخي 
مشكلات موجود صنايع پايين دستي در بورس كالا براي 
خريد محصولات مورد نياز، پيگيري هاي لازم از سوي دفتر 
توسعه صنايع پايين دستي پتروشيمي انجام خواهد شد.

وي با بيان اينكه سال آينده با بهره برداري از پتروشيمي 
هگمتانه توليد پي وي سي مديكال در كشور آغاز خواهد 
شد، گفت: با توجه به برنامه ريزي هاي انجام شده اميدواريم 
پتروش��يمي هگمتانه كه توليدكننده پي وي سي گريد 
پزشكي مورد استفاده در صنايع پزشكي و دارويي است 
هرچه زودتر به جمع مجتمع هاي پتروش��يمي كشور 

بپيوندد.

زنگنه: مصرف بنزين حدود 20 ميليون ليتر كاهش يافت
وزير نفت اظهار داش��ت: اگرچه هنوز مقدار مصرف 
بنزين پس از آغاز سهميه بندي تثبيت نشده است، 
ام��ا اكنون 19 تا 20 ميليون ليت��ر از مصرف بنزين 
كاسته شده است، البته فكر مي كنيم مصرف دوباره 

بالا برود. 
به گزارش خبرگزاري خانه ملت، بيژن زنگنه با اشابه 
به اينكه توليد گاز بي وقفه در حال افزايش اس��ت و 
توليد محصولات پتروش��يمي  نيز ب��ا جديت دنبال 
مي شود، گفت: كيفيت بنزين و گازوييل عرضه شده 

در استان ها و شهرها مطلوب است. 
 وزير نفت درباره اينكه آيا براي تقويت جايگاه هاي 
عرضه گاز طبيعي فشرده )س��ي ان جي( اعتباراتي 
در لايحه بودجه در نظر گرفته ش��ده اس��ت، پاسخ 
منف��ي داد و اظهار كرد: اين اعتب��ار براي جايگاه ها 
در نظر گرفته نشده و لزومي بر اين كار نيست، زيرا 
جايگاه هاي عرضه س��ي ان جي اقتصادي هس��تند 

و بخ��ش خصوصي و مردم مي توانن��د آن  را احداث 
كنند. وي با بيان اينكه وزارت نفت مي تواند مشوق 
سي ان جي سوز ش��دن خودروها باش��د و براي اين 
منظور 6۵00 ميليارد توم��ان وام در مصوبه دولت 
ديده ش��ده است تا خودروهاي س��واري، عمومي و 
وانت ها بتوانند اين وام را براي سي ان جي سوز كردن 
دريافت كنند، تصريح كرد: بازپرداخت اين مبلغ نيز 

به عهده دولت است. 
زنگنه افزود: همچني��ن وزارت نفت به دنبال فراهم 
كردن وام براي مابقي خودروهاي سواري همچنين 
موتوسيكلت هاست، چراكه آلايندگي موتورها بسيار 

بالاتر از خودروهاست. 
وي با اش��اره ب��ه اينكه اگرچ��ه تاكن��ون در ايران 
موتوس��يكلت ها سي ان جي س��وز نبوده ان��د، اما در 
ح��ال طراح��ي جايگاه ه��اي س��ي ان جي كوچك 
هستيم كه امكان س��وخت گيري سريع با گاز براي 

موتوس��يكلت ها فراهم شود، گفت: با اين كار افزون 
بر مزاياي اقتصادي و ايجاد اش��تغال، از آلودگي  هوا 
كاسته خواهد شد. وزير نفت به »تصويب آيين نامه 
احداث پتروپالايشگاه ها از سوي بخش خصوصي« 
در هيات دولت اشاره كرد و گفت: مجلس قانون اين 
مهم را تصويب كرده و آيين نامه آن را روز يكش��نبه 

براي اجرا ابلاغ كرده است. 
وي تصريح كرد: به زودي ط��ي فراخواني از مردم و 
علاقه مندان درخواست مي شود تقاضاهاي خود را 
براي سرمايه گذاري مطرح كنند، همچنين اولويت 
ما بهينه سازي پالايش��گاه هاي موجود براي توليد 
فرآورده ه��اي با كيفي��ت و داراي اس��تانداردهاي 

ملي است.
زنگن��ه درباره كاهش مصرف بنزي��ن پس از اجراي 
طرح احياي كارت س��وخت، توضي��ح داد: اگرچه 
هنوز مقدار مصرف بنزين پس از آغاز سهميه بندي 

تثبيت نشده است، اما اكنون 19 تا 20 ميليون ليتر 
از مصرف بنزين كاسته شده است، البته فكر مي كنيم 
مصرف دوباره بالا برود. وي گفت: افزايش س��هميه  

بنزين براي مسافرت هاي نوروزي در اختيار وزارت 
نفت نيس��ت و هنوز ابلاغيه اي در اين باره به وزارت 

نفت داده نشده است.
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آمادگي شركت گاز براي انتقال 
افزايش توليد گاز پارس جنوبي

ايلنا|مدير ديسپچينگ ش��ركت ملي گاز ايران 
با اش��اره به آمادگي براي انتقال روزانه 7۵ ميليون 
مترمكعب افزايش توليد گاز پارس جنوبي، ظرفيت 
فعلي انتق��ال گاز اي��ران را 8۵0 ت��ا 900 ميليون 
مترمكع��ب در روز عن��وان كرد و گفت: با توس��عه 
هوشمندانه شبكه انتقال، نگراني براي حبس گاز در 
جنوب كشور نداريم. مهدي جمشيدي دانا با اشاره 
به پايداري مناسب شبكه گاز ايران با وجود كاهش 
دماي هوا و ماندگاري سامانه سرد در بخش عمده اي 
از استان هاي كشور، گفت: هم اكنون ظرفيت انتقال 
در شبكه گاز كش��ور به حدود 8۵0 تا 900 ميليون 
مترمكعب در روز رسيده است. وي با اشاره به توسعه 
هوشمندانه شبكه انتقال گاز ايران در طول پنج سال 
گذشته تاكنون، تصريح كرد: با ساخت و بهره برداري از 
خطوط لوله و تاسيسات تقويت فشار جديد، هم اكنون 
امكان انتق��ال و توزيع هرگونه افزايش توليد گاز در 
جنوب كشور فراهم شده است. مدير ديسپچينگ 
شركت ملي گاز ايران با بيان اينكه در شرايط فعلي، 
ش��ركت ملي گاز آمادگي انتقال روزانه 7۵ ميليون 
مترمكعب افزايش تولي��د گاز فازهاي جديد پارس 
جنوبي را دارد، بيان كرد: هر گازي كه در حوزه پارس 
جنوبي و س��اير ميادين گازي كش��ور توليد شود، 
مش��كلي براي انتقال آن وجود ندارد و به اصطلاح 
حبس گاز توليد ش��ده در جنوب كش��ور نخواهيم 
داشت. وي ادامه داد: براس��اس برنامه هاي تعريف 
شده، پالايشگاه ها، شبكه انتقال و توزيع گاز را براي 
افزايش دريافت 7۵ ميليون مترمكعب گاز از بالادست 
از آذرماه آماده كرده ايم. به گفته جمشيدي دانا، تامين 
پايدار گاز بخش خانگي حتي در دورترين نقاط كشور 
اولويت اول و خط قرمز ش��ركت گاز است و با تلاش 
شبانه روزي همكارانم در صنعت گاز، تاكنون شاهد 

افت فشار يا قطعي گاز در اين بخش نبوده ايم.

ايران شاگرد اول توليد 
كاتاليست در اوپك شد

ايسنا| نايب رييس انجمن توليدكنندگان كاتاليست 
با اشاره به پايان رسيدن انحصار شركت »يو.او.پي« 
امريكا در تامين نيازهاي كاتاليس��تي صنايع نفت، 
گاز و پتروش��يمي ايران، اعلام كرد: ايران به عنوان 
اولين كش��ور عضو اوپك به صادركننده كاتاليست 
تبديل شده است. عبدالرضا حميدي با بيان اينكه 
همزمان با اعمال تحريم هاي غيرقانوني امريكا، ايران 
به جمع كشورهاي توليدكننده انواع كاتاليست هاي 
پرمصرف در صنايع نفت، گاز، پالايش، پتروشيمي و 
فولاد پيوسته است، گفت: از مجموع كاتاليست هاي 
پرمص��رف در صنعت نفت كش��ور تاكن��ون توليد 
داخلي با دانش ايراني ۴۴ كاتاليس��ت انجام ش��ده 
است. نايب رييس انجمن توليدكنندگان كاتاليست 
ايران با اعلام اينكه طراحي و ساخت كاتاليست هاي 
پرمصرف صنايع نفت، گاز، پالايش، پتروشيمي جهان 
صرفا در اختيار 1۴ شركت بين المللي و جهاني است، 
تصريح كرد: ايران اولين كشور عضو اوپك و يكي از 
معدود كشورهاي جهان بوده كه به انحصار كاتاليستي 
شركت هاي بزرگ كاتاليست ساز جهان پايان داده 
است. اين مقام مس��وول با بيان اينكه شركت هايي 
همچون »يو.او.پي« امريكا، »اكس��نس« و »سكا« 
فرانس��ه، »زئوكوم« س��وييس، »بازل« آلمان و ... 
سال ها انحصار كاتاليست صنايع نفت، گاز، پالايش 
و پتروشيمي ايران را در اختيار داشته اند، بيان كرد: 
در شرايط فعلي نيازهاي كاتاليستي صنعت نفت به 
همت شركت هاي دانش بنيان ايراني تامين شده و در 
شرايط تحريم نيازي به خريد و واردات كاتاليست هاي 

پرمصرف نداريم.

كاهش توليد اوپك در 2020 
ادامه  مي يابد

ايلنا| يك موسسه مش��اوره پيش بيني كرد كه 
به احتمال زياد كاهش توليد س��ازمان كشورهاي 
صادركنن��ده نفت )اوپ��ك( در كل س��ال 2020 
ميلادي تداوم خواهد داش��ت.  سوشانت گوپتا، از 
مديران موسسه وودمكنزي، گفت: يكي از چيزهايي 
كه در آمار خود مشاهده مي كنيم اين است كه بازار 
هنوز براي جذب دوباره توليد كاهش يافته، آماده 
نيست، حتي در كل س��ال )ميلادي( كنوني. وي 
اف��زود: پيش بيني مي كنيم اوپ��ك كاهش توليد 
را در س��ال 2020 ميلادي ادام��ه دهد. اين مدير 
وودمكنزي اشاره كرد كه تشديد كاهش توليد اوپك 
نشان مي دهد اين سازمان از عرضه مازاد، دست كم 
در نيمه نخست سال 2020 ميلادي، آگاه است و 
گفت: آنها بايد به شكلي آن عرضه مازاد را مهار كنند، 
چه با افزايش پايبندي و چه حتي با تشديد كاهش 

توليد براي مدتي طولاني تر.

كاهش برآورد رشد اقتصادي 
عربستان به دليل افت توليد نفت

ش�انا| صندوق بين المللي پول به دليل كاهش 
توليد اوپك و متحدانش، برآورد رش��د اقتصادي 

عربستان در سال 2020 ميلادي را كاهش داد.
صندوق بين المللي پول در گزارشي اعلام كرد به 
دليل توافق سازمان كشورهاي صادركننده نفت 
)اوپك( و متحدانش براي كاهش توليد نفت، برآورد 
رشد اقتصادي عربستان در سال 2020 ميلادي، 
كمتر از برآوردهاي پيش��ين اس��ت. اين صندوق 
اعلام كرد رشد اقتصادي عربستان در سال 2020 
ميلادي 1.9 درصد خواهد بود كه نسبت به برآورد 
پيشين در ماه اكتبر س��ال 2019 ميلادي كمتر 
است. عبدالعزيز بن سلمان، وزير انرژي عربستان، 
در نشست اخير اوپك و غيراوپك متعهد شد توليد 
نفت اين كش��ور را در ماه هاي ژانويه تا فوريه سال 
2020 ميلادي كمتر از 9.7۴۴ ميليون بشكه در 
روز نگه دارد كه ۴00 هزار بشكه كمتر از سهميه 

اين كشور در اوپك است.
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مجازات افراد، چشم پوشي نسبت به آلايندگان بزرگ

با بهانه فوريت زيست محيطي

اعتراض فعالان محيط زيست در داووس

|Anne-Cécile ROBERT
عضو هيات تحريريه لوموند ديپلماتيك|

پس از اين هيچ كدام از مسوولان دولتي يا خصوصي 
درجه اول نمي توانند حد اقل در حرف، بحران محيط 
زيس��ت را ناديده بگيرند. اين پي��روزي ايدئولوژيك 
جنبش مدافعان محيط زيست به طور قطع مي بايد با 
اقدامات محسوسي همراه شود.اما در عين حال اين امر 
زمينه را براي تأمل و تفكر در اين باره فراهم مي كند، 
چرا كه سرمايه داري س��بز با بهره برداري از آن عليه 

دموكراسي مبارزه مي كند. 
فرانس��وا � ماري برئون كارشناس امور اقليمي تاكيد 
مي كند، »اقداماتي كه مي بايد انجام شود به دشواري 
قابل پذيرش خواهد بود. باي��د اذعان كرد كه مبارزه 
عليه دگرگوني هاي اقليمي در تض��اد با آزادي هاي 
فردي و بنابراين بدون ش��ك بر خلاف دموكراس��ي 
اس��ت «. اورلي ين بارو متخصص فيزيك نجومي به 
نوبه خود توضي��ح مي دهد »من ادع��ا نمي كنم كه 
راه حل هايي براي مبارزه عليه گرمايش زمين دارم« 
و پ��س از آن اضافه مي كند، »چيزي كه به آن اعتقاد 
دارم ضرورتي اس��ت كه اقدامات اجباري ناخوشايند 
براي مردم و در تضاد با آزادي هاي فردي را غير قابل 
اجتناب مي سازد«. وسوسه ارتباط دادن دموكراسي 
با ضرورت هاي اقليمي همچون آهنگ آشنايي است 
كه در فضا پخش مي شود. استفان فوكارت روزنامه نگار 
يادآوري مي كند » ايده الزامي بودن محدوديت ها و 
اخذ تصميمات ناخوشايند عامه كه مدت ها به عنوان 
يك ناگفتني مسكوت مانده بود، راهش را مي گشايد« 
و نتيجه گيري مي كند » آلترناتيو تيره و تار است: كنار 
گذاشتن فرم فعلي دموكراسي، بمنظور مهار كردن 
گرمايش كره زمين، يا منتظر ماندن تا گرمايش كره 

زمين بردموكراسي غلبه كند؟«
بر خ��لاف ادع��اي برخ��ي از دانش��مندان كه طي 
 Valeurs Actuelles داد خواس��تي در نش��ريه
انتشار داده اند، واقعيت تغييرات اقليمي غيرقابل انكار 
اس��ت. بنابراين مي بايد بازتاب حقيقي مباحثي كه 
دموكراسي � يعني يكي از نهادهاي عمده آزادي هاي 
ما � را در مقابل محيط زيس��ت ق��رار مي دهد، مورد 
پرسش قرار دهيم. به طور قطع نقطه ثقل »ديكتاتوري 
سبز« در فضا گسترده اس��ت: انتخابات از ضروريات 
ابتدايي اعمال قدرت � حداقل در جهان غرب � به شمار 
مي رود. برعكس در س��اختار دموكراس��ي اقدامات 
ملموس��ي در اين زمينه صورت گرفته اس��ت كه به 
خاطر اهميت » فوريت اقليمي«، اغلب اوقات بدون 
بحث و مش��اوره واقعي به مرحله اجرا در آمده اند. در 
فرانسه، از سال ۲۰۰۵ منشور محيط زيست به همان 
درجه از اهميت كه اعلاميه حقوق بشر و شهروندي، 
در مقدمه قانون اساس��ي منظور شده است. در سال 
۲۰۱۸ كميسيون قوانين مجلس نمايندگان پيشنهاد 
داد از اين هم فراتر رفت��ه و»مبارزه بر عليه تغييرات 
اقليمي« در اولين ماده قانون اساسي گنجانده شود، و 
به اين ترتيب اين موضوع در همان سطحي از اولويت 
قرار مي گيرد كه خصوصيت »افتراق ناپذيري، لاييك، 
دموكراتيك و سوس��يال« بودن ب��راي جمهوري. و 
به اين ترتيب در راس سلس��له مرات��ب هنجارهاي 

تشكيل دهنده نهادهاي اجتماعي جا مي گيرد.
برقراري كنوانس��يون ش��هروندي مرتبط با محيط 
زيس��ت )CCC( در ۴ اكتب��ر ۲۰۱۹ ب��ر توهمات و 
خطرات گفتماني كه با حسن نيت آشكار »لزوم اقدام 
لازم قبل از اينكه خيلي دير باشد« را مطرح مي كند، 
تمركز دارد. س��يريل ديون كارگردان و نويسنده كه 
هم��راه با خانم آن فراگو )رييس س��رويس فرهنگي 
و اجتماع��ي مجل��س نمايندگان(، و خانم ميش��ل 
كادي )مدي��ركل افتخاري س��رويس هاي مجلس 
س��نا، كه بدنبال جلس��ات بزرگ بحث و گفت وگو از 
س��وي پرزيدنت امانوئل ماكرون به عنوان مسوولان 
تش��كيلات CCC برگزيده شدند، هدف را اينچنين 
بر مي ش��مارد » م��دل مردمس��الاري انتخاباتي ما 
اجازه انجام اقدامات راديكالي ك��ه براي روياروئي با 
چالش هاي كنوني ضروريست را به ما نمي دهد«. به 
عقيده وي كليد حل مش��كل ايجاد فضاهاي بحث و 

مشاوره است كه امكان پديدار شدن راه حل هايي را 
به وجود مي آورد كه به دنبال آن توس��ط دولتمردان 
انتخاب و اجرا مي ش��وند. بر اين اساس وي در زمان 
راه اندازي CCC به طور ويژه اي ابراز شادماني مي كند.

۱۵۰ عضو كنوانسيون كه به شكل قرعه كشي از طريق 
دفترچه تلفن انتخاب ش��دند، هرشش هفته يك بار 
در جلس��اتي با حضور كارشناس��اني كه موضوعاتي 
را براي نظرخواهي مطرح مي كنند حضور مي يابند. 
پ��س از آن وظيفه نمايندگان مجلس اس��ت كه در 
نهايت اين پيش��نهاد ها را تصويب كنند، يا بر عهده 
راي دهندگان است كه نس��بت به آنها موضع گيري 
داشته باشند. ديون تاكيد مي كند، »اميد ما به وجود 
آوردن رابط��ه قدرت با دولت از داخل اس��ت. فراهم 
كردن پيشنهادهايي در كادر مورد تاييد دولت و سپس 

حصول به يك رفراندوم«.

  آرئوپاژي بدون حق وكالت
چنين گفتماني كه در نگاه اول منطقي به نظر مي رسد، 
دس��تاوردهايي را مطرح مي كند كه وجود خارجي 
ندارند. قبل از هر چيز نمي دانيم به يمن چه معجزه اي 
شهرونداني كه به قيد قرعه انتخاب شده اند في البداهه 
خود را از تمام قيد و بند ه��اي زندگي اجتماعي رها 
مي كنند: مصون از فس��اد، غير قابل نفوذ در برابر هر 
بينش انحرافي، از خود گذشتگي ديوانه وار و غيره. از 
سوي ديگر ويژگي شفافيت و بي طرفي كه به انتخاب 
شدن به قيد قرعه نسبت داده مي شود، وقتي كه پي 
مي بريم از بين ۲۵۰ هزار شماره تلفن انتخاب اوليه نام 
دانيل كوهن بنديكت )از رهبران جنبش سبز نزديك 
به قدرت( بر حس��ب تصادف بيرون مي آيد، چندان 
چنگي به دل نمي زند. )او با بهانه آوردن نداشتن وقت 
انصراف داد( و در مرحله دوم: تحت چه عنواني مي توان 
به »آرئوپاژ«ي كه حاصل تصادف و بنابراين فاقد حق 
وكالت اس��ت، قدرت تآثير گذاري بر روي تصميمات 
سياسي اتخاذ شده توسط مقاماتي كه از طريق آراي 
عمومي انتخاب ش��ده اند را داد؟ چ��ون گرچه حق 
تصميم گيري براي نمايندگان محفوظ است، اما آيا 
آنها واقعا قادر خواهند بود پيشنهاد هاي دوستانه اي 
 ك��ه از س��وي CCC ب��ا ويژگي ه��اي دموكراتيك 
» آخرين مدل« و مورد ستايش قرارگرفته در غوغاي 
رسانه اي مطرح مي ش��ود را دور بزنند. صرف نظر از 
يك محروميت احتمالي در صندوق هاي رآي گيري، 
آنها پس از اي��ن در خطر محاكمه ش��دن در دادگاه 
قرار مي گيرند. آيا سازمان هاي مدافع محيط زيست 
همچون OXFAM، دوستان زمين، شبكه اقدامات 
اقليمي يا گرين پيس كه از س��وي ش��خصيت هاي 
دنياي هنر پشتيباني مي شوند، در حال حاضر به همت 
پلاتفورم »مساله قرن« سعي ندارند دولت را به خاطر 
»بي عملي اش نسبت به تغييرات اقليمي« به پاي ميز 

محاكمه بكشانند؟
گرچ��ه دموكراس��ي به ط��ور طبيع��ي خ��ود را ب��ا 
محدوديت هاي اعمال شده مرتبط با منافع عمومي 
ش��هروندان وفق مي دهد، ولي در ارتباط با اعتقاد به 
تعريفي هدفمند از پيش��رفت هاي زيست محيطي، 
بدون تحليل اقتصادي و بدون در نظر گرفتن روابط 
نيروهاي اجتماعي ترديد وج��ود دارد. به اين دليل 
CCC نقش��ي اساس��ي براي »كارشناس��اني« كه 
مسووليت روشنگري راهكارهاي »خوب« يعني متكي 
به نوعي واقعيت علمي را به عهده دارند، قائل اس��ت. 
با وجود اين والري شانسي گود تاريخ شناس توضيح 
مي دهد »مفهوم پيش��رفت هاي زيس��ت محيطي« 
بي معني اس��ت. اگر به ساخت وس��از اجتماعي كه 
مورد انتظار ماس��ت نينديشيم محيط زيست شبيه 
اسكلتي خواهد بود كه هر كس مي تواند آن را برحسب 
سليقه خود بيارايد.از دو قرن پيش مراجع زيادي در 
ارتباط با طبيعت و احترام قائل ش��دن نسبت به آن 
در نزد تقريباهمه دس��ت اندركاران سياس��ي وجود 
دارد، از راس��ت افراطي – كه ريشه هويت خلق ها را 
در آن مي بين��د � تا آنارشيس��ت ها، كه حفظ محيط 
زيست برايشان اصل اساسي و الزامي پيشرفت هاي 
اجتماعي و عدالت است، تا ديگراني كه در طيف هاي 

ميان��ه روتري قرار دارند. بخ��ودي خود گفتن اينكه 
مي خواهيم »به طبيعت احترام بگذاريم«، مفهومي 

را القا نمي كند.
محدود كردن گازهاي گلخانه اي به عنوان مثال يك 
موضوع سياسي است كه بخش هاي گوناگوني مثل 
توليد انرژي )الكتريس��ته، ش��وفاژ( و مواد سوختي 
)اتومبيل، هواپيما يا حمل ونقل دريايي( و همچنين 
جنگل زدايي، كشاورزي يا دامپروري گسترده را در بر 
مي گيرد. تعيين راهكارهاي مفيدترو اولويت دادن به 
آنها بصورت خودكار حاصل نمي شود. مجبور كردن 
كافي نخواهد بود، مي بايد تعيي��ن كرد در مورد چه 
چيز يا چه كس��ي اين اجبار باي��د صورت گيرد. پس 
از سال ها حماقت ناشي از حمل ونقل با بهاي ارزان، 
حالا به عنوان مثال تا حدودي درباره خسارات ناشي 

از توريسم گسترده از خود سوال مي كنيم.
علاوه بر اين تجربه نشان مي دهد كه نظر»كارشناسان« 
عاري از هرگونه گرايش��ي كه بازتاب��ي از زمينه هاي 
اقتص��ادي و مال��ي باش��د نخواه��د ب��ود. در مورد 
هم رأي بودن ليبرال منشانه اين افراد در ميزگردهاي 
تلويزيوني، در دفاتر وزارتي يا موسسات بين المللي، 
وقتي متوجه مي ش��ويم كه در بين دوازده شخصيت 
»بيطرف« مس��وول انتخاب كارشناس��ان ccc، نام 
خانم كاترين تيسو كول كه از كادرهاي رهبري ارامت 
Eramet، يك شركت چند مليتي استخراج معدن 
و فوق العاده آلاينده اس��ت قرار دارد، هرگونه شك و 
ترديدي توجيه پذير است. آيا مي توانيم تصور داوري 
خنثي تر از وي را داشته باشيم؟ CCC با برچسب هاي 
از پيش تعيين شده در سازوكار اجماع دروغيني كه 
مدعي ناديده گرفتن منافع اقتصادي و مالي اس��ت 
شركت مي كند. آقاي آلن بوگون دوبورگ عضو شوراي 
 اقتصادي، اجتماعي و محيط زيست برآورد مي كند

» ما شاهد يك عوامفريبي دموكراتيك عجيب و غريب 
هستيم، چون براي سوالاتي كه مطرح شده از پيش 

مي دانيم چه پاسخ هايي بايد بدهيم«.
گفتم��ان مرتبط با گرماي��ش زمين به ش��كل غير 
محسوسي دنياي علم و انديشه را )جايي كه محكم و 
استوار بوده است( ترك مي كند تا درزمينه اي از باورها 
به واقعيت هاي اجتماعي از پيش تعيين شده و ناديده 
گرفتن بازتاب انتقادي مس��تقر شود. گرتا تونبرگ، 
افشاگر اقليمي كه توانس��ت توجه رهبران جهان را 
بر انگيزد، در اينجا همچون »برنادت سوبيرو ي عصر 
پست مدرن« ظاهر مي شود و راهپيمايي هاي بزرگي 
را در سراس��ر دنيا به راه مي اندازد، بدون اينكه هرگز 
يك كلمه از توافق نامه هاي تجارت آزاد و اثرات آن بر 

محيط زيست به زبان آورد.

انگشت اتهام را به سوي انسان )با اشاره به عصر انسان 
در دوران هاي زمين شناس��ي( نش��انه گرفتن، پاك 
كردن فرصت طلبانه مسوليت افزايش توليد يا روش 
توليد س��رمايه داري به نفع نوع��ي » بينش واحد« 
مبارزه بر عليه گرمايش زمين است كه سهم عمده اي 
را به س��رمايه داري س��بز مي دهد. پي ير- ايو گومز 
كارشناس امور سياسي مي گويد » انسان را مسوول 
خطاهاي اساسي دانستن، طفره رفتن از دشواري )يا 
مسووليت( انتقاد از نوع مصرف، توليد و اثرات متقابل 
شرايط اجتماعي واقعي است كه در در زمان و مكان 
حال جري��ان دارد«. چهره مورد قبول فعالان محيط 
زيست آقاي نيكولا هولو � كه »صدمات سرمايه داري 
وحش��ي« را مورد انتقاد قرار مي دهد- در عين حال 
ب��ر آورد مي كند كه اقدام��ات فردي اي��ن امكان را 
مي دهد كه به »۲۰ درصد از اهداف زيست محيطي« 
نائل ش��ويم. اگر اين برآورد را به عنوان بازدهي قابل 
اطمينان در نظر بگيريم چرا مقامات دولتي ۸۰ در صد 
بقيه را كه مستقيمأ به آنها مربوط مي شود در اولويت 
قرار نمي دهند؟ آقاي هولو در جواب مي گويد » هدف 
از نش��ان دادن راه حل هاي انفرادي تشويق بازيگران 
سياسي به برداشتن قدم هاي بيشتر است«. تفسير اين 
گفتار اين است كه شهروندان مي بايد با انضباط و ابراز 
تاسف و پشيماني راه را به قدرتمنداني كه تقريبا هيچ 
گونه محدوديتي را متحمل نمي شوند نشان دهند. آيا 
بيش از اين مي توان خود را نسبت به روابط اجتماعي 

و اقتصادي نا آگاه نشان داد؟.
اثرات گرمايش زمين و آلودگي بسيار گسترده آنچنان 
وحشتناك بنظر مي رس��د � و در حقيقت چنين نيز 
هس��ت � كه ايده ه��ا و راهكارهاي بس��يار نا معقول و 
بي تناس��بي را وارد عرصه مي كند. بدون شك آنهايي 
كه – در حال حاضر در اقليت � مصراً به چالش كشيدن 
موض��وع آزادي ها را مط��رح مي كنند، تص��ور دارند 
حدودي را كه مي تواند آزادي ديگران را تحت تأثير قرار 
دهد معين كنند. اگ��ر به عنوان مثال با محدود كردن 
ظرفيت كشتي هاي تفريحي يا افزايش قيمت ترابري، 
براي گردشگري انبوه محدوديت اعمال كنيم، طبقات 
مرفه آسيبي نخواهند ديد، چون آنها راه هاي ديگري 
براي گردش دور دنيا را پيدا خواهند كرد. يك ميلياردر 
در س��واحل جزاير بالئار )اسپانيا( با نگاه كردن به يك 
كشتي تفريحي مملو از مسافريكي از تورهاي مسافرتي 
مي گفت » دنيايي با عدالت بيش��تر دنياي زشت تري 
خواهد بود«. به عبارت ديگر: اگر محيط زيست چنين 
ارزش��ي دارد، )آن طور كه گفته مي شود( گردشگري 
را منحصراً به كشتي هاي تفريحي خصوصي محدود 
كنيم!. ژان ماري هاريبي و پي ير خالفو كارشناس��ان 

امور اقتصادي ياد آوري مي كنند: » اجتماع تخيلي « 
جديد با هدف حفاظت از كره زمين، نمي تواند بدون يك 
فراخوان جهاني در مورد »پايه ريزي جامعه اي اساساً 

متفاوت« موجوديت پيدا كند.

  تصوري از»انسان هوشمند« درنده خو
بنابراين استدلال حفاظت از محيط زيست مي تواند 
به ابزاري انضباطي در خدمت طبقه حاكمه قرار گيرد 
كه از آن به منظور نكوهش كردن شهروندان استفاده 
كند. به عنوان مثال درموقعيت هايي كه دموكراسي 
مورد مناقشه قرار گرفته، بخشي از نخبگان با اشاره به 
اينكه شهروندان در رأي دادن مرتكب خطا شده اند، 
آن را خدشه دار مي كنند. اينچنين است كه تي يري 
پ��ش مدي��ركل Think tank Terra Nova در 
موضعي حدفاصل بين حزب سوسياليس��ت و آقاي 
ماك��رون اظهار مي دارد: »پوپوليس��م رايج، بر نوعي 
مطل��ق گراي��ي در رأي گيري ها تكي��ه مي كند. نه 
بولسونارو، نه اروبان و نه پوتين هيچ كدام چيزي جز 
محصول انتخابات نيستند. ولي با وجود اين، رسانه ها، 
ارگان هاي بينابيني و سيس��تم قضايي مشروعيتي 
براي آنها قائل نمي شوند«. با وجود كارشناسان خير 
خواه و واقعيت هاي »عيني« شان ccc همچون يك 
لابراتوار كوچك »دموكراس��ي مشورتي« اينچنين 
اطمين��ان بخش براي كس��اني كه ق��درت را قبضه 

مي كنند عمل مي كند.
يك بين��ش م��د روز، سوءاس��تفاده ارتجاعي )غير 
دموكراتي��ك و غير اجتماع��ي( از موضوع حفاظت 
از محيط زيس��ت را ترويج مي دهد: ديدگاهي كه بر 
مبناي آن بشر به طور ذاتي زيان آور است. او مسوول 
مصائب كره زمين اس��ت و مستحق گرفتاري هايش 
مي باشد. بدون وارد شدن به بحثي فلسفي در ارتباط 
با طبيعت از پيش مقدر شده انسان، آيا وي به تنهايي 
فقط به اين دليل كه يك انس��ان هوشمند درنده خو 
است مسوول تغييرات اقليمي است، يا به عنوان مثال 
قرار گرفتن فرهنگ صنعتي در برابر فرهنگ دهقاني 
� كه بر حسب نياز بيشتر در تقارن با طبيعت است � 
در اين تغييرات موثر است. انديشمندان ترقي خواه، 
ب��ه خصوص روش��نفكران با خوش بيني نس��بت به 
ظرفيت هاي انسان به ويژه در سايه آموزش و انديشه 
انتق��ادي از اين پيش داوري ه��ا فاصله مي گيرند. بر 
عكس مرتجعين مخالف هر گونه ايده رش��د و تعالي 
بوده و بينش بدبينانه اي نس��بت به انسان، كه از نظر 
آنها به ش��كل تغييرنا پذيري محاسبه گر و خودخواه 
اس��ت دارند. آيا مسائل زيس��ت محيطي توجيهات 

غيرمنتظره بيشتري به آنها خواهد داد؟

در آستانه برگزاري پنجاهمين اجلاس مجمع جهاني 
اقتصاد در شهر داووس س��وييس، ۱ هزار ۲۰۰ نفر از 
فعالان محيط زيست در اعتراض به شكست رهبران 
كشورها در حفاظت از محيط زيست تظاهرات كردند.

به گزارش روزنامه انگليسي زبان ديلي ميل، معترضان 
از شهر س��ويس تا داووس محل برگزاري اين اجلاس 
تظاهرات كردند، به محوي كه حضور در شهر داووس 
را همزمان با آغاز به كار رسمي اين اجلاس در روز سه 

شنبه اول بهمن )۲۱ ژانويه( برنامه ريزي كرده بودند.
در آس��تانه ورود رهبران جهاني ب��راي حضور در اين 
اجلاس، تدابير امنيتي در شهر آلپاين سويس به عنوان 
نقطه آغاز اعتراض ها افزايش يافت. جاده هاي منتهي به 
اين كشور بسته شده اند و ۵ هزار نيرو در حال آماده باش 
هستند. همچنين تك تيراندازهاي پليس در پشت بام ها 
مستقر و حريم هوايي اين كشور محدود شده است تا اين 

رويداد جهاني بدون مشكل برگزار شود.
پليس منطقه اي شهر زوريخ سويس گفته كه انتظار 
مي رود حدود ۱۳۰ نفر از ش��ركت كنندگان از جمله 
روساي جمهور و نخست وزيران كشورها تحت حفاظت 
حقوق بين الملل در اين اجلاس كه قرار است از روز سه 

شنبه تا جمعه برگزار شود، شركت كنند.
حدود ۳ ه��زار نف��ر از رهبران جامعه مدن��ي، تجار و 
سياستمداران از ۱۱۸ كش��ور در اين اجلاس حضور 
مي يابند. درخواست معترضان اين است كه شركت ها 

فورا س��رمايه گذاري بر روي س��وخت هاي فس��يلي 
را متوقف ك��رده و مدي��ران عامل ش��ركت هايي كه 
نتوانسته اند طرح هاي محيط زيس��تي را اجرا كنند، 
بركنار و اقتصاد جهان به ش��كلي احيا شود كه زمينه 
براي حفاظت بهتر از كره زمين فراهم شود. مقامات و 
سازمان دهندگان اجلاس سويس بودجه اي ۹ ميليون 
دلاري را براي تدابير امنيتي بيشتر در طول برگزاري 

اين رويداد جهاني اختصاص داده اند.

  نوجوان سوئدي در داووس چه مي خواهد
گرت��ا تونب��رگ فع��ال نوج��وان س��وئدي ك��ه از 
ش��ركت كنندگان در اجلاس مجمع جهاني اقتصاد 
)داووس( اس��ت، انفعال و بي تفاوتي سران جهان را 
نس��بت به بحران تغييرات اقليمي و زيست محيطي 

به چالش كشيد.
به گزارش خبرگزاري آسوش��يتدپرس، اين نوجوان 
س��وئدي در يك نشس��ت در داووس با حضور ديگر 

فعالان نوجوان گفت، آگاه��ي درباره تغييرات آب و 
هوايي اولين گام در مقابله با گرم شدن زمين است و 

به اقدامات بيشتري نياز است.
تونبرگ افزود: در تش��كيل اي��ن ائتلاف ها )مقابله با 
گرمايش زمين( فق��ط من نبودم همه جوانان تلاش 
كردند تا اين ائتلاف ها را شكل دهند. اكنون همه مردم 
آگاه شده اند و آب و هوا و محيط زيست ديگر مسائل 

بسيار مهمي هستند.
فعال محيط زيست سوئدي با اين حال گفت: مقابله 
با تغييرات آب وهوايي به آگاهي عمومي بيشتري نياز 
دارد. اين تنها نقطه آغاز كار است و همه بيشتر به آنچه 
كه دانشمندان درباره تغييرات آب وهوايي و گرماي 

زمين مي گويند، گوش دهند.
اين نوجوان ۱۷ ساله در نشست روز سه شنبه تحت 
عنوان »مسيري پايدار به سمت اينده اي مشترك« 
خطاب به سياس��تمداران حاضر در نشست داووس 
گفت: فرص��ت چنداني تا مقابله موث��ر بحران آب و 

هوايي باقي نمانده است.
وي كه با اظهاراتش در حمايت از محيط زيست خشم 
دونالد ترامپ رييس جمه��وري امريكا را برانگيخته 
اس��ت همچنين گفت به لطف تلاش جوانان اكنون 
تغييرات آب وهوايي و محيط زيس��ت اهميت يافته 
است اما هنوز هم بايد كارهاي زيادي انجام شود زيرا 

انتشار دي اكسيد كربن كاهش نيافته است.

ترامپ پيش تر در واكنش به انتخاب تونبرگ به عنوان 
شخصيت س��ال مجله تايم گفته بود: خيلي مسخره 
است. گرتا بايد روي مشكل »كنترل خشم خود كار 
كند« بعد با دوس��تش به تماشاي يك فيلم قديمي 

برود. گرتا آرام باش.
تونبرگ فعال ۱۶ س��اله س��وئدي كه ب��ه بنيانگذار 
اعتصاب هاي دانش آموزي در مورد تغييرات اقليمي 
مش��هور اس��ت، در افتتاحيه اجلاس نشست اقليم 
سازمان ملل گفت: نسل كنوني جوانان، نسلي است 
كه با بيش��ترين آلودگي در جهان مواجه است و بايد 

تغييرات اقليمي بسياري را تحمل كند.
وي خطاب به رهبران جهان گف��ت: من نبايد اينجا 
باشم. من بايد در آن طرف اقيانوس به مدرسه برگردم 
اما همه شما امروز براي دادن اميد به جوانان به اينجا 

آمده ايد.
پنجاهمين گردهمايي سالانه مجمع جهاني اقتصاد 
امسال در سايه افزايش تنش ها، ناآرامي ها و معضلات 
ناشي از سياست هاي امريكا در خاورميانه و اختلافات 

تجاري آن با اتحاديه اروپا برگزار مي شود.
به نوش��ته تارنماي مجمع جهان��ي اقتصاد، اجلاس 
امسال بر هفت موضوع نجات س��ياره زمين، جامعه 
و آينده كار، منافع فناوري، اقتصاد منصفانه، كس��ب 
و كار بهتر، آينده س��الم و ماوراء ژئوپولتيك متمركز 

خواهد بود.
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كارگروه اقدام مالي، اعمال 
يا انكار؟

اميرحسين غلامزاده نطنزي| ايرنا|
 تصويب لوايح چهار گانه كارگروه اقدام مالي در حالي 
در مجمع تشخيص مصلحت نظام متوقف شده كه 
تنها كمتر از دو هفته تا پايان مهلت قانوني ايران جهت 
تصويب و پيوستن به اين كنوانسيون باقي مانده است.
يكي از مباحثي كه در شرايط فعلي در سطح كشور 
به شدت مورد توجه سياستمداران و صاحبنظران قرار 
دارد، تصويب لوايح چهارگانه كارگروه اقدام مالي است. 
دو لايحه از اين چهار لايحه يعني لايحه پيوستن ايران 
به كنوانسيون مبارزه با جرايم سازمان يافته فراملي 
موسوم به »كنوانسيون پالرمو« و لايحه الحاق ايران 
به كنوانسيون مقابله با تأمين مالي تروريسم پس از 
تصويب در هيات دولت و مجلس، با بيان ۲۰ايراد خلاف 
ش��رع، خلاف قانون اساسي و مبهم بودن اين لايحه 
توسط شوراي نگهبان در سال ۱۳۹۷ طي نامه اي به 

مجلس شوراي اسلامي مردود اعلام شد.
هرچند اين لايحه براي بررس��ي و اعلام نظر نهايي 
مطابق با قانون اساسي به مجمع تشخيص مصلحت 
نظام ارسال ش��د، اما براي مدت زمان زيادي در اين 
مجمع هم متوقف ماند.  مبارزه با پولش��ويي و فرار از 
آن يكي از مباحثي است كه همواره براي دولت هاي 
مختلف جهان حائز اهميت بوده و به تعبيري بسياري 
از اين دولت ها براي رهايي از اين معضل سيستم هاي 
نظارتي منحصر به فردي را داشته و اعمال كنند. اما از 
آن جا كه راه هاي فرار از قانون، كه در سايه عدم نظارت 
و يكپارچگي نظام اقتصاد جهاني در حال به روز شدن 
هستند، لذا ايجاد يك سيستم فرامرزي و يكپارچه 
براي بسياري از كشورها ضروري به نظر مي رسد. به 
همين دليل طي ۳۰ سال اخير كشورهاي جهان با 
ايجاد يك نهاد نظارتي بين المللي در فرانسه، »كارگروه 
ويژه اقدام مالي« را بنيان نهادند. درواقع FATF يك 
گروه فرادولتي اس��ت كه براي مقابله با پولش��ويي، 
استانداردهاي معين را تنظيم مي كند. اين كارگروه 
در س��ال ۱۹۸۹ توس��ط اعضاي گروه هفت )آلمان، 
فرانسه، ايتاليا، ژاپن، بريتانيا و ايالات متحده امريكا 
و كانادا( با هدف مراقبت از نظام مالي اين كشورها در 
برابر فعاليت هاي مجرمانه نظير قاچاق مواد مخدر و 
مبارزه با تامين مالي تروريسم ايجاد شد. اين كارگروه 
بيش از هر چيز با دستورالعمل هاي معامله با مشتريان 
ش��ناخته مي ش��ود كه به مثابه ي��ك راهنما جهت 
شناسايي ريسك طرف مقابل و شناسايي صاحبان 
حساب به كار مي رود. درحال حاضر بسياري از بانك ها، 
نهادهاي سرمايه گذاري و شركت هاي پرداختي اين 
دستورالعمل را مورد اس��تفاده قرار داده اند. حملات 
يازدهم سپتامبر ۲۰۰۱ موجب شد تا استانداردهاي 
مقابله با تامين مالي تروريس��م توسعه داده شود. به 
شكلي كه اين كارگروه هم اكنون با ۳۹ عضو مشغول 
فعاليت در زمينه مبارزه با »پولش��ويي« و »قاچاق« 
است. توصيه هاي اين كارگروه هم در سطح بين الملل 
بسيار مفيد و مهم بوده و بسياري از كشورها آن را جدي 
مي گيرند چرا كه در صورت نشان دار شدن توسط اين 
كارگروه مبني بر عدم همكاري با موارد يادشده، امكان 
ارتباط و ادغام در نظام بانك جهاني را از دست داده و 
از اين رو انزواي اقتصادي و به تبع آن انزواي سياسي 
و اجتماعي هم اجتناب ناپذي��ر خواهد بود. علاقه به 
پنه��ان كاري در خصوص مي��زان دارايي و مايملك 
چيزي است كه در بين مجرمان تمام دنيا رواج داشته 
و بسياري را بر آن وامي دارد تا بتوانند از راه هاي گوناگون 
قانوني و فرا قانوني بر اين مساله فايق آيند. هرچند تعداد 
زيادي از كش��ورهاي جهان قوانين مختص خود در 
زمينه پولشويي را به تصويب رسانده و در سيستم مالي 
خود نيز اعمال مي كنند اما اين سيستم ها به هر اندازه 
كارآمد هم كه باشند به دليل نداشتن نظارت كافي 
مي توانند مورد سوءاستفاده قرار بگيرند. بدين ترتيب 
صرف داشتن قوانين مقابله با پولشويي و فساد مالي 
نمي تواند راهگشا باشد و فساد مالي كلاني را به سيستم 
اقتصاد كشور وارد مي كند. چنانچه به گفته »سعيد 
عمراني« معاون دادستان كل كشور تنها در يك نمونه 
در برخورد با قاچاقچي معروف موس��وم به »تمساح 
خليج«، ميزان درآمد وي از اين طريق را برابر با ۲۸ هزار 
ميليارد تومان برآورد مي كنند. به همچنين به گفته 
»پرويز افشار« سخنگوي ستاد مبارزه با مواد مخدر، 
پول كثيف خس��ارت هاي جبران ناپذيري به چرخه 
اقتصاد كشور وارد مي كند، چرا كه قاچاقچيان براي 
فرار از ردگيري هاي مالياتي، پول خود را در بخش هاي 
مختلفي از سيستم اقتصاد به چرخش در مي آورند. 
مثلًا بسياري از آنها پول حاصل از اين كار را در بخش 
مسكن و مستغلات سرمايه گذاري مي كنند كه غالباً 
نيز به نام خودشان نبوده و از طرق مختلف اين املاك 
را به نام ساير اعضاي خانواده و نزديكان خود درآورده 
و از اين طريق رد بسياري از اين فسادهاي مالي از بين 
مي رود. هرچند در اين زمينه و براي نظارت بيشتر بر 
ميزان درآمدهاي افراد براي فرار از چرخه درآمدهاي 
نامشروع، تفاهم و همكاري مناسبي بين بانك ها و ساير 
نهادهاي كشور انجام شده، اما اين وضعيت همچنان 
نيازمند بررسي و نظارت بيشتري است.  در شرايطي كه 
اخبار مربوط به انواع اختلاس ها به صورت امري عادي 
و روزمره بدل ش��ده، پيوستن به اين لوايح چهارگانه 
مي تواند نقطه عطفي در شرايط كنوني جهت جلب 
اعتماد عمومي به حساب بيايد. چرا كه اين لوايح به 
دليل عدم شفافيت نظر مخالفان، جو بي اعتمادي را 
در باور عموم تقويت كرده كه اين امر نيز زمينه س��از 
مسائل ديگري در عرصه اجتماعي و فرهنگي است. در 
ديدگاه عمومي كه مجلس و دولت قدرت قانون گذاري 
و اجرايي شدن آن را دارند، عدم تصويب و اجراي لايحه 
مزبور مي تواند به صورت ناخودآگاه دولت و س��پس 
مجلس را در مظان اتهام مبني بر بي تفاوتي نسبت به 
مسائل اقتصادي و مبارزه با فساد در جامعه و معيشت 
مردم قرار دهد. بي ترديد قضاوت عمومي معيار مهمي 
در ميزان اعتماد عمومي و كارايي اجزاي جامعه به شمار 
مي رود. از اين رو جريان هايي كه در جهت تعامل اقتصاد 
ايران با جهان و تاكيد بر شفافيت اقتصادي تلاش دارند، 
مي توانند در حكم مرهمي بر آلام ايجاد شده بر اعتماد 

عمومي جامعه تلقي شوند.



گزارش 9 پرونده

»تعادل«چالشهايجابهجاييمسافردرزمستانرابررسيميكند

ناكارآمدي، مانع سفرهاي بين شهري در روزهاي برفي
گروه راه و شهرسازي|زهره علامي|

اواسط دي ماه س�ال جاري، دبير ستاد عمليات 
زمس�تاني ش�ركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي 
اي�ران از تدوين و آماده س�ازي دس�تورالعمل 
عمليات زمستاني فرودگاه هاي كشور براساس 
دستورالعملي واحد خبر داد، اين دستورالعمل 
كه پس از تجربه برف س�نگين سال 96 نوشته 
شده و مورد تاييد سازمان هواپيمايي كشوري 
هم قرار گرفته است، شامل رويه ها و فرآيندهاي 
حوزه عمليات زمستاني در بخش هاي مختلف 
از جمله آتش نش�اني، هدايت زميني هواپيما، 
كنترل ترافيك هوايي، ارتباطات و ناوبري هوايي، 
فني و مهندسي و غيره است. جدا از آماده سازي 
دستورالعمل عمليات زمس�تاني فرودگاه هاي 
كش�ور، اواخرآبان ماه هم دستورالعمل نهايي 
عمليات زمستاني فرودگاه مهرآباد شامل وظايف 
و اقدامات اس�تاندارد تم�ام واحدهاي خدمت 
رسان ابلاغ شد اما با اين وجود، 29 دي ماه شاهد 
اختلال ش�ديد در پروازهاي فرودگاه مهرآباد 
بوديم، اختلالي كه سخنگوي سازمان هواپيمايي 
كشوري دليلش را كاهش ديد در فرودگاه هاي 
مهرآباد اعلام ك�رد اما ش�نيده ها حاكي از آن 
است كه عدم آمادگي لازم براي يخ زدايي عامل 
اصلي تاخيرها و محبوس ش�دن مس�افران در 
روي باند پرواز و داخل هواپيماها شود. اما فارغ 
از مش�كلاتي كه هر س�اله فرودگاه هاي كشور 
در روزه�اي برفي ب�ا آن مواجهند، مس�افران 
جاده اي هم در روزهاي زمس�تاني با مشكلات 
عديده اي دس�ت و پنجه نرم مي كنن�د، البته 
معاون راهداري سازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي با بيان اينكه در طرح راهداري زمستاني 
12300 نفر ني�روي راهدار و 940 راهدارخانه در 
سطح جاده ها فعال هستند، از آماده باش كامل 
س�ازمان راهداري در فصل زمستان مي گويد، 
به گفته حيدرمطاعي با وج�ود بارش برف طي 
روزهاي گذشته به ويژه در جاده هاي زمستاني، 
تاكنون مشكل خاصي در جاده ها نداشته ايم و در 
صورت ماندن خودرو در راه هم توسط راهداران 
به كنار جاده يا راهدارخانه ها منتقل شده اند اما 
اظهارات راهداران و فعالان سازمان راهداري، 
حكايت از مشكلات عديده در ماشين آلات اين 
سازمان مي دهد، به گفته راهداران فرسودگي 
ماش�ين آلات زمس�تاني در اين حوزه با حجم 
گسترده راه هاي برفگير موجب شده تا راه هاي 
روستايي برخي اس�تان ها از جمله مازندران با 
تاخير چند روزه و حتي چند هفته اي انجام شود 
و اولويت كار راهداري بر راه هاي اصلي متمركز 
ش�ود. به عبارت ديگر با وجود اينكه س�ازمان 
راهداري از آمادگي كامل اين س�ازمان درزمان 
بارش برف خبر مي دهد اما راهداران فرسودگي 
ماشين آلات و حجم گس�ترده راه هاي كشور را 
معض�لات پيش روي اين س�ازمان مي دانند كه 
بي نظمي هاي�ي را در فعاليت هاي اين س�ازمان 

ايجاد كرده است.

   فرسودگي ناوگان و نبود ماشين آلات جديد
س��ازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي در روزهاي 
برفي با مشكلات عديده اي مواجه مي شود، فرسودگي 
ناوگان، نبود ماشين آلات با تكنولوژي جديد، گستردگي 
راه هاي اصلي و فرعي، نبود نيروي انساني از جمله آنها 
هستند، در اين شرايط حميد نجف، كارشناس ارشد 
حوزه حمل و نقل جاده اي درباره چالش هاي سازمان 
راهداري در روزهاي برفي به تعادل مي گويد: در حال 
حاضر ناوگان مورد اس��تفاده س��ازمان راهداري براي 
برف روبي، فرسوده و قديمي هستند و راهدارها براي 
بهره گيري از اين ماش��ين آلات با مشكلات متعددي 
دس��ت و پنجه نرم مي كنند. نجف مي افزايد: علاوه بر 
فرسودگي ماش��ين آلات كه فعاليت راهدارها را براي 
برف روبي و يخ زدايي جاده ها و راه هاي مواصلاتي كند 
مي كند، بودجه لازم براي خريد ماش��ين آلات جديد 
وجود ندارد و همچنان در بسياري از جاده ها، راهدارها 
به صورت دستي و با بيل اقدام به پاشيدن شن و نمك 

بر روي جاده ها مي كنند.
او ادامه مي دهد: انتقاد ديگري كه به سازمان راهداري 
در روزهاي برفي مي شود بي توجهي به راه هاي روستايي 
يا جاده هاي مواصلاتي به ش��هرهاي كوچك اس��ت 
اما واقعيت اين اس��ت كه تعداد ماشين آلات و نيروي 
انساني اين سازمان محدود است بنابراين بايد در ابتدا 
راه هاي اصلي بازگشايي شود. به گفته اين فعال حوزه 
حمل و نقل، سازمان راهداري بايد در گام اول اقدام به 
گشايش راه هاي اصلي كند، در گام دوم راه هاي مربوط 
به شهرهاي كوچك را باز كند و سپس راه هاي روستايي 
را باز كند، در واقع بازگشايي راه ها، اولويت بندي دارد و تا 
زماني كه راه هاي اصلي باز نشده نمي توان به جاده هاي 
شهرهاي كوچك دسترسي پيدا كرد و تا راه هاي اين 

شهرها باز نشود نمي توان راه هاي روستايي را باز كرد.

  كمبود بودجه 
 اين كارش��ناس ارش��د حوزه حمل و نق��ل جاده اي، 
اضافه مي كند: دليل اصلي فرس��ودگي ناوگان، نبود 
ماش��ين آلات جدي��د و... در كمبود بودجه س��ازمان 
راهداري و حمل و نقل جاده اي اس��ت، درواقع شاكله 
اصلي اقتصاد كش��ور و به ويژه ح��وزه حمل و نقل در 

بودجه تعيين شده از سوي دولت است. 
او اظهار مي كند: بررس��ي لايحه بودجه كش��ور طي 
سال هاي گذشته نشان مي دهد كه منابع مالي مناسبي 
به بخش راه��داري اختصاص نيافته و همين موضوع 
موجب شده است كه اين سازمان نتواند ماشين آلات 
لازم و همچنين نيروي انساني كافي در روزهاي برفي 

داشته باشد.نجف مي گويد: البته چالش هاي سازمان 
راهداري فقط به زمس��تان و روزه��اي برفي خلاصه 
نمي شود بلكه اين كشور با مسائل و معضلات متعددي 
از جمله س��يل، زلزله و ... هم روبروس��ت كه اهميت 

امدادرساني جاده اي را دوچندان مي كند.
اين كارش��ناس ارش��د حوزه حمل و نق��ل جاده اي 
مي افزايد: همچنين حدود 90 درصد جابه جايي مسافر 
و بار در كشور از جاده ها انجام مي شود اما بودجه مناسبي 
براي حوزه حمل و نقل جاده اي در نظر گرفته نمي شود.

  توجه نمايندگان به بودجه راهداري
او با اشاره به ضرورت توجه به سازمان راهداري و حمل 
و نقل جاده اي، تصريح مي كن��د: نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي درحال بررسي لايحه بودجه سال 99 
هستند، بررسي بودجه در نظرگرفته شده براي راه هاي 
كشور از سوي دولت نشان مي دهد كه اين بودجه كفاف 

مديريت راه هاي كشور و نگهداري آنها را نمي دهد.
نجف اظهار مي كند: از نمايندگان مجلس درخواست 
مي شود كه نگاه ويژه اي به حوزه راهداري داشته باشند 

چون اين حوزه در حمل ونقل كشور بسيار حياتي است 
و در صورت تزريق منابع مالي كافي به آن شاهد كاهش 
تصادفات جاده اي، بهبود خدمات رس��اني در شرايط 

بحراني و به تبع آن كاهش هزينه ها خواهيم بود.
او ادامه مي دهد: سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي 
علاوه بر مشكلاتي كه در روزهاي برفي دارد، به دليل 
نبود بودج��ه لازم براي نگه��داري و ترميم جاده ها با 
معضل بالاب��ودن تصادفات جاده اي روبرو هس��تيم و 
برهمين اساس سالانه حدود 17 هزار نفر در كشور بر 
اثر سوانح رانندگي جان خود را از دست مي دهند و جدا 
از بحران هاي اجتماعي كه اين تصادفات به همراه دارد، 

هزينه بسياري هم به كشور تحميل مي شود.
به گفته اين كارشناس ارشد حوزه حمل و نقل جاده اي، 
براي بهبود عملكرد سازمان راهداري در وضعيت بحراني 
علاوه بر افزايش بودجه اين س��ازمان بايد از جزيره اي 
عمل كردن در اين زمينه جلوگيري كنيم و يك عزم 
ملي براي حل مشكلات اين حوزه شكل بگيرد چون 
حمل و نقل جاده اي نقش بسزايي در جابه جايي مسافر، 
صنعت و ترانزيت كشور ايفا مي كند بنابراين بايد به اين 

حوزه توجه ويژه اي شود.

   هوشياري مسافران جاده اي 
اگرچه انتقادهاي بسياري به سازمان راهداري و حمل و 
نقل جاده اي درزمينه مديريت بحران در روزهاي برفي 
وارد است كه برخي از آنها به حق و بعضي ديگر با توجه 
به كمبود بودجه اين سازمان پذيرفتني نيست اما نبايد 
از ياد برد كه مسافران جاده اي هم نقش پررنگ و مهمي 
در روزهاي برفي ايفا مي كنند، مسافري كه قصد سفر 
و تردد در مناطق برفگير را دارد بايد زمان سفر خود و 
تجهيزات همراهش را مديريت كند. اين درحالي است 

كه تجربه سال هاي گذشته و اظهارات پليس راهور و 
همچنين مسوولان س��ازمان راهداري حكايت از آن 
دارد كه بسياري از مسافران در روزهاي برفي تجهيزات 

ايمني لازم از جمله زنجير چرخ نداشتند.
فارغ از نداشتن تجهيزات ايمني بعضي مسافران بدون 
توجه ب��ه توصيه هاي عوامل ام��دادي وارد جاده هاي 
برفي مي ش��وند و اين تردد موجب توقف و قفل شدن 
مسيرها شده و وسايل نقليه امدادي به سختي مي توانند 
مسير را بازگشايي كنند البته نقش تجهيزات و حضور 
عوامل امدادي را هم نباي��د ناديده گرفت، تجهيزات 
لازم براي مقابله با بحران در كش��ور كم اس��ت و عمر 
 مفيد اغلب تجهيزات هم گذشته و نرخ بهره وري آنها 

بسيار كم است.
علاوه بر اين با توجه به اظهارات حميد نجف، كارشناس 
ارش��د حوزه حمل و نقل جاده اي به دليل نبود بودجه 
لازم در سازمان راهداري، شاهد كمبود در تجهيزات و 
امكانات راهداري هستيم و براي تجهيز امكانات و تامين 
هزينه خريد آنها دولت و مجلس بايد توجه ويژه يي به 

اين موضوع داشته باشند.

   ارزش راه هاي كشور
با توجه به اينكه يكي از معضلات سازمان راهداري و 
حمل و نقل جاده اي درروزهاي برفي، گستردگي راه 
هاي كشور است،  نگاهي به حجم راه هاي كشور به 
خوبي مي تواند حجم فعاليت راهدارها  را در روزهاي 
برفي و مخصوصا در زمان هايي كه اغلب استان هاي 
كشور درگير برف هستند مش��خص كند، براساس 
آخرين گزارش مس��تند )س��النامه آماري سازمان 
راهداري( طول راه هاي كش��ور برحس��ب سلس��له 
عملك��ردي عبارت اس��ت 2 ه��زار و 401 كيلومتر 
آزادراه، 16 ه��زار و 627 كيلومتر بزرگراه و 25 هزار 
و 538 كيلومتر راه اصلي ك��ه دراين ميان 34 هزار 
كيلومتر جزو شبكه راه هاي شرياني كشور است كه 

بيشترين حجم تردد در آنها جريان دارد.
برآورد تقريبي ارزش روز راه هاي كشور نشان مي دهد 
ك��ه ارزش كل راه ها برابر با 200 هزار ميليارد تومان 

است كه اين دارايي يك ثروت ملي است.
در كشورهاي مختلف بين 2 تا 6 درصد ارزش راه هاي 
كش��ور براي نگهداري آن راه بايد هزينه شود و اگر 
در ايران به طور متوس��ط، بين 3.5 تا 4 درصد اعتبار 
هزينه ش��ود حدود 8هزار ميليارد تومان اعتبار نياز 
است درحالي كه اعتبار ملي و استاني در اين حد نبوده 

و جوابگوي راهداري هاي كشور نيست.

  نبود تجهيزات فرودگاهي
كارنام��ه حم��ل و نقل هواي��ي كش��ور در روزهاي 
برف��ي، نش��ان از ناكارآم��دي س��ازمان هواپيمايي 
كشوري و ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران 
دارد. تجربه برف س��نگين س��ال 96 و مشكلاتي از 
جمله كنس��لي هاي مداوم پروازه��ا، بي توجهي به 
خواسته هاي مسافران، افزايش نجومي قيمت بليت ها 
و همچنين ورود سازمان بازرسي و دادستاني به اين 

مشكلات گواه اين ادعاست.
البته كارشناس��ان صنعت هوايي به ويژه فرودگاهي 
معتقدند كه مش��كل اصلي علاوه ب��ر نبود مديريت 
مناس��ب فرودگاه هاي كشور و بي توجهي مسوولان 
هوايي به اخطارهاي هواشناس��ي نب��ود تجهيزات 
لازم ب��راي مقابله با ب��رف در فرودگاه هاي كش��ور 
اس��ت، محمدرضا عبدالرحيمي، كارش��ناس ارشد 
حوزه فرودگاهي هم با تايي��د اين موضوع به تعادل 
مي گويد: با توجه به اينكه ايران كشوري چهارفصل 
است وقوع برف در زمستان هم طبيعي است و آنچه 
در روزهاي برفي در حوزه حمل و نقل هوايي اهميت 
پيدا مي كند، چگونگي مديريت فرودگاه ها و رعايت 
برنامه پروازها در روزهاي برفي است. عبدالرحيمي 
مي افزايد: يكي از مشكلات فراگير فرودگاه هاي كشور 
در روزهاي برفي نبود تجهيزات و ماشين آلات كافي 
ب��راي برف روبي و يخ زدايي و همچنين فرس��ودگي 
اين ماشين آلات اس��ت، ضمن اينكه نقش مديريت 
نيروها و هماهنگي آنها در شرايط بحراني را هم نبايد 

ناديده گرفت.
او ادامه مي دهد: براي كاهش مشكلات فرودگاه ها و 
لغو پروازها در روزهاي برفي استفاده از تكنولوژي هاي 
نوين و تجهيزات به روز است، البته با توجه به اعمال 

تحريم ه��ا و معضلات��ي كه اين موض��وع در واردات 
ماش��ين آلات و فناوري هاي مربوط ب��ه يخ زدايي و 
برف روبي ايجاد كرده اس��ت پيشنهاد مي شود كه از 

توان داخلي در اين زمينه استفاده شود. 

   لزوم همكاري با شركت هاي دانش بنيان
عبدالرحيمي اظهار مي كند: شركت هاي دانش بنيان 
در اين حوزه فعال هس��تند و پيش��نهاد مي شود كه 
شركت فرودگاه ها وناوبري هوايي ايران چالش هاي 
فرودگاه ها در روزهاي برفي را با اين شركت ها در ميان 
گذاش��ته و از توان اين شركت ها براي حل مشكلات 

استفاده كند.
او تصريح مي كند: تجربه همكاري صنايع مختلف با 
شركت هاي دانش بنيان و تفاهم نامه هايي كه در اين 
زمينه امضا ش��ده به خوبي حكايت از آن دارد كه اين 
ش��ركت ها همواره در كمك به صنعت كشور موفق 
بوده اند و بس��ياري از چالش هاي پيش روي صنايع 
با اين همكاري ها مرتفع ش��ده اس��ت. به گفته اين 
كارشناس ارش��د حوزه فرودگاهي، دليل بسياري از 

مشكلاتي كه با آن مواجهيم وجود دره اي عميق بين 
مديريت س��نتي كش��ور با فناوري هاي جديد است 
موضوعي كه تاحدودي درباره مديريت فرودگاه هاي 
كشور هم با آن روبرو هس��تيم. عبدالرحيمي اضافه 
مي كند: راه حل كاهش اين فاصله ها، برقراري ارتباط 
بين مدي��ران صنايع مختلف با ش��ركت هاي دانش 
بنيان است كه با اين همكاري بسياري از چالش هاي 
پيش روي اين صنايع از جمله مشكلات نبود تجهيزات 

لازم براي فرودگاه هاي كشور برداشته مي شود.

 جزييات دس�تورالعمل عمليات زمس�تاني 
فرودگاه هاي كشور

دستورالعمل عمليات زمستاني براي فرودگاه مهرآباد 
ابلاغ شده و براي س��اير فرودگاه ها هم تدوين شده 
است، در اين ميان بررسي جزييات اين دستورالعمل 
مي تواند نگاه دقيقي به وظايف شركت فرودگاه ها در 
روزهاي برفي بدهد  دستورالعمل عمليات زمستاني 
فرودگاه هاي كشور، با هدف هماهنگي و برنامه ريزي 
دقيق جهت آماده سازي واحدها، ارگان هاي نظامي، 
ش��ركت هاي هواپيماي��ي و هندلينگ كننده براي 
آمادگي ب��راي رويارويي برودت هوا، نزولات جوي و 
پديده برف و يخبندان تدوين شد. اين درحالي است 
كه پيش از اين كميته عمليات زمس��تاني تش��كيل 
و تمرين برف روبي و اطلاع رس��اني ب��ه ايرلاين ها از 
 )SNOTAM( طريق صدور اطلاعيه هوان��وردي

انجام مي شد.
اقداماتي كه در راستاي اجراي دستورالعمل زمستاني 
فرودگاه هاي كشور انجام مي شود عبارتند از پاكسازي 
 CIR1214 سطوح پروازي )طبق بخشنامه شماره
سازمان هواپيمايي كشوري( و آماده سازي آن براي 

نشست و برخاست هواپيماها بر اساس اولويت بندي 
كتاب AIP، پاكسازي خيابان ها و مسيرهاي منتهي 
به ورودي ترمينال ها، به كارگيري دس��تگاه ضريب 
اصطكاك، تش��كيل كارگروه تصميم گيري براي از 

سرگيري و اولويت بندي پروازها به صورت محدود.
همچنين پاكسازي و يخ زدايي بدنه هواپيما، استفاده 
از پله هاي مسقف، پاكس��ازي كامل اطراف هواپيما 
)Safety Zone Area و بدن��ه هواپيم��ا(، اتخاذ 
تدابي��ر لازم در حد فاصل اتوبوس ت��ا هواپيما براي 
جلوگيري از سُرخوردن مسافران، حفظ سطح ايمني 
در ارايه خدمات هوانوردي و فرودگاهي و هماهنگي 
با كارگروه تصميم گيري براي از سرگيري پروازها از 
اقدامات لازم در فرودگاه هاي كش��ور در زمان بارش 

برف است.
ناگفته نماند كه ش��ركت هاي هندلينگ كننده بايد 
ضرورت به كارگيري ناظران Wing Walker در 
زمان جابه جايي هواپيما، را م��ورد توجه قرار دهند 
ضمن اينكه حضور نماينده پاس��خگو به مس��افران 
در ترمينال ه��ا، اجراي محدوديت تردد در ش��رايط 
ديد كم و وجود برف و يخ و لغزندگي، حفظ س��طح 
ايمني در اراي��ه خدمات هوان��وردي و فرودگاهي، 
ارايه توصيه هاي لازم به پرس��نل و كاركنان ذيربط، 
همكاري و هماهنگي با كارگروه تصميم گيري جهت 
از سرگيري پروازها هم از وظايف اين شركت هاست.

   وضعيت قابل قبول حوزه ريلي 
درحالي كه بارش برف مشكلات متعددي را براي حمل 
و نقل هوايي و جاده اي در كش��ور ايجاد كرده است اما 
تجربه سال هاي گذشته نشان مي دهد كه بخش ريلي 
نس��بت به بخش جاده اي و هوايي مشكلات كمتري 
درروزهاي برفي داشته است و انتقادهاي كمتري در 
زمينه تاخير و لغو قطارها ش��اهد بوديم ضمن اينكه 
در روزه��اي گذش��ته و با وجود بارش ب��رف در اغلب 
استان هاي كشور مسوولان راه آهن بارها از روند عادي 
و منظم اع��زام و پذيرش قطارها در ايس��تگاه  راه آهن 

خبر دادند.
درواقع با وجود شرايط نامساعد جوي و بارش سنگين 
برف در برخي روزهاي هفته جاري، اعزام و پذيرش تمام 
قطارها از ايستگاه هاي راه آهن به صورت منظم انجام 
شد و اخلالي جدي در برنامه حركت قطارها نداشتيم.

البته برنامه تقريبا منظم حرك��ت قطارها در روزهاي 
برفي به معناي نبود مشكل در زمينه حوزه حمل و نقل 
ريلي در روزهاي برفي نيست و اگرچه مسوولان حوزه 
راه ها تلاش دارند كه در روزهاي برفي مسافران جاده اي 
و هوايي را به سمت حوزه ريلي روانه كنند اما اين حوزه 
گنجايش پذيرش اين همه مسافر را ندارد و در برخي 
موارد عملكرد چندان مناس��بي هم نداشته است به 
عنوان نمونه در سال 96، شاهد توقف 10 ساعته قطار 
تهران- مش��هد بوديم موضوعي كه اگرچه نادر بود اما 
انتقادهاي بسياري را از سوي مسافران و كارشناسان 

حوزه ريلي به همراه داشت. 
يكي از انتق��ادات وارده به راه آه��ن در روزهاي برفي 
كم كاري در بحث يخ زدايي سوزن ها و برف روبي ريل ها 
است كه در اين زمينه راه آهن عملكرد چندان مناسبي 
نداشته اس��ت، درواقع باتوجه به اينكه پيش از بارش 
برف نسبت به آن هشدار داده مي شود و تعداد سوزن ها 
هم در طول محورها چندان زياد نيست و سوزن ها تنها 
در ايستگاه ها مورد اس��تفاده قرار مي گيرند بنابراين 

يخ زدايي از آنها كار چندان مشكلي نيست.
فعاليت سوزن ها به صورت مكانيكي است و با يخ زدن 
سوزن ها كه تغيير مسيرهاي ريلي را ممكن مي سازند 
زمان حركت قطارها طولاني ش��ده و به تبع آن سير و 
حركت قطارها به كندي انجام شده و با تاخير به مقصد 
مي رس��ند.بي توجهي به بحث برف روبي در روزهاي 
برفي از ديگر مش��كلاتي اس��ت كه حوزه حمل و نقل 
ريلي در روزهاي برفي با آن روبروس��ت، البته با توجه 
به اينكه ايران كشور سردسيري نيست و در چند سال 
اخير هم ش��اهد بارش برف چنداني نبوديم نمي توان 
انتظار داشت كه تعداد ماشين هاي برف روب زياد باشد 
اما مديران راه آه��ن بايد تعدادي قطار جايگزين براي 
چنين روزهايي درنظربگيرند زي��را در روزهاي برفي 
سرعت قطارها در برخي محورها به 30 تا 40 كيلومتر 
درس��اعت كاهش مي يابد و همين موض��وع علاوه بر 
تاخير درزمان رسيدن قطارها، برنامه ساير قطارها راهم 

با مشكل مواجه مي كند.

   راهكار پيشنهادي براي بهبود فعاليت قطارها
ميثم لاجوردي، كارش��ناس ارشد حوزه حمل و نقل 
ريلي در گفت وگو با تعادل، راهكارهايي را براي كاهش 
مشكلات حوزه حمل و نقل ريلي در روزهاي برفي ارائه 
مي كند، به گفته او، باتوجه به اينكه سازمان هواشناسي 
درباره بارش برف هش��دار مي دهد راه آهن مي تواند با 
رسيدگي به وضعيت سوزن هاي ايستگاه ها و جلوگيري 
از يخ زدگ��ي آنها و همچني��ن درنظرگرفتن چندين 
قطاركمكي، شرايط حوزه حمل و نقل ريلي را به خوبي 
مديريت كند.به گفته اين كارشناس حوزه حمل و نقل 
ريلي، براي حل مشكل كاهش ديد افقي راهبران قطار 
در روزهاي برفي، قطارها بايد به سيس��تم   اي تي سي 
مجهز شوند تا لوكوموتيوران براي راندن قطار نيازي به 

ديد افقي بلند نداشته باشد.
لاجوردي همچنين اظهار مي كند: درصورتي كه تمامي 
قطارها به سيستم اي تي سي مجهزباشند اين سيستم 
در درجه حرارت پايين هم به فعاليت خود ادامه مي دهد 
و ديگر شاهد كاهش سرعت قطارها در روزهاي برفي 
نيستيم.او بيان مي كند: البته قطارها براي حركت در 
تقاطع هاي همس��طح و غيرهمسطح، محل انشعاب 
خط ها و سوزن ها بايد سرعت سير خود را كاهش دهند 
و نيازي نيست كه در تمام مسير سرعت خود را به كمتر 

از 40 كيلومتر برسانند.
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چالش هاي حمل و نقل 
عمومي در فصل زمستان

اواسط زمستان 96 بارش ش��ديد برف، محورهاي 
مواصلاتي منتهي به فرودگاه ام��ام خميني)ره( را 
مسدود كرد، در آن زمان بسياري از پروازها لغو شد 
ضمن آنكه تا چند روز دسترس��ي به فرودگاه امام با 
چالش جدي مواجه شد، چون سازمان راهداري در 
تامين تجهيزات راهداري در محورهاي تهران � قم و 
تهران � ساوه كم كاري كرده بود، طي روزهاي گذشته 
هم بارش برف در كشور محورهاي مواصلاتي برخي 
شهرها را بس��ت و برنامه پروازي برخي فرودگاه ها از 
جمله مهرآباد و تبريز را با مشكل مواجه كرد.در اين 
ميان، براساس پيش بيني سازمان هواشناسي طي 
روزهاي آينده هم بسياري از نقاط كشور، شاهد بارش 
برف خواهند بود و تكرار داستان بارش برف و به همراه 
آن بسته ش��دن جاده ها و لغو پروازها طي سال هاي 
گذشته بهانه اي شد تا روزنامه تعادل به بررسي ميزان 

آمادگي راه ها و فرودگاه ها در روزهاي برفي بپردازد.

   مشكلات حوزه جاده اي 
    گستردگي جاده هاي برفگير، پراكندگي روستاهاي 
كوهستاني، بالا بودن ميزان تردد در برخي جاده ها به 
دليل مسافرپذيري، مشكلاتي را براي راهداران ايجاد 
كرده است، به عنوان نمونه يكي از استان هايي كه با 
معضلات عديده اي در فصل زمستان روبرو مي شود، 
استان مازندران است، راهداري زمستاني در مازندران 
با فرسودگي ماشين آلات مواجه است، اين استان رتبه 
سوم پرترافيك ترين استان هاي كشور را پس از البرز 
و تهران داراست و برخلاف 2 استان ديگر كه فعاليت 
راهداري آن از سوي بخش خصوصي انجام مي شود، 
اين راهداري از سوي اداره كل حمل و نقل راهداري 
و با كمك حدود 300 راهدار نگهداري مي شود البته 
عمر ناوگان بخش خصوصي هم به دليل گراني قطعات 
و خودروهاي راهسازي، وضعيت چندان خوبي ندارد.

    به گفته فعالان س��ازمان راهداري، فرس��ودگي 
ماش��ين آلات راهداري بالا و قدمت آنها بيش از 25 
سال است و همين موضوع موجب شده تا راهداران 
زمان زيادي را در زمستان صرف تعمير اين خودروها 
در جاده هاي برفگير كنند كه علاوه بر تحميل هزينه 
نگه��داري به راهداري، فش��ار بر راه��داران را براي 

بازگشايي جاده افزايش مي دهد.
    بررسي ها نشان مي دهد كه ماشين آلات راهداري 
به خصوص نمك پاش قديمي و از رده خارج هستند 
و نمك و شن پاشي به صورت دستي از سوي راهداران 
انجام مي شود، اين در حالي است كه در ساير كشورها 
اين كار از طريق ماشين آلات مكانيزه انجام و راهداران 
صرفا خدمات رساني به خودروهاي در راه مانده را ارايه 
مي دهند، نمك و شن پاشي روي جاده هاي برفگير با 
دستگاه هاي مكانيزه، موجب مي شود تا نمك و شن با 
اندازه استاندارد و يكنواخت در سطح جاده ها ريخته 
شود و كارها هم با سرعت بيشتر انجام شود، اين در 
حالي است كه انجام اين كار از سوي راهداران موجب 
استفاده بيشتر نمك و شن در سطح جاده مي شود 

وكارآيي كمتري هم به دنبال دارد.
    در برخي استان هاي برفگير، براي هر 10 كيلومتر 
جاده يك دستگاه ماش��ين برف روب وجود دارد كه 
سازمان راهداري در صورت بروز سرما و يخبندان غير 
پيش بيني با كمبود تجهيزات به خصوص براي راه هاي 

روستايي مواجه مي شود.

   مشكلات فرودگاهي 
    در فرودگاه ها هم مثل جاده ها در زمان بارش برف 
با معضلاتي مواجه مي شويم يكي از مشكلات بزرگ 
هواپيماها، زمين هاي يخ زده است، وقتي زمين برفي 
اس��ت كار براي هواپيماها بس��يار سخت مي شود و 
خلبانان بايد سعي كنند كه فاصله شان را با هواپيماهاي 
ديگر حفظ كنند چون در غير اين صورت هواپيماها به 

يكديگر برخورد مي كنند.
    در اغل��ب روزهاي برفي، براس��اس اطلاعيه هاي 
منتشر شده از سوي فرودگاه ها، عمليات برف روبي 
از همان دقايق اوليه بارش در باند و س��طوح پروازي 
فرودگاه توسط ماشين آلات برف روبي انجام مي شود 
و به نظر مي رسد مشكل اصلي در يخ زدايي هواپيماها 
و كاه��ش ديد افقي باش��د، به گفته فع��الان حوزه 
فرودگاهي، فرودگاه هاي كشور در زمستان آمادگي 
لازم براي يخ زداي��ي باندها و هواپيماه��ا را ندارند، 
موضوعي كه در سال 96 موجب حبس چندين ساعته 

مسافران در هواپيما در فرودگاه مشهد شد.

   تجربه فرودگاه هاي ساير كشورها 
    درحالي كه ايران مديريت مناسبي بر فرودگاه هايش 
در روزه��اي برفي ندارد در س��اير كش��ورها به ويژه 
فرودگاه هاي كشورهاي سردس��ير، با وجود اينكه 
در بس��ياري از روزها ش��اهد بارش برف هستيم اما 
هيچ پروازي لغو يا باطل نمي شود نمونه آن فرودگاه 
اس��تكهلم آرنا اصلي ترين فرودگاه سوئد است، اين 
فرودگاه هرگز به خاطر برف بس��ته نشده است. اين 
فرودگاه به طور مداوم 40 نيروي انساني آماده  باش 
براي مواجهه با اين شرايط دارد. عمليات برف روبي 
در اين فرودگاه عموما بين 6 تا 10 دقيقه زمان مي  برد 
اگرچه متخصصان معتقدند زمان اين عمليات بسته 

به شلوغي فرودگاه دارد.
    يكي ديگر از فرودگاه  هايي كه به خوبي توانسته 
با مشكل برف كنار بيايد فرودگاه هلسينكي كشور 
فنلاند اس��ت. اين فرودگاه براي مبارزه با وضعيت 
بحراني در برف ابتدا تعداد باندهاي اصلي را به 3 باند 
افزايش داد، در ش��رايط عادي يك باند مخصوص 
مسافربري و دو باند ديگر مخصوص تجارت است، 
اما وقتي زمين برفي باشد هر 3 به خدمت يكديگر 
درمي آيند. اين فرودگاه براي روزهاي برفي 250 
ماشين مجهز و مربوط، وسايل مكانيكي براي پارو 
كردن برف، كنار زدن آن و پراكنده كردن در اختيار 
دارد. در اين فرودگاه يك تيم متخصص وجود دارد 
كه بلافاصله بعد از برف آمدن دست به كار مي شود 
و سرپرست آن تيم تعيين مي كند كه چه مقدار نيرو 

و ماشين مكانيكي و... لازم است.

    يكي از مشكلات فراگير فرودگاه هاي كشور 
در روزهاي برفي نبود تجهيزات و ماشين آلات 
كافي ب�راي برف روب�ي و يخ زدايي و همچنين 
فرسودگي اين ماشين آلات است، ضمن اينكه 
نقش مديريت نيروها و هماهنگي آنها در شرايط 

بحراني را هم نبايد ناديده گرفت.
    ب�راي كاه�ش مش�كلات فرودگاه ه�ا و 
لغ�و پروازه�ا در روزه�اي برفي اس�تفاده از 
تكنولوژي هاي نوين و تجهيزات به روز است، 
البت�ه با توجه به اعم�ال تحريم ها و معضلاتي 
ك�ه اي�ن موض�وع در واردات ماش�ين آلات و 
فناوري ه�اي مربوط به يخ زداي�ي و برف روبي 
ايجاد كرده است پيشنهاد مي شود كه از توان 

داخلي در اين زمينه استفاده شود.
  پيش�نهاد مي شود كه ش�ركت فرودگاه ها 
چالش هاي فرودگاه ها در روزهاي برفي را با اين 
شركت ها در ميان گذاشته و از توان اين شركت ها 
براي حل مشكلات استفاده كند.تجربه همكاري 
صنايع مختلف با ش�ركت هاي دان�ش بنيان و 
تفاهم نامه هايي كه در اين زمينه امضا ش�ده به 
خوبي حكايت از آن دارد كه اين شركت ها همواره 

در كمك به صنعت كشور موفق بوده اند.

برش
  سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي 
در روزه�اي برفي با مش�كلات عديده اي 
مواجه مي شود، فرس�ودگي ناوگان، نبود 
ماشين آلات با تكنولوژي جديد، گستردگي 
راه هاي اصلي و فرعي، نبود نيروي انساني از 

جمله آنها هستند.
   فارغ از نداشتن تجهيزات ايمني بعضي 
مسافران بدون توجه به توصيه هاي عوامل 
امدادي وارد جاده هاي برفي مي شوند و اين 
تردد موجب توقف و قفل ش�دن مسيرها 
ش�ده و وس�ايل نقليه امدادي به س�ختي 
مي توانند مس�ير را بازگشايي كنند. البته 
نقش تجهيزات و حضور عوامل امدادي را 
هم نبايد ناديده گرفت، تجهيزات لازم براي 
مقابله با بحران در كش�ور كم اس�ت و عمر 
مفيد اغل�ب تجهيزات هم گذش�ته و نرخ 

بهره وري آنها بسيار كم است.
  سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي 
علاوه بر مشكلاتي كه در روزهاي برفي دارد، 
به دليل نبود بودج�ه لازم براي نگهداري و 
ترميم جاده ها با معضل بالابودن تصادفات 

جاده اي روبرو هستيم.

برش
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براي مقابله با حملات سايبري آماده شويد
گروه دانش و فن   

ديپ فيك هاي مبتني بر هوش مصنوعي، باج افزارها، 
اينترنت اشيا و اينترنت نس��ل پنج و توسعه تمامي 
اي��ن فناوري ه��ا بدين معناس��ت ك��ه محافظت از 
اطلاعات شما همواره در حال دشوارتر شدن است. 
اگر ت��ا پيش از اين فكر مي كرديد امنيت س��ايبري 
يك بخش چالش برانگيز، متفاوت و عجيب صنعت 
فناوري است، آماده باش��يد كه اين بخش از فضاي 
س��ايبري در سال 2020 حتي عجيب تر هم خواهد 
ش��د. س��ال هاي آينده طيف جديدي از تهديدات 
را به هم��راه خواهد داش��ت كه امني��ت فناوري را 
فراتر از مرزهاي س��نتي خواهد ب��رد و مهارت هاي 
كاملا جدي��دي را طلب مي كن��د. از طرفي اگرچه 
نمي توان ب��ه مقابله برابر حملاتي ك��ه هنوز پيش 
نيامده پرداخت، ام��ا درصورتي كه خود را براي اين 
حملات آماده كرده باش��يد، نه تنه��ا مي توانيد در 
زماني كه ب��ه مقابله با حمله اختص��اص مي دهيد 
صرفه جويي كنيد، بلكه رويارويي با اين حملات، از 
باج افزارها تا ويديوهاي ديپ فيك آس��ان تر خواهد 
ب��ود. هرچن��د در نهايت تلاش ب��راي فراهم كردن 
امنيت سايبري با گام هاي اساس��ي بنيادي شروع 
مي ش��ود و چيزي فراتر از محافظت از سيستم ها و 
شبكه هاست. اين كار به يك چشم انداز استراتژيك، 
برنامه ريزي و ايجاد نقشه جامع راهبردي از اولويت ها 
و اهداف آينده ني��از دارد؛ زيرا همانطور كه فناوري 
همچن��ان در حال تكامل اس��ت، ش��يوه هايي كه 
مي ت��وان آن را در مع��رض خط��ر ق��رار داد نيز در 
 حال تكامل اس��ت و نياز به يك س��رعت مداوم در 

پيشرفت دارد.
وب سايت zdnet، به بررسي مشكلاتي كه امنيت 
سايبري مي تواند براي كاربران ايجاد كند، پرداخته 
است. برخي تحليلگران فناوري پيش بيني مي كنند 
ك��ه ويديوهاي ديپ فيك س��ال آين��ده مي توانند 
هزينه  بس��يار بالايي، بالغ ب��ر 250 ميليون دلار را 
براي كسب و كارها داشته باشند. اين مسائل ممكن 
است به چند طريق اتفاق بيفتد. اگر كسي ويديوي 
ديپ فيك��ي از مديرعامل ش��ركت ش��ما تهيه كند 
كه ظاهرا از ش��ركت اس��تعفا داده اس��ت، مي تواند 
قيمت س��هام ش��ما را به خطر بيندازد. يا در مقابل 
اگرديپ فيك متقاعد كننده اي از يك فرد مش��هور 
به صورت گسترده منتشر شود كه در حال بدگويي 
از محصولات شماس��ت، مي تواند منجر به بي ارزش 
شدن يا كم فروش شدن برند ش��ما در نزد كاربران 

ش��ود. همچنين اين خطر وجود دارد كه ابزارهاي 
ديپ فيك توس��ط باندهاي فيشينگ مورد استفاده 
قرار گيرد. در حال حاضر چن��د مورد كلاهبرداري 
با اس��تفاده از ابزارهاي هوش مصنوعي براي جعل 
صداي مديرعام��لان براي فريب كارگران در انتقال 
پول به حس��اب هاي خود وجود اتفاق افتاده است. 
قدم بعدي ايجاد يك فيلم قانع كننده از يك مجري 
يا فرد مش��هور است كه درخواس��ت انتقال بودجه 

اضطراري را دارد.
اگر كارمندان به ط��ور مرتب تنها درصورت دريافت 
يك ايميل جعلي گمراه مي ش��وند و پول هايي را به 
حساب كلاهبرداران واريز مي كنند، اتفاقي كه حتي 
اين روزها هم رخ مي دهد، تصور كنيد كه درصورت 
مشاهده يك ويديوي ديپ فيك از مديرعامل خود، 

چطور به راحتي فريفته خواهند شد.
گسترش مداوم اينترنت اش��يا باعث افزايش تعداد 
دستگاه ها و برنامه هايي مي شود كه تيم هاي امنيتي 
بايد از آنها محافظت كنن��د. اين كار براي تيم هايي 
كه تا پيش از اين تنها لازم بود از رايانه هاي شخصي 
و سرورها محافظت كنند، مش��كل است. حالا آنها 
مجبور هس��تند وظيفه حفاظت از بسياري چيزها 
از واحدهاي هوشمند تهويه مطبوع يا ماشين هاي 
خودكار فروش غذا در رستوران ها و ديگر تجهيزات 
هوشمند در نيروگاه ها و كارخانه هاي صنعتي را بر 

عهده بگيرند.
 احتمالا نيمي از نبرد فناوري صرف يافتن چيزهايي 
مي شود كه ساير قسمت هاي تجاري به طور تصادفي 
و ب��دون اينك��ه در جريان باش��ند، ب��ه وب متصل 
شده اند. توسعه تدريجي 5G هم مجموعه جديدي 
از تهدي��دات را ب��ه هم��راه دارد، قص��د دارد و اين 
مس��ائل را به مش��كل بزرگ تري تبدي��ل مي كند، 
زيرا با بهره گيري از اين فناوري، دس��تگاه ها ممكن 
اس��ت در جغرافياي وسيع تري گس��ترده شوند. در 
نتيجه، تيم هاي فناوري ممكن است زمان كمتري 
را پش��ت ميزهاي خود بگذرانند و در مقابل مجبور 
شند در مقايسه با گذش��ته، زمان بيشتري را براي 
دس��تگاه هايي كه ايمن��ي آنها تحت خطر اس��ت، 

صرف كنند.
انتش��ار باج افزارها نيز احتمالا در آينده گسترده تر 
مي شود. در مدت يك سال گذشته باندهاي بسياري 
تلاش هاي زيادي كردند براي اينكه س��ازمان هاي 
بزرگ را با باج افزار به خطر بيندازند. در حال حاضر 
ه��دف اين مهاجم��ان و باندهاي بزرگ اين اس��ت 

ك��ه نه تنها چند رايانه ش��خصي، بلكه ش��بكه هاي 
كلي را رمزگذاري كرده و به واس��طه آن به يك باج 
عظيم دست پيدا كنند. حتي به تازگي روش جديد 
كلاهب��رداري اينترنتي و باج خواه��ي ظهور كرده 
اس��ت. كلاهبرداران به جاي اينك��ه فقط به گرفتن 
باج بپردازند، اكنون اق��دام به كپي كردن داده هاي 
حس��اس ش��ركت ها مي كنند تا اين اطلاعات را به 
فروش بگذارند يا از ش��ركت هايي كه نمي خواهند 
اسرارشان در اينترنت قرار بگيرد، باج هاي بيشتري 

را طلب كنند.
تهديدات امنيتي حتي از اين هم عجيب تر مي شود. 
مديرعاملاني جعلي پيدا ش��ده اند، دس��تگاه هاي 
ش��گفت انگيزي پيدا ش��ده اند ك��ه نمي توانيد آنها 
را ببيني��د اما آنه��ا مي توانند ب��راي هكرها امكان 
دسترس��ي آس��ان به ش��بكه هاي ش��ما را فراهم 
كنن��د هس��تند و اطلاعات ش��ما را ني��ز در اختيار 
كلاهبرداران��ي ك��ه به دنب��ال اخ��اذي از ش��ما و 
دسترس��ي ب��ه داده هايتان هس��تند بگذارند. همه 

اين م��وارد فراتر از تهديداتي اس��ت ك��ه هكرهاي 
تح��ت حماي��ت دولت ممك��ن اس��ت بخواهند به 
 عنوان بخشي از يك پروژه بزرگ تر به سازمان شما 

حمله كنند.
درنهايت چط��ور مي توان با تمام��ي اين تهديدات 
مقابله كرد؟ از رويارويي با ويروس ها با اس��تفاده از 
آنتي ويروس ت��ا مقابله با ويديوهاي ديپ فيك، يك 
جهش بزرگ اس��ت و نياز به يك رويكرد متفاوت و 
جديد دارد. ب��ا وجود اين، همچن��ان بايد به خاطر 
داشته باشيد كه بيش��تر خطرات امنيتي هنوز هم 
بس��يار عجيب و پيش پا افتاده هستند؛ از رمز عبور 
ضعيفي ك��ه مديرمالي آن را تغيير نداده اس��ت، از 
وصله امنيتي نرم افزاري كه بايد ماه ها پيش دريافت 
و نصب مي شد يا پايگاه داده  اي كه به صورت نامناسب 
پيكربندي شده؛ تمامي اينها از مواردي هستند كه 
بايد تحت كنترل قرار بگيرند. بنابراين عاقلانه است 
كه بخواهي��م درباره اين خطرات امنيتي بيش��تر و 
دقيق تر فكر كنيم و آنها را با سازماني كه در آن كار 

مي كنيم در ميان بگذاريم، اينك��ه خطرات را بهتر 
بشناسيم و مقابله با آنها را به برنامه پاسخ بحران خود 
اضافه كنيم، س��ناريويي براي نحوه پاسخگويي به 
يك بحران باج افزاري داشته باشيم و حداقل ايده اي 
راجع به زماني كه ويديوهايي ديپ فيك  به س��رعت 
مانند ويروسي منتشر مي شود و مشكل ساز خواهد 
شد، داشته باشيم. اين اس��تراتژي فراتر از فناوري 
اس��ت و تا اندازه اي به بازاريابي ي��ا روابط عمومي و 
حتي منابع انس��اني مربوط مي ش��ود. زماني كه در 
مواجهه با يك بحران قرار گرفته ايد، اگر اين مساله 
را پيش تر يادداش��ت كرده و به آن پرداخته باشيد، 
موجب صرفه جويي چندس��اعته و حتي چندروزه 
در زمان ش��ما مي شود. ش��ما نمي توانيد در مقابل 
هم��ه تهديدهايي كه ممكن اس��ت در آينده با آنها 
روبرو شويد، يك فايروال بس��ازيد، اما اگر در مورد 
آنها فكر كرده و از قبل برايش��ان برنامه ريزي كرده 
باش��يد، ش��انس بس��يار بهتري براي مقابله با آنها 

خواهيد داشت.
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دانش��مندان ايراني »موسس��ه فناوري جورجيا« طي 
پژوهش خود توانستند روش جديدي براي تحول عملكرد 

نانوساختارهاي فوتوني ارايه دهند.
به گ��زارش ايس��نا و به نقل از ادونس��د س��اينس نيوز، 
گروهي از دانشمندان ايراني »موسسه فناوري جورجيا« 
)Georgia Tech( در بررس��ي جدي��دي، كارب��رد 
هوش مصنوعي را در دس��تيابي به بينش هاي ارزشمند 
مربوط به عملكرد نانوساختارهاي فوتوني نشان داده اند. 
نانوساختارهاي فوتوني، نور را براي كاربردهاي گوناگون 
مانند پردازش س��يگنال، ارتباطات و محاس��به به كار 
مي گيرند.هنگامي كه نور از ميان اين نانوساختارها عبور 
مي كند، اثر جمعي بس��ياري از نانوعناصر، به تغييرات 
بزرگي در ويژگي هاي طيفي، مكاني يا زماني نور منجر 
مي شوند. با انتخاب مناس��ب ويژگي هاي هندسي اين 
نانوعناصر مي توان به طيف گسترده اي از عملكردهاي 
آنها در سطح سيستم دست يافت.اگرچه بيشتر گزارش ها 
در مورد روش هاي مبتني ب��ر هوش مصنوعي در حوزه 

نانوفوتونيك، بر طراحي و تنظيم نانوس��اختارها تمركز 
دارند اما پژوهشگران در اين روش جديد سعي كرده اند از 
جنبه هاي هوشمند هوش مصنوعي براي درك فيزيك 
اين نانوساختارها اس��تفاده كنند. يكي از اين كاربردها، 
ارزيابي امكانپذي��ري يك واكنش از نانوس��اختار مورد 

نظر است.
اي��ن روش جديد، در دو مرحله به كار گرفته مي ش��ود. 
در مرحله نخس��ت، ارتب��اط مي��ان ورودي و خروجي 
نانوساختار، با كاهش ابعاد آن به صورت ساده ارايه مي شود. 
فشرده سازي اطلاعات حاصل از واكنش اين نانوساختار 
با اس��تفاده از الگوريتمي موس��وم ب��ه »خودرمزگذار« 
)autoencoder( موجب مي ش��ود كه اين ارتباط به 
شكل ساده تري صورت بگيرد. خودرمزگذار، يك شبكه 
عصبي مصنوعي است كه از آن براي رمزگذاري استفاده 
مي ش��ود؛ بدين ترتي��ب فشرده س��ازي داده ها صورت 

مي گيرد و ابعاد اطلاعات كاهش مي يابد.
در مرحله دوم، واكنش هاي ناشي از يك مجموعه گسترده 

نانوساختارها، در فضايي با ابعاد كاهش يافته به كار مي روند 
تا يك متغير پنهان را در آن پيدا كنند كه همه واكنش هاي 
امكان پذير را از نانوساختار مورد نظر با كمترين ميزان خطا 
 »SVM« شامل شود.يك الگوريتم پيچيده تر موسوم به
نيز مي تواند براي اطمين��ان در مورد امكان پذيري يك 

واكنش مورد استفاده قرار بگيرد.
 ،)Yashar Kiarashinejad( »ياشار كيارشي نژاد«
دانشجوي ايراني مقطع دكتري موسسه فناوري جورجيا 
 SVM و از پژوهش��گران اين پ��روژه گفت: اس��تفاده از
براي ارزيابي امكان پذير بودن واكنش سطح منتخبي از 
نانوساختارها پيش از فرآيند طراحي متمركز محاسباتي 
مي تواند به صرفه جويي در زمان و اجتناب از يك طراحي 
نامطلوب منجر شود.يكي از جنبه هاي اصلي اين روش، 
آموزش بخش ه��اي متفاوت اين الگوريتم اس��ت كه با 
شبيه سازي حدود ۱000 نانوساختار به وسيله نرم افزار 
تجاري صورت مي گي��رد. »محمدرضا زنده ش��اهوار« 
 ،)Mohammadreza Zandehshahvar(

دانش��جوي مقطع دكتري و از نويسندگان اين پژوهش 
گفت: ما با اس��تفاده از ي��ك روش تكرارپذير، مي توانيم 
فرآيند آم��وزش را تنظيم كنيم.اي��ن الگوريتم آموزش 
داده ش��ده، با واكنش هاي ممكن و غيرممكن آزمايش 
خواهد شد تا پيش از ارزيابي هر واكنشي، از دقت مطلوب 
اطمينان حاصل شود.اين گروه پژوهشي، قابليت روش 
خود را با بررسي ساختارها در سطوح متفاوت پيچيدگي 
مورد بررس��ي قرار دادند تا امكان استفاده از اين روش را 
براي ساده سازي طراحي يك نانوساختار نشان دهند كه 
مي تواند واكنش مطلوب را داشته باشد.»سجاد عبدالله 
 ،)Sajjad Abdollahramezani( »رمضان��ي
دانشجوي موسسه فناوري جورجيا و از پژوهشگران اين 
پروژه گفت: ما معمولا از بيشترين توانايي ساخت خود 
براي انتخاب يك ساختار استفاده مي كنيم تا به واكنش 
مورد نظر برس��يم. اين كار منجر به توليد س��اختارهاي 
پيچيده مي ش��ود. روش ما مي تواند براي ساده س��ازي 
طراحي ساختار به كار برود.اين روش، بينش هايي را در 

امكان پذير ساختن واكنش حاصل از يك نانوساختار ارايه 
 ،)Omid Hemmatyar( “ مي دهد. “اميد همت يار
دانشجوي موسسه فناوري جورجيا و از پژوهشگران اين 
پ��روژه گفت: اين روش مي توان��د راهنمايي براي تغيير 
س��اختار باش��د تا يك واكنش غيرممكن را امكان پذير 
كند يا يك طراحي پايدارتر ب��راي تغييرات محيطي يا 
تغييرات ناشي از س��اخت ارايه دهد.اين روش مي تواند 
براي دستيابي به اطلاعات بيشتري در مورد مكانيسم هاي 
فيزيكي مربوط به تعامل نور با نانوس��اختارهاي فوتوني 
گسترش يابد و گروه جديدي از نانوساختارها را شكل دهد 
كه مي توانند عملكردهاي جديدي داشته باشند.»علي 
اديبي« )Ali Adibi(، استاد موسسه فناوري جورجيا و 
پژوهشگر ارشد اين پروژه گفت: اين پژوهش فقط بخش 
كوچكي از كل كار ما اس��ت. به كار ب��ردن اين اطلاعات 
مي تواند به يادگيري ويژگي هاي اصلي نانوساختارها و 
شكل گيري واكنش هاي متفاوت و همچنين تكامل يك 

نانوساختار جديد با كاربرد مطلوب منجر شود

هوشمصنوعينانوساختارهارامتحولميكند
فناوري

IGTVاينستاگرام
درمعرضحذف

اخبار و گزارش هاي منتش��ر شده حاكي از آن 
است كه احتمالا يكي از قابليت هاي كم كاربرد 

اينستاگرام به زودي حذف خواهد شد.
يكي از قابليت هاي جديد و محبوب اينستاگرام، 
IGTV بود كه در جولاي سال 20۱۸ ميلادي 
به پلتف��رم اين ش��بكه اجتماع��ي پرطرفدار 
اضافه ش��د و كارب��ران فراواني را به س��مت و 
س��وي خود جلب كرد. در واقع اين قابليت به 
كاربران اينستاگرام اجازه مي داد تا به تماشاي 
ويديوهاي طولاني تر از يك دقيقه نيز بپردازند.

بر اس��اس گزارش هاي منتش��ر ش��ده در وب 
س��ايت phonearena، به عقيده بسياري 
از كارشناس��ان و تحليلگ��ران فع��ال در حوزه 
فناوري، قابليت IGTV در اينستاگرام به منظور 
رقابت با شبكه اجتماعي يوتيوب كه هم اكنون 
بزرگ ترين پلتفرم ويديويي در جهان به شمار 

مي رود، اضافه شد.
حالا به نظر مي رس��د كه اينستاگرام قصد دارد 
تغيير و تحولات جديدي را در پلتفرم خود در 
رابط��ه با اين قابليت محب��وب ايجاد كند و آن 
نيز حذف آيكون IGTV در قسمت بالا سمت 
راست صفحه اصلي اين شبكه اجتماعي است.

اينس��تاگرام در پاس��خ به س��وال گزارش��گر 
وب سايت تك كرانچ در اين خصوص اظهار كرده 
است: از آنجايي كه خيل عظيمي از كاربران از 
 Explore تنها در قسمت IGTV ويديوهاي
يا Feed اينستاگرام استفاده و تماشا مي كنند 
و تعداد بسيار كمي از آنها با كليك روي آيكون 
اختصاصي آن در گوشه سمت راست و بالاي اين 
اپليكيشن به تماشاي ويديوهاي آن مي پردازند، 
مي خواهيم اي��ن آيكون را كه مورد اس��تفاده 

كاربران نيست، حذف كنيم.
بدين ترتيب به نظر مي رسد كه ديگر اپليكيشن 
جداگانه و مس��تقل IGTV اينس��تاگرام نيز 
كاربردي نداش��ته باشد و پش��تيباني از آن به 

زودي از سوي اين شركت پايان يابد.

مرورگرمايكروسافت
پوستاندازيكرد

مايكروس��افت بعد از راه ان��دازي مرورگر اج و 
جايگزي��ن كردن آن با اينترنت اكس��پلورر در 
سال 20۱5، حالا نسل جديدي از اين مرورگر 

را عرضه كرده است.
به گزارش مهر به نقل از نيواطلس، مايكروسافت 
مي گويد نس��خه جديد اج از نو و به طور كاملا 
پوست اندازي شده طراحي ش��ده و با تمامي 
سيس��تم عامل هاي پرطرفدار سازگاري دارد.

در نسخه جديد اج از يك موتور كاملا متحول 
ش��ده اس��تفاده گرديده اس��ت كه با بررسي 
كدهاي صفح��ات وب آنها را به بهترين نحو بر 
روي نمايشگر به نمايش درمي آورد. اگر چه اين 
تغيير براي كاربران چندان محسوس نيست، اما 
باعث افزايش سرعت و ارتقاي عملكرد مرورگر 
مذكور مي شود.در اج از يك موتور ديگر به نام 
كروميوم هم استفاده شده كه توسط گوگل و 
برخي شركت هاي همكار با آن طراحي شده و 
موتوري متن باز است. لذا همگان مي توانند از 
آن اس��تفاده كنند. كروميوم در مرورگر كروم 
گوگل و برخي مرورگره��اي ديگر مانند اپرا و 
بريو هم مورد اس��تفاده قرار گرفته است. اين 
تحول باعث مي ش��ود وب س��ايت ها در زمان 
اس��تفاده از اج به ش��كلي نرم ت��ر و روان تر باز 
شوند و گشت و گذار در آنها با اختلال كمتري 

صورت بگيرد.
افزوده شدن گزينه هايي براي كنترل بيشتر حريم 
شخصي و جلوگيري از سرقت داده هاي خصوصي 
افراد، يكي ديگر از تغييرات اج است. همچنين انتقال 
يا دريافت داده هاي ذخيره شده در نسخه جديد اج 
با تغييرات تازه تسهيل ش��ده است. نسخه تازه اج 
با سيستم عامل هاي جديد ويندوز، مك، اندرويد 
و اي او اس سازگاري دارد. علاقه مندان براي كسب 
اطلاعات بيشتر و بارگذاري اين مرورگر مي توانند 
 microsoft.com/en-us/edge به نش��اني

مراجعه كنند.

جريمه126ميليوندلاري
نقضحريمشخصي

نهاد مسوول رسيدگي به تخلفات شركت هاي 
فن��اوري در زمينه حفاظت از حريم ش��خصي 
كاربران در اتحاديه اروپا از جريمه ۱26 ميليون 
دلاري برخي موسسات متخلف خبر داده است.

گزارشي كه توسط نهاد جي دي پي آر وابسته به 
اتحاديه اروپا منتشر شده، نشان مي دهد اعمال 
جريمه بر عليه برخي ش��ركت هاي فناوري در 
قاره سبز حاصل حدود ۱60 هزار مورد سرقت 

داده هاي شخصي كاربران بوده است.
بخش عمده سرقت داده هاي خصوصي كاربران 
در انگلي��س، آلم��ان و هلن��د رخ داده و تعداد 
گزارش هاي ارايه شده در اين زمينه به جي دي 
پي آر در سال 20۱۹ نسبت به سال قبل از آن 
۱2.6 درصد افزايش يافته است. GDPR حق 
دارد ش��ركت هاي متخلف را برابر با ۴ درصد از 

كل درآمد سالانه آنها جريمه كند.
بيش��ترين جريم��ه اع��لام ش��ده در مي��ان 
ش��ركت هاي غيراروپايي مربوط به گوگل در 
فرانسه است كه موظف به پرداخت جريمه 5۷ 
ميليون دلاري به علت عدم شفافيت است. در 
اين بين ش��ركت اي اي جي در انگليس هم كه 
مالك خطوط هواپيمايي بريتانياس��ت مجبور 
به پرداخ��ت جريمه 2۳۸ ميلي��ون دلاري به 
علت بي دقتي در زمين��ه نگهداري از اطلاعات 

خصوصي مسافران خود شده است.

وبسايتفروشدادههايدزديتعطيلشدباتنتهاركوردزدند
گزارش هاي منتشره از آلودگي هاي اينترنتي، حاكي از ركورد بات نت هاي 

ثبت شده از ابتداي سال جاري است.
به گزارش ايس��نا، بات نت )Botnet( ش��بكه اي از چندين كامپيوتر 
 اس��ت كه مخفيانه و بدون اطلاع صاحبانشان، توسط يك بات مستر
 DDoS براي انجام فعاليت هاي مخرب و اغلب حملات )Bot Master( 
يا ارسال ايميل هاي هرزنامه تحت كنترل گرفته شده است. در دي ماه 
سال جاري، در مجموع ۱0 ميليون و 662 هزار و 656 بات گزارش شده 
است. اين تعداد در مقايسه با آذر ماه كه بالغ بر چهار ميليون بات گزارش 
شده، افزايش داشته و البته در دي ماه بيشترين آمار بات نت ها از ابتداي 
سال جاري به ثبت رسيده است. مركز ماهر )مديريت امداد و هماهنگي 
رخدادهاي رايانه اي( آمار آلودگي يك سال اخير كشور را منتشر كرده 

اس��ت. در نمودارهاي زير تعداد بات نت ها و آسيب پذيري هايي كه در 
ماه هاي اخير تا پايان مهر ماه سال جاري ثبت شده، قابل مشاهده است. 
منحني distinct تعداد IPهايي را نشان مي دهد كه براي آنها حداقل 
يك مورد گزارش آلودگي ثبت ش��ده و منحن��ي total مجموع كل 

آلودگي هاي اين IPها را نمايش مي دهد.
همچني��ن آس��يب پذيري )Vulnerability( ب��ه معني ضعف در 
روش هاي امنيتي سيستم، كنترل هاي داخلي، يا پياده سازي است، كه 
مي تواند مورد سوءاستفاده قرار گيرد. در دي ماه، پنج ميليون و ۷۴۳ هزار 
و ۴56 آسيب پذيري گزارش شده است. تعداد آسيب پذيري ها اگرچه در 
مقايسه با آذرماه كه بالغ بر دو ميليون بوده افزايش داشته، اما در مجموع 

در يك سال گذشته، تعداد آسيب پذيري ها روبه كاهش بوده است.

پليس ف��درال امريكا با اجراي يك عمليات با همكاري پليس هلند و 
ايرلند، وب سايتي به نام وي ليك اينفو كه اطلاعات هك شده كاربران 

اينترنت را به فروش مي رساند، تعطيل كرد.
به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از انگجت، WeLeakInfo يكي 
از سايت هاي مشهور فروشنده داده هاي شخصي كاربران اينترنت بود 
كه اطلاعات مربوط به بيش از ده هزار حمله هكري را جمع آوري كرده 

و به فروش مي رساند.
در جريان اجراي عمليات شناس��ايي عوامل گرداننده اين س��ايت، 
نيروهاي پليس در كشورهاي هلند و ايرلند شمالي دو جوان 22 ساله 

را دستگير كرده اند كه گفته مي شود با اين سايت در ارتباط بوده اند. 
اف بي اي با همكاري برخي نيروهاي پليس در كش��ورهاي مختلف 

اروپايي دامنه س��ايت WeLeakInfo را ه��م از كار انداخت و پيام 
هشداري را نيز در آن منتشر كرد.

بر اساس برآوردهاي اوليه بيش از ۱2 ميليارد نام كاربري و كلمه عبور 
در وب س��ايت يادشده وجود داش��ت كه از وب سايت هاي مختلف و 

سايت هاي شركت هاي گوناگون تجاري به سرقت رفته بود.
WeLeakInfo اي��ن اطلاع��ات را در قالب يك پاي��گاه داده قابل 
جس��ت وجو س��ازماندهي كرده بود تا افراد با جس��ت وجوي آدرس 
ايميل يك فرد بتوانند نام كاربري، كلمه عبور، ش��ماره هاي تماس و 
آدرس هاي اي پي مرتبط با او را بيابند. دسترسي به اطلاعات يادشده 
از طريق پرداخت حق عضويت ممكن بود. حداقل رقم حق عضويت 

دو دلار اعلام شده بود.

هوشمصنوعيبايدقانونمندشودتراشههايجديدكوالكومبرايمحصولاتنسلچهارم
در شرايطي كه بس��ياري از شركت هاي فناوري در 
تلاش براي توليد تراش��ه ها و سخت افزارهاي مورد 
استفاده در توليدات مخابراتي نسل پنجم هستند، 
كوالكوم سه تراشه سازگار با محصولات نسل چهارم 

عرضه كرده است.
اگرچ��ه اس��تاندارد مخابراتي نس��ل پنجم در حال 
كاربردي ش��دن در جهان است، اما هنوز استاندارد 
مخابرات��ي ۴G LTE به عن��وان اس��تاندارد غالب 

شناخته مي شود. 
كوالكوم نيز با اطلاع از اين مس��اله سه تراشه مدرن 
نسل چهارم براي استفاده در گوشي هاي هوشمند 

توليد كرده است.
رونمايي از تراش��ه هاي يادش��ده كه اسنپ دراگون 
۷20G، 662 و ۴60 ن��ام دارند، در جريان برگزاري 
يك كنفرانس مطبوعاتي در دهلي نو صورت گرفت. 

از جمله مهم ترين ويژگي هاي اين تراشه ها مي توان 
به سازگاري با استاندارد جديد واي فاي 6 و سيستم 
موقعي��ت يابي ماه��واره اي NavIC كش��ور هند 

اشاره كرد.
اسنپ دراگون ۷20G قدرتمندترين تراشه در اين 
مجموعه است كه به صورت هشت هسته اي طراحي 
شده و مناسب نصب بر روي گوشي هاي قدرتمندي 
مانند گالكس��ي اس 20 سامس��ونگ اس��ت كه در 
آينده نزديك به بازار مي آيند. پشتيباني از فناوري 
بصري ده بيتي اچ دي آر به منظور افزايش وضوح و 
شفافيت تصاوير و قابليت ضدفريب و هك مشابه با 
پردازنده اس��نپ دراگون ۸55 از جمله امكانات اين 

تراشه است.
تراش��ه يادش��ده از فن��اوري ه��وش مصنوع��ي 
DSP 6۹2 Hexagon، پش��تيباني از پخ��ش 

تصاوير ب��ا كيفيت ۴K و با دق��ت 2520 در ۱0۸0 
پيكسل هم برخوردار اس��ت. مودم LTE X۱5 اين 
تراش��ه بارگذاري داده با س��رعت ۸00 مگابيت در 
ثانيه را ممكن مي كند.اسنپ دراگون 662 نيز هشت 
هسته اي است و حداكثر سرعت آن به 2 گيگاهرتز 

مي رسد. 
حداكث��ر س��رعت بارگ��ذاري م��ودم X۱۱ آن نيز 
۳۹0 مگابي��ت در ثانيه اس��ت. اين تراش��ه داراي 
تنظيماتي براي بهبود پيكربندي دوربين هاي س��ه 
گانه گوشي هاست.اس��نپ دراگون ۴60 هم نيز از 
مش��خصاتي تقريباً مشابه با اس��نپ دراگون 662 
برخوردار اس��ت و تنها تفاوت مهم آن اس��تفاده از 
موتور هوش مصنوعي ضعيف تر است. البته سرعت 
پردازش اين تراشه در مقايسه با تراشه اي همچون 

اسنپ دراگون ۴50 تا 50 درصد بيشتر است.

»س��اندار پيچاي« )Sundar Pichai( مديرعامل 
گوگل خواس��تار س��اماندهي »هوش مصنوعي« در 

گوگل شد.
»س��اندار پيچاي« )Sundar Pichai( مديرعامل 
»گوگل« و »آلفابت«، به تازگي در مقاله اي در نشريه 
»فايننشال تايمز« نوشت كه »هوش مصنوعي« بايد 
به نحوي تنظيم و قانونمند ش��ود كه از به وجود آمدن 
احتمالي پيامدهاي منفي ابزارهايي همچون »جعل 
عميق« )deepfake( و »تشخيص چهره« جلوگيري 
كند.وي معتقد است كه بي شك »هوش مصنوعي« 
نيازمند قانومند ش��دن است ولي سوال اينجاست كه 

چگونه مي توان به اين مهم دست يافت؟
به نظر مي رسد كه مديرعامل گوگل پاسخ هايي را براي 
اين س��وال در ذهن خود دارد. پيشنهادات وي شامل 
هماهنگي هاي بين المللي ميان انگليس و اتحاديه اروپا 

و توافق هايي بر سر ارزش هاي اصلي با استفاده از منابع 
بازي است كه پيش از اين توسط گوگل توسعه يافته 
است.تنها چند هفته است كه وارد دهه ميلادي جديد 
شده ايم و گوگل از انجام موفقيت هاي بزرگي خبر داده 
است كه يكي از آنها توس��عه ابزاري است كه مي تواند 
سرطان پستان را تشخيص دهد.از آنجا كه اين شركت 
تحقيق و توسعه  خود را در حوزه هوش مصنوعي انجام 
مي دهد، پيچاي اخلاق و مقررات در هوش مصنوعي را 

كانون توجه خود قرار مي دهد.
پيچاي خواس��تار اين موضوع اس��ت كه ش��ركت او 
رويكردي اصولي را براي اعمال هوش مصنوعي به كار 
گيرد.همچنين وي مي خواهد ديگ��ران هم از تجربه 
و تخصص گوگل در م��ورد ابزارهاي هوش مصنوعي 
استفاده كنند.وي اضافه كرد، ما بايد نسبت به آنچه كه 

مي تواند اشتباه پيش رود، آگاه باشيم.
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»تعادل«درگفتوگوبافعالانحوزهكسبوكارخردبررسيميكند

زيربنايتوسعهدرخانهها

معاونوزيركشورمطرحكرد

مساويشدنسهمدولتومديريتشهريوروستاييازمالياتبرارزشافزوده
معاون عمران و توسعه امور شهري و روستايي وزير كشور 
و رييس سازمان شهرداري ها و دهياري هاي كشور مواد 
تصويب شده از لايحه ماليات بر ارزش افزوده در جلسه 
علني اول بهمن ماه مجلس ش��وراي اسلامي از جمله 
مساوي شدن سهم دولت و مديريت شهري و روستايي 
از ماليات بر ارزش افزوده را حمايت ها و پشتيباني هاي 

خوبي از مديريت ش��هري و روس��تايي عنوان كرد. به 
گزارش س��ازمان ش��هرداري ها و دهياري هاي كشور، 
مهدي جمالي نژاد با بيان اينكه اعتبارات ناشي از ماليات 
بر ارزش افزوده در شرايط كنوني براي مديريت شهري و 
روستايي كشور مهم و تاثيرگذار است، گفت: خوشبختانه 
در جريان بررسي ماده ۴۱ لايحه ماليات بر ارزش افزوده، 

نمايندگان مجلس با مساوي شدن سهم درآمد عمومي 
كشور و سهم شهرداري ها و دهياري ها از اعتبارات ماليات 

بر ارزش افزوده موافقت كردند.
وي اضافه كرد: سهم درآمد عمومي به عنوان ماليات به 
حساب خزانه داري كل كشور واريز و سهم شهرداري ها 
و دهياري ها به عنوان عوارض حس��ب مورد به حساب 

تمركز وجوه اداره كل امور مالياتي استان و حساب تمركز 
وجوه وزارت كشور واريز مي شود. وي همچنين مشخص 
شدن سهم شهرداري ها، دهياري ها، روستاهاي بدون 
دهياري و مناطق عش��ايري از عوارض و ساير جزييات 
اين موضوع توسط نمايندگان مجلس در جريان بررسي 
ماده ۴۲ لايحه ماليات بر ارزش افزوده را هم خبر خوبي 

براي خانواده بزرگ مديريت شهري و روستايي كشور 
ذكر كرد. به گفته جمالي نژاد به موجب ماده ۴۵ لايحه 
ماليات بر ارزش افزوده كه به تصويب نمايندگان مجلس 
رسيد و عوارض آلايندگي وسايط نقليه براي كمك به 
توسعه و نوسازي ناوگان حمل ونقل عمومي شهرهاي 

آلوده هزينه مي شود.

گروهبنگاهها|
در شرايطي كه اقتصاد كش��ورمان در دوران تحريم هاي 
دامنه دار غرب به دنبال راهكاري است كه از طريق آن هم به 
نيازهاي معيشتي مردم در حوزه اشتغالزايي پاسخ دهد و هم 
با مشكلاتي چون فقر مطلق و...مقابله كند و هم سهمي از 
بازارهاي صادراتي را به خود اختصاص دهد؛ مشاغل كوچك 
و متوسط و خانگي راهبردي است كه مي تواند به مجموعه 
اين مطالبات اقتصادي به گونه اي منطقي پاسخ دهد؛ يعني 
از طريق توسعه مشاغل خرد و خانگي از يك طرف مي توان 
با هيولاي بيكاري افسارگسيخته در جامعه مقابله كرد و هم 
به مردم براي بهبود شاخص هاي معيشتي شان ياري رساند 
و هم از سوي ديگر س��بد صادراتي كشورمان را در فضاي 
پيراموني تنوع ببخشد. ضمن اينكه از اين طريق مي توان 
بسياري از گزاره هاي فرهنگي و تاريخي كشورمان را نيز 
به مردم جهان معرفي كرد. قلمروي كسب و كاري كه نه 
دست تحريم هاي ترامپ به آن مي رسد و نه براي رتق و فتق 
امور آن احتياج به سرمايه گذاري هاي ميليارددلاري است 
اما در عين حال به بسياري از نيازهاي اقتصادي كشورمان 
در اين دوران پر فراز و نشيب پاسخ مي دهد؛ اما در شرايطي 
كه بحث توسعه كسب و كار خرد و مشاغل خانگي به عنوان 
يكي از مهم ترين اولويت هاي كشور در دوران تحريم ها مورد 
تاكيد اساتيد دانش��گاهي و كارشناسان قرار گرفته؛ روند 
حمايت از اين نوع مشاغل آن گونه كه بايد و شايد در ميان 
مسوولان و دستگاه هاي تصميم ساز جدي گرفته نشده 
است؛ آن گونه كه تصور عمومي مسوولان بر اين امر است 
كه فرآيند حمايت از اين نوع مشاغل تنها از طريق تزريق 
تسهيلات مالي پايان خواهد گرفت و بعد از مرحله تامين 
مالي وظيفه اي بر عهده دستگاه هاي مسوول براي حمايت 
از اين مشاغل وجود ندارد؛ با توجه به اهميت اين نوع مشاغل 
در جريان اين گزارش سراغ ديدگاه هاي فعالان اقتصادي 
و صاحبان مش��اغل خانگي و خرد رفتيم تا نوري به ابعاد 
مختلف مشكلاتي بتابانيم كه بر سر راه اين نوع فعاليت هاي 

اقتصادي وجود دارد. 

    فروش يكي از مشكلات مشاغل خانگي است
فاطمه اميري، بانوي كارآفريني است كه در استان قزوين 
زير بناي يك كارو كاس��بي كوچك و خانگي را پايه ريزي 
كرده است؛ اين فعال اقتصادي كه زيورآلات درست مي كند 
درباره دلايل فعاليت در اين حوزه مي گويد: دو دختر دارم 
و به دليل علاقه به كارهاي هنري دستبند، گيره روسري 
و گردنبند رو مانتويي درست مي كنم، مادرم هم در منزل 

گليم مي بافد، همچنين خاله هايم در منزل به رشته هاي 
هنري ديگر اشتغال داشته و محصولاتي را توليد مي كنند.  
وي اضافه مي كند: بيشتر مسوولان تصور مي كنند كه با 
وام مشكلات كسب و كار خانگي حل مي شود؛ تامين مالي 
تنها يكي از نيازهاي اين نوع حرفه هاست. حمايت حقوقي، 
حمايت هاي بازاريابي ودر نهايت كمك به فروش محصولات 
موضوعاتي است كه براي موفقيت در اين مشاغل ضروري 
است. »فروش« يكي از مشكلات مشاغل خانگي است وقتي 
محصول توليدي را به بازار مي بريم با پايين ترين قيمت آن 
را خريداري مي كنند براي مثال از يك گيره روسري تنها 
۵۰۰ تومان سود مي كنيم، يا يك دستبند را تنها ۲۰۰۰ 
تومان مي خرن��د درحالي كه خريد يك بند مرواريد براي 
من ده تومان تمام مي شود اگر چنين نمايشگاه هايي برگزار 
شود براي فروش مشكل نخواهيم داشت و واسطه حذف 
خواهد شد. اميري تأكيد مي كند: وام كلان نمي خواهيم 
فقط جايي باشد كه بتوانيم محصولات خود را عرضه كنيم 

و بازار فروش داشته باش��يم؛ اين گليم ها را از شهريورماه 
به غرفه هاي سنتي سعدالس��لطنه داده ام ولي تا به امروز 
فروش نرفته اند آورده ام اينجا شايد بفروشم. اين كارآفرين 
خاطرنشان مي كند: مادرم باوجوداينكه به آسم مبتلاست با 
ماسك مشغول بافتن گليم است چون علاقه دارد؛ اگر مكان 
متمركزي براي فروش محصولات وجود داشته باشد بخش 
اعظمي از مشكلات فروش اين محصولات حل خواهد شد.

    تامين نيازهاي خانواده 
شيما محمدي فعال اقتصادي ديگري كه كه انواع سرويس 
پارچه اي آشپزخانه و عروس��ك مي دوزد، مي گويد: براي 
تأمين نياز مالي خانواده در خانه سرويس آشپزخانه مي دوزم 
و به اين طريق هزينه هاي تحصيل فرزندانم را تأمين مي كنم 
ولي براي فروش مش��كل دارم. براي فروش محصولاتم به 
مغازه هاي ب��ازار مراجعه كردم كه قيمت خيلي پاييني را 
گفتند؛ پارچه را متري ۲۲ هزار تومان خريدم ولي دم كني 

سه تكه را از من ۱۰ هزار تومان مي خريدند. محمدي اشاره 
مي كند: به دليل مشكلات فروش، فرزندانم فروش اينترنتي 
را پيش��نهاد دادند ولي به واسطه عدم فروش محصولات، 
انگيزه خود را ازدست داده ام؛ وقتي مي بينم با هزار زحمت 
پارچه مي خرم و مي دوزم و درنهايت اجناسم فروش نمي رود 
مأيوس مي ش��وم. اين بانوي كارآفرين عنوان مي كند: از 
مس��وولان مي خواهم تا خانم هايي كه شرايط اقتصادي 
مطلوبي ندارند را ي��اري كنند؛ زنان بدسرپرس��ت براي 
چرخاندن چرخ زندگي خود مجبور به حفظ ظاهر هستند؛ 
اگر يك مكان ثابت براي عرضه محصولات زنان بدسرپرست 
يا سرپرست خانوار اختصاص دهند محصولات توليدشده با 

قيمت مناسب به دست مصرف كننده خواهد رسيد.

    استفاده از ظرفيت مشاغل خرد براي سازندگي
در همين خصوص رضا شاهين فر پژوهشگر حوزه مشاغل 
خانگي به تهديدها و فرصت تحريم هاي اقتصادي اشاره 

مي كند و مي گويد: شرايط اين تحريم ها به نوع عملكرد 
ما بستگي دارد. هنگامي كه خانواده اي سبد مالي اش كم 
مي شود، اين خانواده مي تواند تبديل به باتلاقي شود زيرا 
نتوانسته است به درستي مديريت كند و هزينه هايش را 
كاهش دهد. او نتوانسته است جابه جايي هزينه كرد ايجاد 
كند و خودش را ارتقا دهد. در نتيجه به س��متي مي رود 
كه بتواند حداكثر اس��تفاده را از ش��رايط اضطرار ايجاد 
كند. شاهين فر بيان كرد: برخلاف اين مساله، بسياري از 
كشورها در شرايط جنگ و بحران توانسته اند به توسعه، 
رشد و بالندگي برسند. جنگ تحميلي نيز باعث شد ايران 
در صنايع نظامي، سلولي و بس��ياري از صنايع ديگر، به 
جايگاه بسيار بالايي در دنيا دست پيدا كند. وي خاطرنشان 
كرد: اگر ما بتوانيم اين مساله را به صنايع و حوزه هاي ديگر 
سرايت دهيم يعني اثرات مقابله با تحريم فراگير بشود و 
تفكر وزرا، مديران و آحاد جامعه و تك تك اعضاي خانواده 
به سمتي برود كه بتوانيم از اين فرصت ها حداكثر استفاده 
را ببريم شايد در شرايط اقتصادي و مشكلات تحريم ها، 
باغچه يك منزل، بتواند منبع تامين و درآمدي براي آن 
خانواده بشود. به گفته وي، تحريم ها مي تواند فرصتي براي 
ارتقاي مشاغل خانگي و خرد و كمك اين مشاغل به صنايع 
بالا دستي و صنايع بزرگ تر و استقلال مملكت ايجاد كند. 
وي ادامه داد: اگر نگاه و تفكر وزراي ما به س��مت مقابله با 
تحريم ها و حمايت از صنايع داخلي و ريسك پذيري آنها 
باشد و اگر ارگان هاي مرتبط بازرسي ما با اين مقوله آشنا 
شوند، در زمان پيش رويي به سمت استقلال و خود كفايي 
كشور، حتما ريسك مديريت و هزينه كردها بالا مي رود. 
اين برخوردها و قوانيني كه مرتبط با اين موضوع است بايد 
تفاوت داشته باشد. وي گفت: همچنين ضرورت دارد در 
دانشگاه ها، اس��اتيد و دانشجويان به چنين تفكري آشنا 
شوند و بدانند اگر قرار است هزينه و زماني در حوزه تحقيق 
و توسعه صورت بگيرد، بايد آن مطالعه براي مقابله با اين 
تحريم ها هدفمند باشد و دانش فني براي توليد داخلي 
به وجود بيايد. وي در پايان گفت: اگر كش��ور در شرايط 
تحريم در مسير سازندگي قرار بگيرد، اين تهديدها، تبديل 
به فرصت مي شود زيرا تحريم ها فرصتي طبيعي هستند 
كه به راحتي نصيب هر كشوري نمي شوند اما اگر كشور 
در اين مس��ير گام برندارد، با ايجاد رانت ها و دور زدن ها و 
افزايش مضاعف اقلام و كالاها، كشور تبديل به باتلاقي براي 
صنايع، دانشگاه ها و آحاد جامعه مي شود بنابراين مقابله 
با تحريم ها به خود ما بستگي دارد كه چطور با اين مقوله 

برخورد مي كنيم.

محصولبرگزيدهسال۹۸درحوزهزيرساختشبكههايموبايلارايهشد

 پلتفرم ابري دسترسي چندگانه همراه اول
»پلتفرم ابري دسترسي چندگانه« همراه اول محصول 
برگزيده س��ال ۹۸ حوزه زير ساخت  شبكه هاي موبايل 
شناخته ش��د. به گزارش »تعادل« از اداره كل ارتباطات 
شركت ارتباطات س��يار ايران، همراه اول موفق شد در 
هفتمين همايش ملي ارزش آفريني كس��ب و كارهاي 
تعامل��ي و پلتفرم ها، جاي��زه ملي فاب را ب��ه خاطر ارايه 
محصول »پلتفرم ابري دسترسي چندگانه« از آن خود 
كند. پژوهشگاه علوم و فناوري اطلاعات ايران )ايرانداك( 
به عنوان تنها پژوهشگاه وزارت علوم، تحقيقات و فناوري 
در ح��وزه علوم و فناوري اطلاعات، همه س��اله در قالب 
»همايش ملي مديران فناوري اطلاعات«، دستاوردهاي 
برتر در حوزه كاربس��ت فناوري اطلاعات در كش��ور را 
معرفي مي كند كه از چه��ار دوره اخير، علاوه بر معرفي 

دستاوردهاي برتر، جايزه اي از سوي اين وزارت با عنوان 
»جايزه فناوري اطلاعات برتر« )فاب( در سه سطح طلايي، 
نقره اي و برنزي به برگزيدگان اهدا مي شود. در هفتمين 
هماي��ش نيز جايزه فاب با اه��داف »معرفي محصولات 
فناورانه و كمك به ايجاد بازار، تشويق به توسعه محصولات 
فناورانه، كمك به تولي��د و صادرات محصولات فناورانه 
و توجه به ملاحظات فرهنگ��ي و اجتماعي محصولات 

فناورانه« به برگزيدگان اعطا شد. 
هم��راه اول از س��ال ۱۳۹۶ مطالع��ه و پياده س��ازي 
س��رويس هاي نس��ل پنجم را آغاز كرده است تا با تكيه 
بر توانمندي نيروهاي جوان و مس��تعد داخلي در جهت 
بومي سازي دانش فني اين فناوري گام بردارد. در همين 
راستا، معاونت فني و توسعه شبكه همراه اول با همكاري 

دانشگاه صنعتي ش��ريف، اقدام به طراحي و پياده سازي 
پلتفرم E۲E ش��بكه ۵G مبتني بر رايان��ش ابري كرده 
است. پلتفرم پياده س��ازي شده، شامل كليه بخش هاي 
شبكه از لايه دسترس��ي، انتقال، IPBB  و Core جهت 
تس��ت المان ها و كاركردهاي اجزاي نسل آينده شبكه 
موبايل مي باشد كه در آن از تكنيك هاي مجازي سازي 
و ش��بكه هاي نرم افزار محور )SDN/NFV( اس��تفاده 
ش��ده اس��ت.  اين پلتفرم همچنين داراي قابليت هاي 
 به��ره من��دي از فناوري هاي به روز نظي��ر برش بندي 
slicing(، MEC، Multi Connectivity، SD-(

WAN و Cloud-RAN نيز مي باش��د. پلتفرم ابري 
دسترسي چندگانه كه در قالب فاز اول و دوم پياده سازي 
بستر ۵G طراحي و پياده سازي شده در هفتمين همايش 

ملي فناوري اطلاعات برتر از بين دويست محصول فناور 
در حوزه رايانش ابري و IT و در حضور شركت هاي مطرح 
و معتبر اين حوزه به عنوان محصول برگزيده سال ۹۸ 

انتخاب گرديد. گفتني است در اين همايش همراه اول 
به عنوان ش��ركت تحول آفرين س��ال در حوزه فناوري 

اطلاعات برگزيده شد.

درختانباغمليشيراز
شناسنامهدارشدند

فارس| رييس كميسيون 
گردشگري و زيارت شوراي 
اسلامي شهر شيراز گفت: 
يك هزار و ۲۶۵اصله درخت 
باغ ملي توس��ط س��ازمان 
سيما، منظر و فضاي سبز 
شهري ش��هرداري شيراز، 
آذرماه شناس��نامه دار شدند. به گزارش روابط عمومي 
و امور بين الملل ش��وراي اسلامي شهر شيراز، سولماز 
دهقان��ي گفت: با توج��ه به اينكه درخت��ان به عنوان 
مهم ترين شاخص فضاي سبز شهري شناخته مي شوند 
به همين منظور ثبت آنها حساس��يت و مس��ووليت 
ش��هروندان را در حفظ و نگهداري اين س��رمايه هاي 
ارزش��مند ش��هر افزايش مي دهد. رييس كميسيون 
گردشگري و زيارت شوراي اسلامي شهر شيراز تاكيد 
كرد: شناسنامه دار كردن درختان ارزشمند و قديمي باغ 
ملي گام موثري در حفاظت از آنها است. وي ادامه داد: 
افزايش ساخت و سازهاي گسترده در شهرها، كاهش 
بارندگي و وجود ريزگردها اهميت و ارزش درختان به 

ويژه درختان كهنسال سرو را نيز دوچندان مي كند. 

شيرهايتوليديبهسم
آفلاتوكسينآلودهنيستند

گيلان| مع��اون غ��ذا 
و دارو دانش��گاه عل��وم 
پزش��كي گي��لان اع��لام 
كرد: ش��يرهاي توليدي در 
گيلان، به سم آفلاتوكسين 
آل��وده نيس��تند و م��ردم 
نگران نباش��ند. به گزارش 
ايلنا ، فيروز س��رودي، به دنبال اخبار منتش��ر ش��ده 
در خصوص خطر وجود آفلاتوكس��ين در ش��يرهاي 
توليدي كارخانجات صنعتي كشور اظهار داشت:   وجود 
آفلاتوكسين در محصولات لبني در سراسر دنيا امري 
اجتناب ناپذير است، در كش��ور ما نيز ميانگين وجود 
آفلاتوكسين   در محدوده استاندارد بوده و حتي نسبت 
به بسياري از كشورهاي ديگر در سطح پايين تري است. 
س��رودي  تصريح كرد: با توجه به سرانه مصرف پايين 
ش��ير و فرآورده هاي لبني در ايران نسبت به حد نرمال 
استانداردهاي جهاني و تاثيرات سوء ناشي از مصرف پايين 
اين فرآورده ها، نظير افزايش احتمال ابتلا به بيماري پوكي 
استخوان و عوارض ناشي از آن در جامعه اكيدا  توصيه 
مي شود مردم شير را از سبد غذايي خانوار حذف نكنند.

احتمالخرابكاري
درآبگرفتگيگستردهاهواز

خوزسلتان| مع��اون 
خدمات شهري شهرداري 
اهواز از مس��دود ش��دن 
احتمالا عمدي خط اصلي 
جم��ع آوري فاض��لاب و 
آب هاي س��طحي خيابان 
نخلس��تان در بارندگ��ي 
آذرم��اه و احتمال خرابكاري در اين م��ورد خبر داد. 
عليرضا عالي پور در جلس��ه  بررسي آخرين اقدامات 
انجام شده در زمينه بازسازي و جبران خسارات ناشي 
از بارندگي ش��ديد و آبگرفتگي آذرماه اظهار كرد: در 
زمينه رفع مش��كلات بارندگي ش��ديد آذرماه، خط 
جديد دفع آب هاي س��طحي و يك ايس��تگاه پمپاژ 
جديد در شهرك دانشگاه ايجاد شد. تست اين خط 
جديد انجام شده اما بايد عملكرد آن را زير بار بارندگي 
مشاهده كنيم. مشكل اصلي ما در اين منطقه در زمان 
بارندگي، از نظر پمپاژ از سمت دانشگاه به پايين دست 
بوده است يعني تخليه خوب انجام نمي شد كه براي 
رفع آن، مسيرهاي زيادي توسط آبفا شكافته و اغلب 

ترميم انجام شده است. 

صدورمجوزايجاد۱۸نيروگاه
خورشيديدراستانيزد

يلزد| مديرعام��ل ب��رق 
منطق��ه اي يزد با تش��ريح 
چش��م انداز صنع��ت برق 
اس��تان ت��ا اف��ق ۱۴۰۵، 
از افتت��اح دو ني��روگاه 
خورشيدي جديد در نيمه 
اول س��ال آين��ده و صدور 
مجوز براي ايجاد ۱۸ نيروگاه با ظرفيت ۳۰۵ مگاوات 
خبر داد. »محمدحسن صباغ زادگان« در گفت وگو با 
ايسنا راجع به چشم انداز صنعت برق استان اظهار كرد: 
براساس طرح جامع چشم انداز برق استان تا افق سال 
۱۴۰۵، حداكثر انرژي الكتريكي استان ۲۹۶۰ مگاوات 
پيش بيني شده است كه با احتساب آن شبكه استان به 
توسعه ۲۹۰ كيلومتري مدار خط انتقال و فوق توزيع و 
توسعه ۲۲۹۵ مگاولت آمپر ظرفيت ايستگاهي برق نياز 
دارد. صباغ زادگان سهم بخش صنعت از مصرف نيروي 
برق اس��تان را ۷۵ درصد عنوان كرد و با اشاره به رشد 
هشت درصدي مصرف امسال اين بخش گفت: ظرفيت 
قابل توليد برق در استان يزد تا پايان سال جاري ۲۲۱۰ 
مگاوات و توليد اين انرژي ۴۱۹۳ گيگاوات ساعت است.

صدور۴۰۸هزارتنكالا
ازگمركاتآذربايجانغربي

بهب��ود  س��تاي  ا ر در 
ش��اخص هاي صادرات��ي 
كشور رييس صنعت، معدن 
و تجارت آذربايجان غربي 
گفت: از ابتداي سال جاري 
تاكن��ون ۴۰۸ هزارتن كالا 
از اس��تان به خارج از كشور 
صادر شده است. غلامرضا بابايي در گفت وگو با مهر با 
اشاره به هم مرزي استان با سه كشوري خارجي و دروازه 
ورود ايران به بازارهاي اروپايي اظهار داشت: طي مدت 
زم��ان جاري از گمركات اس��تان ۴۰۸ هزار تن كالا به 
ارزش ۵۲۵ هزار دلار به خارج از كشور صادر شده كه در 
از نظر ارزش كالاهاي صادراتي ۴۵ درصد رشد داشته ايم. 
وي با بيان اينكه همچنين در اين مدت ۴۸۳ هزار تن 
كالا نيز به ارزش ۶۹۸ ميليون دلار از طريق بازارچه هاي 
مرزي استان صادر شده است، عنوان كرد: اين ميزان نيز 
در مقايسه با مدت زمان مشابه از نظر وزن ۲۰ درصد و از 
نظر ارزش نيز ۱۴۶ درصد رشد نشان مي دهد. بابايي از 
واردات ۷۰ هزار تن كالا طي سال جاري به ارزش ۴۴۵ 

ميليون دلار از طريق بازارچه هاي مرزي نيز خبر داد .

 Wed. Jan22. 2020  چهار شنبه  2  بهمن 1398   26 جمادي الاول 1441  سال ششم    شماره   1581 

اولين جلسه صيد ماهيان مولد 
سفيدرود در فصل صيد

رشت|اولين جلسه صيد ماهيان مولد از رودخانه 
سفيدرود در فصل صيد س��ال جاري )۹۹- ۹۸( 
درمحل سالن جلس��ات اداره كل شيلات گيلان 
برگزار ش��د. اولين جلس��ه صيد ماهيان مولد از 
رودخانه س��فيدرود در فصل صيد س��ال جاري 
)۹۹- ۹۸( درمحل س��الن جلس��ات اداره كل با 
حضور سرپرس��ت شيلات گيلان، معاون صيد و 
بنادر ماهيگيري، روساي مراكز تكثير، پيمانكاران 
منتخب وديگر اعضاي كار كارگروه برگزار شد. در 
اين جلس��ه درباره تنظيم پيش نويس توافقنامه 
صيد ماهيان مولد از رودخانه سفيد رود با قرائت 
توافقنامه سال قبل وانجام اصلاحات از سوي اعضا 
براي بهبود هر چه بهتر انج��ام كار و رفع موانع و 

مشكلات موجود بحث وتبادل نظر به عمل آمد.

 خانه امير اعظم 
از تخريب نجات يافت

شاهرود|ماجراي تخريب و فروش خانه امير اعظم 
كه در زمره مكان هاي تاريخي با معماري منحصر به 
فرد شهرستان شاهرود و همچنين استان سمنان 
است، بالاخره با حكم دادگاه ثانويه ختم به خير شد 
تا اين بناي تاريخي و زيبا در فهرست آثار ملي باقي 
بماند. ديروز رييس اداره ميراث فرهنگي ش��اهرود 
از باقي ماندن خانه تاريخي امير اعظم ش��اهرود در 
فهرس��ت آثار ملي خبر داد تا اي��ن خانه با معماري 

منحصر به فردش از تخريب نجات يابد.

 دامپزشكي كردستان 
كمبود نيرو دارد

سنندج|در ش��رايطي كه رسيدگي به مطالبات 
مردم روستايي و عشاير شكور در حوزه دام و طيور 
يكي از اولويت هاي اصلي كشور عنوان مي شود اما 
معاون توسعه مديريت و منابع اداره كل دامپزشكي 
كردس��تان مي گويد: اي��ن اداره كل با كمبود نيرو 
مواجه بوده و درصدد هستيم در آزمون هاي متمركز 
سال هاي بعد بخشي از اين كمبود را با جذب نيرو 
تامين كنيم. مصطفي رهبر اظهار داشت: ۲۴۳ پست 
سازماني در ساختار تشكيلاتي خود داريم كه تنها 
در ۴۳ درصد اين چارت نيرو به كارگيري ش��ده و 
اكنون ۵۷ درصد از ۲۴۳ پست سازماني در ساختار 
تشكيلاتي اين اداره كل بلاتصدي و خالي است و 

۱۴۰ نفر در پست هاي مختلف شاغل هستند.

توليد ۱۰ درصد فولاد كشور 
توسط ذوب آهن

اصفهان|يزدي زاده مديرعامل ذوب آهن اصفهان 
گفت: در توس��عه صنع��ت فولاد كش��ور زنجيره 
توليدفولاد به هم خورده اس��ت.ذوب آهن اصفهان 
تنها مصرف كننده سنگ آهن دانه بندي در كشور 
اس��ت. وي افزود: ذوب آهن اصفهان تنها فولادساز 
كشور است كه از انرژي بدون يارانه استفاده مي كند و 
يارانه هم مي پردازد.حيات و زنده ماندن معادن كشور 
وابسته به ذوب آهن اس��ت. يزدي زاده خاطرنشان 
كرد: ابتداي شكل گيري ذوب آهن، معادن كشور به 
عنوان زنجيره كامل ديده شد اما پس از واگذاري ها 
اين توازن به هم خورد و اين امر باعث مشكلات در 
توليد فولاد كشور شده است. مديرعامل ذوب آهن 
افزود: صادرات بليت و ش��مش نسبت به صادرات 
سنگ آهن، ۱۰ درصد ارزش افزوده بيشتر دارد.چرا 
معادن را به ذوب آهن نمي دهند چون براي معادن 
اقتصادي نيست. يزدي زاده تاكيد كرد: ۱۰ درصد 
فولاد كش��ور در ذوب آهن اصفهان توليد مي شود. 
سود واحدهاي معدني و بازدهي سرمايه اين واحدها 

بايد با فولادي ها مقايسه شود.

 توزيع شير رايگان 
در مدرسه هاي هرمزگان آغازشد

بندرعباس|توزيع ش��ير رايگان با هدف رشد و 
سلامت دانش آموزان از ديروز سه شنبه اول بهمن ماه 
در مدرس��ه هاي ۲۲ منطقه آموزش��ي هرمزگان 
آغازش��د. مديركل آم��وزش و پ��رورش هرمزگان 
درآيين نمادين توزيع شير رايگان در مدارس ناحيه 
۲ بندرعباس گفت: درمرحله نخس��ت ۳۲۰ هزار 
دانش آموز مقطع پيش دبستاني، ابتدايي و متوسطه 
اول در۲۰ نوبت به صورت يك روز در ميان شير رايگان 
دريافت مي كنند. موسي دادي زاده سرخايي افزود: 
درصورت تامين اعتبار بعد از سه سال وقفه درمجموع 
تا پايان س��ال تحصيلي جاري ۶۰ پاكت شير بين 

تمامي ۴۰۰ دانش آموز هرمزگان توزيع مي شود. 

پرداخت خسارات بارندگي 
آذر در چه مرحله اي است

اهواز|مديركل بنياد مسكن خوزستان از پرداخت 
خسارات بلاعوض معيش��تي به ۹۰۰ واحد در پي 
آبگرفتگي آذرماه در استان خبر داد. مسعود انصاريان 
در جلسه  بررسي آخرين اقدامات انجام شده در زمينه 
بازسازي و جبران خسارات ناشي از بارندگي شديد 
و آبگرفتگي آذرماه سال اظهار كرد: بر اساس قانون 
بازسازي، پرداخت خسارات به واحدهاي احداثي و 
تعميري نياز به ارايه سند مالكيت دارد اما پرداخت 
خسارات معيش��تي به فرد س��اكن در منزل انجام 
مي ش��ود. در برخي اوقات، اين فرد مالك نيست يا 
اينكه مالك ساختمان هست اما سند ندارد. در اين 
شرايط، بايد اين افراد قبض آب و برق خود را با تاييديه 
فرمانداري به ما ارايه دهند تا روند پرداخت خسارات 
انجام شود. مديركل بنياد مسكن خوزستان با اشاره 
به تعيين ۳۸ دفتر پيشخوان در اهواز براي مراجعه 
شهروندان و تكميل فرم خس��ارت بارندگي گفت: 
تاكنون ۳۲۸۵ درخواست ثبت شده است. البته اين 
ميزان درخواست ارزيابي، علاوه بر معرفي نامه هاي 

ارسال شده از طريق ادارات مختلف است.

چهرههاياستاني
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صف بندي موافقان و مخالفان افزايش وام ازدواج 

چرا معاونت جوانان از افزايش مبلغ »وام ازدواج« نگران است
رشد مبلغ وام ازدواج از 3 ميليون تومان در سال 88 به 
50 ميليون تومان در سال آينده در نگاه اول اين اميد 
را در دل جوانان ايجاد مي كند كه مي توانند با كمك 
اين افزايش بخشي از مشكلاتش��ان را حل كنند، اما 
شرايط اقتصادي در دو سال گذشته نوسانات زيادي را 
تجربه كرد و در عمل نشان داد افزايش مبلغ وام نه تنها 
براي حل مشكلاتشان گارگشا نبوده، اما در عين حال 

پيامدهايي نيز با خود به همراه آورده است.
10 س��ال پيش بود كه وام سه ميليون توماني ازدواج 
براي اولين بار به زوج هاي جوان پرداخت شد و سامانه 
اينترنتي قرض الحسنه ازدواج بانك مركزي نيز براي 
اين منظور راه اندازي ش��د. اگرچه تا سال ۹۴ رقم وام 
ازدواج با وجود رش��د تورم تغيير نكرد، اما همزمان با 
پيش��نهاد لايحه بودجه سال ۹5 رشد 3 برابري را نيز 

تجربه كرد و به 10 ميليون تومان افزايش يافت.
مبلغ وام ازدواج در لايحه پيشنهادي بودجه سال ۹۷ به 
شكل چشم گيرتري افزايش يافت، به طوري كه افزايش 
مبلغ اين وام به 15 ميليون تومان براي متقاضيان سال 
۹۷، اين اميد را در دلشان زنده كرد كه شايد با اين مبلغ 
گرهي از مشكلاتشان باز كند، اما اين اميد نيز با رشد 

تورم و نوسانات ارزي ديري نپاييد.
وام ازدواج با آغاز سال ۹8 نيز افزايش دو برابري را تجربه 
كرد. افزايشي كه ش��ايد اگرچه آنطور كه بايد و شايد 
منجر به افزايش ميزان ازدواج در كشور نشد، اما درعين 
حال پيامدهاي ناخواسته ديگري را نيز به همراه داشت 
و موجب هشدار مسوولان براي رفع خلاها و مشكلات 
آن شد. حالا براساس تصويب مجلس شوراي اسلامي 
اين وام براي سال آينده نيز براي هريك از زوجين به 
50 ميليون تومان افزايش خواهد يافت. موضوعي كه 
با هشدار برخي از مسوولان و كارشناسان در خصوص 

برخي از پيامدهاي آن رو به رو شده است.

    افزايش ازدواج هاي صوري
درپي افزايش وام ازدواج

مردادماه امسال بود كه محمدمهدي تندگويان، معاون 
امور جوان��ان وزارت ورزش و جوانان براي اولين بار به 
دنبال انتشار برخي تبليغات، در خصوص ازدواج صوري 
در ازاي درياف��ت وام ازدواج هش��دار داد. به گفته وي 
افزايش وام ازدواج بيش از اين مقدار به دليل مشكلات 
اقتصادي و فرهنگي منجر به مشكلاتي نظير ازدواج 

صوري مي شود.
او با بي��ان اينكه افزايش رق��م وام ازدواج باعث ايجاد 
آسيب هاي اجتماعي شده است، گفته بود كه در سال 
۹۶ در كل كشور حدود ۶05 هزار و ۴0۴ مورد ازدواج 
ثبت شده و آمار طلاق در اين سال نيز حدود 1۷۶ هزار 

مورد بوده است. اين درحالي است كه ميزان ازدواج هاي 
ثبت شده در سال ۹۷ در كشور حدود 550 هزار مورد 
و آمار طلاق در سال ۹۷ نيز 185 هزار مورد بود است.

به دنبال انتش��ار اين اخبار احم��د بيگدلي، يكي از 
اعضاي كميس��يون اجتماعي مجلس ضمن تاكيد 
بر اينكه »دليل ازدواج هاي صوري براي دريافت وام 
و بسياري ديگر از آس��يب هاي اجتماعي ناكارامدي 
در بدنه مديريتي كميسيون اجتماعي مجلس داده 
نش��ده ولي به هرجهت براي بررس��ي دقيق اينگونه 
آس��يب هاي اجتماعي بايد دليل ايج��اد و راه درمان 
آن را مورد بررسي قرار دهيم، دليل ايجاد اين آسيب 
فشل بودن سيستم بانكي است، وام ازدواج براي هر 
فرد ٣٠ ميليون تومان است، چه دليلي دارد فرد براي 
دس��ت پيدا كردن به ٣٠ ميليون تومان كه كمترين 
امكانات زندگي با آن تامين مي شود دست به اين كار 
بزند؟ ما جلوي راه مستقيم جوانان ايستاده ايم و آنها 
را وادار مي كنيم كه به اين اينگونه كارها دست بزنند؛ 
مقصر ما هستيم كه مردم را به آسيب هاي اجتماعي 

وادار مي كنيم.

    تبديل جوانان به بدهكاران بانكي
تبديل جوانان دريافت كننده وام ازدواج به بدهكاران 
بانكي نيز از ديگر موضوعاتي بود كه واكنش معاونت 
جوانان را به همراه داشت. به دنبال اين موضوع معاون 
امور جوانان وزارت ورزش و جوانان افزايش مبلغ وام 
ازدواج را براي حل مش��كل جوانان كافي ندانسته و با 
انتقاد از نبود شرايط اش��تغال ايمن آنها گفته بود كه 
براساس آخرين گزارش هاي بانك مركزي، بسياري 
از جوانان اعلام كرده اند امكان پرداخت اقساط وام 30 
ميليون توماني را ندارند. به همين دليل فكر مي كنم 
بالا بردن اين مبلغ ديگر كمكي به جوانان نمي كند، چرا 
كه بايد هرماه حدود يك ميليون تومان قسط پرداخت 
كنند. مي خواهم به قانونگذار اين هشدار را بدهم كه 
حتي اگر مجلس سال بعد هم مبلغ وام را افزايش دهد، 
وقتي جوان نمي تواند قسط وام را پرداخت كند، كمكي 
به ازدواج هم نخواهد كرد. معتقدم افزايش وام ازدواج، 
راهكار افزايش ازدواج در كش��ور نيست. وقتي جوان 
شغلي ندارد كه بتواند قسط وامش را پرداخت كند چه 
فايده اي دارد؟ در اين حالت جوان فقط تبديل به يك 

بدهكار بانكي مي شود.«
به گفته تندگويان افزايش رق��م وام گرهي از ازدواج 
جوانان باز نمي كند و اين اقساط در صورت عدم تأمين 
مسكن و اشتغال جوانان آنها را با مشكل روبرو خواهد 
كرد، اما زماني كه اين دو مورد براي يك جوان فراهم 
باش��د اين فرد ديگر نيازي به وام ازدواج ندارد. وقتي 

جواني اش��تغال ايمني ندارد و ارتقاي ش��غلي اش بر 
مبناي شايسته سالاري نيست چه وام بدهيم و ندهيم 
حتي اجاره يك واحد مس��كن هم براي جوانان قابل 
تصور نيس��ت. با اين وجود طبق مصوبه كميس��يون 
اقتصادي در سال ۹۹ وام ازدواج به صورت هفت ساله 
پرداخت خواهد شد و با توجه اين مصوبه و با احتساب 
كارم��زد ۴ درصد ماهانه ح��دود دو ميليون تومان از 

جوانان دريافت مي شود.

   كودك همسري
پيامد ناخواسته افزايش وام ازدواج

انتشار خبر افزايش ۴ برابري كودك همسري به دنبال 
افزايش مبلغ وام ازدواج به دنبال انتش��ار آمار از سوي 
بانك مركزي در س��ال ۹8 نيز از ديگر موضوعاتي بود 
ك��ه خيلي زود جاي خود را در ص��در اخبار پيدا كرد. 
تناقضات قانوني بين پرداخت »وام ازدواج« و »ازدواج 
كودكان« باعث ش��د تا برخي از فعالان حقوق زنان تا 
معاونت رييس جمهور در امور زنان و خانواده نسبت به 
اين موضوع واكنش نشان دهند و خواهان جلوگيري 
سوءاستفاده از كودكان به بهانه دريافت وام آنها شوند. 

درحالي كه بانك ها افراد زير 18 سال را براي اخذ وام يا 
انجام امور مالي و بانكي صالح نمي شناسند، اما براساس 
قوانين بانك مركزي اين وام به دختران از 13 سالگي 
و پسران از 15 س��الگي تعلق مي گيرد. اين موضوع با 
واكنش معصومه ابتكار، معاون رييس جمهور در امور 
زنان و خانواده نيز روبرو شد، به طوريكه او با اعلام اين 
خبر كه كميسيون فرعي لوايح دولت نسبت به لايحه 
كودك همسري نظر مثبتي داده  گفت كه سعي داريم 
بتواني��م در قانون بودجه محدوديت س��ني براي وام 
ازدواج مدنظر قرار دهيم تا امكان سوءاس��تفاده از وام 

ازدواج وجود نداشته باشد.
او همچنين افزود: با توجه ب��ه آمارهايي كه از ميزان 
ازدواج كودكان وج��ود دارد بايد هرگونه ممنوعيت 
ازدواج زير 13 س��ال را در قانون تثبيت كنيم و به اين 
مس��اله توجه ش��ود كه چگونه به كودكان وام ازدواج 
پرداخت مي شود؟ چراكه كودكان نمي توانند حساب 
بانكي داشته باشند و از حساب خود برداشت كنند و 
مشخص نيست كه وام واقعا به دست اين زوج مي رسد.

به گفته ابتكار يكي از مش��كلات ازدواج كودكان اين 
اس��ت كه آنها به هيچ يك از امكانات حقوقي از جمله 

حضور در دادگاه دسترسي ندارند و حتي نمي توانند 
مهريه خ��ود را در دادگاه تقاضا كنند. مرضيه محبي، 
وكيل دادگستري و فعال حقوق زنان نيز پرداخت وام 
ازدواج به كودكان را مصداق خشونت اقتصادي عليه 
زنان دانست و به ايسنا گفت: در هر حال بازپرداخت وام 
ازدواج متوجه كسي است كه وام دريافت مي كند و اگر 
هم كس ديگري ضامن دريافت وام باشند، باز هم طبق 
مقررات، ضامن مي تواند به مضمون عنه مراجعه كرده 
و اقس��اطي را كه پرداخت كرده پس بگيرد لذا دختر 
نمي تواند هيچگاه ش��انه از زير بازپرداخت وام خالي 
كند، پس چطور مي توان كسي را كه طبق قانون غير 
رشيد تلقي مي شود، به صرف ازدواج چنين اختياراتي 
پيدا كند؟ اينها مصداق خشونت اقتصادي عليه زنان 
اس��ت و هيچ متن قانوني براي مجازات مرتكبين آن 
نداريم و همچن��ان در فرهنگ ما اي��ن روند در حال 

گسترش است.
پيش از اين نيز تندگويان اع��لام كرده بود آمارهايي 
موجود است كه كودكان زير 15 سال به ويژه دختران 
زير اين سنين از اين وام اس��تفاده كرده اند و اين آمار 

نسبت به سال گذشته چهار برابر شده است.

احتمال طغيان آنفلوآنزا در مناطق سيل زده
رييس اداره بيماري هاي مشترك بين انسان و حيوان 
وزارت بهداشت نسبت به طغيان احتمالي آنفلوآنزا در 

مناطق سيل زده سيستان و بلوچستان هشدار داد.
حسين عرفاني در ارتباط با امكان شيوع آنفلوآنزا در 
كشور به ويژه در مناطق سيل زده، گفت: گزارشات ما 
در كل كشور نشانگر كنترل همه گيري آنفلوآنزا است، 
اما در مناطق سيل زده به دليل شرايطي كه به دليل 
سيل ايجاد شده است، طغيان، همه گيري و افزايش 
نش��انگان بيماري  واگيردار ممكن مي شود. بنابراين 
در مناطق سيل زده، لازم است، اقدامات پيشگيرانه با 

جديت بيشتري پي گرفته شود. 
او با تاكيد بر اينكه بايد بيماري هاي واگيردار منتقله از 
آب، غذا و مسير تنفسي را در مناطق سيل زده جدي 
بگيريم، گفت: در اين مناط��ق، پس از بيماري هايي 
كه به وس��يله آب آش��اميدني و غذا ايجاد مي شود، 
بيماري هاي واگيرداري كه از مس��ير تنفس انتقال 
پيدا مي كنند، در اولويت توجه هستند. در راس اين 
بيماري هاي منتقله از راه تنفس��ي، آنفلوآنزا است. با 
توجه به فصل س��رما و برودت هوا و با توجه به اينكه 
هموطنان سيل زده خانه هاي خود را از دست داده اند 
و در چادر يا محلات اس��كان موقت زندگي مي كنند 
و وسايل گرمايشي مناس��ب ندارند، احتمال شيوع 
اين بيماري وجود دارد، چراكه تجمعات انس��اني در 

محل هاي سكونت متراكم است و تهويه هوا به خوبي 
انجام نمي شود، از همين رو بايد مسائل پيشگيري و 
جداس��ازي افراد را جدي تر بگيرند. عرفاني در ادامه 
اف��زود: اولويت توجه ما به بيماري ه��اي واگيردار در 
مناطق س��يل زده )با توجه به ش��رايط جغرافيايي، 
آب و هوايي و زيرس��اخت هاي خدم��ات اجتماعي 

مثل ش��بكه هاي لوله كشي آب س��الم و بهداشتي( 
بيماري هاي منتقله از راه آب آشاميدني است. افراد 
در مناطق سيل زده حتما از آب بطريشده بهداشتي 
استفاده كنند. اگر دسترس��ي مداوم به آن ندارند، از 
تانكره��اي آب تحت نظارت ش��بكه هاي آبفا و آبفار 
و كارشناس��ان بهداشت محيط اس��تفاده كنند و در 

شرايطي كه حداقل اين امكانات ممكن نيست، حتما 
آب آش��اميدني را قبل از مصرف بجوش��انند. رييس 
اداره بيماري هاي مشترك بين انسان و حيوان وزارت 
بهداشت، در ارتباط با بيماري هاي منتقله به وسيله 
حشرات در مناطق سيل زده، به ايلنا گفت: مورد مهم 
بعدي بيماري هاي مشترك و قابل انتقال بين حيوان 
و انسان است. حيوان گزيدگي هايي كه مي تواند خطر 
ابتلا به هاري به دنبال داش��ته باش��د. مارگزيدگي و 
عقرب گزيدگي ممكن اس��ت حيات افراد را به خطر 
 اندازد. بيماري هايي كه ممكن است از طريق حشرات 
ناقل ب��ه دليل گ��زش آنها منتقل ش��ود. در مناطق 
سيل زده بيماري هايي مانند مالاريا، بيماري  تب دنگي 
كه به وس��يله پش��ه آءِدِسAedes منتقل مي شود، 
بيماري هاي منتقله از پشه خاكي به خصوص سالك يا 
ليشمانيوز پوستي حائز اهميت است. توصيه هاي لازم 
به همكارانمان در دانشگاه هاي علوم پزشكي منطقه 
داده اي��م و اقدامات كنترلي، پيش��گيرانه و مراقبتي 

انجام گرفته است. 
او با تاكيد بر اينكه زنان باردار و سيل زدگان، لازم است 
نشانگان خفيف بيماري را جدي بگيرند، گفت: ۲ تا 
3 درصد از بيم��اران مبتلا به آنفلوآنزا، علائمي چون 
عفونت ش��ديد تنفس��ي را بروز مي دهند. لازم است 
اين دست از بيماران با دستور پزشك در بيمارستان 

بس��تري ش��وند و داروي اختصاصي دريافت كنند. 
همچنين افرادي كه زمينه ضعف سيس��تم عصبي 
دارند، مانند زنان باردار، كودكان زير 5 س��ال و افراد 
بالاي ۶0 سال، بيماران مزمن مبتلا به بيماري هاي 
ريوي، قلبي، عصبي، كب��دي، كليوي و ديابت، افراد 
مبتلا به س��رطان كه تح��ت درماني ش��يميايي يا 
راديوتراپي هستند، افرادي كه مصرف طولاني مدت 
آسپرين، كورتن يا داروهاي تضعيف كننده سيستم 
 HIV ايمني، مبتلايان ب��ه بيماري هاي مزمن مانند
دارند، علائم س��اده بيماري را جدي بگيرند. حتما به 

پزشك مراجعه و دستورات پزشك را رعايت كنند. 
عرفاني اظهار كرد: شاخصي براي بررسي موج اپيدمي 
در جامعه وجود دارد. اين مطالعه بر پايه نسبت درصد 
مراجعه افراد ب��ه كلينيك عمومي به علت بروز تب و 
سرفه، در مقايسه با كليه مراجعات به مراكز عمومي 
اس��ت. اين مراجعات اگر از ۲.5 درصد كم تر باش��د، 
نش��انگر فاز تك گير آنفلوآنزا در جامعه اس��ت. بيش 
از ۲.5 درصد نشانگر شيوع اپيدمي در منطقه است. 
با همين محاسبات، در س��امانه هاي ثبت گزارشات 
بيم��اري آنفلوآنزا در كش��ور، در ش��رايط كنوني ما 
كنترل همه گيري آنفلوآنزاي انساني H1N1 را نشان 
مي دهد، اما به دليل ادامه فصل س��رما ش��رايط بروز 
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توزيع ۲۵ درصدي اعتبارات 
سرانه مدارس

وزير آموزش و پرورش با اش��اره به وضعيت س��رانه 
مدارس گفت: وزارت آموزش و پرورش از 338ميليارد 
توماني كه به عنوان سرانه پيش بيني شده، تاكنون 
توانسته تنها ۲5 درصد آن را دريافت كند كه آن هم 
به اس��تان هاي محروم پرداخت شده است. محسن 
حاجي ميرزايي در پاسخ به پرسش��ي درباره اجبار 
برخي مدارس ب��راي دريافت كمك به مدرس��ه و 
اقداماتي چون گرو نگه داشتن كارنامه براي پرداخت 
اين هزينه به بهانه هزينه هاي آب، برق و گاز، اظهار 
كرد: معافيت م��دارس از پرداخت بهاي آب و، برق و 
گاز در مجلس تصويب شده و كسي حق ندارد براي 
اين موارد هزينه اي از مدارس دريافت كند. تنها قيد و 
تاكيد اين قانون، رعايت الگوي مصرف است. او افزود: 
براي رعايت الگوي مصرف، استانداردي تعريف شده 
به اينگونه كه متناسب با تعداد دانش آموز هر مدرسه 
تعريف مي شود و اگر متناسب با آن، مصرف معقول و 
استاندارد باشد نبايد پولي از سوي مدارس پرداخت 
شود و قطعا هيچ كس مطالبه نمي كند و در صورت 
مطالبه شدن قابل پيگرد حقوقي است. وزير آموزش 
و پرورش با تاكيد بر اينكه وزارتخانه به مدارس اعلام 
كرده كه پولي از اولياي دانش آموزان به اجبار دريافت 
نكند و قانونا هم حق ندارند به خانواده ها اجبار كنند، 
به ايسنا گفت: دي ماه است و فقط توانسته ايم سرانه 
استان هاي محروم را بپردازيم و براي مابقي استان ها 
هنوز موفق به توزيع سرانه نشده ايم. حاجي ميرزايي 
ادامه داد: رقمي كه براي سرانه پيش بيني شده 55 
هزار تومان اس��ت اما در بودجه ۲5 هزار تومان ديده 
مي ش��ود و عملا 1۲ هزار توم��ان تخصيص و ابلاغ 
مي شود كه آن هم به همه استان ها داده نشده است. با 
اين اوصاف مدرسه در هنگام شروع كار با كمبود مواجه 
مي شود و تنگناهاي موجود آنان را در شرايط دشواري 
قرار مي دهد. او ادامه داد: وزارت آموزش و پرورش از 
338 ميليارد توماني كه به عنوان سرانه پيش بيني 
شده تاكنون توانسته تنها ۲5 درصد آن را دريافت كند 

كه آن هم به استان هاي محروم پرداخت شده است.

شارژ دو ماهه كارت مستمري 
مددجويان سيل زده

رييس سازمان بهزيستي كش��ور در حاشيه بازديد 
از مناطق آسيب ديده از س��يل در استان سيستان 
و بلوچس��تان گف��ت: تاكنون مبلغ س��ه ميليارد و 
۴00ميليون تومان به حساب مددجويان آسيب ديده 
از س��يل واريز شده اس��ت كه در روزهاي آتي مبالغ 
ديگري هم افزوده خواهد شد. قبادي دانا در حاشيه 
بازديد از مناطق سيل زده استان سيستان و بلوچستان 
به شهرستان هاي آسيب ديده از سيل استان اشاره كرد 
و افزود: بيشترين آسيب سيل به منطقه بلوچستان 
اين استان وارد شده است كه شهرستان هاي چابهار، 
كنارك، فنوج، دلگان، نيكشهر و قصر قند از اين جمله 
هستند. وي افزود: بر روي كارت بانكي 5500 خانوار 
روستايي در اين شهرستان ها كه مددجوي سازمان 
بهزيستي هستند، مبلغي معادل دوماه مستمري شارژ 
شده كه از سه ميليون و 500هزار ريال تا 10ميليون 
و ۷00هزار ريال و بر اساس بعد خانوار، تعيين شده 
است و قابل برداش��ت است. قبادي دانا همچنين از 
برقراري مس��تمري براي ۲۷00خانوار پشت نوبت 
س��اكن در مناطق درگير س��يل اس��تان خبر داد و 
افزود: اين خانوارها علاوه بر شارژ شدن مبلغ معادل 
دوماه مستمري، از دي ماه امسال مشمول دريافت 
مستمري ماهانه خواهند شد و اين در حالي است كه 
۷8درصد از اين خانوارها در دهك اول درآمدي قرار 
دارند و از فقيرترين اقشار جامعه محسوب مي شوند. 
او، همچنين از كمك بلاعوض س��ازمان بهزيستي 
به مددجويان سرپرست خانوار كه منزل آنها دچار 
تخريب كامل شده اس��ت، خبر داد و افزود: علاوه بر 
كمك هاي دولتي و بنياد مسكن انقلاب اسلامي، مبلغ 
150ميليون ريال در مناطق روستايي و ۲00ميليون 
ريال در مناطق ش��هري از سوي سازمان بهزيستي 
و به عنوان كمك بلاعوض براي س��اخت مس��كن 
مددجوياني كه منزلشان به طور كامل تخريب شده 

است، پرداخت خواهد شد. 

دو شرط براي اهداي خون
سخنگوي سازمان انتقال خون با تاكيد بر لزوم افزايش 
اهداي خون جوانان بالاي 18 س��ال، گفت: در حال 
حاضر بيش��ترين اهداكنندگان خون در كشور در 
سنين ۲۶ تا 35 سال قرار دارند. بشير حاجي بيگي 
با بيان اينكه يكي از موضوعاتي كه در سازمان انتقال 
خون درباره آن بس��يار حساس��يم، بحث مشاركت 
جوانان است، گفت: از جواناني كه به سن 18 سالگي 
رسيده اند، مي خواهيم كه به صف اهداكنندگان خون 
بپيوندند. بايد توجه كرد جواناني كه به سن 18 سالگي 
مي رس��ند،  مي توانند در كنار اقداماتي چون ديپلم 
گرفتن، دريافت گواهي نامه و... اهداي خون را هم آغاز 
كنند. او با اشاره به تركيب سني اهداكنندگان خون 
در كشور، اظهار كرد: 1۷ درصد اهداكنندگان خون در 
كشور افراد داراي سنين 18 تا ۲5 سالگي هستند. 38 
درصد از آنها بين سنين ۲۶ تا 35 سالگي قرار دارند، ۲۷ 
درصد از اهداكنندگان خون در سنين 3۶ تا ۴5 سال 
هستند و 15 درصد از آنها نيز بين ۴۶ تا 55 سال دارند. 
همچنين سه درصد از اهداكنندگان خون در كشور 
در سنين بين 5۶ تا ۶0 سال قرار دارند. حاجي بيگي با 
بيان اينكه بنابراين بيشترين اهداكنندگان خون در 
كشور در سنين ۲۶ تا 35 سال هستند، ادامه داد: بايد 
توجه كرد كه مشاركت جوانان يكي از موضوعات مهم 
در اهداي خون محسوب مي ش��ود. وي تاكيد كرد: 
افرادي كه براي اهداي خون مراجعه مي كنند بايد دو 
شرط را داشته باشند؛ يكي اينكه سن شان بالاي 18 
سال بوده و دوما وزن شان بالاي 50 كيلوگرم باشد. در 
حين مراجعه نيز افرادي كه براي بار اول جهت اهداي 
خون مراجعه مي كنند، بايد كارت ملي همراهشان 
باش��د. افرادي هم كه اهداكننده مس��تمرند كارت 

شناسايي معتبر به همراه داشته باشند.

مقابله جدي با قاچاق ساماندهي شده در كشور
رييس پليس كشور گفت: با جديت با قاچاق ساماندهي شده در كشور 
برخورد مي كنيم و راه اندازي پليس امنيت اقتصادي هم يك نمونه از اين 
موارد است. سردار حسين اشتري فرمانده نيروي انتظامي جمهوري 
اسلامي ايران صبح امروز در نخستين همايش نقش امنيت در اقتصاد 
ملي و رونق توليد اظهار داش��ت: افرادي هستند كه به دليل عشق به 
كشور و نظام در كشور س��رمايه گذاري مي كنند و تمام توان خود را 
معطوف به اين كرده اند كه مشكلات اقتصادي حل شود. او افزود: اين 
جمعي كه امروز دور هم جمع شده است، متشكل از موثرترين افراد 
براي پيشبرد اقتصاد كشور است و اميدواريم پليس بتواند با كمك اين 

افراد فضايي امن از هر لحاظ براي اقتصاد ايجاد كند.
اش��تري اظهار كرد: امنيت ارتباط موثري در فضاي اقتصادي دارد و 
از منظر مختلف مي توان به اين موضوع نگاه كرد. بخش ديگر وظيفه 
پليس، جنبه حمايتي داش��تن از توليد كنندگان است كه البته ما با 
راه اندازي پليس امنيت اقتصادي سعي كرده ايم اين حمايت را به نحو 
احسن انجام دهيم. فرمانده نيروي انتظامي جمهوري اسلامي ايران 
اظهار: برخورد با قاچاق ساماندهي شده در كشور و همچنين افرادي كه 
اقدام به فعاليت هاي غيرقانوني در حوزه اقتصادي دارند از دستاوردهاي 

پليس امنيت اقتصادي ما است.
وي يادآور شد: برخي از اينكه پليس مي گويد در ايران قاچاق ساماندهي 
شده داريم، گلايه مي كنند اما اگر مي خواهيم در كشور فضاي پاك و 
يك دست براي هرچه بهتر فعاليت كردن اقتصاد گران را داشته باشيم 
بايد حقايق را عنوان كنيم. اش��تري گف��ت: راه اندازي پليس امنيت 

اقتصادي در دو سال گذشته يعني اينكه پليس به دنبال اجرايي كردن 
بيانات رهبر معظم انقلاب در زمينه مبارزه با فساد اقتصادي است. او در 
پايان يادآور شد: اميدواريم حاصل اين همايش همكاري بيشتر پليس 

و اقتصاددانان و صنعت گران باشد.
فرمانده انتظامي تهران بزرگ نيز در اين همايش تاكيد كرد كه نيروي 
انتظامي مقتدرانه با مفسدان اقتصادي و مخلان نظم و امنيت در اين 
فضا برخورد خواهد كرد. حسين رحيمي گفت: اين نخستين همايش 
نقش امنيت در اقتصاد ملي و رون��ق توليد بود و هدف از برگزاري آن 
توجه به فرمان مقام معظم رهبري و بيانيه گام دوم انقلاب بود. او با بيان 
اينكه رهبر معظم انقلاب در طول يك سال گذشته همواره مسائل و 
مشكلات اقتصادي را مد نظر قرار دادند، اظهار كرد: حمايت همه جانبه 
از تولي��د گران و صنعت گ��ران، ايجاد تعامل س��ازنده ميان پليس و 
بخش هاي اقتصادي، برنامه ريزي براي جلوگيري از جرايم اقتصادي، 
كنترل و نظارت بر مفسدان اقتصادي، استفاده از ظرفيت هاي علمي 
و... از جمله اهداف اين همايش است. رييس پليس پايتخت با تاكيد بر 
اينكه ناجا به عنوان ركن امنيت و نهاد ضابط آن، قوه قضاييه در تامين 
امنيت اقتصادي در كنار دولت و فعالان اقتصادي گفت : ما مي خواهيم 
با تامين امنيت حمايت همه جانبه از رونق توليد و همچنين اقتصاد 
مقاومتي داشته باشيم. رحيمي اظهار كرد: البته ممكن است عده اي 
معدود و اندك به دنبال سوءاستفاده از فضاي اقتصادي و فساد باشند 
كه اينها بايد بدانند ني��روي انتظامي مقتدرانه و طبق مقررات با آنان 

برخورد خواهد كرد.

سيلاب جنوب كشور و ضرورت جدي گرفتن تغيير اقليم
مديركل دفتر مخاطرات، زيس��ت محيطي و مهندس��ي س��ازمان 
زمين شناسي با بيان اينكه موضوع تغيير اقليم در حال حاضر بسيار 
جدي و پيچيده است، گفت: اين جريان ها در بخش هاي جنوبي كشور 
باعث بروز بارندگي هاي ش��ديد مي شوند، در حالي كه در بخش هاي 
داخلي غبارخيزي يا تجمع آلودگي در كلان شهرها را سبب مي  شوند؛ 
اين وضعيت به زبان ساده، مصاديقي از تكرارپذيري رخدادهاي حدي 
است. رضا شهبازي با بيان اينكه س��يلاب هاي اخيري كه در كشور 
شاهد آنها هستيم، اين سوال را به ذهن مي آورد كه چرا در چند سال 
اخير مناطق گسترده اي از كشور با س��يلاب مواجه شده اند و شاهد 
بروز بارش هاي سنگين و نامتعارف در كشور هستيم، اظهار كرد: بايد 
به خاطر داشته باشيم اين بارش ها در يك بازه زماني مشخص اتفاق 
افتاده اند و بخش هاي مختلف كشور را در فصول مختلف تحت تاثير خود 
قرار داده است. هرچند كه در تحليل شرايط كنوني بايستي از داده ها و 
اطلاعات موجود در سازمان هواشناسي كشور بهره ببريم، ولي موضوع 

را مي توان از جنبه هاي زمين شناختي و علوم زمين نيز بررسي كرد.
او افزود: وقتي به گذشته تحولات زمين شناسي اين مناطق مراجعه 
كرده و اسناد موجود در طبيعت را بررسي مي كنيم، متوجه خواهيم 
شد كه در گذشته نه چندان دور اين مناطق بارندگي بسيار سنگين 
داشته و سيلاب ها حجم بالايي از رسوبات را در فروافتادگي هايي مانند 
جازموريان يا دش��ت هاي همواري مانند خوزستان انباشته اند و اين 
وضعيت تقريبا از حدود 1۲ هزار سال گذشته در بخش هاي جنوبي 
كش��ور قالب بوده است. ش��هبازي اظهار كرد: البته بالا بودن ميزان 

بارندگي در يك رخداد، لزوما به معناي وجود يك دوره »تر س��الي« 
نيست، چراكه در مناطق خش��ك و بياباني دنيا الگوي بارندگي ها به 
همين صورت است و حجم بالاي بارندگي در فاصله زماني بسيار كوتاه 
اتفاق مي افتد. ولي بارش هاي اخير از نظر وسعت تاثير و حجم بارش 
در حالت بيش��ينه محتمل قرار دارند كه تكرار اين وضعيت مي تواند 

شواهدي از نوسانات آب و هوايي يا تغيير اقليم باشد.
او با تاكيد بر موضوع تغييرات اقليمي و آب و هوايي، يادآور شد: واقعيت 
اين است كه جريان هايي كه از سمت جنوب كشور را تحت تاثير قرار 
مي  دهند، در س��ال هاي اخير تشديد ش��ده اند و اين جريان ها نفوذ 
زيادي به عمق مركزي كشور پيدا كرده اند. شهبازي اظهار كرد: البته 
نبايد فراموش كرد كه موضوع تغيير اقليم در حال حاضر بسيار جدي 
و پيچيده است. اين جريان ها در بخش هاي جنوبي كشور باعث بروز 
بارندگي هاي ش��ديد مي ش��وند، در حالي كه در بخش هاي داخلي 

غبارخيزي يا تجمع آلودگي در كلان شهرها را سبب مي  شوند.
مديركل دفتر مخاطرات، زيس��ت محيطي و مهندس��ي س��ازمان 
زمين شناسي و اكتشافات معدني كش��ور تصريح كرد: اين وضعيت 
به زبان س��اده، مصاديق��ي از تكرارپذيري رخدادهاي حدي اس��ت؛ 
رخدادهايي كه در زمان كوتاه تاثير بالايي بر زيستگاه هاي طبيعي و 
انساني از خود به جاي مي گذارد و معمولا موجب تشديد مخاطرات 
طبيعي مي ش��وند؛ چراكه زمان لازم براي س��ازگاري ي��ا آمادگي را 
نمي دهند. در نتيجه ما امروز بايد بيش��تر از معمول گوش به زنگ و 

آماده باشيم.
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بازسازي نخستين ساختمان بلند تهران؛ خيلي دور، خيلي نزديك

  نماينده كسبه: شهرداري به دنبال اخذ عوارض چندصدميلياردي است                عضو شوراي شهر: بنياد مستضعفان نقشه هاي ساختمان را تحويل نمي دهد

گره مالي و قانوني در ساخت پلاسكو
گروه راه و شهرسازي|

 30 دي ماه سال 95 ساختمان 17 طبقه پلاسكو فرو 
ريخت و علاوه بر خس��ارات جاني،  ضرر مالي بسياري 
نيز برجاي گذاشت. 1۲00 واحد در پلاسكو كه 5۶0 
واحد از آن فعال بودند؛ تخريب شد و بسياري از كسبه 
اين ساختمان ديگر نتوانستند به شرايط قبل بازگردند. 
بسياري از كسبه ورشكست و حدود 3 هزار كارگر نيز 
بيكار شدند. در اين مدت مسوولان وعده و وعيد فراوان 
دادند از اعطاي وام بدون بهره 300 ميليون توماني تا 
عدم اخذ ماليات. محمد سعيدي كيا، رييس وقت بنياد 
مستضعفان وعده داد ظرف دو سال پلاسكوي جديد 
را مي سازد و آن را در اختيار كسبه قرار مي دهد. از آن 
روز تاكنون سه سال گذشته است و هيچ كدام از وعده 

و وعيدها محقق نشد.
كسبه ساختمان پلاسكو بعد از گذشت سه سال هنوز 
سردرگم اند و از دست مسوولاني كه درخواست هايشان 
را از يك سازمان به سازمان ديگر و از اين نهاد به ارگان 

ديگر پاسكاري مي كنند، درمانده شده اند.
عمليات ساخت پلاسكوي جديد تقريبا يك سال پس 
از اين حادثه آغاز ش��د. سال 9۶ سعيدي كيا در اولين 
س��الگرد تخريب پلاس��كو گفت كه عمليات ساخت 
پلاسكوي جديد در دهه فجر 9۶ كلنگ زني مي شود 
كه اين مورد انجام نشد و ورودي هاي ساختمان پلاسكو 
همچنان مس��دود ماند تا اينكه س��ال گذشته بنياد 
مستضعفان قول داد، همزمان با عيد سعيد فطر كلنگ 
ساخت پلاسكوي جديد را در محل ساختمان خراب 
شده آن بر زمين بكوبد. اين كار انجام شد اما همزمان 
علي اعطا سخنگوي شوراي ش��هر تهران با نمايشي 
خوان��دن اين كلنگ زني گفت: »اگر در ش��رايطي كه 
پروانه ساخت صادر نشده شروع به ساخت پروژه شود، 
به زودي ش��اهد توقف پروژه و رهاسازي آن همچون 
گود كنار برج ميلاد خواهيم بود.« اين اظهارنظر اعطا 
كه براي او هزينه س��از بود، سبب شد عده اي از كسبه 
پلاسكو تصور كنند كه اين سخنان بر خلاف منافع آنها 
است و بر همين اس��اس اين عضو شوراي شهر تهران 
مورد اعتراضات شديد خود قرار دادند. در زمان رياست 
سعيدي كيا بر بنياد مستضعفان ساخت پلاسكو چندان 
پيش نرفت و بنياد موفق به كسب پروانه ساخت نشد. 

  تغيير رييس بنياد مستضعفان
31 تيرماه سال جاري سعيدي كيا جاي خود را پرويز 
فتاح داد و كسبه پلاس��كو اندكي اميدوار شدند مگر 
گشايشي در كار آنها ايجاد شود. دراين مدت اسكلت 
طبقه هفتم نصب شد يعني پنج طبقه منفي و ۲ طبقه 
روي زمين. فتاح دو ماه پيش در جريان بازديد از روند 
س��اخت پلاس��كو گفته بود: »از اين پس كار ساخت 
پلاس��كو س��رعت بيش��تري پيدا خواهد كرد و تمام 
سفارش��ات مربوط به ستون ها و تيرهاي اسكلت داده 
شده و تا پايان بهمن ماه كل اسكلت پلاسكو يعني كل 

۲0 طبقه ساخته و نصب خواهد شد.«

اما فعاليت هاي فتاح باعث نشد تا ساخت پلاسكو روي 
روال بيفتد و مدتي است كه شهرداري به دليل نداشتن 
جواز، روند ساخت و ساز اين پروژه را متوقف كرده است.

زهرا نژادبهرام عضو هيات رييس��ه شوراي شهر شرط 
ساخت پلاسكو را اخذ مجوز از سوي بنياد مستضعفان 
مي داند.او در اين باره گفت: بنياد مستضعفان به عنوان 
مالك پلاسكو بايد نقشه هاي ساختماني كه مي خواهد 
احداث كند را به شهرداري تحويل دهد تا فرآيند صدور 

پروانه ساخت آغاز شود. 
به گفته او، مسائل پلاسكو در پيچيدگي توافقات بدون 
س��ند و مدرك ماند و هر چند ش��هرداري در راستاي 
ساخت پلاسكو به دليل شهادت 1۶ نفر از آتش نشانان 
و همچنين حقوق مكتس��به كس��به مساعدت هايي 
داش��ت اما بايد مراحل قانوني در مورد پلاس��كو يا هر 
ساختمان ديگري لحاظ شود. او با بيان اينكه توافقات 
بين شهردار قبلي منطقه 1۲ و استانداري انجام شده اما 
توافقات منجر به درخواست صدور مجوز ساخت نشد، 
گفت: متاس��فانه در اين روزها بحث پرداخت عوارض 
مطرح مي شود. در حالي كه مسائل مالي در اين ميان 
مطرح نيست و ما معتقديم كه بايد بر اساس قانون اين 
ساختمان به مانند هر ساختمان ديگري در تهران مجوز 
ساخت بگيرد و نقشه هاي آن به تاييد برسد.شهرداري به 
مالك اجازه داد از آنجايي كه احتمال فرونشست خيابان 
جمهوري به دليل گود پلاس��كو وجود داش��ت مالك 
اقدام به ايمن سازي كند كه البته اين بدين معنا نيست 

كه درخواست مجوز صادر شده است و آنها مي توانند 
ساختمان شان را بسازند. به گفته او ارتباط خوبي ميان 
بنياد مستضعفان و شهرداري برقرار است اما نمي دانيم 
كه چه علتي سبب مي شود كه نقشه هاي ساختمان 
براي آغاز فرآيند صدور پروانه ساخت را ارايه نمي كند.

  بهانه مالي را  نمي پذيريم
البته پرويز فتاح در مراسم بزرگداشت حادثه پلاسكو 
عنوان كرد: كندي كار ساخت پلاسكو را به بهانه مالي 
نمي پذيريم اكنون نقشه هاي پلاسكو تحويل شهرداري 
شده و گمان مي كنيم مسائل مطرح شده با شهرداري 
مربوط به پاركينگ و عوارض اين س��اختمان حتما با 
تعامل حل مي شود البته همه بايد سهم خود را ايفا كند.

اما صحبت هاي نماينده كسبه پلاسكو نيز با دلايلي كه 
نژادبهرام عنوان مي كند، متفاوت است.به گفته عليرضا 
تهراني شهرداري به دنبال اخذ عوارض چندصد ميليارد 

توماني از بنياد است.
او در اين ب��اره گفت: درحالي كه كميس��يون ماده 5 
مي گويد پلاس��كو معاف از عوارض چندصد ميليارد 
توماني است اما شهرداري امروز اين موضوع را مطالبه 
مي كند، از آنجايي كه بنياد مستضعفان هم از اين پروژه 
منتفع نمي شود انگيزه اي براي رفع اين مسائل مالي 
ندارد. عليرضا تهران��ي در گفت وگو با ايلنا درباره روند 
احداث س��اختمان پلاس��كو پس از گذشت 3 سال از 
اين حادثه اظهار كرد: در مقطعي نهادهاي شهري به 

دليل نبود جواز جلوي كار را گرفتند و امروز شهرداري 
در حالي مطالبه عوارض چند صد ميلياردي را دارد كه 
اساسا طبق كميسيون ماده 5 ساخت پلاسكو معاف از 

پرداخت عوارض است.
 او ب��ا بيان اينكه تمام مس��وولان نهادهاي درگير در 
پروژه پلاس��كو قول همكاري مي دهن��د اما در عمل 
هيچ پيشرفتي نداريم، گفت: بنياد مستضعفان قول 
داده اس��ت كه س��ال 99 غرفه ها را به كسبه تحويل 
دهن��د، اميدواريم اين وعده محقق ش��ود چراكه ما 
كس��به پلاس��كو ديگر توان تحمل بيش از اين را در 
تاخير اجراي پروژه نداري��م و تاكنون صدها ميليون 
تومان خسارت را متحمل شديم. 48 ماه براي اجراي 
اين پروژه از هر جهت زمان مناسبي بود و نبايد زمان 

بيشتري به طول بينجامد.
نماينده كس��به پلاس��كو با تاكيد بر اينكه كسبه در 
تلاش اند به منظور پيشرفت كار ديدارهايي با مسوولان 
داشته باشند، گفت: نگذاشتيم كه عده اي مانع از ادامه 
روند كار شوند. تهراني درباره دليل طولاني شدن روند 
اخذ جواز براي اجراي كار تاكيد كرد: بخشي از دلايل 
طولاني شدن اين روند به دليل مسائل مالي است. در 
ابتدا بحث برگزاري مس��ابقه براي انتخاب نقشه برتر 
مطرح شد كه 5 ماه زمان برد و اين مدت زمان طبيعي 
بود اما شايد بخشي از طولاني شدن روند اخذ جواز به 
دليل اهمال بنياد مستضعفان بوده است.  او ادامه داد: 
درحالي كه كميسيون ماده 5 مي گويد پلاسكو معاف 

از عوارض چندصد ميليارد توماني است اما شهرداري 
ام��روز اين موضوع را مطالبه مي كن��د و از آنجايي كه 
بنياد مس��تضعفان هم از اين پروژه منتفع نمي ش��ود 
انگيزه اي براي رفع اين مس��ائل مالي ندارد. البته اين 
ارقام براي بنياد رقمي نيست و بنياد صاحب شركت هاي 
پيمانكاري، آهن، سيمان و تمام مصالح مورد نياز است و 

توان حل اين موضوعات و اجراي پروژه را دارد. 
تهراني افزود: ما در اين ساختمان حقوق مكتسبه داريم 
و طبق قانون ش��هرداري اين حق و حقوق بايد رعايت 
شود اما اكنون اين اتفاق نمي افتد. از ابتدا قرار بود بنياد با 
هزينه خودش ساختمان را بسازد و نهادهاي شهري هم 
به اجراي پروژه كمك كنند و به طور رايگان ساختمان 
در اختيار بهره برداران قرار دهند. نماينده كسبه پلاسكو 
درباره اس��تقرار عده اي در پاس��اژ نور گفت: پاساژ نور 
يكسري ايرادات ماهيتي دارد چرا كه مديريت دولتي 
بر آن حاكم اس��ت. قبلا مالك اين مجموعه دانشگاه 
امام صادق بوده و الان در اختيار 7 بانك است و مالكان 
انگيزه اي براي رونق اين پاس��اژ ندارند. تهراني با بيان 
اينكه كسبه فقط 10 ميليارد تومان هزينه جابه جايي 
به پاساژ نور به دليل عدم هماهنگي ها پرداخت كردند، 
گفت: كسبه حتي توان پرداخت پول قبض برق پاساژ 
نور را ندارند اما برخلاف وعده هايي كه داده شده ماليات 
سنگيني براي كسبه پلاسكو تعيين شده كه واقعا اين 

مسائل قابل هضم نيست.

  وعده ها محقق نشد
نماينده كسبه پلاسكو با بيان اينكه در حال حاضر كسبه 
پلاسكو هيچ تفاوتي با ساير كسبه ندارند و هيچ يك از 
وعده ها محقق نشده است، افزود: مديران و مسوولان 
زير قول هايش��ان زدند. س��ال 95 اعلام شد، كسبه از 
پرداخت معوقات مالياتي معاف مي ش��وند اما امروز با 
وجود صدها ميليون خس��ارت باي��د ماليات بر ارزش 

افزوده هم بپردازيم.
او با بيان اينكه مانند گوشت قرباني شده ايم و دايما در 
حال پاس كاري بين اداره ها هستيم، گفت: مي گويند 
مديراني كه به ش��ما قول حماي��ت داده اند الان ديگر 
مسووليتي ندارند اما اين وعده ها از جايگاه حقوقي به ما 

داده شد و نه افراد حقيقي.

  پلاسكو بايد مجوز ساخت دريافت كند
گفتني است پيروز حناچي شهردار تهران نيز شامگاه 
دوشنبه در مراسم بزرگداشت حادثه پلاسكو در جمع 
خبرنگاران تاكيد كرد كه ساختمان پلاسكو بايد مجوز 
ساخت دريافت كند.حناچي افزود: همه ساختمان هاي 
در حال ساخت بايد پروانه ساخت بگيرند اين ساختمان 
نيز بايد براي گرفتن پروانه اقدامات لازم را انجام دهد و 

ايمني را به خوبي رعايت كند.
شهردار تهران ادامه داد: ايمن سازي ساختمان پلاسكو 
در اولويت ما قرار دارد و ما براي ساخت اين ساختمان با 
بنياد مستضعفان همكاري هاي لازم را خواهيم داشت.

سهم وام در تامين هزينه هاي خريد آپارتمان نيامده، آب رفت

دليل نوسان دوباره قيمت مسكن
در حالي كه پرداخت تسهيلات مسكن با سقف هاي جديد 
هنوز روند اجرايي به خود نگرفته، بازار مس��كن با شوك 
افزايش قيمت، به استقبال وام ۲40 ميليون توماني رفت.
به گزارش مهر، در حالي كه اين روزها اتفاقات متعدد در 
حوزه هاي سياس��ت داخلي و خارجي، فضاي اقتصادي 
كشور را تحت تأثير خود قرار داده، اما بازار مسكن كه در 
چند ماه گذشته تلاطم هاي سال 97 را پشت سر گذاشته 
و به آرامش رسيده بود، در فضاي هيجاني اين روزها بار 
ديگر دچار نوس��ان در قيمت ش��ده و با افزايشي حدوداً 
10 تا 15 درصدي، عقب نش��يني خريداران واقعي را در 

پي داشته است.
افزايش دوباره قيمت در حالي است كه از تير ماه امسال بر 
اساس گزارش هاي اعلامي دو مرجع بازار مسكن، قيمت ها 
روند نزولي به خود گرفته بود؛ هر چند كه آذر ماه بار ديگر 
ميانگين قيمت مس��كن در تهران به كانال 13 ميليون 
تومان در هر متر مربع بازگشته بود؛ اما به زعم بسياري از 
كارشناسان، افزايش بيش از حد تصور قيمت مسكن در 
منطقه يك تهران سبب اين افزايش شده بود؛ وگرنه در 

ساير مناطق قيمت ها عمدتاً يا بدون تغيير يا نزولي بود.

  حساب منطقه يك از تهران جداست
منطقه يك نيز به دليل آنكه بازار خريد و فروش واحدهاي 
مسكوني لوكس در اختيار سفته بازان قرار دارد و ميزان 
خريد مصرفي مسكن در اين منطقه كمتر از ساير مناطق 
پايتخت است، لذا اساساً نوع بازار در اين منطقه را بايد با 
ساير مناطق تهران متفاوت دانست؛ به گونه اي كه برخي 

كارشناسان معتقدند بايد قيمت هاي مسكن در منطقه 
يك را از بازار مسكن پايتخت در گزارش آماري ماهانه كه 
دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مسكن وزارت راه و شهرسازي و 

همچنين بانك مركزي ارايه مي دهند، جدا كرد.

  پيش بيني هاي كارشناسان به سنگ خورد
بر اساس همين روند باثبات قيمت مسكن در ماه هاي 
اخير و همچنين روند رشد سريع و هيجاني قيمت ها 
در بازار س��رمايه و بازدهي بالاي سرمايه گذاري در اين 
بازار بود كه در همايش��ي كه آذر ماه برگزار ش��ده بود، 
كارشناسان اقتصادي متفق القول از سودده نبودن بازار 
مسكن تهران و ساير بازارهاي موازي غير از بازار سرمايه 
)بورس( براي س��رمايه گذاران خبر داده و خواس��تار 
س��رمايه گذاري در بازار سهام شده بودند. در حالي كه 
بس��ياري منتظر بودند تا اين پيش بيني كارشناسان 
اقتصادي در خصوص بازار مسكن تا پايان سال جاري 
ادامه دار باشد، اما بر خلاف اين پيش بيني ها، بازار مسكن 
از ح��دود يكماه قبل بار ديگر رون��د صعودي در پيش 
گرفت و سبب شد تا افزايش سقف تسهيلات مسكن كه 
از ابتداي دي ماه به تصويب شوراي پول و اعتبار رسيد 
و عملًا اجراي آن تا اواخر ماه جاري به طول انجاميد، اثر 

خود را از دست بدهد.

  افزايش وام با تورم مسكن رابطه منطقي ندارد!
جالب آنكه ابوالقاسم رحيمي اناركي، مديرعامل بانك 
مسكن در نشس��ت خبري نيمه دي ماه امسال كه در 

خصوص تشريح روند تسهيلات جديد مسكن برگزار 
شد، در پاسخ به پرسشي در خصوص اينكه آيا افزايش 
سقف تسهيلات مسكن، به ايجاد تورم در بازار مسكن 
منجر خواهد شد يا نه؟ گفت: تسهيلات مسكن از سال 
89 تا 94 ثابت بود اين در حالي اس��ت كه بيش��ترين 
ميزان افزايش قيمت مسكن را در فاصله سال هاي 89 
تا 91 ش��اهد بوديم؛ بنابراين نمي توان ارتباط منطقي 
ميان افزايش سقف تسهيلات مسكن با تورم اين بخش 
برقرار كرد. اي��ن اظهارنظر مديرعامل بانك مس��كن 
نتوانس��ت چندان دوام بياورد و افزايش نه چندان زياد 
س��قف تسهيلات مس��كن در يك ماه اخير، با افزايش 
قيمت ها در بازار مسكن روبه رو شد. هر چند كه حتي 
اگر قيمت ها هم افزايش نمي يافت، باز هم با سقف هاي 
جديد تسهيلات مسكن در عمل خانوارها نمي توانستند 
واحد مسكوني مناسبي خريداري كنند؛ چرا كه ميزان 
پوشش دهي اين تسهيلات در مقايسه با نرخ هاي بازار 

از ارزش حداقلي برخوردار است.

  منطقه ۵؛ رشد قيمت مسكن تا ۱۵ درصد
در حالي كه قيمت مسكن نوساز در شهرك نفت تهران 
در منطقه 5 پايتخت به متري ۲۲ ميليون تومان رسيده 
كه بر اس��اس اعلام دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مسكن، 
ميانگين قيمت در اين منطقه در آذر ماه، 15.8 ميليون 
توم��ان در هر متر مربع بود؛ همچني��ن در اين محله، 
واحدهاي بالاي 15 س��ال ساخت نيز به بيش از 17.5 
ميليون تومان در هر متر مربع افزايش يافته كه باز هم از 

متوسط قيمت مسكن اين منطقه در آذرماه بالاتر است. 
به گفته يك مشاور املاك مستقر در منطقه 5، در محله 
بهنام نيز واحد 7 سال ساخت تا متري ۲0 ميليون تومان 
خريد و فروش مي شود كه واحد مشابه در آبان ماه امسال 
متري 18.5 ميليون تومان قيمت گذاري شده بود؛ اما 
در حال حاضر واحدهاي بالاي 10 سال ساخت در اين 
محله با قيمت متري 18 ميليون تومان عرضه مي شوند.

  منطقه ۱۴؛ افزايش ۱ ميليون توماني نوسازها
يك مش��اور املاك مس��تقر در منطق��ه 14 نيز به مهر 
گفت: واحد مس��كوني تا 5 سال س��اخت در محله ابوذر 
كه در تابستان امسال متري 1۲.5 ميليون تومان معامله 
مي شد، در حال حاضر بين 14.5 تا 15 ميليون تومان از 
سوي مالكان فايل مي شود كه علت اين افزايش قيمت ها 
مشخص نيست. به گفته وي، قدرت خريد افرادي كه مايل 
به سكونت در اين منطقه هستند، چندان بالا نيست؛ با اين 
حال در يكي دو ماه اخير تعداد فايل هايي كه مالكان قيمت 
ميلياردي براي فروش واحدهاي خود پيشنهاد مي دهند، 
افزايش نسبتاً زيادي داشته است. اگرچه متوسط قيمت 
هر متر مربع واحد مس��كوني در منطقه 14 در آذر ماه، 
9.9 ميليون تومان از س��وي دفتر برنامه ريزي و اقتصاد 
مسكن برآورد شده بود، ولي در محله ائمه اطهار منطقه 
14، واحد مسكوني 13 سال ساخت با قيمت متري 11 
ميليون تومان براي فروش فايل شده است؛ واحدي كه به 
گفته يك مشاور املاك، ۲ ماه قبل مالك آن، متري 9.5 

ميليون تومان براي فروش پيشنهاد داده بود.

  منطقه ۱۸؛ تقريبا بدون رشد قيمت 
در منطقه 18 نيز اگرچه ميزان افزايش قيمت ها محدود 
بوده و عمدتا به واحدهاي نوساز اختصاص دارد، اما در 
حالي كه واحد مسكوني نوساز در ابتداي آذر ماه در محله 
ش��هرك وليعصر متري ۶.۶ ميليون تومان بود، اما روز 
گذشته مشاوران املاك اين منطقه مترين 7.5 ميليون 
تومان واحدهاي نوس��از در اين محله را فايل كرده اند؛ 
دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مس��كن متوسط قيمت هر 
متر واحد مسكوني در منطقه 18 را ۶.3 ميليون تومان 

براي آذرماه محاسبه كرده بود.

  تحقق روياي خريد مسكن زير يك ميليارد تومان
مناطق مركزي پايتخت نيز از جمله مناطقي است كه با 
افزاي��ش اندك روبه رو بوده و همچن��ان مي توان اميدوار 
به يافتن واحدهاي مس��كوني 15 تا ۲0 س��ال ساخت با 
 قيمت هاي زير يك ميليارد توم��ان در محدوده متراژي

 ۶0 تا 85 متري در منطقه 7 و محله هفت تير بود. هرچند 
كه اي��ن واحدها عموماً در نيم��ه جنوبي محله هفت تير 
يافت مي شود و در محلات شمالي ميدان هفت تير واحد 
مسكوني زير يك ميليارد تومان تقريباً ناياب شده است. 
به گفته يك مشاور املاك در خيابان مفتح جنوبي، واحد 
مس��كوني 85متري 17 سال س��اخت را مي توان متري 
10ميليون تومان در اين محله خريداري كرد كه نسبت 
به ماه هاي گذشته تقريباً بدون تغيير بوده يا افزايش اندكي 
داشته است؛ اما در محله مفتح شمالي قيمت ها با رشدي تا 

۲ميليون تومان در هر متر روبه رو بوده است.

برف و باران در كشور و موج سرما از جمعه
مدير مركز پيش بيني و هشدار سازمان هواشناسي با 
بيان اينكه بارش برف از چهارش��نبه شب در پايتخت 
آغاز مي ش��ود، گفت: از روز جمعه كاهش دما در اغلب 
نقاط كشور پيش بيني و توصيه مي شود  مصرف بهينه 
انرژي در مصارف خانگي و صنعتي در دستور كار باشد.

صادق ضياييان در گفت وگو با فارس، در تشريح آخرين 
وضعيت جوي كش��ور، اظهار كرد: تا يكش��نبه هفته 
آينده در اغلب مناطق كشور شاهد بارش هاي مناسب 
و ناپايداري جوي هستيم. با ورود سامانه بارشي از غرب 
كش��ور، بارش برف و باران در اس��تان هاي كرمانشاه، 
همدان، ايلام، كردس��تان، آذربايجان غربي، لرستان و 

برخي مناطق اصفهان پيش بيني مي ش��ود. ضياييان 
ادامه داد: در ۲4 س��اعت آينده در استان هاي خراسان 
شمالي، خراسان رضوي، كرمان و هرمزگان و همچنين 

سواحل خزر بارش پراكنده پيش بيني مي شود.
مدير مركز پيش بيني و هشدار سازمان هواشناسي افزود: 
چهارشنبه سامانه بارشي در غرب و جنوب غرب كشور 
تقويت مي شود و گستره بارش ها به دامنه هاي البرز و 
مركز كشور نيز كشيده مي شود. روز پنجشنبه سامانه 
بارشي در شرق و جنوب كشور فعال خواهد بود و اواخر 
وقت پنجشنبه از نوار شرقي كشور خارج مي شود. روز 
پنجشنبه در اغلب مناطق كشور آسمان ابري و باراني 

اس��ت كه در اين روز بارش ها در جنوب كشور و شرق 
شدت بيش��تري دارد.  مدير مركز پيش بيني و هشدار 
سازمان هواشناسي اضافه كرد: روز جمعه سامانه بارشي 
ديگري از ش��مال غرب وارد كش��ور مي شود و موجب 
بارش در سواحل غربي خزر، غرب و شمال غرب كشور و 

دامنه هاي البرز خواهد شد.
وي بيان ك��رد: روز جمعه  كاهش 5 تا 10 درجه اي دما 
 در بسياري از استان هاي كشور خواهيم داشت، بنابراين 
افزايش مصرف حامل هاي انرژي و احتمال خس��ارت 
به محصولات كشاورزي پيش بيني و توصيه مي شود 
 مصرف بهينه انرژي در مصارف خانگي، اداري و صنعتي 

در دس��تور كار باش��د. مدير مركز پيش بيني و هشدار 
سازمان هواشناس��ي افزود: روز شنبه هفته آينده غير 
از جنوب و جنوب شرق، در اغلب مناطق بارش داريم، 
همچنين كاهش محسوس دما از شنبه در نيمه شمالي 
كشور پيش بيني مي شود.  ضياييان گفت: روز پنجشنبه 
شرق خليج فارس و درياي عمان و روز جمعه درياي خزر 
مواج است. وي در تشريح وضعيت جوي پايتخت با بيان 
اينكه تا سه روز آينده كمينه دماي تهران زير صفر است، 
گفت: آسمان تهران امروز نيمه ابري، در برخي ساعات 
مه آلود و اوايل شب بارش برف و باران پيش بيني مي شود 
و چهارشنبه شب در تهران بارش برف داريم، همچنين 

روز پنجشنبه در تهران بارش برف خواهيم داشت و روز 
جمعه نيز آسمان تهران ابري با بارش برف پيش بيني 
مي شود و اين شرايط در روز شنبه نيز حاكم است و بارش 
برف و سپس كاهش دما را شنبه در پايتخت خواهيم 
داشت؛ بيشينه و كمينه دما چهارشنبه در تهران 5 درجه 
و يك درجه زير صفر خواهد بود.  مدير مركز پيش بيني و 
هشدار سازمان هواشناسي اضافه كرد: امروز بندرعباس 
با بيش��ينه دماي ۲5 درجه بالاي صفر گرمترين مركز 
اس��تان و اردبيل با كمين��ه دماي 8 درج��ه زير صفر 
سردترين مركز اس��تان خواهد بود؛ همچنين فردا در 
۲1 استان كمينه دما صفر و زير صفر درجه خواهد بود.
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 شهرداري قصوري
در زمينه آلودگي هوا ندارد 

محمد عليخاني رييس كميسيون عمران و حمل 
و نقل ش��وراي شهر تهران با اشاره به اينكه تحريم و 
مسائل اقتصادي مشكل آلودگي هوا را پيچيده كرده 
است، گفت: ش��هرداري قصوري در زمينه آلودگي 
هوا ندارد. به گزارش ف��ارس، عليخاني اظهار كرد: 
در تهران ميليون ها خودرو و موتورسيكلت آلاينده 
دودزا و با س��ن فرسودگي زياد وجود دارد كه سبب 
آلودگي هواي پايتخت مي شود ولي به دليل وضعيت 
اقتص��ادي نمي توان آنها را توقيف كرد. ش��رايط به 
صورتي است كه مسائل مختلف به هم گره خورده و 
مشكلات مضاعف همچون تحريم به آن افزوده شده 
اس��ت. او تصريح كرد: مشكلات قبلي كه در زمينه 
بروز آلودگي هوا وجود داشته همچون ناهماهنگي 
دستگاه ها و نبود مديريت يكپارچه همچنان باقي 
است و تحريم ها و شرايط اقتصادي به آن مشكلات 
دامن زده است. او گفت: بارها تأكيد كرده ام كه اجرا 
نشدن همزمان بس��ياري از طرح ها كه البته بايد به 
صورت بسته اي از سياست ها باشد مي تواند مشكل 
آلودگ��ي را تا ح��دود زيادي حل كن��د. همچنين 
دستگاه هاي مرتبط با اين موضوع بايد تكاليف قانوني 
خود را انجام دهند. رييس كميسيون عمران و حمل و 
نقل شوراي شهر تهران تصريح كرد: متأسفانه برخي 
از دستگاه ها در حال حاضر رسما مي گويند نمي توانند 
به تكاليف قانوني خود عمل كنند به طور مثال موضوع 
اس��تفاده از مازوت در كارخانه ها بايد مدنظر باشد 
چرا كه مازوت آلايندگي زيادي ايجاد مي كند ولي 
از طرفي به دليل اينكه در شرايط اقتصادي كنوني 
كارخانه تعطيل نشود و عده اي بيكار نشوند مازوت 
در كارخانه استفاده مي شود از طرفي مازوت توليدي 
بايد به نحوي در كشور مورد استفاده قرار گيرد. رييس 
كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي شهر تهران 
تصريح كرد: ش��هرداري قصوري در زمينه مبارزه با 
آلودگي هوا ندارد و همه كارهاي قانوني خود را انجام 
داده است. در دوره پنجم شورا هيچ باغي در پايتخت 
از بين نرفته البته شايد مواردي بسيار اندك در اين 
زمينه وجود داشته باشد كه سيستمي نبوده يا با مجوز 

شورا انجام نشده است.

افزايش سهم شهرداري ها از 
محل ماليات بر ارزش افزوده

مرتضي الويري، رييس ش��وراي عالي اس��تان ها از 
افزايش سهم شهرداري ها از محل ماليات بر ارزش 
افزوده خبر داد. به گزارش ايس��نا، مرتضي الويري 
گفت: لايحه ماليات بر ارزش افزوده مدت هاست كه 
در دستور كار مجلس شوراي اسلامي قرار دارد.يكي 
از مهم ترين م��واد اين لايحه كه مربوط به مديريت 
شهري مي شود، ماده 41 است كه سهم شهرداري ها 

را از محل ماليات بر ارزش افزوده مشخص مي كند.
او گفت: طبق روال از 9 درصد ماليات بر ارزش افزوده، 
يك درص��د به ورزش و امور فرهنگ��ي، 5 درصد به 
دول��ت و 3 درصد به ش��هرداري ها اختصاص پيدا 
مي كند. رييس شوراي عالي استان ها با بيان اينكه با 
توجه به اهميت درآمد پايدار در شهرداري ها تلاش 
كرديم كه سهم شهرداري از محل ماليات بر ارزش 
افزوده افزايش يابد اظهار كرد: ما خواهان افزايش 50 
درصدي اين سهم بوديم كه چون احتمال مغايرت با 
قانون ششم توسعه را داشت، لازم بود دو سوم آراي 
در مجلس را كسب كند كه با تلاش  و پيگيري هاي 

زياد توانستيم براي اين پيشنهاد آرا را كسب كنيم.
الويري افزود: مجلس ش��وراي اسلامي امروز سهم 
دولت و شهرداري ها را از محل ماليات بر ارزش افزوده 

به صورت مساوي و 50-50 در نظر گرفته است. 
براساس اين مصوبه مجلس شوراي اسلامي از اين 
پس سهم شهرداري ها از محل ماليات بر ارزش افزوده 

به مانند دولت 4 درصد خواهد شد.

هشدار به دلالان مسكن مهر
مديرعامل ش��ركت عمران شهر جديد پرند با بيان 
اينكه صاحبان ح��دود 13 هزار واحد آماده ش��ده  
مسكن مهر پرند از تحويل آنها خودداري مي كنند، 
گفت: بيش��تر اين واحدها توسط دلالان خريداري 
ش��ده و بانك مس��كن اخطار داده كه اگر از تحويل 
امتناع كنند، سود تسهيلات آنها را از 4 به 18 درصد 

افزايش مي دهد.
محس��ن وطن خواهي در گفت وگو با ايس��نا اظهار 
كرد: در حال حاضر حدود 13 هزار واحد مسكن مهر 
پرند آماده شده كه متقاضيان تحويل نگرفتند. البته 
بخشي از واحدها ممكن است در جزيياتي مشكل 
داشته باشد ولي در عين حال هيچ تلاشي از سوي 
صاحبان اين واحدها براي تحويل ديده نمي ش��ود. 
به همين دليل، بانك مسكن اعلام كرده اگر خانه را 
تحويل نگيرند سود وام آنها از 4 به 18 درصد افزايش 
پيدا مي كند. تلاش ما اين است كه متقاضيان واقعي 
آس��يب نبينند و اگر قرار است سود تسهيلات اين 

واحدها افزايش پيدا كند شامل دلالان شود.
وي افزود: مصوبه اي به دس��ت ما رس��يد كه هزينه 
نگهداري واحدهاي خالي محاس��به ش��ود ولي ما 
مي گوييم هزينه نگهداري را پيمانكار تعيين نكند، 
بلكه ما تعيين كنيم. حواس��مان هست كه جانب 
م��ردم را رعايت كنيم اما انتظ��ار داريم متقاضيان 
نيز درخص��وص پرداخ��ت آورده و تحويل واحدها 

همكاري كنند.
مديرعامل شركت عمران شهر جديد پرند همچنين 
خبر داد: حدود 7۲0 واحد مس��كن مهر كيس��ون 
در شهر جديد پرند آماده  تحويل است اما پيمانكار 
قصد داشت واحدها را مشمول افزايش شديد قيمت 
كن��د كه ما موافقت نكرديم و مجب��ورش كرديم از 
درخواستش عقب نشيني كند. ان شاءالله تا 15 روز 
ديگر اين 7۲0 واحد را به متقاضيان تحويل مي دهيم.
وي همچنين اظهار كرد: به جز س��ه پروژه از جمله 
كيس��ون، صدرانو و اس��اس گسترش ش��هر، بقيه 
واحدهاي مسكن مهر )حدود ۶000 واحد( تا پايان 

سال جاري افتتاح مي شود.
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گمرك در بخشنامه اي مشخص كرد 

نشانگان كارت هاي بازرگاني اجاره اي 
تعادل| گروه تجارت |

»كارت ه�اي بازرگاني اج�اره اي« زير ذره بين 
گم�ركات اجراي�ي ق�رار گرفتن�د. ب�ه دليل 
سوءاس�تفاده برخ�ي از واردكنن�دگان كالا از 
كارت بازرگاني اجاره اي، س�ازمان گمرك طي 
بخش�نامه اي از تمامي گمركات اجرايي كشور 
درخواس�ت كرده كه به منظ�ور »جلوگيري از 
انباش�ت مطالب�ات معوق، بر كنت�رل ونظارت 
اظهارنامه هاي�ي كه ب�ا كارت هاي م�ورد نظر 
ترخيص مي ش�وند«، دقت بيش�تري داش�ته 
باش�ند. اماكارت ه�اي بازرگاني اج�اره اي چه 
مش�خصاتي دارند؟ براس�اس توضيحاتي كه 
گمرك ارايه كرده اي�ن كارت ها از پنج ويژگي 
برخ�وردار هس�تند ك�ه در زم�ره كارت هاي 
بازرگان�ي اج�اره اي قرار مي گيرند. نخس�ت؛ 
كارت هاي بازرگاني كه توسط حق العمل كاران 
يا نمايندگان متعدد اس�تفاده شده مي شوند. 
دوم كارت هاي بازرگاني كه با استفاده از آنها در 
گمركات مختلف كالا اظهار مي شود. اما سومين 
نشانه كه مشخص مي كند اين كارت ها اجاره اي 
هستند، اينكه كارت هاي بازرگاني كه با استفاده 
از آنها در فصول مختل�ف و متعدد تعرفه، كالا 
اظهار مي شود. شاخص ديگر اينكه كارت هاي 
بازرگاني كه در مح�ل جغرافيايي غير از محل 
صدور كارت از آنها اس�تفاده شده نيز احتمالا 
به عن�وان كارت هاي اجاره اي مورد اس�تفاده 
قرار مي گيرند. همچنين براس�اس بخش�نامه 
گمرك، گروه ديگر كارت هاي بازرگاني هستند 
كه براي واردات ي�ا صادرات به اظهاركنندگان 
يا كارگزاران�ي وكالت داده اند كه در گذش�ته 
براي بدهكاران كار كرده اند. در همين حال، دو 
نواب رييس اتاق ايران در گفت وگو با »تعادل« 
ضمن مثبت ارزيابي كردن اين بخشنامه، ابراز 
اميدواري كردند كه بخش�نامه ياد شده مانعي 
در مسير رونق توليد و فعاليت تجار خوشنام و 

با سابقه ايجاد نكند.

    نگاهي به آمار صدور كارت بازرگاني
براساس آمار منتشر شده از س��وي »وزارت صمت«، 
مجموع كارت هاي بازرگاني صادر شده در 8 ماه نخست 
سال 98 برابر 4 هزار و 942 كارت گزارش مي شود كه 
اين رقم در مدت مشابه س��ال گذشته، 4 هزار و 777 
كارت بوده اس��ت. يعني تعداد كارت هاي صادر شده 

در 8 ماه ابتدايي امسال در مقايسه با سال گذشته 3.5 
درصد بيشتر شده اس��ت. البته در آبانماه سال جاري 
664 كارت بازرگان��ي صادر ش��د، در همين حال رقم 
صدور كارت بازرگاني در مهر ماه سال جاري برابر 720 
مورد بوده است. يعني ظرف يكماه، نزديك به 8 درصد 
از صدور كارت هاي بازرگاني در كش��ور كاهش يافته 
اس��ت. همچنين در آبان ماه 98، تنها يك هزار و 515 
كارت بازرگاني تمديد شده است كه اين رقم در مهرماه 
سال جاري برابر 1975 مورد گزارش شده است. يعني 
رقم تمديد كارت هاي بازرگاني در آبانماه بيش از 23 
درصد كاهش يافته است. از سوي ديگر، آمار ارايه شده 
از س��وي وزارت صمت، حكايت از آن دارد كه در 8 ماه 
نخست س��ال جاري درمجموع 12 هزار و 572 كارت 
بازرگاني تمديد شده است كه اين رقم در مدت مشابه 
س��ال 97، برابر 11 ه��زار و 928 مورد بوده اس��ت. به 
عبارتي، تمديد اين كارت ها در سال جاري، 5.4 درصد 

بيشتر شده است.
اما موضوعي كه هم اكنون به يك چالش جدي در بحث 
تجارت خارجي بدل شده، بحث كارت هاي بازرگاني 
اجاره اي است. پديده اي كه به گفته بسياري از فعالان 
اقتصادي،  سياست هاي ارزي سال گذشته دولت زمينه 
سوءاستفاده از كارت هاي بازرگاني را فراهم كرده است. 
از آنجاكه اين دست اقدامات زمينه فرار مالياتي را فراهم 
مي كند، خساراتي را به اقتصاد كشور وارد مي آورد. در 
همين حال بايد تاكيد كرد استفاده از كارت بازرگاني 
اجاره اي، خلاف قانون است. كما اينكه براساس تبصره 
)4( ذيل بند )4( م��اده )10( آيين نامه اجرايي قانون 
مقررات ص��ادرات و واردات، دارندگان كارت بازرگاني 
حق واگذاري آن به غير براي استفاده از مزاياي كارت 
بازرگاني را ندارند. كارت بازرگاني، مجوز فعاليت تجارت 
خارجي اس��ت و قانون گذار براي دارندگان آن حقوق 
و وظايفي را قائل شده كه بايد ش��خصاً از آن استفاده 
كند، واگذاري اختيارات و يا اس��تفاده از منافع آن به 
هر صورت برخلاف ماده )2( قانون تش��ديد مجازات 
مرتكبين ارتشاء، اختلاس و كلاهبرداري و قابل تعقيب 

كيفري خواهد بود.
با توجه به بحث هاي بس��ياري ك��ه حول محور كارت 
بازرگاني اجاره اي ش��كل گرفت؛ در نهايت س��ازمان 
گمرك، ب��راي جلوگي��ري از سوءاس��تفاده برخي از 
واردكنندگان كالا از كارت هاي بازرگاني يا همان كارت 
اجاره اي، با صدور بخش��نامه اي خواس��تار دقت نظر 
بيشتري در اين زمينه شده است. در بخشنامه گمرك 
آمده است كه »استفاده از كارت هاي بازرگاني اجاره اي 

علاوه براينكه تخلف فرار مالياتي محسوب مي شود، در 
صورت وجود مبلغ كسر دريافتي پس از ترخيص، گاهي 
موجب عدم امكان شناسايي صاحب كالا شده و وصول 
مطالبات را با مشكلات و محدوديت هاي جدي مواجه 
مي كند.« در اين بخشنامه از گمركات كشور خواسته 
شده كه براي جلوگيري از انباشت مطالبات معوق، بر 
كنترل و نظارت اظهارنامه هايي كه با كارت هاي مورد 
نظر ترخيص مي شوند، دقت بيشتري داشته باشند. 
همچنين بر انجام كنترل هاي قب��ل از ترخيص كالا 
تاكيد شده و از كارت هاي بازرگاني كه احتمال مي رود 
اجاره اي باشند، نامه هاي كسر دريافتي صادره سنوات 
قبل كه مشمول ماده 7 قانون اجرايي گمرك شده اند را 
مطالبه كنند. در بخش ديگري از اين بخشنامه، برخي 
شاخص هاي كارت هاي اجاره اي مورد اشاره قرار گرفته 
است كه وجود آنها، احتمال اجاره اي بودن اين كارت ها 
را تقوي��ت مي كند. »كارت هاي بازرگاني كه توس��ط 
حق العمل كاران يا نمايندگان متعدد استفاده شده يا 
كارت هاي بازرگاني كه با اس��تفاده از آنها در گمركات 
مختلف كالا اظهار مي ش��ود؛ كارت هاي بازرگاني كه 
با اس��تفاده از آنها در فصول مختل��ف و متعدد تعرفه، 
كالا اظهار مي شود و كارت هاي بازرگاني كه در محل 
جغرافيايي غير از محل صدور كارت از آنها اس��تفاده 
شده؛ كارت هاي بازرگاني كه براي واردات يا صادرات 
به اظهاركنندگان يا كارگزاراني وكالت داده اند كه در 
گذشته براي بدهكاران كار كرده اند« احتمالا به عنوان 

كارت هاي اجاره اي مورد استفاده قرار مي گيرند.

    واگذاري كارت بازرگاني به غير ممنوع
در همين حال، محمدجعفر منتظري دادس��تان كل 
كش��ور، چندي پيش در يك ابلاغيه رسمي واگذاري 
كارت بازرگاني به غير را، ممنوع و خلاف مقررات اعلام 
كرد. برهمين اساس چنين واگذاري مي تواند در حوزه 
قاچاق كالا طبقه بندي ش��ود. البته بسياري از فعالان 
اقتصادي با اين اطلاعيه مخالف  بودند؛ چراكه معتقد 
هستند بس��ياري از تجار فعاليت هاي خود را از طريق 

وكيل يا نمايندگان خود پيگيري مي كنند. درنتيجه 
اجراي چنين قانوني براي تجاري كه اهليت آنها ثابت 
شده و سابقه طولاني فعاليت دارند، تنها آنها را محدود 
مي كند. درواقع انتظار مي رود قوانين به گونه اي وضع 
شوند كه كارايي لازم را داشته باشند و زمينه تسهيل 
امور را فراهم كنن��د؛ نه اينكه باري ب��ه دوش فعالان 
اقتصادي متحمل كنند. اما علي اكبر كريمي نماينده 
مجلس شوراي اس��لامي اعتقاد دارد، كه ناهماهنگي 
ميان اتاق بازرگاني و وزارت صمت، به عنوان دو مرجع 
صدور كارت بازرگاني، زمينه اس��تفاده از كارت هاي 
بازرگاني اجاره اي را فراهم كرده اس��ت. همچنين در 
مدت زماني كه صادركنندگان تا س��قف يك ميليون 
دلار، از معافيت مالياتي برخوردار بودند، بازار استفاده از 
كارت هاي بازرگاني اجاره اي رونق پيدا كرد و صاحبان 
اين كارت ها به صادركننده تبديل شدند تا جايي كه اين 
كارت ها درمجموع بالغ بر 15 هزار ميليارد تومان فرار 

مالياتي رقم زده اند.
اما فعالان بخش خصوصي چه نظري دارند؟ حس��ين 
س��لاح ورزي نايب رييس اتاق بازرگاني ايران، در اين 
زمينه طي اظهاراتي عنوان مي كند كه اجاره دادن كارت 
بازرگاني فعاليتي غيرقانوني است و تاكنون 2 هزار كارت 
بازرگاني اجاره اي باطل ش��ده است. اما اتاق بازرگاني 
مسووليتي در اين خصوص ندارد و بايد دستگاه هايي 
دولتي مانع آن شوند. او گفته بود كه علي رغم اينكه اجاره 
كارت بازرگاني قانوني نيست، اما دستگاه هاي دولتي و 
قضايي در اين زمينه اقدامات پيشگيرانه انجام نداده اند.

نايب رييس اتاق بازرگاني ايران همچنين در گفت وگو 
با »تعادل« عنوان كرد كه اتاق بازرگاني براساس قانون 
و ضوابطي اقدام به صدور كارت بازرگاني مي كند و بر 
همين اساس ماهيت ماهيت كارت بازرگاني به گونه اي 
است كه استفاده از آن صرفا براي شخص حقيقي يا 
حقوقي دارنده كارت مجاز است. بنابراين در اختيار غير 
گذاشتن كارت بازرگاني غيرقانوني است. كمااينكه در 
فرآيند ص��دور كارت تعهدنام��ه اي از متقاضي اخذ 
مي شود تا آن را در اختيار فرد ديگري قرار ندهد. سلاح 

ورزي، با بيان اينكه در گذش��ته صادرات و واردات به 
ش��كل كنوني آن مرس��وم نبود و اگر شخصي كه در 
جايگاه توليدكننده قرار نداش��ت، اق��دام به واردات 
ماشين آلات يا مواد اوليه مي كرد، ملزم به پرداخت 4 
درصد مالي��ات در بدو ورود محصول خود بود، گفت: 
علاوه بر اين صادرات با پيمان سپاري ارزي نيز همراه 
نبود و درنتيجه تجار اصرار داشتند كه صادرات حتما 
با كارت خودشان انجام شود؛ چراكه حتي زمينه ايجاد 
مشوق هاي صادراتي را براي آنها فراهم مي كرد. اما در 
دو سال گذش��ته، پس از تلاطم هاي شديد ارزي، از 
كارت بازرگاني سو استفاده هايي در فرآيند صادرات 
و واردات ب��ه دليل خلا برخي مقررات صورت گرفت. 
نايب رييس ات��اق بازرگاني ايران در ادامه عنوان كرد 
كه ما فعالان اقتصادي ب��اور داريم كه هر اقدامي كه 
منجر به جلوگيري از سوءاستفاده از كارت بازرگاني 
شود، مثبت است و همه فعالان تجاري بايد تعهدات 
خ��ود را در رابطه با حقوق دولت��ي به موقع پرداخت 
كنند. البته س��لاح ورزي در عين ح��ال تاكيد كرد 
كه ه��ر مقررات جدي��دي، محدوديت هايي را ايجاد 
مي كند، اما اميدواريم كه اين قوانين مانعي در مسير 
رونق توليد و فعاليت تجار با سابقه و خوشنام، ايجاد 
نكند. سلاح ورزي اين نكته را نيز يادآور شد كه عملكرد 
فردي كه كارت بازرگان��ي دريافت مي كند در طول 
يكسال، توسط نماينده اتاق بازرگاني و وزارت صمت، 
به طور مرتب پايش مي ش��ود. بنابراين اگر ضوابط را 
رعايت نكند، كارت او باطل مي شود. كمااينكه شاهد 
بوديم ظرف يك سال گذش��ته حدود 2 هزار كارت 

بازرگاني به دلايل مختلف باطل شد. 
محمد اميرزاده نايب رييس ات��اق بازرگاني ايران نيز 
در گفت وگو با »تعادل«، سياس��ت جديد اتخاذ شده 
از س��وي گمرك ايران را مثبت ارزيابي ك��رد و افزود: 
سياست گذاران بايد نظارت خود را بر مواردي كه زمينه 
س��وء اس��تفاده از كارت بازرگاني را فراهم مي كند را 
افزايش دهند و مانع از حضور افرادي شوند كه با اقدامات 
خود به حيثيت فعالان اقتصادي، آسيب وارد مي كنند.

مرز سومار در گذرگاه مرزي عراق بازگشايي شد
شاتا|

معاون ام��ور بازرگاني و توس��عه تجارت س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر از بازگشايي 
مرز س��ومار در گذرگاه هاي مرزي كش��ور عراق در 
راستاي توافقات دوكشوربراي اجرايي شدن شرايط 
مطلوب انتقال كالا خبرداد. ابوالقاس��م محمدزاده 
افزود: از هفته اول دي ماه امس��ال مرزسومارمندلي 

افتتاح شده و امكان صادرات از ايران به عراق وجود 
دارد و لذا باتوجه به فعال س��ازي مج��دد اين مرزو 
نزديكي مس��ير؛ ارس��ال كالا از ايران ب��ه بغداد نيز 

براحتي انجام مي شود.
وي بيان ك��رد: فعالان اقتص��ادي و صادركنندگان 
مي توانند نس��بت ب��ه بهره برداري مناس��ب ازاين 
ظرفيت م��رزي همچون گذش��ته ب��راي افزايش 

ص��ادرات غيرنفت��ي كش��ورمان اس��تفاده كنند. 
محمدزاده گفت: ضمنا تقاضاي تس��ريع و تسهيل 
در ايجاد شرايط امنيتي و لجستيكي در مرز مذكور 
طي مكاتبات جداگانه اي از س��وي رايزن بازرگاني 
جمهوري اس��لامي اي��ران به س��ازمان گمركات و 
هيات گذرگاه هاي مرزي كش��ور عراق نيز منعكس 

شده است.
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فعال سازي كانال ارتباطي 
توليدكنندگان با متقاضيان 

رييس مركز ساخت داخل، تجهيزات و ماشين سازي 
وزارت صمت گفت: معرفي توان داخلي كش��ور و 
تمركز خريداران و متقاضيان به س��مت اين توان 
داخلي را در س��امانه تواني��ران دنبال مي كنيم. به 
گزارش ش��اتا، سيد محمد مهدي هادوي در مورد 
سامانه توانيران بيان كرد: سامانه توانيران پشتوانه 
موضوع قانون استفاده حداكثري از توان توليدي 
كشور است و از امروز فعال مي شود. وي با يادآوري 
اينكه ويرايش قانون حداكثر استفاده از توان داخل 
در ارديبهشت ماه توسط مجلس شوراي اسلامي 
مصوب ش��د و در خردادماه توسط رييس جمهور 
ابلاغ ش��د، تصريح كرد: در ويرايش جديد نسبت 
به سال 1392 مس��ائل مهم تر و به روز تري لحاظ 
شده است. رييس مركز ساخت داخل، تجهيزات 
و ماشين س��ازي وزارت صمت، با بيان اينكه قانون 
اس��تفاده از حداكثر توان توليدي كشور طرح ها و 
پروژه هاي كلان را در برمي گيرد، گفت: در وهله اول 
شركت هاي دولتي و شبه دولتي را شامل مي شود 
و شركت هاي خصوصي كه از تضامين و تسهيلات 
دولت��ي و منابع و اعتبارات صندوق توس��عه ملي 
استفاده مي كنند نيز مشمول اين قانون هستند. 
هادوي ادام��ه داد: مناط��ق آزاد و تجاري و حتي 
بانك ها و موسس��ات مالي و اعتباري نيز مشمول 
قانون استفاده حداكثري از توان داخل هستند. وي 
با تاكيد بر اينكه معرفي توان داخلي كشور و تمركز 
خريداران و متقاضيان به سمت اين توان داخلي را 
در سامانه توانيران دنبال مي كنيم، گفت: طراحي 
كارخانه، نص��ب تجهيزات، راه ان��دازي كارخانه و 
س��پس گارانتي محصولات تولي��دي كارخانه را 
كارخانه سازي گويند كه در سامانه توانيران لحاظ 
شده است. هادوي اضافه كرد: ارجاع كار، طراحي و 
كارخانه سازي طبق قانون بايد توسط شركت داخلي 
انجام شود و رسوخ دانش فني به كشور در اين راستا 
بايد صورت پذيرد كه متولي اج��راي كار نيز بايد 
طرف ايراني باشد. هادوي با يادآوري اينكه خريد 
كالا و خريد خدمات طبق قانون حداكثر استفاده از 
توان داخل، در سامانه توانيران است، افزود: سامانه 
نيز ارتباط توليدكننده داخلي و خريدار )كه عموما 
ني��ازش را از خارج تامين مي كند( را ايجاد و برقرار 
مي كند. وي با اعلام اينكه سامانه توانيران با صندوق 
توس��عه ملي ارتباط دارد، افزود: پس از تخصيص 
اعتبار، پروژه مصوب و وارد س��امانه مي ش��ود، در 
طراحي خط نيز بايد از پيمانكاران سامانه استفاده 
و انتخاب شود. او ادامه داد: تعامل دو سويه توانمند 
و متقاضي اين توانمندي در سامانه انجام مي شود. 
هادوي با بيان اينكه كليه اطلاعات توانمندي هاي 
داخلي كشور در سايت توانمندي وزارت صمت ثبت 

شده است و در اختيار استانداران قرار دارد.
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رييس جمهوري امريكا از عملكرد خود در داووس دفاع كرد

پيونگ يانگ: امريكا ضرب الاجل مذاكره را فراموش كرده است

آغاز دادگاه استيضاح ترامپ در سنا

پايانپايبنديكرهشماليبهتوقفآزمايشهايهستهاي

گروه جهان|
 درس��ت س��اعاتي پي��ش از آغ��از دادگاه اس��تيضاح 
رييس جمهوري امريكا در مجلس سنا، دونالد ترامپ چهار 
هزار مايل دورتر از واشنگتن در نشست مجمع جهاني اقتصاد 
در شهر داووس س��وييس بدون هيچ اشاره اي به ماجراي 
رسوايي اوكراين و اتهام سوءاس��تفاده از قدرت، تمام قد از 

عملكرد خود دفاع كرد. 
به گزارش نيويورك تايمز، دونالد ترامپ در نخستين حضور 
بين المللي خود، پس از اينكه نانسي پلوسي رييس مجلس 
نمايندگان امريكا، پرونده استيضاح اش را به مجلس سنا 
فرستاد و پيش از اينكه نمايندگان امريكا درباره حضور او در 
دفتر رياست جمهوري تصميم بگيرند، در نشست مجمع 
جهاني اقتصاد در داووس از موفقيت هاي تجاري خود گفت. 
مجمع جهاني اقتصاد، امسال براي پنجاهمين سال پياپي 
در سوييس برگزار مي شود. بيش از ۲۸۰۰ تن در نشست 

داووس شركت مي كنند.
رييس جمه��وري امريكا سه ش��نبه در داووس با اش��اره 
ب��ه اش��تغال زايي و افزاي��ش دس��تمزدها در دوران 
رياست جمهوري اش گفت: »امريكا رويكرد تازه اي درباره 
رفاه كارگران اتخاذ كرده است. ما بزرگ ترين كاهش ماليات 
را در تاريخ امريكا داشته ايم. ۱۰ميليون نفر از دريافت كمك  
هزينه  طي اين سه سال ديگر بي نياز شده اند و درآمد خانوارها 
در بالاترين حد اس��ت. هيچ كس بيشتر از طبقه متوسط 
امريكايي منافعش تامين نمي شود. اكنون امريكا با فاصله اي 

فزاينده بزرگ ترين اقتصاد است.« 
ترامپ با اعلام اينكه ويرانه اي از دولت باراك اوباما به ارث برده، 
گفته: »مذاكرات با چين در فاز دوم توافق تجاري به زودي 
آغاز خواهد شد. روابط با چين هرگز بهتر از اين نبوده است.«
نيويورك تايمز با اشاره به اينكه ترامپ در جريان سخنراني 
3۰ دقيقه اي خود هيچ اشاره اي به دادگاه استيضاح نكرده، 
نوشته سخنان ترامپ چيزي شبيه نطق هاي انتخاباتي بود 
با اين تفاوت كه مخاطبانش بين المللي بودند. او به فاز نخست 
توافق تجاري با چين اشاره كرد؛ همچنين توافق هاي تجاري 
با مكزيك و كانادا. نشريه فايننشيال تايمز نيز در گزارشي به 
آغاز دادگاه استيضاح دونالد ترامپ در مجلس سنا پرداخته 

و به خشم دموكرات ها از طرح رهبر اكثريت سنا براي تسريع 
روند استيضاح اش��اره كرده اس��ت. در اين گزارش آمده: 
پيش نويس اين طرح كه از سوي ميچ مك كانل رهبر اكثريت 
جمهوري خواه سنا، تنظيم شده است شامل ارايه فرصتي 
۲۴ ساعته طي دو روز به تيم هاي دادستاني و مدافع مي شود 
تا مطالب مورد نظر خود را بيان كنند. در ادامه ۱۶ ساعت 
به پرسش و پاس��خ اختصاص داده خواهد شد و پس از آن 
مذاكره اي چهار ساعته صورت خواهد گرفت و درباره احضار 
شهود و درخواست ديگر مدارك تصميم گيري خواهد شد.« 
مجلس نمايندگان امريكا راي به استيضاح دونالد ترامپ داده 

و در همين راستا نيز ادامه اين روند  مانند دادگاه در مجلس 
سنا ادامه دارد. جان رابرتز قاضي ارشد ايالات متحده روند 
استيضاح را اداره خواهد كرد. دموكرات ها دونالد ترامپ را 
متهم كرده اند كه با سوءاستفاده از قدرت نهاد تحت رياستش 
بر دولت اوكراين فشار آورده تا در انتخابات ايالات متحده، 
براي رس��يدن به منافع سياسي خود دخالت كند؛ سپس 
تلاش كرده تا با ممانعت از انجام تحقيقات در مورد اين كار 

خلاف، بر قضايا سرپوش بگذارد.
با اين حال در دفاعيات تيم وكلاي دونالد ترامپ كه ۱۱۰ 
صفحه است، آمده كه رييس جمهوري ايالات متحده هيچ 

كار اشتباهي انجام نداده و جرمي مرتكب نشده است. وكلاي 
ترامپ هشدار داده اند كه مجلس نمايندگان امريكا از قانون 
اساسي به طور خطرناكي منحرف شده كه مجلس سنا بايد 
فورا و شديدا آن را محكوم كند. وكلاي ترامپ همچنين در 
نخستين دفاعيه خود از مجلس سنا خواسته اند فورا او را از 

همه اتهام ها تبرئه كند. 
همزمان تيم ۷ نفره منتخب از س��وي مجلس نمايندگان 
كه نقش دادستان ها را در جلسات محاكمه ترامپ برعهده 
دارند در خلاصه دادخواستي كه به سنا فرستادند ترامپ را به 
»اقدام فاسد... با هدف تقلب در انتخابات آتي« متهم كرده اند.

بركناري ترامپ به دوسوم آراي نمايندگان سنا نياز دارد. از 
آن جايي كه اكثريت در سنا با سناتورهاي جمهوري خواه 
اس��ت، چنين چيزي تقريبا غيرممكن برآورد شده است. 
بي بي سي نوشته: گرچه احتمال عزل ترامپ بسيار كم است 
اما دموكرات ها اميدوارند از پوشش گسترده اخبار مربوط به 
جلسات استيضاح دست كم در دو حوزه بهره برداري كنند؛ 
اول، با زير ذره بين بردن رفت��ار ترامپ در جريان اوكراين، 
حاميان حزب دموكرات و ديگر مخالفان رييس جمهوري را 
براي حضور در پاي صندوق راي تشويق و شايد خشمگين 
كنند و به عبارتي انتخابات پاييز امسال را به رفراندومي براي 
» نه به ترامپ« تبديل كنند. و دوم اينكه با عصباني كردن 
راي دهندگان از سوگيري س��ناتورهاي جمهوري خواه و 
به ويژه مي��چ مك كانل )رييس س��نا( در جريان برگزاري 
جلسات استيضاح، راي دهندگان را در سطح ايالتي بشورانند 
تا در جري��ان انتخابات ميان دوره اي س��نا كه همزمان با 
راي گيري رياست جمهوري در نوامبر امسال برگزار خواهد 
شد عليه جمهوري خواهان راي دهند و به اين ترتيب شانس 

دموكرات ها براي كسب اكثريت سنا را بالا ببرند.
آسوشيتدپرس با اشاره به همزماني آغاز محاكمه استيضاح 
و نشست مجمع جهاني اقتصاد در داووس نوشته: »ترامپ 
در اين سفر دو روزه به سوييس با چالش برقراري تعادل بين 
عصبانيتش بر سر مساله استيضاح و تمايلش براي نشان 
دادن رهبري در عرصه جهاني مواجه است. البته سفر ترامپ 
به داووس نش��ان مي دهد كه او از نتيجه دادگاه اطمينان 
دارد. روساي جمهور استيضاح شده قبلي امريكا نيز شامل 
جانسون و بيل كلينتون در نهايت در سنا تبرئه شدند و انتظار 
مي رود كه ترامپ نيز با توجه به تسلط جمهوري خواهان بر 
سنا نهايتا تبرئه شود. پيش تر هم سابقه اينكه رييس جمهور 
استيضاح شده پس از پايان فرآيند استيضاح به سفر خارجي 
برود وجود داش��ته اس��ت. بيل كلينتون در زمان فرآيند 
استيضاحش به ژاپن، كره جنوبي و اراضي اشغالي سفر كرد 
و در فوريه ۱۹۹۹ نيز براي شركت در مراسم تشييع ملك 
حسين پادشاه فقيد اردن به اين كشور رفت و چند روز بعد از 
اين سفر نيز تبرئه شد. كلينتون دو روز پيش از تبرئه شدنش 

به مكزيك رفته بود.«

گروه جهان|
 كره ش��مالي اعلام كرد از آنجا كه اي��الات متحده امريكا 
ضرب الاجل پايان سال براي مذاكرات هسته اي را فراموش 
ك��رده، ديگر به تعهداتش كه ش��امل توقف آزمايش هاي 
هسته اي و پرتاب موش��ك هاي بين قاره اي است پايبند 

نخواهد بود.
به گ��زارش رويترز، »ج��و يونگ چول« كنس��ول هيات 
نمايندگي كره در دفتر س��ازمان ملل در ژنو سه شنبه در 
كنفرانس خلع سلاح سازمان ملل گفته: »ما ديگر دليلي 
براي تعهد يك جانبه نداريم آن هم وقتي كه طرف ديگر به 

آن پايبند نيست.« 
نماينده كره شمالي، امريكا را به اعمال غيرانساني ترين و 
وحشيانه ترين نوع تحريم ها عليه كشورش متهم كرده و 
گفته: »اگر امريكا بر اين سياست خصمانه عليه كره شمالي 
اصرار ورزد ديگر ش��اهد خلع سلاح هسته اي شبه جزيره 
كره نخواهد ب��ود.« او تاكيد كرده: »اگر امريكا س��عي در 
اجراي درخواس��ت هاي يك جانبه خود داشته و بر اعمال 
تحريم ها اصرار ورزد كره ش��مالي مسير ديگري در پيش 

خواهد گرفت.«
كريس مورفي سناتور دموكرات ايالت كنتيكت با انتقاد از 
سياست خارجي دولت امريكا درباره رويكرد واشنگتن در 
برابر كره شمالي گفته: »نتيجه نزديك به سه سال ديپلماسي 
ترامپ چه بوده است؟ هيچ چيز جز مراسم عكس انداختن. 

كيم آنچه را كه مي خواس��ت به دس��ت آورد؛ به رسميت 
شناختن بين المللي و عبور آزاد براي ادامه ساختن زرادخانه 
خود، در حالي كه م��ا اتحاد خود را ب��ا كره جنوبي و ژاپن 

تضعيف كرديم.« 
واشنگتن پس��ت نيز پيش تر با اشاره به شكست سياست 
خارجي دونالد ترامپ به ويژه سياس��ت موسوم به »فشار 
حداكثري« نوشته بود: »اين سياست فشار حداكثري قرار 
بود حكومت كيم جون اون رهبر كره شمالي، را وادار به تسليم 
تماميت زرادخانه  هسته اي، شيميايي و بيولوژيكي اين كشور 
كند. با اين حال بعد از گذشت سه سال اين كشور همچنان 
اين س��لاح را مي سازد و هم اكنون نيز آشكارا قسم خورده 
كه ديگر با مذاكرات بيشتر با دولت ترامپ همراهي نكند. 
اينكه كيم جون اون در ماه هاي آينده دستور به از سرگيري 
آزمايش موشك هاي دوربرد يا كلاهك هاي هسته اي اين 
كش��ور دهد و در س��ال انتخابات يك بحران جدي براي 
دونالد ترامپ ايجاد كند، هنوز مشخص نيست اما چيزي 
كه مسلم است اين است كه كره شمالي در پايان دوره اول 
رياست جمهوري دونالد ترامپ بالغ بر ۱۲ يا بيشتر سلاح 
هسته اي نسبت به زماني كه ترامپ رياست جمهوري اش را 

آغاز كرد، به دست خواهد آورد.«
كره ش��مالي پيش از اع��لام پايان پايبن��دي اش به توقف 
آزمايش هاي هسته اي تغييرات گسترده  اي را در مقام هاي 
ارش��د ايجاد كرده بود كه به باور ناظران از تغيير استراتژي 

پيونگ يانگ در سياس��ت هاي كلي اين كش��ور حكايت 
دارد. اين مذاكرات اس��ت. جنجالي ترين تغيير، بركناري 
وزي��ر خارجه كره ش��مالي ب��ود. خبرگ��زاري »ان كي« 
 كره جنوب��ي به نقل از منابعي ناش��ناس گ��زارش داد كه 
»ري يونگ هو« وزير خارجه كره شمالي از سمت خود بركنار 
و »ري سون گوون« افسر ارشد نظامي و يكي از مقامات ارشد 

حزب حاكم كره شمالي، را به جاي او منصوب كرده است. 
تحليلگران كره جنوبي بر اي��ن باورند كه معرفي اين فرد 
 به عنوان وزير خارجه كره ش��مالي نش��ان دهنده اعتماد 
كيم جونگ اون به وفاداران نظامي و حزبي در مقطع حساس 
فعلي و در ميانه توقف مذاكرات با امريكاست. به گفته ناظران 
كره جنوبي، »ري سون گوون« معمولا در مذاكرات با امريكا 

نقشي خصومت آميز داشته است.
شماري از سفراي كره ش��مالي نيز در در هفته گذشته به 
پيونگ يانگ بازگشته اند. به گزارش رسانه هاي كره جنوبي، 
»ج��ي جائه ريون��گ« س��فير پيونگ يان��گ در چين، و 
»كيم سونگ« سفير كره شمالي در سازمان ملل، پكن را به 
مقصد پايتخت كره شمالي ترك كرده اند. همچنين سفراي 
كره شمالي در آنگولا و سنگاپور در فرودگاه بين المللي پكن 
ديده شدند كه از نشست احتمالي هيات هاي ديپلماتيك 
خارجي در پيونگ يانگ حكايت داشته است. ۱۰ ديپلمات 
ديگر كره شمالي نيز در كنار اين سفرا در اين پرواز حضور 
داشته اند. اگر چه علت بازگشت اين سفرا به پيونگ يانگ 

هنوز مشخص نشده، اما به نظر مي رسد كه اين بازگشت ها 
با بركناري وزير خارجه كره ش��مالي ارتباط داشته است. 
مذاكرات خلع س��لاح اتمي بين واشنگتن و پيونگ يانگ 
از دومين نشس��ت بين »كيم جونگ اون« و دونالد ترامپ 
كه فوريه ۲۰۱۹ ميلادي بي توافق و بي نتيجه پايان يافت، 
متوقف شد. در اواخر سال ۲۰۱۹ ميلادي كره شمالي ضمن 
هش��دار به امريكا در خصوص روند مذاكرات هس��ته اي، 
ضرب الاجلي را تعيين كرد. كره شمالي تاكيد كرده بود در 
صورتي كه ايالات متحده به اين ضرب الاجل پاسخ ندهد بايد 

منتظر عواقب ناگواري باشد.
پايان پايبندي كره شمالي به توقف آزمايش هاي هسته اي 
در شرايطي است كه دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، 
مذاكرات هسته اي با كره شمالي را يك بازي زيباي شطرنج 

توصيف كرده است. ترامپ هفته گذشته در مراسم امضاي 
فاز اول توافق تجاري ميان ايالات متحده و چين در كاخ سفيد 
گفته اين توافق به پكن اعتبار مي دهد تا به واشنگتن در مساله 
كره شمالي كمك كند. او همچنين با اشاره به روابط ويژه 
»كيم جونگ اون« رهبر كره شمالي، و »شي جين پينگ« 
رييس جمهوري چي��ن، گفته: »چين به م��ا در خيلي از 
موضوعاتي كه مي تواند كمك مي كند و شما نمي توانيد آن 
را در يك توافق ببينيد، اما آنها در رابطه با كيم جونگ اون 
كه احترام زيادي براي رييس جمهور شي قائل است، خيلي 
كمك كننده بوده اند. همه اينها يك بازي بسيار بسيار زيباي 
شطرنج يا بازي پوكر يا... نمي توانم از واژه مهره بازي استفاده 
كنم چون خيلي با هرگونه مهره بازي كه من تاكنون ديده ام 

تفاوت دارد اما طرح بسيار زيبايي دارد.«

دريچه

كوتاه از منطقه

استقراض۱۰ميليارد دلاري 
بويينگ براي مقابله با بحران 
گروه جهان| شركت هواپيماسازي امريكايي بويينگ 
در پي زمين گير شدن هواپيماهاي مدل ۷3۷ مكس، با 
بحران مالي مواجه شده و درصدد استقراض۱۰ميليارد 
دلار از بانك هاي وام دهنده اس��ت. به گزارش رويترز، 
شركت بويينگ در نتيجه بحران مالي ناشي از سانحه 
هوايي دو فروند هواپيماي ۷3۷ مكس توليدي خود، 
اكنون س��رگرم گفت وگ��و با برخ��ي از بانك ها براي 
استقراض۱۰ميليارد دلار يا مبلغي بيشتر از آن است. 
گفته شده، بويينگ تاكنون توانسته مبلغ ۶ ميليارد 
دلار را قرض كند اما همچنان با بانك هاي بيشتري براي 
گرفتن وام سرگرم گفت وگوست. تحليلگران اقتصادي 
برآورد كرده اند ادامه زمين گير ش��دن هواپيماهاي 
بويينگ مدل ۷3۷مكس تاكنون ماهانه يك ميليارد 
دلار براي اين غول هواپيماسازي جهان زيان به دنبال 
داش��ته است. اين درحالي اس��ت كه اداره هوانوردي 
امريكا بعيد به نظر مي رسد تا مارس يا آوريل نيز اجازه 
پرواز به اين مدل از هواپيماي بويينگ را بدهد. شركت 
بويينگ ب��رآورد كرده هزينه زمين گير ش��دن ۷3۷ 
مكس تاكنون به ۹ ميليارد دلار رسيده است. بويينگ 
اعلام كرده خط توليد بويينگ ۷3۷مكس كه كارخانه 
توليد آن در واشنگتن است را از دسامبر گذشته تاكنون 
متوقف كرده و ميزان سفارشات به اين شركت هوايي 
به پايين ترين سطح خود در ۱۱ سال گذشته رسيده؛ 
بويينگ تا زماني كه هواپيمايي را به مش��تري خود 
تحويل ندهد قادر به دريافت وجه آن نيست. هواپيماي 
بويينگ ۷3۷ مكس كه از پرفروش ترين ها بود از مارس 
گذشته تاكنون به دنبال دو سقوط مرگبار در اندونزي و 
اتيوپي كه به كشته شدن 3۴۶ نفر منجر شد، زمينگير 

شده و اجازه پرواز ندارد. 

چين ۱36ميليارد دلار سرمايه 
خارجي جذب كرد

گروه جه�ان| اقتص��اد چين در س��ال قبل بيش 
از ۱3۶ ميليارد دلار س��رمايه خارج��ي جذب كرد. 
به گزارش رويترز، با وجود رويكرد سرس��ختانه چين 
نسبت به ساير كشورهاي همسايه در جذب سرمايه 
خارجي، ميزان سرمايه ورودي خارجي به اين كشور 
به بالاترين سطح خود از سال ۲۰۱۷ ميلادي رسيده 
اس��ت و آن طور كه وزارت بازرگاني چين اعلام كرده، 
اين كشور در سال ۲۰۱۹ ميلادي موفق شد ۹۴۱.۵ 
ميليارد يوآن )۱3۶.۷۱ ميليارد دلار( سرمايه خارجي 
مس��تقيم جذب كند كه اين رقم در مقايسه با سال 
۲۰۱۸ ميلادي افزايش ۵.۸ درصدي داش��ته است. 
كيان كه مينگ معاون وزير بازرگاني چين با اش��اره 
به اينكه چين دومين مقصد محبوب سرمايه گذاري 
خارجي در جهان است، گفته: »در سال ۲۰۱۹ ميزان 
س��رمايه خارج ش��ده از چين ۱۱۰.۶ ميلي��ارد دلار 
بوده كه در مقايس��ه با س��ال قبل ۸.۲ درصد كاهش 
داشته اس��ت؛ بدين ترتيب خالص جريان سرمايه اي 
چين در س��ال ۲۰۱۹ مثبت بوده اس��ت.« به گفته 
مينگ، ۱۵ميليارد دلار )مع��دل ۱3.۶ درصد( از كل 
سرمايه گذاري هاي خارجي انجام شده توسط چين در 
سال ۲۰۱۹ ميلادي مربوط به پروژه »جاده و كمربند« 
بوده است كه قرار است يك مسير بازرگاني و تجاري 
عظيم بين چين و كشورهاي آسيايي و اروپايي برقرار 
كند. در بين مناطق مختلف چين، بيشترين افزايش 
سرمايه گذاري خارجي نسبت به سال گذشته مربوط 
به ماكائو بوده كه در آن ۵۶.۲ درصد بيشتر از سال قبل 
سرمايه گذاري خارجي صورت گرفته است. مناطق 
آزاد تجاري چين نيز ش��اهد افزايش ۲3.۹ درصدي 
حجم سرمايه گذاري ها در مقايسه با سال قبل بوده اند. 

بريتانيا ۱۱قرارداد با 
كشورهاي آفريقايي امضا كرد
گ�روه جه�ان| بريتانيا پي��ش از خ��روج از اتحايه 
اروپا موفق ش��ده ۱۱قرارداد تجاري و س��رمايه گذاري 
با كش��ورهاي آفريقايي امضا كند. به گ��زارش رويترز، 
وزارت توسعه بين المللي بريتانيا اعلام كرده لندن يك 
هفته از آنكه طرح »برگزيت« را رس��ما اجرايي كند، با 
امضاي۱۱قرارداد س��رمايه گذاري در آفريقا از راهبرد 
جديدي براي سرمايه گذاري در اين قاره ثروتمند پرده 
برداشته كه بيشتر بر توسعه زيرساخت ها و تجارت آفريقا 
متمركز است. بوريس جانسون نخست وزير بريتانيا، كه 
ميزبان سران ۲۱ كشور آفريقايي از ۵۴ كشور اين قاره در 
لندن است، در اولين اجلاس سران كشورهاي آفريقايي 
و بريتانيا كه با هدف تقويت مش��اركت كشورش براي 
سرمايه گذاري در آفريقا آغاز شد، از آمادگي لندن براي 
توسعه  همكاري هاي اقتصادي و مشاركت هاي تجاري با 
كشورهاي حوزه قاره آفريقا در »دوره پسابرگزيت« خبر 
داده و از آفريقا به عنوان آينده ياد كرده است. او با هدف 
جبران كاستي هاي ناشي از خروج كشورش از اتحاديه 
اروپا، به قاره آفريقا روي آورد تا با س��رمايه گذاري هاي 
چندين ميليارد پوندي در اين قاره، مرحله جديدي را در 
راهبردهاي اقتصادي و سياست خارجي كشورش آغاز 
كند. گزارش شده، شركت هاي دولتي و بخش خصوصي 
بريتانيا در نخستين روز اين اجلاس قراردادهايي به مبلغ 
۶ميليارد پوند با طرف هاي آفريقايي امضا كردند. آفريقا 
جديدترين بازار نوظهور و بزرگ جهان محسوب مي شود 
و همان گونه كه كشورهاي چين، روسيه، تركيه، ژاپن، 
هند، فرانسه و برخي قدرت هاي اقتصادي ديگر جهان 
بهره برداري از اين بازار را آغاز كرده اند، لندن نيز تصميم 
گرفته با ورود مجدد به بازار آفريقا، از ظرفيت هاي آن براي 

سرمايه گذاري استفاده كند.

3۰۰ نفر در چين به ويروس 
اسرار آميز مبتلا شدند

گروه جهان| شمار مبتلايان به يك بيماري ويروسي 
جديد در چي��ن به ۲۹۱ نفر رس��يد و ۹۲۲ نفر نيز به 
ظن ابتلا به اين بيم��اري تحت آزمايش قرار گرفتند. 
دانش��مندان چيني تأييد كرده اند ك��ه اين بيماري 
ويروسي از انس��ان به انسان قابل سرايت است. اين در 
حالي اس��ت كه تاكنون گفته مي شد احتمال انتقال 
ويروس بيماري جديد از انسان به انسان بسيار اندك 
است. ژونگ نانشان رييس گروه كارشناسان پزشكي 
در دولت چين كه خود متخصص بيماري هاي ريوي 
اس��ت، گفته در اس��تان گوانگدونگ دست كم دو نفر 
از طريق انتقال ويروس از س��وي بستگانش��ان مبتلا 
شده اند. به گزارش چايناديلي، مسوولان كميسيون ملي 
بهداشت چين گزارش داده مواردي از ابتلاي پرسنل 
بيمارستاني در تماس با مبتلايان به اين بيماري جديد 
كشف شده است. نخستين موارد گزارش شده افرادي 
بوده اند كه در آخرين روزهاي سال گذشته از محصولات 
يك فروشگاه مواد غذايي دريايي در شهر ووهان مصرف 
كرده بودند. اين فروشگاه براي انجام تحقيقات بسته 
شده است. بيماري جديد بر اثر ورود يك نوع ويروس 
ناش��ناخته جديد از خانواده كروناويروس ها به بدن، 
فرد را ابتدا به تنگي نفس و سينه پهلو مبتلا كرده و در 
مواردي شدت تنگي نفس منجر به مرگ فرد مي شود. 
سرايت اين بيماري از انسان به انسان شيوع آن را تسريع 
مي كند. آغاز تعطيلات سال نوي چيني و مسافرت هاي 
شهروندان چين با قطار و هواپيما نيز نگراني ها از خطر 
شيوع بيماري جديد در اين كشور را افزايش داده است. 
كروناويروس ها خانواده بزرگي از ويروس ها هستند كه از 
ويروس سرماخوردگي معمولي تا عامل بيماري سارس 

را شامل مي شود. 

درخواست نتانياهو براي تحريم 
دادگاه كيفري بين المللي

گ�روه جه�ان| بنيامي��ن نتانياه��و نخس��ت وزير 
رژيم صهيونيستي كه با خطر پيگرد جهاني روبه رو است، 
با ابراز نگراني از اين شرايط، خواستار تحريم دادگاه كيفري 
بين المللي ش��ده است. نتانياهو سه شنبه در گفت وگو 
با ش��بكه »تي بي ان« از واشنگتن خواس��ته تا به ارايه 
درخواست براي تحريم عليه دادگاه كيفري بين المللي 
بپيوندد. نخست وزير رژيم صهيونيستي گفته كه دولت 
امريكا در زمان رياست جمهوري دونالد ترامپ به شدت 
عليه اين دادگاه به خاطر تعابير اشتباه صحبت كرده است. 
نتانياهو از تمام بينندگان ش��بكه تلويزيوني تي بي ان 
خواسته تا همين كار را انجام دهند و خواستار اقدامات 
قاطع و تحريم عليه دادگاه لاهه، مقامات و دادستان هاي 
آن شوند. ماه گذش��ته »فاتو بنس��ودا« دادستان كل 
دادگاه لاهه اعلام ك��رد كه تحقيقات در مورد جنايات 
جنگي اسراييل در كرانه باختري، قدس و غزه  همچنين 
عمليات نظامي اين رژيم در تابستان ۲۰۱۴ عليه مردم 
غزه آغاز مي ش��ود. پس از آن گمانه زني هايي توس��ط 
مقامات رژيم صهيونيستي مطرح شده كه مقامات ارشد 
اين رژيم از جمله بنيامين نتانياهو احتمالا با خطر پيگرد 
بين المللي مواجه خواهند شد. رژيم صهيونيستي تاكنون 
از ورود هيات تحقيق��ات دادگاه كيفري بين المللي به 
سرزمين هاي اشغالي جلوگيري كرده است. نخست وزير 
رژيم صهيونيس��تي در مصاحبه اخير خ��ود بار ديگر 
ادعاهاي واهي اش درباره برنامه هسته اي ايران را تكرار 
كرده است. ادعاي نتانياهو در مورد اينكه برنامه هسته اي 
ايران يك تهديد است درحالي مطرح مي شود كه رژيم 
صهيونيستي بيش از ۸۰ كلاهك هسته اي در اختيار دارد 
و حاضر نيست تا اطلاعات درباره   فعاليت هاي هسته اي 

را در اختيار نهادهاي بين المللي قرار دهد. 
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توافقفرانسهوامريكادرباره
مالياتبرشركتهايديجيتال

گروه جهان| امانوئل ماك��رون رييس جمهوري 
فرانسه، از گفت وگوي مثبت با همتاي امريكايي خود 
دونالد ترامپ درباره اعمال ماليات بر ش��ركت هاي 
ديجيتال خبر داده است. يك ديپلمات فرانسه هم 
گفته، توافق شده اقدامي در خصوص ماليات يا تعرفه ها 
تا پايان سال جاري انجام نشود. به گزارش خبرگزاري 
فرانسه، امانوئل ماكرون در توييتي در حساب كاربري 
خود نوشته است: »گفت وگوي عالي درباره ماليات 
بر )محصولات( ديجيتال با دونالد ترامپ داشتم. ما 
درباره يك توافق خوب براي جلوگيري از تش��ديد 
تعرفه بايكديگر كار خواهيم كرد.« دونالد ترامپ هم 
اين توييت امانوئل ماكرون را بازنش��ر كرده و نوشته 
است: »بسيار عالي.« يك منبع ديپلماتيك فرانسه هم 
گفته است كه امانوئل ماكرون و دونالد ترامپ توافق 
كردند تا جنگ احتمالي بر سر تعرفه ها را تا پايان سال 
۲۰۲۰ ميلادي به تعويق بيندازند و مذاكرات در اين 
زمينه را در جريان نشست سازمان توسعه و همكاري 
اقتصادي ادامه بدهند. اين منبع ديپلماتيك تاكيد 
كرده: »آنها توافق كردند تا پايان س��ال به مذاكرات 
يك فرصت��ي بدهند و تا آن زمان موضوع تش��ديد 
تعرفه مطرح نيست.« سناي فرانسه تابستان گذشته 
لايحه سه درصد ماليات بر درآمد حاصله شركت هاي 
ديجيتال در فرانسه را به تصويب رساند كه شامل همه 
شركت هايي مي ش��ود كه درآمدشان در اين كشور 
بالغ بر ۲۵ ميليون ي��ورو و در كل جهان بالغ بر ۷۵۰ 
ميليون يورو باشد. اين مصوبه عطف به ماسبق مي شد 
و درآمد اين شركت ها از آغاز سال گذشته ميلادي را 
دربرمي گرفت. چنين مصوبه اي شامل شركت هاي 
بزرگ امريكايي گوگل، فيس بوك و آمازون مي شد. 
اين مصوبه واكنش دونالد ترامپ را درپي داشت كه 
تهديد به مقابله به مثل كرد. دونالد ترامپ در توييتي 
در آن زمان نوشته بود: »اگر كسي بايد از اين شركت ها 
ماليات بگيرد، كشور خودشان يعني ايالات متحده 
است. ما به زودي پاسخ كاملا درخوري به اقدام احمقانه 
ماكرون خواهيم داد.« ديگر كشورهاي اتحاديه اروپا 
مانند اتريش، بريتانيا، اس��پانيا و ايتاليا هم تابستان 
گذشته اعلام كرده  بودند كه قصد دارند بر شركت هاي 
ديجيتال ماليات ببندند. ايالات متحده پيش از توافق با 
فرانسه درباره ماليات بر شركت هاي ديجيتال، با چين 
نيز فاز نخست توافق تجاري را امضا كرد. بر اين اساس 
ميلياردها دلار تعرفه اي كه قرار بود از اول دسامبر بر 

كالاهاي چيني اعمال شود لغو شد. 

تركيهبهدنبالجذب۱۵ميليارد
دلارسرمايهخارجي

وزير خزانه داري و دارايي تركيه گفته آنكارا جذب 
۱۵ميليارد دلار س��رمايه خارج��ي را در ۲۰۲۰ 
هدف گذاري كرده اس��ت. به گ��زارش آناتولي، 
برات آلبايراك با اش��اره به ريس��ك هاي متعدد 
ژئوپوليتيكي گفت��ه تركيه يك اقتصاد صادرات 
محور است اما اين ريسك ها چيز جديدي نيست: 
امروز وج��ود دارند، ديروز نيز وجود داش��تند و 
فردا نيز وجود خواهند داشت. آلبايراك با اشاره 
به موفقيت دول��ت در مهار تورم گفته: »با تلاش 
همه جانبه دولت نرخ تورم تا پايان س��ال قبل به 
۱۵.۹درصد رس��يد كه بيش از ۹درصد كمتر از 

تورم ۲۵درصدي اكتبر سال قبل است.«

تجهيزاتونظاميان
كرهجنوبيدرراهتنگههرمز

كره جنوبي اعلام كرده به منظ��ور همكاري در 
تأمين امنيت كشتيراني، ماموريت يگان  مبارزه با 
دزدي دريايي خود را تا تنگه هرمز و درياي عمان 
گسترش مي دهد. به گزارش رويترز، وزارت دفاع 
كره جنوبي روز سه شنبه گفته قصد دارد امنيت 
كشتي ها و اتباع اين كش��ور را كه از تنگه هرمز 
عبور مي كنند، تضمين كند. يك يگان حفاظت 
دريايي كره جنوب��ي به هدف مب��ارزه با دزدي 
درياي��ي از ۲۰۰۹ در آب هاي س��ومالي و خليج 
عدن حضور دارد. اين كشور اكنون تصميم گرفته 
تا به درخواست امريكا به خليح فارس نيز نيرو و 

تجهيزات اعزام كند.

ديدارعمرانخانباترامپ
درداووس

وزارت خارج��ه پاكس��تان اعلام ك��رده عمران 
خان قرار اس��ت از ۲۱ تا ۲3 ژانوي��ه در اجلاس 
مجمع جهاني اقتصاد در شهر داووس سوييس 
ش��ركت كند و در جريان حض��ورش در آنجا با 
ترامپ ديدار خواهد كرد. به گزارش شينهوا، دو 
رخداد مهم مربوط به شركت عمران خان در اين 
اجلاس اول س��خنراني او در نشستي ويژه و دوم 
تعامل او با رهبران و مقام هاي اجرايي و تجاري با 
موضوع »گفت وگو بر سر راهبرد پاكستان« است. 
عمران خان در حاش��يه اين اجلاس ديدارهاي 

دوجانبه از جمله با ترامپ خواهد داشت.

اصابت۳موشكبهاطراف
سفارتامريكادرمركزبغداد

سه فروند موشك كاتيوشا به اطراف سفارت امريكا در 
مركز بغداد اصابت كرده است. به گزارش خبرگزاري 
فرانس��ه، اصابت موشك ها منجر به خسارات مالي 
شده اما گزارشي از تلفات انساني منتشر نشده است. 
به گفته منبع مطلع، علاوه بر به صدا درآمدن آژيرها 
در منطقه س��بز، پهپادهاي امريكايي نيز به عنوان 
يك گام پيشگيرانه بر فراز منطقه به پرواز درآمدند. 
منطقه سبز دربرگيرنده ساختمان هاي دولتي و مقر 

هيات هاي ديپلماتيك خارجي است.
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عكسروز

چهرهروز

رضاكيانيان»دكترنون«ميشود
رضا كيانيان بازيگر و طراح صحنه نمايش »دكتر نون« به كارگرداني هادي مرزبان شد. رضا كيانيان در تازه ترين حضور خود در تئاتر با بازي و 
طراحي صحنه نمايش »دكتر نون زنش را بيشتر از مصدق دوست دارد« به كارگرداني هادي مرزبان به تالار وحدت مي رود. اين بازيگر آخرين بار 
در سال ۹۳ با بازي در نمايش »مردي براي تمام فصول« كار بهمن فرمان آرا در تالار وحدت روي صحنه رفت و حالا با نمايش »دكتر نون زنش 
را بيشتر از مصدق دوست دارد« به كارگرداني هادي مرزبان حضوري دوباره بر صحنه اين تالار خواهد داشت. البته اين حضور تنها به ايفاي نقش 
خلاصه نمي شود و او با اين نمايش، به عرصه طراحي صحنه هم باز مي گردد.  كيانيان كه همواره در كنار بازيگري در هنرهاي تجسمي هم فعال 

بوده و تاكنون چند نمايشگاه عكاسي و دست ساخته هاي چوبي برگزار كرده، در حوزه طراحي صحنه و لباس نيز صاحب چندين تجربه است.

بازارهنر

نمايش »سلفي با دموكراسي« در بازار جشنواره برلين
همزمان با نمايش فيلم سينمايي »سلفي با 
دموكراسي« به كارگرداني و تهيه كنندگي 
علي عطشاني در بخش بازار جشنواره فيلم 
برلين، پوستر اين فيلم رونمايي شد. »سلفي 
با دموكراسي«روز يكش��نبه 4 اسفندماه 
Cin� ررابر با2۳ فوريه ساعت 1۳ در سالن 
emaxx17 برلين براي نخستين بار روي 
پرده م��ي رود. جلوه هاي ويژه كامپيوتري 

»سلفي با دموكراسي« توسط فريد ناظرفصيحي و تيم 
ويژوئال طراحي و اجرا شده است. پولاد كيميايي، پژمان 
بازغي، آتيلا پسياني، سيما تيرانداز، اميرعباس گلاب، 
دنيا مدني، نيما شاهرخ ش��اهي، مهدي صبايي، قاسم 
زارع و كورش تهامي از جمله بازيگراني هس��تند كه در 
اين فيلم به ايفاي نقش پرداخته اند. سلفي با دموكراسي 
داستاني ماورايي دارد و روايت متفاوتي است از كساني 
كه در جنگ ايران و عراق حضور داشته اند و داستان آن 
تقريبا در ادامه داستان فيلم »دموكراسي تو روز روشن« 

اتفاق مي افتد. عوامل فني اين پروژه عبارتند 
از: تهيه كننده و كارگردان: علي عطشاني، 
نويسنده: مس��عود و اميرعلي احمديان، 
تهيه كننده اجرايي: سيد محمد احمدي، 
مدير فيلمبرداري: محمود عطشاني، دستيار 
يك و برنامه ريز: امي��ر رونقي، مدير توليد: 
سعيد دلاوري، مش��اور تهيه كننده: سيد 
محمدتقي هاش��ميان، صدابردار: محمد 
شاهوردي، طراح چهره پردازي: اميد گلزاده، طراح صحنه 
و لباس: آبتين برقي، سرپرست جلوه هاي ويژه رايانه اي: 
فريد ناظر فصيحي، مسوول جلوه هاي ويژه ميداني: حسن 
راستگو، صداگذار: سيد محمود موسوي نژاد، چهره پرداز: 
فرزانه زردشت، مدير امور بين الملل: اميدعلي چوگاني، 
منشي صحنه: مهتاب شهرابي، مدير تداركات: عليرضا 
يارمحمدي، هماهنگي توليد: سامان صادقي مهر، مجري 
طرح: بيتا فيلم تهران، عكاس: مجيد محبوبي راد، مشاور 
رسانه اي و مدير روابط عمومي بيتا فيلم: مريم قرباني نيا. 

تاريخنگاري

تاسيسسازمانبيمههاياجتماعيكارگراندردولتمصدق
دوم بهمن 1۳۳1 دكترمصدق رييس دولت وقت در اعلاميه اي تاريخي دستور تاسيس 
فوري سازمان بيمه هاي اجتماعي كارگران را در ايران صادر كرد كه از ابتكارهاي وي 
به منظور تامين رفاه عمومي به شمار مي رود. در سال 1۳2۸، وزارت كار رسما تاسيس 
شده بود و طبق ماده 1۶ قانون كار مصوب 17 خرداد 1۳2۸، مقرر شد صندوقي به نام 
»صندوق تعاون و بيمه كارگران« براي معالجه و پرداخت غرامت به كارگران تشكيل 
ش��ود. در ادامه در اواخر س��ال 1۳۳1 و در دوره نخست وزيري دكتر محمد مصدق، 
»لايحه قانوني بيمه هاي اجتماعي كارگران« براي اولين بار به تصويب رسيد و طبق 
آن سازمان مستقلي به نام »سازمان بيمه هاي اجتماعي كارگران« تاسيس شد.  در 
سال 1۳2۵، قانون كار از تصويب هيات دولت گذشت. طبق اين قانون، كارفرمايان، 
علاوه بر اينكه مكلف به رعايت قانون بيمه كارگران بودند، بايد دو صندوق ش��امل 
صندوق بهداشت )براي كمك به كارگر در مورد بيماري هايي كه ناشي از كار نباشد( 
و صندوق تعاون )براي كمك در ام��ور ازدواج، عائله مندي، بيكاري، از كار افتادگي، 
بازنشستگي، حاملگي و غيره( را در هر كارگاه تشكيل مي دادند. در سال 1۳2۸، وزارت 
كار رسما تاسيس گرديد و طبق ماده 1۶ قانون كار مصوب 17 خرداد 1۳2۸، مقرر 
شد صندوقي به نام »صندوق تعاون و بيمه كارگران« براي معالجه و پرداخت غرامت 
كارگران تشكيل شود. در ادامه در اواخر سال 1۳۳1 و در دوره نخست وزيري دكتر 
محمد مصدق، »لايحه قانوني بيمه هاي اجتماعي كارگران« براي اولين بار به تصويب 
رسيد و طبق آن سازمان مستقلي به نام »س��ازمان بيمه هاي اجتماعي كارگران« 
تاسيس شد.  اين سازمان مكلف و متعهد شد كمك ها و مزاياي مقرر در لايحه را در 
مورد كارگران و كارمنداني كه بيمه مي شدند، اعمال كند. درپي مجموعه تحولات 
يادش��ده، به موجب تصويب نامه اي كه در فروردين 1۳42 به تصويب هيات وزيران 

رسيد، سازمان بيمه هاي اجتماعي كارگران به »سازمان بيمه هاي اجتماعي« تغيير 
نام يافت تا زيرنظر وزارت كار و امور اجتماعي به فعاليت خود ادامه دهد. »بيمه هاي 
اجتماعي روستاييان« در سال 1۳47 به تصويب رسيد كه در سال 1۳۵4 در سازمان 
تامين اجتماعي ادغام ش��د. در سال 1۳۵1 با تصويب قانون تامين خدمات درماني 
مستخدمان دولت، »سازمان تامين خدمات درماني« تشكيل شد.تشكيل وزارت رفاه 
اجتماعي، تحول ديگري بود كه در سال 1۳۵۳ روي داد. اين وزارتخانه، تقريبا تمامي 

امور مربوط به بيمه درمان و رفاه اقشار مختلف جامعه را تحت پوشش خود قرار داد.

خلق بداهه يك تابلو 
پرفورمنس »من گابريل هستم« با حضور 
جمعي از هنرمندان در حوزه هاي مختلف 
نقاشي، بازيگري، موسيقي، خوانندگي، 
مجسمه سازي و نوازندگي عصر روز جمعه 
)4 بهمن م��اه( در تالار وح��دت برگزار 
مي شود. عليرضا مجابي )م. آذرفر( � نقاش، 
شاعر و پژوهشگر و يكي از هنرمندان حاضر 
در اين پرفورمنس كه مي خواهد به صورت 

بداهه اثري را در حضور مردم خلق كند � در گفت وگويي 
با ايس��نا در اين زمينه اظهار كرده اس��ت: به طور كلي 
هنرمند كم كار و جزو آن دس��ته از افرادي هستم كه 
معمولاً در انجام كارهايم با موانع زيادي مواجهم و بسيار 
بيشتر از كارهايي كه به ثمر مي رسند، كارهايي داشته ام 
كه به دلايل معلوم يا نامعلومي شكل نگرفته اند. او ادامه 
داد: بعد از مدت ها، در خردادماه امس��ال در نمايشگاه 
گروهي »شهر، خسته است« ش��ركت كردم و در اين 
مدت نيز در تلاش بودم كه چند پرفورمنس را به سرانجام 
برسانم كه متاسفانه هيچ كدام به سرانجام نرسيدند. 

حدود دو هفته پيش و در بحبوحه حوادث و 
اتفاقاتي كه همه ما را متأثر و بهت زده كرده 
بود، من در جزيره هرمز بودم و دقيقاً روز 
بعد از موشك باران پايگاه امريكا در عراق 
و حادثه هواپيم��اي اوكرايني، رو به تنگه 
هرمز در حضور مردم اجراي نقاشي داشتم 
و تلاش كردم حس و حال خودم را نسبت 
به شرايط در آن تابلو به نمايش بگذارم. اين 
نخستين كار بداهه من بعد از مدت ها وقفه بود. مجابي 
يادآور شد: خانم بهناز نازي كه از كارگردان هاي خوب 
تئاتر هستند نيز از يك سال پيش پيگير بودند كه كاري را 
با هم انجام بدهيم كه در نهايت چندي پيش پيشنهادي 
را مطرح كردند تا چند هنرمند در كنار هم پرفورمنسي 
را پيرامون يك حس يا يك واژه مشخص در كنار هم به 
صورت بداهه اجرا كنند. تنها موضوعي كه به من اعلام 
كرد اين بود كه اسم اجرا »من گابريل هستم« و الهام 
گرفته از »جبرئيل« است و هر هنرمندي بايد حس و 

حالش را درباره »تنهايي« اجرا و خلق كند.

»بيست و يك روز بعد« و »وقت لبخند انار« در كلكته
فيلم سينمايي »بيست و يك روز بعد«، 
فيلم كوتاه »وقت لبخند انار« و انيميشن 
كوتاه »آقاي گوزن« در نهمين جشنواره 
بين المللي فيلم كودك كلكته به نمايش 
درمي آيند. فيلم س��ينمايي »بيست و 
يك روز بعد« به كارگرداني محمدرضا 
خردمندان به همراه فيلم كوتاه »وقت 
لبخند انار« به كارگرداني رهبر قنبري و 

انيميشن كوتاه »آقاي گوزن« به كارگرداني مجتبي 
موسوي در نهمين جشنواره بين المللي فيلم كودك 
كلكته در كشور هندوستان به نمايش درمي آيند. 
باني اين جشنواره آكادمي »شيشو كيشور« است 

كه اين مركز بر پرورش و نش��ان دادن 
اس��تعدادهاي جوان و ايجاد انگيزه در 
خلاقيت در بين ك��ودكان و نوجوانان 
در زمينه هنرهاي خلاقانه تمركز دارد 
و در عين ح��ال به انتق��ال ارزش هاي 
انساني نيز كمك مي كند. نهمين دوره 
جشنواره بين المللي فيلم كودك كلكته 
از 2۹ دي ماه تا 2 بهمن ماه در شهر كلكته 
هندوستان در حال برگزاري است. پخش بين الملل 
فيلم سينمايي »بيست و يك روز بعد«، فيلم كوتاه 
»وقت لبخند انار« و انيميشن كوتاه »آقاي گوزن« 

برعهده سازمان سينمايي حوزه هنري است.

رييس جمهور افغانستان در مسافرت چه كتابي مي خواند
اشرف غني در سفر خود به داووس يكي 
از كتاب هاي چاپ اي��ران را مي خواند. 
اشرف غني، رييس جمهور افغانستان، 
براي شركت در اجلاس داووس دعوت 
شده است تا به س��وييس برود. از سفر 
اشرف غني عكسي منتشر شده كه نشان 
مي ده��د وي در هواپيم��ا كتاب تاريخ 
بيهقي با ويرايش جعفر مدرسي صادقي 

كه توسط نشر مركز منتشر شده است را مي خواند.
تاريخ بيِهقي يا تاريخ مس��عودي نام كتابي نوشته 
ابوالفضل محمدبن حسين بيهقي است كه موضوع 
اصلي آن تاريخ پادشاهي مسعود غزنوي و دودمان 

غزنوي است. اين كتاب علاوه بر تاريخ 
غزنويان، قسمت هايي درباره صفاريان، 
س��امانيان و دوره پي��ش از برآم��دن و 
پادشاهي محمود غزنوي دارد. بيهقي 
ب��ا تاكيد بر مش��اهده و مقيد ماندن به 
ديدگاه راويان و ثبت جزييات صحنه ها 
و نقل نامه ها و گفت وگوهاي افراد درگير 
در ماجرا، روايتي مس��تند و داس��تاني 
باوركردني به دس��ت مي دهد. او با افسانه پردازي و 
خيالبافي ميانه خوبي ندارد. عظمت كار او قالب تنگ 
تاريخ را شكس��ت و تاريخ او را به قلمرو »ادبيات« و 

»رمان« وارد كرد.

میراثنامه

بحرانگردشگريشهرجهانيلاعلاجنيست
در حالي كه گردشگري شهر جهاني يزد در جريان حوادث و تحولات سياسي 
تاكنون دچار مشكلات و خسارات قابل توجهي شده است اما مديركل ميراث 
فرهنگي اين ش��هر جهاني اعتقاد دارد كه گردشگري يزد به علت گستردگي 
قابل حذف نيس��ت و مي تواند به روند قبل خود باز گردد. صنعت گردش��گري 
در حالي كه مي رفت تا به يكي از اقتصادهاي س��رآمد كش��ورمان تبديل شود 
به دنبال نوسانات سياسي و اجتماعي اخير با تنش هاي بسيار بيشتري نسبت 
به س��اير صنايع و اقتصادهاي كشور روبرو شد به طوري كه حتي برخي آمارها 
حكايت از لغو ۹0 درصد از تورهاي گردش��گري خارجي در همين بازه دارند و 
خود گوياي ضررها و خسارات وارده به اين صنعت پردرآمد است. البته صنعت 
گردشگري ايران تحت تاثير عوامل مختلف تا قبل از اين نيز نوسانات مختلفي 
را تجربه كرده و يزد به عنوان اولين ش��هر ثبت شده جهاني در ايران نيز به تبع 
كشور از اين مس��ائل دور نبود و با اين مسائل دس��ت و پنجه نرم كرده است و 
قطعاً براي رون رفت از وضعيت كنوني نيز راهكارهايي انديش��يده خواهد شد. 
مصطفي فاطمي، مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان 
يزد هم در اين باره به ايسنا مي گويد: نوسانات سياسي اخير و تاثير آن بر حوزه 
گردش��گري مشابه نوس��انات ارزي، اقتصادي و صنعتي اما با تب و تاب بيشتر 
است. او رشد گردشگري پس از امضاي برجام در دولت تدبير و اميد به وي ژه در 
يزد را يادآور مي شود و اظهار مي كند: در حالي كه در ابتداي فعاليت اين دولت 
گردشگري وضعيت خوبي نداشت، به دنبال توافق برجام، گردشگري به عنوان 
يكي از مهم ترين صنايع يزد با رشد چشمگيري مواجه شد و توانست از جايگاه 
مطلوبي نيز در بين ساير اقتصادها بهره مند شود. وي با بيان اينكه تا قبل از اين 
دولت تعداد گردشگران خارجي يزد حداكثر به رقم 1۳ هزار گردشگر محدود 
مي ش��د، مي گويد: اميدواريم با ادامه روند رش��د گردشگر در دولت فعلي آمار 
گردشگران خارجي يزد امسال به عدد 1۵0 هزار گردشگر برسد كه متاسفانه به 

دنبال نوسانات فعلي احتمالًا اين آمار كاهش خواهد داشت. او كه معتقد است 
گردشگري ش��هر جهاني يزد به علت گستردگي قابل حذف نيست، مي گويد: 
جشن چيني ها كه در سال  گذشته با استقبال و بازتاب قابل توجهي به ميزباني 
ش��هر جهاني برگزار شد، امسال به علت تعداد لغو سفرهاي متعدد احتمالًا در 
يزد برگزار نخواهد شد اما با اين حال همچنان به برگزاري اين مراسم با حضور 
هر تعداد گردش��گر چيني در راستاي اعتمادسازي اصرار داريم و در اين راستا 
نيز سعي در آغاز برنامه هاي خدمات سفر از هم اكنون داريم. به گفته فاطمي، 
گردشگري تحت تاثيرروابط سياسي و حوادث متعددي مانند سقوط هواپيما و 
سيل و همچنين اخبار منفي عليه كشورمان قرار گرفته كه همين مساله منجر 
شده تا درصدي از تورهاي ورودي كشور لغو و حتي در اعلام كشورهاي مختلف 

توصيه شود كه گردشگران به ايران نيايند.

ايستگاه

رونماييغيرمنتظرهازفيلم
جديد»ديويدلينچ«

تجليلازاوليويهآساياس
درفرانسه

در س��الروز تولد »ديويد 
لينچ« سينماگر صاحب 
س��بك امريكايي، شبكه 
نتفليكس از يك فيلم كوتاه 
به كارگرداني و بازيگري او 
رونمايي كرد. به گزارش 
نيويورك پُست، اين فيلم 
كوتاه و 17 دقيقه اي كه از 

لحاظ مضموني مشابه فيلم هاي نوآر ساخته شده، 
روايتگر داستان يك كاراگاه با بازي »لينچ« است كه از 
يك ميمون متهم به قتل به نام »جك كروز« بازجويي 
مي كند.  »جك چه كار كرد« نام اين فيلم س��ياه و 
سفيد است كه به سبك فيلم »كله پاك كن« اولين 
فيلم »ديويد لينچ« در سال 1۹77 ساخته شده است. 
اين فيلم كوتاه كه اتفاقات آن در ابتدا خلاف منطق به 
نظر مي رسد در انتها به گونه اي پايان مي يابد كه براي 
مخاطب قابل فهم است.  پس از رونمايي از اين فيلم 
كوتاه و سوررئال از طريق سرويس نتفليكس، منتقدان 
زيادي درباره آن نوشته اند و تلاش كرده اند تا پوچي 
موجود در اين فيلم كوتاه را درك كنند. »ديويد لينچ« 
كه روز دوشنبه جشن تولد 74 سالگي خود را جشن 
گرفت، متولد سال 1۹4۶ ميلادي است و اوايل دهه 
1۹70 وارد وادي فيلمس��ازي شد. »مرد فيل نما« 
اولين موفقيت سينمايي او بود كه نامزد هشت جايزه 
اس��كار ش��د. اين فيلم جايزه بهترين فيلم خارجي 
سزار فرانسه را نيز دريافت كرد. او در اواخر دهه ۸0 با 
»مارك فارست«، تهيه كننده معروف براي ساختن 
سريال تلويزيوني »توئين پيكس« قرارداد بست. اين 
مجموعه تلويزيوني در دهه ۹0 در ش��بكه ABC به 
نمايش درآمد و به موفق ترين سريال تلويزيوني دهه 
۹0 تبديل شد. اخيراً نيز پس از حدود ۳0 سال فصل 

سوم آن منتشر شده است.

در مراس��مي ك��ه براي 
تجليل از اوليويه آساياس 
كارگ��ردان فرانس��وي 
به دلي��ل جايگاهش در 
ارايه س��ينماي فرانس��ه 
در مرزه��اي بين المللي 
برگزار شد، وي جايزه اش 
را به ژوليت بينوش بازيگر 

تقديم كرد. به گزارش ورايتي، اوليويه آساياس جايزه 
سينماي فرانسه 2020 را براي تاثيرش بر سينماي 
فرانسه از »يوني فرانس« دريافت كرد. در اين مراسم 
كه از اين كارگردان فرانس��وي براي ارايه درخشان 
س��ينماي كش��ورش در عرصه بين المللي تجليل 
مي ش��د، وي جايزه اش را به ژوليت بينوش تقديم 
كرد و گفت بدون وي و شهرت بين المللي اين بازيگر 
مطرح، اين فيلم ها تا اين حد موفق نمي شدند. آساياس 
با بينوش در فيلم هاي »س��اعت هاي تابس��تان«، 
»ابرهاي سيلس ماريا« و »غيرداستاني« همكاري 
كرده است در حالي كه ژوليت بينوش جايزه »يوني 
فرانس« را پيشتر براي همين اثرگذاري دريافت كرده 
است. آساياس گفت: مطمئنم كه براي موفقيت اين 
فيلم ها بايد از بينوش و شهرت بين المللي او تشكر 
كنم. در عين حال از ايزابل هوپر هم تش��كر مي كنم 
كه در فيلم »سرنوشت احساساتي« در سال 2000 
با من هم��كاري كرد. جديدترين فيلم آس��اياس با 
عنوان »ش��بكه زنبورها« تريلري سياسي در كوبا با 
بازي پنه لوپه كروز و ادگار راميرز ساخته شده است. 
اين كارگردان در سخنراني اش همچنين درباره تاثير 
موج نوي فرانس��ه بر كارهايش صحبت كرد و گفت 
بدون موج نو، سينماي فرانسه هرگز آنچه حالا هست 
نمي بود زيرا موج نو نه فقط سينماي فرانسه را نو كرد 

بلكه ايده سينماي آزاد را به همه دنيا ارايه داد.

مديران۴تيمآسياييايرانپنجشنبهبادبيركلAFCديدارميكنند

فعاليت فدراسيون فوتبال، ۸ سال بدون تاييديه

مديران چهار باش��گاه ايران��ي حاضر در 
رقابت هاي ليگ قهرمانان آس��يا به همراه 
ابراهيم ش��كوري، سرپرس��ت دبيركلي 
فدراس��يون فوتبال ايران، روز پنجش��نبه ب��ا دبيركل 
فدراسيون فوتبال آس��يا ديدار مي كنند تا درباره مساله 
حق ميزباني ايران در مسابقات ليگ قهرمانان آسيا مذاكره 
كنند. اين ديدار به نوعي آخرين تلاش ها و صحبت هاي 
ايران با AFC مبني بر ميزباني ايران در رقابت هاي ليگ 
قهرمانان آسياست. چهار باشگاه استقلال، پرسپوليس، 
سپاهان و شهرخودرو و همچنين فدراسيون فوتبال بر 
سر موضع خود مبني بر لزوم ميزباني از حريفان در ايران 
استوارند. استقلال و شهرخودرو )تيم هاي ايراني حاضر در 
مرحله پلي آف ليگ قهرمانان( حتي ممكن است هزينه 
پ��رواز تيم هاي الكويت كويت و الرفاع بحرين به تهران و 
مشهد را بر عهده بگيرند ولي به هيچ وجه حاضر نيستند در 

كشوري به جز ايران با حريفان خود روبرو شوند.

بعد از چهار سال كشمكش بر سر نوشتن اساسنامه جديد 
فدراسيون فوتبال، چند ماه قبل اساس نامه قديمي اين 
فدراس��يون به هيات دولت ارسال شد كه همچنان به 
تاييد نهايي نيز نرس��يده اس��ت.  انتخابات فدراسيون 
فوتبال گفته ش��ده تا پايان سال جاري برگزار مي شود 
و رييس جديد اين مجموعه از دل صندوق راي اعضاي 
مجمع انتخاب خواهد شد اما بحث مهم قبل از انتخابات 
اين فدراسيون، مربوط به اساس نامه است، اساسنامه اي 
كه مي تواند گره گشا باشد يا گره هاي بيشتري را براي 
فوتبال ايجاد كند. در شرايط كنوني كه تعداد زيادي از 
مديران فدراسيون فوتبال به دليل قانون منع به كارگيري 
بازنشس��تگان، صندلي هاي خود را ل��رزان مي بينند و 
احتمالا با تداوم اي��ن روند نمي توانند در انتخابات آتي 
ش��ركت كنند، بحث تصويب اساسنامه و تاييد هويت 
غيردولتي فدراسيون فوتبال براي شان اهميت پيدا كرده 
اس��ت. چهار سال قبل، به علت مناقشه وزارت ورزش و 
فدراسيون فوتبال در دولتي بودن يا نبودن اين نهاد، علي 
كفاشيان مجبور به كناره گيري از رياست اين فدراسيون 
ش��د. يك س��ال قبل نيز مهدي تاج مش��مول قانون 
بازنشستگي شد ولي در نهايت با وجود پذيرفتن قانون 
بازنشستگي، به واسطه قانون جامع خدمات ايثارگري 
در رياست فوتبال ماند اما مقرر شد كه اساس نامه جديد 
اين فدراسيون تا سال ۹۹ به تصويب هيات دولت برسد. از 

همان زمان اعضاي فدراسيون فوتبال خواهان به رسميت 
شناختن اساس نامه اين فدراسيون مبني بر غيردولتي 
بودن آن بودند اما هيات دولت هيچگاه چنين موضوعي 
را نپذيرفته است. با توجه به اين اتفاقات، مهدي تاج از 
چندين ماه قبل اساس نامه فدراسيون فوتبال را به هيات 
دولت فرستاد تا به همراه يك اساس نامه ديگر كه براي 
همه فدراسيون هاي ورزشي است به تاييد دولت برسد اما 
اساس نامه فدراسيون فوتبال همچنان به تاييد نرسيده 
است. در حالي كه انتظار مي رفت طي چهار سال مديريت 
مهدي تاج، اساس نامه جديد با توجه به اصلاحات جديد 
تدوين ش��ود اين اتفاقات هنوز رخ نداده و فدراس��يون 
فوتبال در چنين ش��رايط يك اساس نامه قديمي را به 
هيات دولت ارسال كرده است. با توجه به آخرين مصوبه 
مجمع فدراسيون فوتبال درباره اساس نامه فدراسيون، 

احتمالا اس��اس نامه مصوب در س��ال 1۳۹0 به هيات 
دولت ارسال ش��ده كه حدود هشت س��ال از كاربري 
آن مي گذرد و در اين س��ال ها بر اس��اس آن عمل شده 
اس��ت. اين اتفاقات در حالي رخ داده كه طي سال هاي 
گذشته برخي از اهالي فوتبال از جمله علي كريمي بارها 
نسبت به صحت انتخابات فدراسيون فوتبال اعتراض 
كرده اند چرا كه برخلاف گفته مس��وولان، اساس نامه  
جاري فدراسيون فوتبال هيچگاه به تاييد هيات دولت 
نرس��يده بود و همين موضوع به محل مناقشه تبديل 
شده است. با توجه به همين موضوع، برخي بر اين باورند 
كه تا زمان تاييد نش��دن اساس نامه جديد فدراسيون 
فوتبال بايد از اساس��نامه مصوب هيات دولت در سال 
۸۶ به��ره گرفت. هر چند در س��ال ۹4 وزارت ورزش 
و جوانان كه اختلافاتي با فدراس��يون فوتبال داشت، 
مدعي شد مصوبه س��ال ۸۶ اين فدراسيون هم تاييد 
هيات دولت را ندارد كه كيومرث هاش��مي عضو وقت 
هيات رييسه فدراسيون انتقالي سندي از تصويب آن 
در هيات دولت منتشر كرد با توجه به وضعيت پرابهام 
اساس نامه فدراسيون فوتبال، اين فدراسيون اميدوار 
است با تصويب اين اساس نامه و به رسميت شناختن 
ماهيت غير دولتي آن در هيات دولت، اعضاي بازنشسته 
تا سقف ۶۵ سال در بخش هاي مختلف از جمله رياست 

اين فدراسيون فوتبال فعاليت كنند.

ورزشي
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